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S.O.S. za narkomane 
Okrogla miza o simptomih primarne družbene bolezni - narkomanije - na straneh 24-25. 

Fofo: Gregor Katic 

Preporod ljudskega izročila 
v Rogaški Slatini smo spremljali prvi festival otroške in mladinske folklore, na katerem 
je nastopilo več kot osemsto folkloristov. Prisrčni so bili v svojih nastopih, prisrčni tudi 
v prostih trenutkih, ko so s svojo mladostno razposajenostjo okrasili zdraviliški kraj. 

Kako in zakaj so zasnovali ta festival, ki naj bi pripomogel h gojitvi ljubezni in 
spoštovanja do ljudskega izročila, pa preberite v reportaži na strani 34. 

Evropa danes, iutri, nikoli . . . 
Tipične slovenske zdrahe odpirajo vprašanje, če smo za 

Evropo sploh zreli. Aktualna tema na strani 5. 

Ni še prepozno 

upokojenci, ki so izgubili varstveni dodatek, lahko zanj spet 
zaprosijo. Stran 5. 

Ljubezen do stare^ 

Topolino, letnik '41, najstarejši na Oldtimer show rally 
Interspar clasic. Stran 9. 

Dobro je tudi slabo 
Nogometaši Publikuma v pokalu Intertoto. Brazilci prihajajo? 

Stran 16. 

Ce bi zadeli tudi trojko««. 
Košarkarji s Polzele v finalu državnega prvenstva presenetili 

v Tivoliju. Stran 13. 

Okradena stara ženica 
z majhnega posestva Eme Ravnak so ukradli 60 kubikov lesa. 

Stran 31. 

Upanje pod pločevinasto streho 
Ubogim otrokom v Južni Ameriki lahko pomagate z 

botrstvom. Reportaža na strani 35. 

V Petici še reportaže, ugankarstvo, nasveti, 
avtomobilizem, glasba, humor... Strani 33-48. 



2 DOGODKI 

Koraki otroka v svet zrelosti 
Na razstavnih prostorih Celjskega sejma bodo prihodnjo sredo odprli 21. sejem Vse za otroka 

Na skupno 6.400 kvadratnih metrih razstavnih površin 
Celjskega sejma bodo prihodnjo sredo odprli 21. sejem Vse za 
otroka. V petih sejemskih dneh se bo predstavilo 81 razstav
ljavcev iz štirinajstih držav, neposredno pa ob slovenskih 
prihajajo še razstavljavci iz Avstrije in Indije. Sejem bo 
spremljal pester program strokovnih in najmlajšim obisko
valcem namenjenih zabavno-družabnih prireditev, podelili 
pa bodo tudi priznanja Zlata zibka in priznanja najboljšim 
glasilom slovenskih vrtcev, osnovnih in srednjih šol. 

Vsebinsko koordinacijo 
strokovnega dela sejemskega 
programa so prevzeli v Ob
močni enoti Zavoda za šolstvo 
RS v Celju, po besedah vodje 
enote Judite Kežman-Počkaj 
pa je letošnji sejem Vse za 
otroka prvič samostojna izo-
braževalno-sejemska priredi
tev, kar omogoča vsebinsko in 
kakovostno rast tako v stro-
kovno-izobraževalnem kot se-
jemsko-tržnem segmentu. Se

jem ohranja in gradi tradicijo 
in status osrednje državne 
prireditve za področje pred
šolske vzgoje, osrednja tema 
letošnjega sejma pa bo pro
stor in oprema v vrtcih in 
šolah v novih pogojih prehoda 
na 9-letno šolanje. 

V obliki posvetov, okroglih 
miz, predavanj in delavnic bo
do te vsebine osvetlili z vidika 
nove zakonodaje, še zlasti no
vega pravilnika o normativih 

in minimalnih tehničnih po
gojih za prostor in opremo 
vrtca, z vidika kurikularne 
prenove, kulture bivanja in 
sodobnih oblik dela v vrtcih. 
Že prvi sejemski dan bo pet 
vrtcev predstavilo različne vi
dike, rešitve, dileme in inova
cije pri urejanju prostora in 
izbiri opreme, zanimive ter 
izvirne rešitve za oblikovanje 
kotičkov, namenjenih različ
nim aktivnostim, pa bo na 
svojih razstavnih prostorih 
predstavilo tudi 21 slovenskih 
vrtcev, ki sodelujejo na sejmu. 

Mladim obiskovalcem bodo 
namenjeni trije kotički - bral
ni, likovni in pravljični, za še 

mlajše pa bo verjetno najbolj 
vabljivih 200 tisoč lego kock, s 

katerimi bodo lahko gradili in 
ustvarjali. Mladinska knjiga. 

oddelek Pedenjped pa pri
pravlja seminar Lego dacta, 
namenjen vzgojiteljicam in 
učiteljicam. Na sejmu se bosta 
predstavili tudi dve srednji šo
li. Srednja zdravstvena šola 
Celje in Srednja frizerska, tek
stilna, strojna in prometna šo
la Celje, ki vzgajata kadre, ki 
bodo v svojem pokUcu delali 
tudi z najmlajšimi. Predstav
ljen bo tudi sistem izobraže
vanja za poklic vzgojiteljic in 
njihovih pomočnic, z okroglo 

mizo Svet brez tobaka pa se 
programu obsejemskih stro
kovnih prireditev ministrstva 
za šolstvo in šport pridružuje 
tudi ministrstvo za zdravstvo. 

I. STAMEJČIČ 

Na samostojni razstavi bo v 
okviru sejma predstavljenih 
tudi 160 različnih glasil iz 80 
osnovnih, 21 srednjih šol in 7 
vrtcev, posebna komisija pa 
bo najboljšim podelila po
sebna priznanja. Pripravili 
bodo okroglo mizo Metodič
ni postopki pri oblikovanju 
šolskih glasil za mentorje, 
nagrajeni mladi ustvarjalci 
glasil pa se bodo srečali z 
novinarko ter člani novinar
skega krožka IV. OŠ Celje. 21. sejem Vse za otroka bo 

med 21. majem, ko ga bo ob 
10. uri slavnostno odprla dr
žavna sekretarka mag. Tea 
Valenčič, in 25. majem za 
obiskovalce odprt med 9. in 
19. uro, kot novost pa so 
letos organizatorji uvedli 
družinske vstopnice po 
1.000 tolarjev. Sicer pa bodo 
odrasli za vstopnico odšteli 
500, dijaki, študenti in upo
kojenci 350, udeleženci 
strokovnih šolskih ekskur
zij pa 200 SIT. 

Od petih samo še dva 
Medresorska vladna komisija, ki vodi projekt oživitve Zdravi

lišča Rimske Toplice, je pred dnevi zopet presojala ponudbe, ki 
so prispele na javni razpis, s katerim želi država poiskati 
strateškega partnerja pri izvedbi tega projekta. Ugotovila je, da 
od petih ponudnikov razpisnim pogojem ne ustrezajo trije, zato 
je njihove ponudbe zavrnila. Preostalima dvema, to je Splošni 
bolnišnici Celje, ki sodeluje na razpisu skupaj z ljubljanskim 
podjetjem Investplan, ter podjetju Compens I&H iz Berlina, pa 
je podaljšala rok za pripravo dodatne dokumentacije do 28. 
maja. Po tem datumu bo medresorska komisija izbrala najboljše
ga ponudnika. Kot smo že poročali, so se poleg celjske bolnišnice 
in berlinskega podjetja na razpis prijavili še Zdravilišče Laško, 
podjetje Negoj iz Radencev in Antonija Marinček iz Celja. JI 

Predsednik in ministri 
v Vitanju 

Republiški zavod za zaposlovanje in občina Vitanje 
prirejata prihodnji petek, 23. maja, v Vitanju okroglo 
mizo, ob kateri bodo razpravljali o javnih delih v Sloveniji, 
o ukrepih države za preprečevanje posledic, dolgotrajne 
brezposelnosti in o aktiviranju lokalnih iniciativ. Predsta
vili bodo tudi celoviti razvojni projekt občine Vitanje. 

Pogovora ob okrogli mizi in drugih spremljajočih dogod
kov naj bi se poleg predsednika Milana Kučana udeležili še 
mnogi drugi gostje: mag. Anton Rop, minister za delo, 
družino in socialne zadeve ter mag. Zdenka Kovač, državna 
sekretarka v istem ministrstvu. Metod Dragonja, minister za 
gospodarske dejavnosti, dr. Marjan Senjor, minister za 
ekonomske odnose in razvoj, dr. Pavle Gantar, minister za 
okolje in prostor, Ciril Smrkolj, minister za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano, dr. Slavko Gaber, minister za šols
tvo in šport ter predsednik Turistične zveze Slovenije dr. 
Marjan Rožič, direktor Republiškega zavoda za zaposlovanje 
Jože Glazer, predsednik upravnega odbora RZZ Drago Ba-
hun, predsednik odbora za izbor javnih del Vili Brandt in 
poslanca v državnem zboru Jože Košir in Rudolf Petan. 

K sodelovanju so povabili tudi župane občin, ki imajo na 
svojem območju več kot petdeset odstotkov demografsko ali 
višinsko demografsko ogroženih območij, predstavnike obči
ne, skupnosti in organizacij iz Vitanja ter predstavnike Re
publiškega zavoda za zaposlovanje. Gostje bodo obiskali tudi 
opuščeno vasico Rakovec, ki jo želijo Vitanjčani preurediti za 
razvoj turizma. V gorski vasici z bogato zgodovinsko prete
klostjo danes živi le še ena družina, ki jo bodo ob tej 
priložnosti obiskali, sicer pa bodo v Rakovcu s simboličnim 
odprtjem začeli prenovo prvega turističnega objekta. B.Z. 

Pluško v Celju 
v prostorih Srednje eko

nomske šole Celje se je v 
ponedeljek s člani kolegija 
ravnateljev celjskih srednjih 
šol sestal novi državni se
kretar za srednje šole Alojz 
Pluško. 

v pogovoru je državni se
kretar Pluško, ki se je prvič 
mudil na delovnem obisku v 
Celju, predstavil načrte za de
lo v prihodnje in pri tem pou
daril svojo željo po intenziv
nejšem sodelovanju s šolami 
in njihovimi ravnatelji. Ob 
tem je izpostavil željo za so
delovanje s skupnostmi šol ter 
kolegiji ravnateljev, ki deluje
jo v večjih mestnih središčih 
sirom države, prav celjski ko
legij ravnateljev srednjih šol 
pa je poznan po svojem dolgo
letnem uspešnem delu. V po
govoru so ugodno ocenili vla
ganja v šolske prostore v Ce

lju, hkrati pa tudi opozorili, 
da s sedanjimi obnovami in 
izgradnjo Srednje gostinske 
šole v Celju ter športne dvora
ne pri Gimnaziji Celje-Center 
problemi še zdaleč niso reše
ni, saj je še vrsta šol, ki deluje
jo v izredno težavnih pogojih. 

V vrsti pobud in predlogov, 
ki so jih celjski srednješolski 
ravnatelji naslovili na Pluška, 
so izstopale predvsem želje 
po boljšem pretoku informa
cij in hitrejšem odzivanju na 
aktualna vprašanja, s katerimi 
se ravnatelji in učiteljske zbor
nice srečujejo v praksi. Ravna
telji so izrazili tudi željo in 
pripravljenost, da sodelujejo 
pri pripravi različnih izvršil
nih predpisov, saj menijo, da 
bi tako nekatere novosti v 
predpisih lahko še pred spre
jemom primerjali s prakso in 
možnostmi spoštovanja izvr
šilnih predpisov. 

J.P. 

Na prireditvi ob mednarodnem dnevu so se članice celjskega društva medicinskih sester in 
zdravstvenih tehnikov spomnile tudi sodelavk, ki so se lani upokojile in jim za njihovo 

dolgoletno delo v tem humanem poklicu podelile tudi priznanja. 

Medicinske 
sestre proslavile 
člani celjskega društva 

medicinskih sester in 
zdravstvenih tehnikov so 
mednarodni dan medicin
skih sester, ki je bil v pone
deljek, proslavili minuli če
trtek v Narodnem domu. 

Slovesna prireditev se je za
ključila z družabnim sreča
njem, namenjenem tudi izme
njevanju izkušenj med pri
padnicami tega poklica s Celj
skega, ki so četrtkovo sveča
nost izkoristile tudi za to, da 
so se zahvalile sodelavkam, ki 

so v preteklem letu odšle v 
pokoj. 

Dan, namenjen njihovemu 
pokhcu, praznujejo medicin
ske sestre po vsem svetu, ob 
letošnjem pa je več kot 12 
tisoč medicinskim sestram v 
Sloveniji posebno poslanico 
namenil tudi minister za 
zdravstvo dr. Marjan Jereb. V 
njej je poudaril pomen in te
žavnost dela medicinskih se
ster ter predvsem vlogo, ki jo 
ima medicinska sestra pri de
lu zdravnika.»Medtem, ko je 
zdravnik nosilec medicinske 
stroke, je medicinska sestra 

samostojna nosilka zdravstve
ne nege in odnos njene odvi
snosti do zdravnika je pravza
prav sodelovalen odnos. Drug 
brez drugega ne moreta, njun 
skupni cilj pa je omogočanje 
človekovega zdravja. Zato me
dicinskim sestram ne bi sme
lo zmanjkovati časa za njiho
vo temeljno nalogo - nego bol
nika. Vse prevečkrat pa so 
obremenjene z drugimi 
opravki, zlasti z administraci
jo,« je poudaril minister Jereb 
in opozoril, da je potrebno 
poskrbeti predvsem za višje 
plače medicinskih sester v 
Sloveniji in pa - kljub temu, da 
troizmenskega dela ni mogo
če odpraviti - izboljšati delov
ne razmere za delavke, ki so 
se odločile za ta požrtvovalni 
poklic. 

•
N.-M. SEDLAR 
Foto: SHERPA 

PO DRŽAVI 
Prvič javno 

U U B U A N A , 7. maja (De
lo) - S^et Banke Slovenije je 
prvič doslej po zgledu tujih 
centralnih bank javno s šte
vilkami opredelil cilje denar
ne politike v tem letu. Cilji 
banke so še vedno trden to
lar, stabilnost in nadaljnje 
zniževanje inflacije, ki bodo 
uresničeni le ob predpostav
kah, da bo inflacija na lanski 
ravni, rast BDP 4-odstotna, 
proračunski deficit manjši od 
odstotka, rast prostih cen 5 
do 6 odstotkov in nadzorova
ne cene zamrznjene do kon
ca leta. 

Novi pogoji 
U U B U A N A , 9. maja (Ve

čer) - Začeli so veljati novi 
pogoji za obvezno avtomo
bilsko zavarovanje. Sprejeti 
so bili že januarja, skupaj s 
35-odstotnim povečanjem 
osnovne letne premije za 
voznike, mlajše od 25 let, ki 
pa so ga kasneje zaradi prote
sta študentov umaknili. V 
novih pogojih je spremenjen 
sistem bonus-malus, druga
čen je sistem razvrščanja av
tomobilov v premijske razre
de, za vozila, s katerimi se 
bomo peljali v tujino, pa je 
treba plačati 11 odstotkov do
plačila na izračunano višino 
osnovne premije obveznega 
avtomobilskega zavarovanja. 

Za odvisniice 
U U B U A N A , 11. maja 

(Delo) - Ministrstvo za 
zdravstvo bo poleg devetih 
Centrov za preprečevanje in 
zdravljenje odvisnosti kmalu 
odprl še dva, in sicer center 
vrste A v Brežicah in vrste B v 
Piranu. Število ljudi, ki iščejo 
pomoč v takšnih centrih, na
mreč nenehno narašča. 

Izredni kongres 
U U B U A N A , 12. maja 

(Večer) - Izvršilni odbor Slo
venskih krščanskih demo
kratov je sklenil, da bo izred
ni kongres stranke 28. junija. 
Delegate bodo določili po us
taljenih pravilih, sedanji 
predsednik SKD Lojze Peter
le pa se še ni odločil, ali bo 
vnovič kandidiral za najvišjo 
funkcijo. 

Z letalom v 
Beograd 

U U B U A N A , 12. maja 
(Delo) - Smelt Air, ki je regi
striran za taksi polete, je zno
va vzpostavil letalsko pove
zavo med Ljubljano in Beo
gradom. Gre predvsem za 
poslovne letalske zveze, prvo 
letalo, v katerem je prostor za 
sedem potnikov, pa naj bi 
poletelo 14. maja. Slovenija 
za zdaj še nima zračnih pove
zav z Beogradom, saj državi 
še nista vzpostavili diplomat
skih odnosov. 

Odhod v Albanijo 
KOPER, 14. maja (Delo) -

Sanitetna enota Slovenske 
vojske je odpotovala na prvo 
mednarodno mirovno opera
cijo, v kateri naša država so
deluje s svojimi vojaki kot 
enakopravna partnerica. Na
loga enote, v kateri je 24 voja
kov, podčastnikov in častni
kov, bo dajanje osnovne me
dicinske pomoči v poveljstvu 
mirovnikov v Tirani. 



1. SNOPIČ 3 
Šport in 

promocija 
države 

v Celjskem domu bo ju
tri, v petek ob 17. uri, pogo
vor na temo Šport, zmage, 
porazi in promocija Slove
nije, ki ga bo vodil direktor 
podjetja Fit-media Jože Vol-
fand. 

»Z uspehom rokometašic, 
evropskih prvakinj Robit 
Olimpija, je bila potrjena ka
kovost, ki sta jo Evropi doka
zala košarkarski klub Smelt 
Olimpija in rokoraetaši RK 
Celje Pivovarna Laško,« pravi 
Jože Volfaiid, ki je na pogo
vor povabil Zmaga Sagadina 
in Dušana Hauptmana iz 
KK Smelt Olimpija Toneta 
Hirnška in Uroša Šerbca iz 
RK Celje Pivovarna Laško, 
predstavnika ministrstva za 
gospodarske dejavnosti s po
dročja turizma ter državnega 
sekretarja za šport dr. Janka 
Strela. 

Ali znamo povezati popu
larnost in odmevnost šport
nih zmag s premišljeno pro
mocijo Slovenije? Katere 
zmage so najvrednejše in 
kdo jim določa pomen? Smo 
letos znali v Evropi promocij
sko »unovčiti« košarkarje in 
rokometaše in ali sploh ima
mo tovrstno strategijo - so le 
nekatera od vprašanj, na ka
tera bodo odgovore skušali 
najti na jutrišnjem pogovoru 
v Celjskem domu. IS 

Svetnilci o delitvi 
premoženja 

v torek, 20. maja, se bodo 
na redni seji sestali svetniki 
mestne občine Velenje. Lotili 
se bodo predloga odloka o 
ustanovitvi javnih vzgojno 
izobraževalnih zavodov os
novnih šol, razprave o spre
membah in dopolnitvah od
loka o ustanovitvi Stanovanj
skega sklada občine, osnutka 
sporazurna o dokončni raz
delitvi premoženja med Ša
leškimi občinami ter še neka
terih drugih tem. . KL 

Kdo bo vozil smeti? 
V Gornjem Gradu se za odvoz smeti pogovarjajo z velenjslcim Podjetjem za urejanje 

prostora - Rolc za podpis pogodbe je 26. maj 

v pogovore ljudi v Zgornji 
Savinjski dolini so se ponov
no vrinile smeti. Tokrat v 
ospredju problematike ni 
odlagališče smeti v Podho-
mu, temveč pogajanja, ko
mu bo v bodoče pet občin 
zaupalo odvoz smeti na od
lagališče. Zaenkrat kaže, da 
bo za odvoz smeti skrbelo 
velenjsko Podjetje za ureja
nje prostora (PUP). 

»Že leta 1995 smo vsem ob
činam ponudili, da bi v Gor
njem Gradu, kamor spada od
lagališče v Podhomu, ustano
vili komunalno podjetje in 
prevzeli vso odgovornost za 
odvoz smeti. Vendar se pred
vsem v Mozirju s tem niso 
strinjali, in se skupaj z občino 
Nazarje dogovarjali, da bi v 
teh dveh občinah ustanovili 
komunalno podjetje, ki bi skr
belo za odvoz smeti. Vendar 
se do danes to še ni zgodilo, 
zato smo se v Gornjem Gradu 
začeli pogovarjati z drugimi, 
predvsem velenjskim PUP,« 

pravi gornjegrajski župan To
ni Rifelj. 

V Gornjem Gradu se z Ve-
lenjčani še niso dokončno do
govorili, čeprav imajo vse pri
pravljeno za podpis pogodbe. 
»V bistvu čakamo Mozirjane, 
ki so spet nekaj >zamučkali<. 
Počakali jih bomo do pone
deljka, 26. maja, in če se ne 
bodo odločili, bomo takoj 
podpisali pogodbo s PUP. Ka
kor kaže, se bodo priključile 
tudi nekatere druge občine v 
Zgornji Savinjski dohni,« je 
pojasnil Rifelj. 

Pogoj za priključitev drugih 
občin je, da sprejmejo odloke 
in pravilnik o ravnanju z od
padki, ki naj bi bili podobni 
tistim, ki so jih že sprejeli v 
Gornjem Gradu. Po podpisu 
pogodbe bodo v Gornjem Gra
du v mesecu dni vzpostavili 
sistem ločenega zbiranja od
padkov. Vsa gospodinjstva 
bodo brezplačno v zamenjavo 
za stare prejela nove, večje 
kante za smeti. Te naj bi Ve-
lenjčani odvažali dvakrat ali 
pa štirikrat na mesec, odvisno 
od potreb. Poleg tega naj bi 

enkrat letno poskrbeli že za 
zbiranje in odvoz kosovnih in 
posebnih odpadkov, ki jih bo
do odpeljali izven doline. 
Spremenjen sistem odvažanja 
odpadkov bo verjetno pome
nil višjo ceno, vendar pa se 
Gornjegrajčani z Velenjčani še 
niso dogovorili, na kakšen na
čin bodo zaračunavali odvoz 
smeti. 

Velenjčani so seveda zainte
resirani za odvoz smeti. »Vpe
ljava takšnega sistema odvoza 
smeti stane ogromno denarja. 
Sam sem kar precej razisko
val, kako imajo sistem urejen 
drugje. Če bi bila katera firma 
v Zgornji Savinjski sposobna 
to narediti, seveda ne bi imeli 
nič proti. Toda kot sem že 
rekel, v sistem je treba vložiti 
dosti sredstev, zato se mi zdi, 
da ne gre drugače, kot smo se 
odločili,« je prepričan župan 
Rifelj. •I—ilfllll URŠKA SELIŠNIK 

Znova na volišča 
v Slivnici so glasovanje o samoprispevku razveljavili 

v sedmih vaških skupnostih KS Slivnica pri Celju so se v 
nedeljo odločali o samoprispevku. V petih so se zanj odloči
li, v Gorici pri Slivnici so bili proti, v Slivnici pa bodo 
referendum ponovili. Glasovalo je 55 odstotkov upravičen
cev. 

V KS so pripravili referen
dum za uvedbo samoprispev
ka že marca lani, vendar se 
volilci zanj niso odločili. Le

tos so referendumski pro
gram skrčili, v njem pa so 
obljubili gradnjo vodovoda 
po vseh vaških skupnostih, 
posodobitev cest ter lepši vi
dez javnih površin. Po načr
tih naj bi zbrali 30 milijonov 
tolarjev, zdaj pa bo, zaradi 
nasprotovanja Gorice, kjer je 
precej prebivalcev, denarja 
manj. 

Po pbdatkih volilne komisi
je je prišlo preteklo nedeljo na 
volišča največ ljudi v vaški 
skupnosti Slivnica (kar 76 od
stotkov), najmanj pa v Gorici 
(le 47 odstotkov). Za samo
prispevek, ki ga bodo plačeva
li od^L junija letos do konca 
maja 2002, so se odločili v 

vaških skupnostih Bukovje, 
Javorje, Paridol, Vezovje in 
Voduce. V Gorici je glasovalo 
»za« 41 odstotkov volilcev, v 
Slivnici pa natančno 50 od
stotkov. 

Volilna komisija KS, ki ji 
predseduje Vinko Frece, se je 
v ponedeljek zvečer znova se
stala. Kot so ugotovili, so v 
volilnem odboru v zvezi z gla
sovanjem v vaški skupnosti 
Slivnica ravnali narobe. Tam 
je namreč glasoval volilec, ki 
ni vpisan v volilni imenik v tej 
vaški skupnosti, pač pa v Ve-
zovju, pri tem pa potrdila ni 
predložil. To dejstvo je na
mreč bistveno vplivalo na vo
lilni rezultat, so izračunali. 

V volilni komisiji so se zato 
v ponedeljek odločili, da bodo 
referendumsko izrekanje v 
vaški skupnosti Slivnica po
novili. Ponovno glasovanje bo 
25. maja. 

BRANE JERANKO 

Minister obljublja pomoč 
Na povabilo območnega odbora Slovenske ljudske stranke 

in občine Slovenske Konjice je bil na obisku v konjiški 
občini minister za kmetijstvo Ciril Smrkolj. 

Ogledal si je nekatere kmetije in turistične točke v občini in 
se udeležil še okrogle mize, ob kateri so se pogovarjali o 
problematiki kmetijstva. Minister je predstavil svojo vizijo 
nove kadrovske organizacije ministrstva in obljubil, da bo 
poskušal za občine zagotoviti sistemska sredstva za financira
nje kmetijstva. Udeleženci okrogle mize, med njimi so bili 
predstavniki vseh organizacij, ki se dotikajo kmetijstva in 
predstavniki občin Slovenske Konjice, Zreče in Vitanje, so na 
ministra naslovili obilo vprašanj in pobud. Med njimi o trenut
no izredno perečem upadanju odkupa goveje živlhe, proble
mih melioracij, strogih kriterijih za razvoj dopolnilnih dejavno
sti na kmetijah, povezavi kmetijstva in turizma ter druga. 
Skupno so tudi ugotovili, da je konjiška kmetijsko svetovalna 
služba izredno dobro organizirana in uspešno sodeluje z vsemi 
tremi občinami. A. N. 

PO SVETU 
Rušilni potres v 

Iranu 
Severovzhod Irana je pri

zadel hud potres z močjo 7,1 
stopnje po Richterjevi lestvi
ci. Za posledicami rušilnega 
potresa je po iranskih virih 
umrlo najmanj 2400 ljudi, 
več desettisoč pa je ranjenih. 

Potres je zajel okoli 200 va
si; večino od njih je porušil do 
tal. Epicenter potresa je bil 
270 kilometrov od Mašhada, 
glavnega mesta pokrajine Ko-
rasan in drugega največjega 
iranskega mesta z dvema mi
lijonoma prebivalcev. Najhuje 
sta prizadeti mesti Ghaen in 
Birjand, kjer je po prvih po
datkih škode za 67 milijonov 
dolarjev. V celotni pokrajini 
Korasan, ki meji na Afgani
stan, je uničenih več kot 10 
tisoč hiš. Iransko notranje mi
nistrstvo je zato mednarodno 
skupnost pozvalo, naj poma
ga. V Nemčiji so se kljub ne
davnim sporom in zamrznje
nim odnosom s to islamsko 
državo odločili, da bodo po
magali žrtvam potresa. Švica 
je ponudila pomoč v obliki 80 
specializiranih reševalcev s 15 
psi. Iran je njihov prihod zavr
nil. Vizume za vstop v državo 
niso dobili niti Člani britanske 
človekoljubne organizacije In
ternational Rescue Corps. 
Mednarodni Rdeči križ je žr
tvam namenil 50 ton živil, 
devet tisoč šotorov in na tiso
če odej, iranskemu Rdečemu 
križu pa je nakazal 70 tisoč 
dolarjev za takojšnje potrebe. 
Francija je obljubila 39 ton 
pomoči, predvsem zdravila, 
zaloge krvi in šotore, iran
skim zdravnikom pa bodo na 
pomoč priskočili tudi franco
ski. Iranska vlada je za pomoč 
zaprosila tudi Združene naro
de. Na seznam nepogrešljive 
pomoči je uvrstila predvsem 
zdravila in medicinski mate
rial, rezervoarje z vodo, oble
ke, živila in terenska vozila. 

Kronologija 
najhujših 
potresov 

Najhujši potres v zgodovini 
Irana je državo prizadel leta 
1990. Območje ob Kaspij
skem jezeru je stresel z močjo 
7,3 stopenj po Richterjevi les
tvici. Število žrtev ni povsem 
znano, najbUžja številka pa je 
okrog 35 tisoč. Zadnji potres 
pred tokratnim pa je Iran za
tresel februarja letos. Umrlo je 
najmanj tisoč ljudi. Pa tudi 
sicer se Iran pojavlja med bolj 
ogroženimi potresnimi ob
močji. Septembra 78 je v po
tresu tako umrlo 25 tisoč lju
di, avgusta 68 pa 12 tisoč. 
Najhujši potres v 20. stoletju 
je 28. julija 76 stresel kitajsko 
mesto Tangshan. Po podatkih 
društva seizmologov tri leta 
po potresu je umrlo 242 tisoč 
ljudi, prek 160 tisoč pa je bilo 
ranjenih. Kitajski časnik Mor-
ning Post je ob potresu zapi
sal, da je žrtev 655.237. Tudi v 
vsej zgodovini se je Kitajska 
zapisala kot država z najbolj 
rušilnim potresom. V potresu 
feburarja 1556 je bilo žrtev 
kar 830 tisoč. V bolj oddaljeni 
zgodovini, dvesto let za potre
som na Kitajskem, je znan 
tudi potres na Portugalskem, 

ki je novembra 1755 uničil kar 
75 odstotkov Lizbone in po
kopal 60 tisoč ljudi. 

Sodišče obsodilo 
Tadica 

v Haagu je mednarodno 
sodišče za vojne zločine na 
območju nekdanje Jugosla
vije presodilo, da je bosan
ski Srb Dušan Tadič kriv za 
zločine proti človeštvu in za 
mučenje ljudi. 

Kazen naj bi objavili 1. juli
ja, najostrejša možna je do
smrtna ječa, ki pa jo Tadiču 
verjetno ne bodo dodelili. So
dišče ga je namreč spoznalo 
za krivega v samo 11 glavnih 
točkah obtožnice, medtem ko 
naj bi bil v drugih 20 točkah, 
tudi za umor, nedolžen. 

Tudi sam Tadič, 41-letni Srb 
iz Prijedora, lastnik kavarne, 
sicer pa rezervni policist in 
mojster karateja, je ves čas tr
dil, da je nedolžen in da so mu 
zloglasna dejanja podtaknili, 
da bi diskreditirali njega in Sr
be nasploh. Po pričevanju nek
danjih taboriščnikov naj bi bil 
Tadič leta 92 paznik v treh 
srbskih taboriščih na severo
zahodu Bosne - v Omarski, 
Karatermu in Trnopolju, kjer 
je potekalo sistematično mu
čenje Muslimanov in Hrvatov, 
tudi nekdanjih Tadičevih sose
dov. Sodeloval pa naj bi tudi 
med etničnim čiščenjem na 
območju Kozarca. Aretirali so 
ga v Nemčiji februarja 94 med 
obiskom sorodnikov, ko ga je 
spozi:ial nek begunec. Od ta
krat je v priporu, kakor tudi še 
sedem oseb iz seznama 75 (v 
glavnem Srbov) zloglasnih 
vojnih zločincev, na katerem 
sta tudi Radovan Karadžič, po
litični vodja in vojaški povelj
nik bosanskih Srbov Ratko 
Mladič. Kot je znano, so sile 
Nata v BiH odklonile, da bi ju 
aretirale, sklicujoč se na Day-
tonski sporazum, ki to navi
dezno prepoveduje. 

Brez otoplitve 
odnosov 

Slovenija in Zvezna re
publika Jugoslavija sta na
vezali prvi uradni stik med 
državama po razpadu SFRJ. 

Beograd je namreč obiskal 
podsekretar v slovenskem zu
nanjem ministrstvu Štefan Ci-
goj, ki se je s predstavniki ZRJ 
pogovarjal o možnosti norma
lizacije odnosov med država
ma. Na srečanju, katerega po
budnik je bila Ljubljana, do 
otoplitve odnosov med drža
vama ni prišlo. V ospredju 
pogovorov so bile sicer pobu
de za odprtje diplomatskih 
predstavništev, ki pa bi jih 
Beograd na vsak način hotel 
mešati z nasledstvenim spo
rom. Postavlja namreč pogoj, 
da se Slovenija odreče stališ
čem do nasledstva SFRJ in 
njene kontinuitete. Za Slove
nijo je nesprejemljivo, da ZRJ 
vztraja pri tezi, da je edina 
naslednica nekdanje skupne 
države. Edini pozitivni rezul
tat pogovorov v Beogradu je 
dogovor, da naj bi s srečanji 
med predstavniki držav (tudi 
na ravni strokovnjakov za po
samezna področja) nadaljeva
li. Tako naj bi se že čez kak 
mesec sestali v Ljubljani. 

DAMJAN KOSEC, POPtv 
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Bavarci v Kozjansicem paricu 
v Podsretli so pripravili zanimive Majske dneve 

v Kozjanskem parku je bila 
prejšnji teden na obisku več 
kot 40-članska delegacija iz 
Bavarske, Udeležila se je pri
reditev Majski dnevi, ki so 
plod dobrega sodelovanja 
med našim parkom in Druš
tvom bavarsko-slovenskega 
prijateljstva. 

Majski dnevi so se začeli s 
četrtkovim predavanpn dr. 
Hansa Meyerja, vodje bavar
ske državne pisarne ter ministr
skega svetnika, ki je govoril o 
bavarsko-slovenskih odnosih. 
Na predavanju v Podsredi je 
začel s stiki v 9. stoletju, končal 
pa z zadnjima desetletjema, od
kar deluje mešana bavarsko-
slovenska komisija. Za razliko 
od sodelovanja z drugimi bivši
mi jugoslovanskimi repubUka-
mi, ki ga je danes manj, so se 
bavarsko-slovenski stiki celo 
okrepili. Spomnil je na dobro 
gospodarsko sodelovanje, pa 
tudi sodelovanje na drugih po
dročjih. Pri tem je poudaril dve
letno delovanje bavarsko-slo
venskega društva, ki mu pred
seduje dr. Adolf Eichenseer. 

Plod tega sodelovanja so tudi 
Majski dnevi, med katerimi so 
odprli razstavo o utripu narav
nega parka Zgornji bavarski 
gozd. Razstavo fotografij iz te
ga parka, v podsredški bavarski 
hiši, je posebej predstavil Egid 
Hofmann, namestnik predstoj
nika okraja Cham, ki je izrazil 
željo po tesnejšem sodelovanju 
s Kozjanskim parkom, pri če
mer je mislil na morebitno 
partnerstvo. Razstavo si je mo
goče ogledati vse do oktobra. 

Bavarci so se predstavili tudi z 
dvema dobro obiskanima gleda
liškima predstavama na gradu 
Podsreda. Nastopilo je približno 
trideset igralcev, v izjemno bo
gatih kostumih. Predstavo o 
Propadu graščine Sattelbogen je 
uprizorilo gledališče iz Rimbac-
ha, ki je igralo na grajskem dvo
rišču, po stopniščih ter na ar
kadnih hodnikih. Za uvod so 
nastopili učenci glasbene šole iz 
Rogaške Slatine, v soboto pa so 
Bavarci pripravili gledališke de

lavnice o režiji, kostumografiji, 
maski in luči. Delavnic so se 
udeležili člani gledaliških sku
pin iz bližnjih krajev. 

V smislu dobrega sodelova
nja je bavarska stran povabila 
direktorja Kozjanskega parka, 
Francija Zidarja, k pokrovi
teljstvu njihovega poletnega 
gledališkega festivala v Rimbac-
hu. To pa pomeni tudi možnost 
promocije Kozjanskega parka 
in Slovenije v celoti. 
. , ^ „ . „ .< . .'.L BRANE JERANKO 

Teden gozdovi 
Zveza gozdarskih društev 

Slovenije je zadnji teden ma
ja proglasila za Teden goz
dov. V dneh od 26. do 31. 
maja bodo tudi gozdarji na 
našem območju izvedli vrsto 
aktivnosti. 

V območni enoti Zavoda za 
gozdove Slovenije v Celju želi
jo s temi aktivnostmi pozor
nost javnosti vsaj za teden dni 
preusmeriti na slovenske goz
dove, njihov pomen, bogastvo 
in moč, pa tudi na nevarnosti 
našega vsakdana, ki siromašijo 
naravno pestrost gozdov, hro
mijo njihovo življenjsko moč 
in jih ogrožajo. V Tednu goz
dov bodo v območni enoti Ce
lje namenih še več pozornosti 
delu s šolsko mladino na gozd
nih učnih poteh ob jami Pekel, 
na Boču in v Rogaški Slatini. 
Poleg tega bodo šolarje pope
ljali tudi v gozdove v bližini 
njihovih šol. Glede na to, da je 
v letih po osamosvojitvi Slove
nije gozdarstvo doživelo kore
nite spremembe, bodo stanje 
in perspektive s področja us
merjanja razvoja in gospodar
jenja z gozdovi in z gozdnim 
prostorom predstavili tudi no
silcem lokalnih oblasti, uprav
nim službam in ostalim. 

Osrednjo prireditev v okviru 
letošnjega Tedna gozdov pa bo

do gozdarji na celjskem območ
ju posvetili pomenu primestnih 
gozdov in zelenih površin za 
kakovost življenja v mestih. Za
vod za gozdove Slovenije ter 
Društvo inženirjev in tehnikov 
gozdarstva iz Celja bosta ob 
pomoči sponzorjev izvedla 
strokovni posvet z naslovom 
Gozd, drevo in mesto Celje. Na 
posvetu, na katerem bodo po
leg gozdarjev sodelovali stro
kovnjaki Zavoda za varstvo na
ravne in kulturne dediščine Ce
lje, Zavoda za planiranje in iz
gradnjo Celje, Zavoda za 
zdravstveno varstvo Celje, RC 
Planiranje Celje in samostojni 
raziskovalec Milan Vogrin, bo
do na primeru mesta Celja 
predstavili problematiko ohra
njanja zelenih in gozdnih povr
šin v mestu in njegovi okolici. 
Posvetovanje bo 27. maja v dvo
rani Celjskega doma, ob tej pri
ložnosti pa bodo izdali tudi 
zbornik z referati in koreferati 
vseh predavateljev. Posvetova
nje bodo popestrili z razstavo 
najboljših likovnih in literarnih 
del otrok iz petnajstih osnovnih 
šol celjskega območja. Otroci 
bodo ustvarjali na temo Moč 
gozda je v pestrosti, razstava pa 
bo na ogled v mali dvorani 
Celjskega doma od 26. maja do 
2. junija. IJB 

Savinjske turistične informacije 
Zelo uporaben katalog sta izdali upravna enota in občina Žalec 

Spodnja Savinjska dolina 
je končno dobila izjemno 
kvaliteten in uporaben kata
log, kjer so na enem mestu 
zbrane vse turistične infor
macije. 

Večina Slovencev pa tudi 
tujcev Spodnjo Savinjsko do
lino pozna po hmelju, manj 
pa ljudje še vedno poznajo 
zanimive naravne, kulturne 
in zgodovinske znamenitosti. 
Resnici na ljubo doslej tudi 
niso našli na enem mestu 
zbranih informacij, ravno za
to pa so se v Upravni enoti 
Žalec odločili za pripravo ka
taloga. Kot je povedala Tanja 
Kolar z oddelka za gospo
darstvo, zadolžena za po
dročje turizma in regionalne

ga razvoja, je Spodnja Savinj
ska dolina zanimiva pred
vsem za tranzitne goste. To 
med drugim dokazuje tudi 
povečano število nočitev v 
žalskem hotelu, kjer so lani 
zabeležili 12 tisoč nočitev 
oziroma 15 odstotkov več kot 
leto prej. Tudi v Rimski ne-
kropoh v Šempetru so lani 
zabeležili večji obisk, natanč
neje 30 tisoč obiskovalcev. 
»Prepričani smo, da bi bilo v 
dolini še več gostov, če bi 
obiskovalci poznali še več za
nimivosti. Zato smo se odlo
čili za pripravo kataloga, ki 
naj bi dal ljudem celovito in 
uporabno informacijo. Pri 
pripravi gradiva smo bili v 
dilemi ali naj izhajamo iz po
sameznih krajevnih skupno
sti ali posameznih področij. 

potem smo se odločili za 
kombinacijo obeh pristopov. 
Delo je bilo zelo zahtevno, 
veliko je bilo potrebnih oseb
nih kontaktov. Projekt smo v 
celoti izdelali na naši upravni 
enoti, pri končni realizaciji 
pa smo se zaradi pomanjka
nja denarja povezali z občino 
Žalec, ki je zagotovila denar 
za grafično oblikovanje in 
tisk kataloga. Pri zbiranju sli
kovnega materiala pa smo so
delovali s Turistično zvezo 
Spodnje Savinjske doline.« 

V katalogu so predstavljena 
večja naselja v dohni, posa
mezne znamenitosti, poleg 
tega pa katalog vsebuje infor
macije o kukurnih ustanovah, 
kulturnih in zgodovinskih 
spomenikih, naravnih zname
nitostih in turističnih točkah. 

športno rekreacijskih objek
tih, gostinski ponudbi, pla
ninskih domovih, prireditvah, 
turističnih agencijah in druš
tvih, bankah in menjalnicah, 
servisnih dejavnostih, zdravs
tveni dejavnosti, lekarnah, ne 
manjita niti telefonska števil
ka policijske postaje. Gre 
skratka za zelo uporaben ka
talog, ki bo popotnikom na 
voljo v vseh turističnih agen
cijah, turističnih društvih, ho
telu, bankah, bencinskih ser
visih, gostinskih lokahh in 
krajevnih skupnostih. Pa tudi 
doma takšen katalog ni nikoli 
odveč. 

UB 

Sestanek ali zapora 
Posebnemu odboru kraja

nov Pečovnika in Rifengoz-
da še vedno ni uspelo sklica
ti sestanka z vodstvi celjske 
in laške občine, na katerem 
želijo izvedeti jasne odgovo
re o tem, kaj bo s cesto, ki 
povezuje oba zaselka in je v 
izredno slabem stanju. Raz
log je menda v pomanjkanju 
časa, saj sta župana obeh 
občin tudi poslanca držav
nega zbora. 

Predsednik odbora Ivan 
Belej iz Pečovnika je v pone
deljek skupaj z Borisom Kle-
pejem iz Rifengozda zopet 
poskušal priti do celjskega 
župana Jožeta Zimska, da bi 
skupaj uskladila datum se
stanka, vendar je tudi tokrat 
ostal pred zaprtimi vrati. 

»Ponudili so mi, da bi na se
stanek prišel podžupan, ven
dar na takšno zamenjavo no
čem pristati,« pojasnjuje Be
lej. »Želim namreč, da se žu
pan pred vsem izjasni, ali je 
lani, ko nam je obljubil asfalt 
za polovico ceste, mislil re
sno ali pa nas je vlekel za 
nos.« V Pečovniku in Rifen-
gozdu bi radi jasne odgovore, 
kaj bo z njihovo cesto, tudi 
zato, ker so pred dvema ted
noma geodeti že pričeli meri
ti cesto na dveh odsekih, ki 
naj bi ju menda asfaltirali, 
poleg tega pa so jim v celj
skem Nivoju povedali, da so 
Komunalni direkciji Mestne 
občine Celje že konec fe
bruarja poslali ponudbo, da 
so pripravljeni zagotoviti po

trebne količine gramoza za 
rekonstrukcijo ceste. Radi bi 
le izvedeli, so še zapisali v 
pismu, obseg načrtovanih del 
in čas gradnje. Komunalna 
direkcija Nivoju še do danes 
ni odgovorila. 

Krajani Pečovnika in Rifen
gozda pravijo, da na sestanek 
res ne mislijo več čakati dol
go. »Namere, da zapremo ta
ko magistralko Celje-Laško 
kot cesto med obema zaselko
ma, še nismo opustili,« pravi 
Belej. »Res, da se bomo tak
šnega ukrepa poslužili le v 
skrajnem primeru, vendar bo
mo obe cesti, če nas bodo še 
dolgo pošiljali od vrat do vrat, 
zagotovo zaprh. Če ne prej, pa 
v času Piva in cvetja, ko se iz 
Celja proti Laškemu tako po 
magistralni kot po naši cesti 
valijo nepregledne kolone vo
zil.« ' JI 

Otvoritev ob jelctov na trasi 
Ar ja vas-VransIco 

Družba za avtoceste v Republiki Sloveniji bo jutri, v petek, 
pripravila otvoritev enajstih objektov, devetih nadvozov in 
dveh podvozov ter priključnih cest na avtocestnem odseku 
Arja vas -Vransko. Otvoritvena slovesnost se bo začela ob 13. 
uri na nadvozu krajevne ceste Podlog -jama Pekel. IJB 

Listine z Breci jevega 
Na Brecljevem nad Šmarjem se spominjajo 650-letnice 

prve omembe kraja (pod imenom Prezlavve). V jubilejnem 
letu bodo pripravili več prireditev, med prvimi pa je bila 
petkova podelitev Prezlavvskih listin. 

Po odločitvi strokovnjakov so podelili prve listine najboljšim 
izdelovalcem domačih suhomesnih izdelkov ter pridelovalcem 
domačega vina. Za najboljše izdelke iz mesa so jih podelili 
Janku Cakšu iz Draškovega sela ter Stanku Lorgerju in Ivanu 
Strašku, obema z Brecljevega. Za najboljše vino so prejeli 
listine Silvo Hostnik iz Dola pri Šmarju ter Jože Pečak in 
Štefan Zidar, oba z Brecljevega. 

V kulturnem programu je nastopila celjska etno skupina 
Vaški tiči, ki poje in igra na orglice, violino, lončeni bas in 
kitaro. B. J. 

zavarovalnica triglav d.d. 
O B M O Č N A ENOTA CELJE 

objavlja: 
prosto delovno mesto 

Z A V A R O V A L N E G A Z A S T O P N I K A 
Z A Ž I V L J E N J S K A Z A V A R O V A N J A 

P o l e g s p l o š n i h m o r a j o k a n d i d a t i i z p o l n j e v a t i š e n a s l e d n j e p o g o j e : 
-da imajo najmanj V. stopnjo šolske izobrazbe 
-najmanj eno leto delovnih izkušenj 
-veselje do terenskega dela in dela z ljudmi 
-osebno vozilo in vozniško dovoljenje 

Delovno razmerje se sklepa za nedoločen čas 
s 6-mesečnim poskusnim delom. 

Kandidati se lahko prijavijo tudi za pogodbeno delo na področju 
življenjskih zavarovanj (delo na osnovi pogodbe o občasnem delu"). 

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati pošljejo 
v 8. dneh od dneva objave na naslov: Zavarovalnica Triglav d.d. Ljubljana, 

Območna enota Celje, Mariborska c. 1, Celje. 
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 15. dneh od dneva izbire. 
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Evropa danes, jutri, nikoli... 
Ob vprašanju vstopa naše države v Evropo smo se Slovenci spet zavrteli v ritmu zdrah in sporov - Kaj o referendumski pobudi in o samem vstopu menijo nekateri na Celjskem 

Morda je danes že vse jasno 
in je predsednik parlamenta 
Janez Podobnik ustavil refe
rendumsko pobudo v zvezi z 
ratifikacijo pridružitvenega 
sporazuma z Evropsko unijo, 
poslanci državnega zbora pa 
so na včerajšnjem izrednem 
zasedanju ratificirali pridru-
žitveni sporazum. Morda se 
ni zgodilo še prav nič. V to
rek, ko je nastajal tale zapis, 
pa je slovenska politična sce
na in sploh cela slovenska 
javnost še živela v znamenju 
velike negotovosti, kakšna bo 
usoda referendumske pobu
de in kako se bodo odločile 
parlamentarne stranke. 

Polemike v javnosti so se vne
le takoj, ko se je izvedelo, da je 
državni zbor na dnevni red uvr
stil predlog zakona o ratifikaciji 
evropskega sporazuma. Evrop
ski sporazum je bil podpisan 10. 
junija lani, vključuje pa tudi 
»sporni« španski kompromisni 
predlog, s katerim so povezane 
spremembe slovenske ustave. 
Predsednik vlade dr. Janez Dr
novšek je že pred prvomajski
mi prazniki napovedal, da se bo 
kljub temu, da sprememba us
tave ni povezana z ratifikacijo 
evropskega sporazuma, čeprav 
bi bilo Bruslju ljubše, če bi 68. 
člen spremenili že zdaj, v krat
kem sestal s predsedniki parla
mentarnih strank in skušal ugo
toviti, kakšno je soglasje glede 
spornega ustavnega člena, ki 
naj bi se spremenil v »tujci lah
ko pridobivajo lastninsko pravi
co na nepremičninah pod pogo
ji, ki jih določa zakon.« 

V sredo, Z maja, je skupina 
Gibanje 23. december vložila 
pri predsedniku državnega 
zbora pobudo za razpis pred
hodnega zakonodajnega refe
renduma, ki se nanaša na spre
jem zakona o ratifikaciji pri
družitvenega sporazuma z 
Evropsko unijo. Pobudo je 
podpisalo 498 državljanov, ki 
so hoteli poudariti, da gre pri 
vstopanju naše države v Evro
po za tako pomembno zadevo, 
da bi se o tem moralo odločati 
ljudstvo na referendumu. V dr
žavnem zboru so ugotovili, da 
pobuda ni bila vložena pravil
no in da tudi referendumsko 
vprašanje ni oblikovano pravil
no, zato so predstavniki Giba
nja 23. december ta ponedeljek 
prinesli v državni zbor spreme
njeno pobudo. Konec minule

ga tedna pa je dr. Drnovšek 
ponovno poudaril, da vlada 
vztraja pri tem, naj državni 
zbor čimprej ratificira pridruži-
tveni sporazum, saj bi zamrz
nitev postopka verjetno zelo 
neugodno vplivala na predvi
deno junijsko odločitev unije o 
širitvi. V primeru referenduma 
bi namreč parlament lahko po
trdil pridružit veni sporazum 
šele v jeseni. Drnovšek je tudi 
napovedal, da bi v primeru us
tavitve ratifikacije vlada še pos
pešila postopek spremembe 
ustave in odgovorila z ned
voumno proevropsko politiko, 
tudi s protireferendumom, ki 
bi Slovencem predstavil, da gre 
pri celo stvari predvsem za di
lemo: Evropa ali osamitev. 

V ponedeljek se oglasil tudi 
predsednik Milan Kučan, ki je 
poslancem poslal pismo, v ka
terem je zapisal svoja stališča 
in mnenja o pomenu ratifikaci
je evropskega sporazuma ter 
opozoril, da gre za »prelomno 
odločitev o prihodnosti Slove
nije.« Pri tem je predsednik 
Kučan še pojasnil, da se zavze
ma za takojšnjo, vendar ustav
no in zakonito ratifikacijo, da 
morajo parlamentarne stranke 
doseči soglasje o pridruževa
nju, da se zavzema za to, da 
vlada in parlament pred odloči
tvijo o polnopravnem članstvu 
Slovenije v EU pripravita vse-
Ijudski referendum, in da mo
rata vlada in parlament pri 
vključevanju v polnopravno 
članstvo zavarovati nacionalne 
interese, tako kot so to naredile 
in še vedno počnejo tudi druge 
države v dialogu znotraj EU. 

Prav tako v ponedeljek so se 
oglasili tudi nekateri člani Gi
banja 23. december in ponov
no poudarili, da je vstop v 
Evropsko unijo za našo državo 
ogrožujoč in da Slovenija ne 
sme kar brezpogojno vstopiti v 
zvezo z Evropo, ampak mora 
najprej zaščititi svoje ozemlje 
in nepremičnine. 

Tvegati ali 
počakati? 

Vlada torej postavlja vpraša
nje »Evropa ali osamitev«, po
budniki referenduma o zakonu 
o ratifikaciji sporazuma pa 
poudarjajo, da je »najslabše, 
kar bi se lahko pripetilo Slove
niji ob njeni komaj doseženi 
samostojnosti, neorganiziran, 
kaotičen, amaterski, nepri
pravljen in zato primitiven in 

nezgodovinski vstop v Evrop
sko unijo.« In kako polemike 
zadnjih dni spremljajo nekate
ri vidnejši ljudje v celjski regiji? 

Mag. Milko Mikola, zgodo
vinar iz Celja: »Vsekakor podpi
ram vstop Slovenije v Evropo, 
vendar ne za ceno italijanskih 
strateških apetitov. To je zame 
nesprejemljivo in menim, da tu
di za večino Slovencev. Sem za 
referendum in za to, da se vsem 
državljanom Slovenije odkrito 

pove, kaj za nas sploh pomeni 
vstop v Evropo, kaj bomo dobili 
in kaj izgubili. V vseh časopisih 
bi tudi morali objaviti vsebino 
španskega predloga, saj javnost 
sploh ne ve, kaj le-ta zares po
meni. Nesprejemljivo je, da z 
natančno vsebino predloga do 
pred kratkim niso bili seznanje
ni niti poslanci državn'ega zbo
ra. Pri vsem skupaj, po moje, 
predvsem ne smemo pozabiti 
na obrambo slovenskega nacio

nalnega interesa, saj sicer tako 
osamosvojitev izpod Avstroogr-
ske in kasneje še izpod Jugosla
vije nimata prav nobenega smi
sla.« 

Jure Jan, kulturnik iz Laške
ga: »Sem za referendum, saj 
menim, da pri tako pomembni 
zadevi, kot je vključitev v 
Evropsko unijo, ne more v ime
nu dveh milijonov ljudi odloča
ti le peščica politikov. Globoko 
v sebi sem sicer v dilemi, ali bi 
bilo bolje ostati zunaj, saj Slo
venija nima velikega vpliva v 
Evropi, po drugi strani pa se mi 
postavlja vprašanje, ali bi sploh 
lahko obstali sredi Evrope, ne 
da smo vključeni v njeno zve
zo. Če bi bil kmet ali delavec, bi 
verjetno o vsem skupaj razmiš
ljal bolj prizadeto.« 

Jože Stanič, generalni direk
tor Gorenje Velenje: »Kot direk
tor Gorenja in gospodarstvenik 
ne pristajam na vprašanje ali 
Evropa ali Balkan. Gorenje je 
že dolgo časa v Evropi, vpeti 
smo v evropska in svetovna 
tržišča, delamo po evropskih 
in svetovnih standardih. Ne 
strinjam se tudi z negativnim 
predznakom, ki bi ga nekateri 
radi pripisali Balkanu. Bivše re
publike nekdanje Jugoslavije 
so za nas naravna tržišča in se 
jih tudi vesehmo. O tem, kaj 
formalno pravno lahko pome
nijo zapleti pri vključevanju 
Slovenije v Evropo in zapleti 
pri ratifikaciji sporazuma bi 
težko govoril. Dejstvo je, da 
imamo danes odprt dostop na 
evropska tržišča, poslujemo 
lahko brez dajatev in tega ne bi 
smeli nepremišljeno zapraviti. 

Tistim, ki poslujejo samo na 
slovenskem tržišču, morda še 
ustreza takšno stanje, izvozni
kom zagotovo ne more. Me
nim, da tudi morebitni zapleti 
z ratifikacijo sporazuma ne 
morejo povzročiti usodnih 
sprememb za Slovenijo. Črno 
piko si bomo že prislužili, kak
šna posebna panika pa ni po
trebna.« 

Aleksander Videčnik, pub
licist iz Mozirja: »Glede vstopa 
v Evropo bi bil bolj previden, 
saj stvari niso dovolj priprav
ljene. Rešitev ni le v tem, da se 
spremeni ustava, prilagoditi 
bo treba še celo vrsto drugih 
stvari. Zelo sem skeptičen, še 
zlasti če se spomnim, kako so 
se sosednje države pripravlja
le na vstop v Evropo. Ljudje si 
niti približno ne morejo pred
stavljati, kako bo to izgledalo. 
Glede polemik ob tem vpraša
nju lahko rečem le, da je vse 
skupaj neresno. Če gre za 
skupno državotvorno misel
nost, bi poslanci morali najti 
skupen jezik. Če ne, niso niti 
državotvorni niti poslanci. 
Glede tujcev med nami pa sta
rejši bolj kot današnja mladina 
vemo, kaj pomeni služiti tuj
cu. Naši predniki so se zelo 
borili, da so dosegli relativno 
gospodarsko samostojnost 
Slovenije. Kar spomnimo se 
časov hranilništva, zadolže
nih slovenskih kmetij... Vsem, 
ki odločajo, bi priporočal, da 
začnejo bolj spoznavati prete
klost, saj se pogosto zdi, kot 
da so manjkali pri pouku zgo
dovine.« 

JI, UB.US 

Ni še prepozno 
Upokojenci, ki so lani ali letos izgubili varstveni dodatek, lahko zanj zopet zaprosijd' 

Območna enota Zavoda za 
pokojninsko in invalidsko 
zavarovanje Celje je s 1. ma
jem šestopetdesetim upoko
jencem ukinila varstveni do
datek. To je med prizadetimi 
povzročilo kar nekaj razbur
jenja, vendar so za takšen 
ukrep krivi sami. Pozabili so 
namreč predložiti dokazila, 
na osnovi katerih jim zavod 
izda odločbo o upravičenosti 
do dodatka. 

Kako je mogoče, da je toliko 
upokojencev, ki prejemajo 
varstveni dodatek, pozabilo 
na svoje obveznosti? »Razlog 
najverjetneje tiči v spremem
bah Zakona o pokojninskem 
in invalidskem'zavarovanju, ki 
med drugim tudi določajo, da 
je treba vsako leto opraviti re
vizijo v zvezi z nadaljnjo upra
vičenostjo do dodatka,« pojas
njuje direktorica celjske ob
močne enote Ljudmila Ter-
ček. Lani, ko so začele veljati 
spremembe, je zavod vse uži
valce varstvenega dodatka s 
posebnim dopisom in preko 
obvestil o nakazilu pokojnine 
opozoril, da bodo morali "po
slej vsako leto predložiti doka
zila o upravičenosti do dodat
ka. Zato tega letos ni storil. 

oziroma so lahko upokojenci 
opozorilo o svojih obvezno
stih prebrali le na potrdilu o 
nakazilu pokojnin v februarju. 
»Očitno so upokojenci prema
lo pozorni na potrdila o naka
zilu pokojnin,« pravi Terčko-
va, »saj do izteka roka, to je do 
31. marca, ni predložilo nobe
nih dokazil o nadaljnji upravi
čenosti kar 2700 uživalcev 
varstvenega dodatka. Vsem 
smo izdali negativne odločbe, 
kar je, kot kaže, pripomoglo, 
da je nekaj več kot 2000 upo
kojencev le prineslo potrebna 
dokazila. Ostalim smo morali 
varstveni dodatek ukiniti.« 

Vendar pa s tem ni še prav 
nič izgubljeno, pravijo v zavo
du. Prav vseh 650 upokojen
cev ima namreč možnost, da 
si varstveni dodatek znova pri
dobi. Treba je le, da v nasled
njih šestih mesecih pošljejo 
vsa potrebna dokazila in za
vod jim bo znova priznal pra
vico do dodatka. Le-ta bo ve
ljala od ustavitve dalje, to je od 
1. maja naprej. 

Možnost za ponovno prido
bitev varstvenega dodatka pa 
ima letos tudi marsikdo od 
tistih upokojencev, ki so lani 
to pravico izgubili oziroma je 
niso pridobili zato, ker so za
radi previsokega dohodka iz 

naslova kmetijskih in gozdnih 
površin presegali premoženj
ske pogoje. 

Celjska regija ima v Slove
niji najvišje število uživalcev 
varstvenega dodatka. Lani 
ga je prejemalo 10,598 upo
kojencev ali dobra petina 
vseh, letos pa ima to pravico 
8.792 upokojencev. 

Na podlagi revizije je lani 
zavod izdal 2328 negativnih 
odločb, kar pomeni, da je 
toliko upokojencev izgubilo 
pravico do varstvenega do
datka. Razlogov za to je bilo 
več. NekoUko so se spreme
nili predpisi v zvezi s štetjem 
določenih prejemkov med 
dohodke družinskih članov, 
ki se upoštevajo pri ugotav
ljanju premoženjskih pogo
jev, nekaterim se je spreme
nilo premoženjsko stanje, 
spremenil pa se je tudi količ
nik za preračun katastrskega 
dohodka, ki ga določa mini
strstvo za delo. »Lani je bil 
količnik zelo visok, saj je 
znašal 3,9, in mnogi upoko
jenci, ker pač niso več izpol
njevali pogojev, so izgubili 
varstveni dodatek,« pravi 
Ljudmila Terček. »Letos je 
ministrstvo iz nam neznanih 

razlogov znižalo količnik na 
1,8, to pa pomeni, da bi lah
ko mnogi zopet pridobili pra
vico do varstvenega dodatka. 
Potrebno je le, da ponovno 
vložijo zahtevo za priznanje 
dodatka in jo skupaj z us
treznimi dokazili pošljejo 
najkasneje do 30. junija. Ti
sti, ki jim bo zavod vloge 
rešil pozitivno, bodo dobili 
varstveni dodatek od 1. ja
nuarja 1997 naprej.« 

Do varstvenega dodatka so 
upravičeni vsi tisti starostni, 
invalidski in družinski upo
kojenci, katerih pokojnina je 
nižja od najnižje pokojnine 
za polno pokojninsko dobo. 
Leta znaša sedaj 47.012 to
larjev. Skupni dohodki upo
kojenca in njegovih družin
skih članov ne smejo prese
gati cenzusa, ki ga vsako leto 
na novo določi zavod. Letos 
znaša cenzus 514.556,55 to
larja letno na družinskega 
člana. 

Vsakoletno presojanje upra
vičenosti do varstvenega do
datka predstavlja za zavod za
jeten delovni zalogaj, zato že 
razmišljajo, da bi v prihodnje 
vso stvar zastavili drugače. Za 
sedaj pa prosijo vse tiste upo
kojence, ki so dobili negativne 
odločbe, varstveni dodatek pa 
jim ni bil ukinjen, naj do ta
krat, ko bodo dobili pisno ob
vestilo o ponovno priznani 
pravici do dodatka, nekoliko 
potrpijo. 

• • • • • • M i JANJA INTIHAR 
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Zaprte 
Zlatarnine 
prodlafalne 

Delavci celjske Zlatar
ne stavkajo že mesec dni, 
v začetku tega tedna pa so 
stavkovne zahteve še zao
strili. 

Včeraj je minil 30. dan 
stavke, kljub izplačilu ja
nuarskih zajamčenih plač 
pa se socialni položaj de
lavcev še poslabšuje. Neza
dovoljstvo med delavci je 
čedalje večje, ker se neka
teri sklepi nadzornega sve
ta ne uresničujejo, čeprav 
so roki za njihovo realizaci
jo že potekli. Tako bi po 
trditvah stavkovnega odbo
ra morala biti do 6. maja 
pripravljena nova organi
zacijska shema in oblikova
na nova uprava, vendar to 
ni bilo uresničeno. 

Zaradi tega je stavkovni 
odbor v začetku tedna zao
stril stavkovne zahteve. Po
leg izplačila februarskih 
zahtevajo tudi izplačilo 
plač za marec, ponovno pa 
so se stavkajoči odločili za 
zaprtje vseh Zlatarninih 
prodajaln po Sloveniji. 

Kriza v Nemčiji se odraža 
tudi v črni mačlci 

Grozi v TT Prebold ponovno zmanjševanje števila zaposlenih? 

Tekstilna tovarna iz Prebolda izvozi kar 80 odstotkov 
svoje proizvodnje. Največ v Nemčijo, kar precej pa tudi v 
Avstrijo, Italijo, Veliko Britanijo in Združene države Ameri
ke. V tovarni, kjer je bilo še v letih 1986 in 1987 zaposlenih 
1890 delavcev, z obema obratoma v Biogradu na moru in 
Slunju na Hrvaškem ter dveh manjših obratih na Kozjan
skem jih je sedaj le še 689. 

Tudi to govori o težkem po
ložaju tekstilne industrije pri 
nas. V zadnjih letih se je po
ložaj še poslabšal, pravi novi 
direktor Vinko Žohar. Ne sa
mo zaradi konkurence iz 
vzhodnoevropskih držav in 
Bližnjega ter Daljnega vzho
da, kjer je cena delovne sile 
neprimerno nižja kot pri nas, 
povrhu vsega pa jim ni treba 
uvažati niti surovin, ker jih 
imajo dovolj doma. Tudi zato, 
ker je gospodarska kriza vse 
večja tudi v Zahodni Evropi. 
Odraža se seveda v manjši 

kupni moči. Še pred letom 
dni je poprečna nemška šti
ričlanska družina mesečno 
porabila za nakup tekstilnih 
izdelkov dobrih 300 mark. Po 
letošnjih podatkih, veljajo za 
marec, nameni za tovrstne iz
datke le še 214 mark ali prib
ližno pet odstotkov mesečnih 
prejemkov. Preboldske tek
stilce je povrhu prizadelo še 
to, da je šla v stečaj nemška 
firma, ki je kupila največ 
hlačnih .nogavic. Zaradi tega 
so, pravi Žohar, na nemškem, 
pa tudi na drugih trgih prisi
ljeni sami iskati nove kupce, 
sodelujejo pa tudi z nekateri
mi trgovskimi posredniki v 
Nemčiji. Če ne bi bili že dolga 
leta tako prisotni na zahtev
nih zahodnih trgih, bi bil po
ložaj prav gotovo še slabši kot 
je. 

Povečati klasični 
izvoz 

Položaj v preboldski tovar
ni ni nič drugačen kot v slo
venski tekstilni industriji na 
sploh. Še leta 1990 je bilo v 
njej zaposlenih 95 tisoč ljudi, 
danes jih je le še 40 tisoč. V 
Nemčiji denimo 225 tisoč. To 
hkrati pomeni, da je glede na 
število prebivalcev v tekstilni 
industriji Slovenije zaposle
nih več ljudi kot v Nemčiji in 
hkrati to, da se delovno in
tenzivne panoge selijo na 
druga območja sveta, kjer je 
poceni delovna sila, pa naj se 
to sliši še tako čudno. Bolgar
ski delavec v tej branži ima 

kakšnih 80 mark plače, kar 
nekajkrat manj kot v popreč
ju pri nas. Če vzamemo plače 
pri nas kot strošek, pravi Žo
har, potem pa je jasno, da so 
visoke. Problem je v tem, ker 
je življenje drago. Tudi in 
predvsem zato, ker je država 
draga. Tečaj dolarja je nerea
len in se praktično ni spreme
nil že dve leti. Inflacija je 
med tem narasla za dobrih 20 
odstotkov. Ta razkorak še naj
bolj čutijo v delovno inten
zivnih panogah, kakršna je 
tekstilna. 

Kakšna bodočnost torej ča
ka preboldske tekstilce? Nič 
kaj rožnata. Za. naložbe denar
ja praktično ni. Krediti so pre
dragi in tudi zagarantiranega 
trga ni. Delno lahko težave 
omilijo z razvojem lastnega 
znanja, čemur so že ves čas 
namenjali dosti pozornosti. 
Če je bilo treba, so skonstrui
rali tudi lastne stroje. Meseč
no sedaj izvozijo za milijon in 
pol mark izdelkov, pri čemer 
bo dolgoročno treba stremeti 
za tem, da bo delež klasičnega 
izvoza še naraščal, zmanjše
val pa naj bi se delež tako 
imenovanih Ion oziroma do-
delavnih poslov. Za Ion posle 

res ni potrebnega obratnega 
kapitala, kajti plačano dobijo 
le delo, to pa se na dolgi rok 
ne splača. Pri hlačnih nogavi
cah znašajo dodelavni posli 
slabo tretjino, pri programu 
tkanin pa gre v glavnem za 
čisti izvoz, kajti tkanino izde
lajo od začetka do konca prak
tično sami. To velja tudi za 
tako imenovani konfekcijski 
program. 

V tovarni še 
vedno govorijo 

slovensico 
Prenekateri se spet sprašu

jejo, če v kratkem znova grozi 
odpuščanje delavcev. Žohar 
pravi, da je vse odvisno od 
tega, kakšen bo dobiček. Če 
bo naraščal, se lahko število 
delavcev tudi poveča. Vloga 
kapitala je neusmiljena in edi
no merilo je dobiček. Tudi za
to so se v tovarni dogajale 
mnoge stvari, ki so povzročale 
tesnobna občutja in slabo 
vzdušje. Dejstvo pa je, da je ta 
tovarna še ena izmed redkih 
tovrstnih pri nas, ki ni šla v 
stečaj in kjer so plače, pa naj 
so še tako nizke, redno preje-
maU. Niti enkrat se ni zgodilo, 
da jih ne bi prejeli na dan, 
predviden z letnim koledar
jem. 1400 delničarjev ima v 
lasti že okrog 54 odstotkov 
delnic. Notranji odkup bo tra
jal še dve leti. Bili pa so med 
prvimi v Sloveniji, ki so izpe
ljali proces lastninjenja. Žo
har pravi, da je uspeh že to, da 
je firma ostala v slovenskih 
rokah in se delavcem ni treba 
z lastniki pogovarjati v tujem 
jeziku, tako kot marsikje 
drugje v Sloveniji. Če je tovar
na preživela 155 let, potem 
nikjer ne piše, da bi jo moral 
hudič vzeti prav sedaj. 

J.V. 

Vinko Žohar 

NOVO NA BORZI 
Dočakali kofacijo Pelroia d.d. 

Konec meseca aprila so se 
nakupni boni pete in šeste izda
je nenadoma dvignili. Nekatere 
borzne hiše so prišle do podat
ka o visoki aprilski inflaciji pred 
ostalimi. Iz inflacije so si izra
čunali, da bo popust na NBS5 
in NBS6 znašal 7.500 SIT in 
nakupili večje količine nakup
nih bonov. Zato je Ljubljanska 
borza vrednostnih papirjev po
zvala Agencijo za plačilni pro
met. Agencijo za trg vrednost
nih papirjev. Banko Slovenije, 
Statistični urad RS in nekatere 
druge ustanove k drugačnemu 
načinu obveščanja javnosti. V 
pozivu so napisali, naj bodo 
informacije, ki bi lahko kakor
koli vplivale na tečaj vrednost
nih papirjev na borzi, če je 
mogoče, objavljene po koncu 
trgovanja oziroma pravočasno 
pred začetkom trgovanja, do 
objave pa naj pristojni z njimi 
ravnajo kot z zaupnimi podat
ki. 

Prejšnji ponedeljek smo do
čakali kotacijo Petrola d.d. Pred 
pričetkom kotacije so se cene 
delnic na neorganiziranem trgu 
gibale med 18.000 in 19.000 
SIT. Njihov tečaj se je prvi dan 
trgovanja oblikoval pri 17.179 
SIT. To je bila prva privatizacij
ska delnica večjega podjetja, ki 
je po prihodu na organiziran 
trg padla. Že naslednji dan se je 
promet z njo sicer zmanjšal, 
vendar se je tečaj dvignil za 
0,8%. Naslednje dni do konca 
tedna se je višal njihov promet 
in tečaj. V petek so nekateri 
kupovali PETG že po 19.600 
SIT, vendar pa se je tečaj proti 
koncu trgovanja obrnil navz
dol. Rast te delnice in realizira
ni dobički iz nakupnih bonov 
so ustvarili optimistično vzduš
je na trgu in večina delnic se je 
dvignila. Kljub optimizmu na 
trgu pa je bilo prometa na A in 
B trgu komaj za 174 mio SIT, na 

OTC pa 114 mio SIT Tečaji 
večine delnic so se proti koncu 
trgovanja obrnili navzdol. V po
nedeljek se je trend padanja 
nadaljeval, tečaji vseh delnic so 
padli. Indeks SBI se je zmanjšal 
za 2,95%. V torek je indeks SBI 
ponovno padel za 1,2%. Skupni 
promet na organiziranem trgu 
je znašal 487 mio SIT, od tega je 
bila sklenjena aplikacija z ob
veznico Probanke v višini 372 
mio SIT. 

V petek, 9. maja, je Ljubljan
ska borza tri vrednostne papir
je premestila iz kotacije B v 
kotacijo A. To so navadne delni
ce Term Čatež d.d.. Droge Por
torož d.d. in obveznice 2. Izda
je Abanke d.d. Družbe izpol
njujejo kvantitativne in vsebin
ske pogoje za premestitev del
nic v borzno kotacijo A glede 
let poslovanja, celotnega kapi
tala, števila delničarjev družbe 
in razpršenosti delnic v javno
sti. 

Na sedežu družbe CBH 
d.o.o., Celje lahko prodate veči
no delnic, ki ste jih pridobili z 
vpisom certifikata v podjetja, ki 
so se lastninila s pomočjo javne 
prodaje. To so predvsem delni
ce serije G. Naj navedemo le 
nekaj takšnih družb: Alpos 
Šentjur, Cinkarna Celje, Gore
nje Velenje. Kot novost smo 
uvedli odkup delnic serij B in D 
za tistih družb, ki so svoje del
nice vpisale v centralni register 
KDD. 

Piše: DARJA OROŽIM 

Erico Velenje 
za celovitejšo 

sanacijo 
Minulo sredo je Inštitut za 

ekološke raziskave Erico Ve
lenje na sedežu Mestne obči
ne Velenje pripravil predsta
vitev projektov Sanacija oko
lja v Šaleški dolini ter Vpliv 
onesnaževanja okolja na ce
lovit razvoj prostora v zasav
ski regiji s poudarkom na na
ravni in kulturni dediščini. 

Srečanja so se udeležili žu
pani ali predstavniki zasavskih 
občin Hrastnik, Radeče, Tr
bovlje, Zagorje ob Savi ter Liti
je ter župani občin Šmartno ob 
Paki, Šoštanj in Mestne občine 
Velenje. Projekt Erica sta pred
stavila dr. Ribaričeva ter mag. 
Avberšek, sedanji v.d. direktor 
tega zavoda. Po predstavitvi so 
si ogledali sanirane površine 
velenjskega premogovnika, 
namen srečanja pa je bil izme
njati spoznanja ter praktični 
prikaz doseženih uspehov na 
tem področju. JM 

Avstrijci v Herbersteinu 
Na pobudo Območne Zgor-

njesavinjsko šaleške gospo
darske zbornice so se pred 
kratkim v Velenju sestali 
predstavniki obmejnih ob
čin z avstrijske in slovenske 
strani meje. 

Župani ali namestniki župa
nov občin Beljak, Celovec, Ve-
likovec Wolsberg, Kranj, Dra
vograd, Šoštanj in Mestne ob
čine Velenje so govorili o učin
kovitejšem gospodarskem in 
kulturnem sodelovanju, saj so 
bili ti stiki in izmenjava doslej 
bolj izjema kot pravilo. Po be
sedah predsednika območne 
zbornice Boža Lednika je tre
ba narediti več konkretnih ko
rakov, da bi se gospodarski in 
kulturni stiki med obmejnimi 
občinami okrepili, podobna 
srečanja pa naj bi se nadalje
vala tudi v prihodnje. 

Podobnega mnenja je bil tu
di predstavnik zbornice za 
Koroško Johan Ogriz, ki je 
menil, da se nekaj malega si

cer že dogaja, predvsem na 
področju gostinstva, še več pa 
bo treba storiti v prihodnje. 
Na srečanju so se dogovorili 
za nekatere konkretne naloge 
pri medsebojni trgovinski iz
menjavi, prehodih preko meje 
ter sodelovanju na področju 
turizma in kuhure. JM 

TAJFUN PLANINA d.o.o. 
Planina pri Sevnic i 
Planina 41 a 
3 2 2 5 Planina pri Sevnic i 

razpisuje p ros to de lovno 
mes to 

komercialista za dela 
v zunanji trgovini 
Pogoji : 
-znanje dveh tuj ih jezikov 
-visokošolska izobrazba 
Delovno razmerje b o m o sklenil i 
za nedo ločen čas. Rok za prija
vo je 8 dni od dneva objave, o 
izidu b o m o kandidate obvesti l i v 
3 0 . dneh po objavi razpisa. 

lAROMETE] 
Abanica 
ponovno 

znižala obresti 
Abanka d.d. je v začet

ku maja ponovno znižala 
izhodiščne obrestne me
re za kreditiranje fizičnih 
in pravnih oseb. Obrest
ne mere za kratkoročna 
potrošniška posojila pre
bivalstvu so se znižale za 
2 odstotni točki, izho
diščna obrestna mera za 
ta posojila po novem zna
ša T+7,5 odstotka. Dolgo
ročna potrošniška posoji
la so se znižala za 1,5 
odstotne točke. Obrestne 
mere za stanovanjska po
sojila, ki jih odobravajo z 
odplačilno dobo do 120 
mesecev, znašajo po no
vem za komitente Aban
ke ob vezavi depozita v 
višini ene četrtine odo
brenega posojila T+9,5 
odstotka. Brez vezave de
pozita je odobritev poso
jila za 3 odstotne točke 
višja kot ob vezavi depo
zita. Abanka je znižala 
tudi obrestne mere za 
kreditiranje pravnih 
oseb, poleg tega je banka 
uvedla še posebno po
nudbo za kreditiranje 
uvoza z izhodiščno mero 
6,75 odstotka, ki velja tu
di za nekomitente banke. 
Pogoj za pridobitev ugod
nejšega uvoznega kredita 
pa je nakup deviz in pla
čilo v tujino preko Aban
ke. 

Kučan med 
gospodarstvenilci 

Klub podjetnikov Zlato-
rog je v torek zvečer orga
niziral pogovor s sloven
skim predsednikom Mila
nom Kučanom. Srečanje v 
dvorani Celjskega doma je 
bilo namenjeno pogovoru 
o problematiki gospodars
tva na Celjskem ter razvoj
nim možnostim na prelo
mu tisočletja. 

Tribuna tržnega 
gospodarstva 
Prihodnji četrtek, 22. 

maja, se bo na Rogli priče
lo tradicionalno dvodnev
no posvetovanje o uveljav
ljanju tržnega gospodars
tva. Letos bodo osrednjo 
pozornost namenili inova
cijam, trženju in manage-
mentu. Uvodnega pogovo
ra z gospodarstveniki se 
bodo letos udeležili gos
podarski minister Metod 
Dragon^ minister za 
znanost in tehnologijo dr. 
Lojze Marinček ter pred
sednik slovenske gospo
darske zbornice mag. Jož
ko Čuk. 

Hotel Slovan 
znova odprt 

Hotel Slovan na Vran
skem je že od nekdaj pri
vabljal popotnike ter goste 
iz vse Slovenije in tujine. 
Nekaj let je bil hotel zaprt, 
včeraj, v sredo, pa so ga 
ponovno odprli. Poslej se 
hotel imenuje Gostišče Fi-
lač - Slovan Vj-ansko. 
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Zbiranje in odvoz nevarnili 
ter posebniii odpadicov 

S to dejavnostjo so se kot prvi na Celjskem začeli ukvarjati v zasebnem podjetju Vigrad 

Celjsko zasebno podjetje Vigrad je na 
Celjskem in tudi v širšem slovenskem 
prostoru znano po svoji prodaji in poso-
ji mobilnih wc kabin, prodaji vodovod
nega materiala, montaži cevovodov ter 
prodaji komunalnih koškov, zabojni
kov in opreme za zunanjo ureditev. 
Zdaj pa svojo dejavnost širijo še z zbira
njem in odvozom nevarnih ter poseb
nih odpadkov. 

Zbiranja in odvoza nevarnih ter poseb
nih odpadkov so se v Vigradu lotili v 
sodelovanju s poslovnim partnerjem Sau-
bermacher&Komunala d.o.o. Murska So
bota. Direktor tega podjetja Branko Ška
farje ob tem povedal: »Delujemo v okviru 
mešanega podjetja z avstrijskim partner
jem in občino Murska Sobota. Z zbira
njem in odvozom komunalnih odpadkov 
se ukvarjamo sedem let, z zbiranjem ne
varnih ter posebnih odpadkov pa se uk
varjamo dobra tri leta. Na na
šem področju smo v odvoz 
nevarnih in posebnih odpad
kov že 100-odstotno vključili 
uporabnike, zanimanje med 
ljudmi za našo dejavnost je 
veliko. Za primer naj povem, 
da zberemo v eni akciji, ki 
traja približno 8 ur, občina 
ima 5 tisoč prebivalcev, eno do 
dve toni posebnih odpadkov. 
Od tega je 200 do 300 kilogra
mov odpadkov namenjeno za 

uničevanje, ostalo pa gre v 
predelavo. Konkretno gredo v 
predelavo akumulatorji, od
padna motorna olja, potem 
Kartoni, nadalje zbiramo pe
sticide, zdaj načrtujemo, da se 
bomo organizirano ukvarjali z 
zbiranjem baterij, za uničeva
nje baterij se ravno v teh dneh 
dogovarjamo s Švicarji. Uniče
vanje posebnih in nevarnih 
odpadkov je v Sloveniji delno 

že urejeno za določene vrste 
odpadkov. Na primer Pinus 
lahko v soglasju z ministrs
tvom za okolje uničuje določe
ne pesticide in nekatere vrste 
barv, ki ne vsebujejo težkih 
kovin, odpadne avtomobilske 
gume uničujejo v Anhovem. 
Malo ljudi najbrž ve, da lahko 
v lekarne prinesejo stara zdra
vila, ki jih mi potem zbiramo 
in poskrbimo za odvoz, v eni 

akciji zberemo na našem ob
močju že po 100 kilogramov 
starih zdravil. Zbiranje nevar
nih in posebnih odpadkov se
veda velja za nevaren posel, 
vendar mi imamo svoje izkuš
nje s pomočjo tujega partner
ja, ki se s tem ukvarja že dve 
desetletji. Tudi svoje ljudi šo
lamo v Avstriji in zaenkrat ni
mamo težav. Za sodelovanje s 

celjskim Vigradom pa smo se 
odločili zato, da bi našo dejav
nost razširili izven občinskih 
meja. V prvi fazi nas zanima 
zbiranje posebnih odpadkov s 
področja industrije in obrti. 
Vigrad je z vozili in kadri po 
naši oceni tudi dovolj uspo
sobljen za zbiranje posebnih 
odpadkov,« je povedal Branko 
Škafar. 

Najprej odpadki iz 
obrtnih delavnic 
v Vigradu računajo pred

vsem na štiri večje skupine 
posebnih odpadkov. To so os
tanki onesnažene embalaže, 
potem barve, laki, spreji, im-
pregnirana sredstva in pre
mazi, razredčila, odpadna to
pila in razmaščevalna sreds
tva ter odpadna zaščitna 
sredstva. Vodja komunalnega 
programa v podjetju Vigrad 
Martin Pernovšek pa je po
vedal: »V Vigradu se bomo 
najprej obrnili na manjše 
obratovalnice in podjetja, pr
vi odmevi na našo ponudbo 

so dobri, sklenili smo tudi 
nekaj pogodb. Za sodelovanje 
s podjetjem iz Murske Sobote 
smo se odločili zato, ker ima
jo koncesijo države. Za zače
tek bomo svoje usluge ponu
dili podjetjem in obratovalni
cam v Celju in okolici. Po 
podatkih Obrtne zbornice 
Slovenije je samo v Celju z 
okolico 88 frizerstev, 18 avto-
ličarskih delavnic, 9 kemič
nih čistilnic, 30 tiskarstev in 
grafik ter 67 soboslikarjev. To 
so naše potencialne stranke, 
poleg teh računamo tudi na 
nekatera večja podjetja. Pri
čakujemo, da bomo v petih 
letih pokrivali v povprečju 80 
odstotkov vseh tovrstnih po
slov na področju Celja in oko
lice, 25 odstotkov na področ
ju celotne Štajerske, 15 od
stotkov na področju Koroške 
in 10 odstotkov na področju 
Dolenjske. Gre za dejavnost, 
ki je potrebna, zato se kot 
prvi na Celjskem tudi zače
njamo ukvarjati z zbiranje in 
odvozom nevarnih ter poseb
nih odpadkov.« 
tt» IJB 

Direktor podjetja Saubermacher&Ko-
munala Murska Sobota d.o.o. Branko 

Škafar. 

Vodja komunalnega programa v celj
skem zasebnem podjetju Vigrad Martin 

Pernovšek. 

Za delnice letos 120 tolarjev 
v dvorani Tri lilije bo v petek, 23. maja, tretja redna 

skupščina delničarjev Pivovarne Laško. Že to soboto pa bo v 
Laškem tudi zbor malih delničarjev. 

Pivovarna Laško je lani ustvarila za 1.217.733.418 tolarjev 
čistega dobička. Kot predlaga uprava družbe, naj bi letos za 
dividende namenili nekaj več kot 531 milijonov tolarjev ali dobrih 
43 odstotkov dobička, preostanek bi šel v rezerve. Višina dividen
de bi znašala letos 120 tolarjev bruto na delnico, kar je za 10 
tolarjev več kot leta 1996. Dividende bodo izplačane julija, 
oziroma 60 dni po sprejemu sklepa skupščine o delitvi čistega 
dobička. V zadnjem letu se v Pivovarni Laško, ki ima blizu 15 
tisoč delničarjev, lastniška struktura ni bistveno spremenila. JI 

V steklarni x dobičkom 
Steklarski gigant pestijo stare težave 

v steklarni Rogaška, tovar
ni s 1715 zaposlenimi, so mi
nulo leto zaključili s precejš
njo izgubo. Iz steklarskega 
giganta pa poročajo, da so 
letošnje prvo tromesečje po
slovali pozitivno, celo z 
manjšim dobičkom. 

Kot so izračunali, so v pri
merjavi z enakim lanskim ob
dobjem povečali tako fizični 
obseg proizvodnje kot tudi 
prodajo. Za prve tri mesece 
ugotavljajo za 6,31 odstotka 

višji izvoz (merjeno v dolar
jih), tolarska realizacija na zu
nanjem trgu pa je višja za 22,7 
odstotka. Steklarno pa pestijo 
še vedno hude težave iz prejš
njih let, ki jih je povzročilo 
preteklo razmerje med ame
riškim dolarjem in tolarjem. Iz 
tovarne približno 90 odstot
kov proizvodnje izvozijo, od 
tega kar 70 odstotkov na tržiš
če Združenih držav Amerike. 

Tako ima Steklarna Rogaška 
težave s pomanjkanjem obrat
nega kapitala, zaradi kreditov 
iz preteklosti, saj jo je šibki 

dolar primoral v zadolževanje. 
Od začetka februarja je direk
tor steklarne Davorin Škrinja-
rič, v podjetju pa ima precej 
besede Sklad za razvoj. Steklar
na se še vedno pogovarja s skla
dom v zvezi s kreditom, ki ga je 
prejela leta 1992 iz ministrstva 
za finance, namenjen pa je bil 
za sanacijo večletnih težav zara
di prešibkega dolarja. 

Vlada je omenjeni kredit 
pozneje prenesla na Sklad za 
razvoj, zdaj pa naj bi ga spre-
meniU v lastniški delež. 

BRANE JERANKO 



8 NASI KRAJI IN UUDJE 

V šentjurskem 
vrtcu slavijo 

od enega do petindvajsetih oddelicov 

v šentjurskem vrtcu, kjer 
se v letošnjem šolskem letu 
spominjajo 30-letnice delo
vanja, so pripravili več pri
reditev, naj slovesne j ša pa bo 
jutri, v petek, 16. maja. Na 
prireditvi V dolinci prijetni 
je ljubi moj dom, bodo pred
stavili svojo ustvarjalnost. 

Otroški zbor iz vrtca bo pre
peval ljudske pesmi ter zaple
sal, prikazali pa bodo tudi iz-
števanke in zbadljivke. Na za
četku prireditve (ob 17. uri) 
bo najprej zapel Moški pevski 
zbor Skladateljev Ipavcev. Pri
reditev bo spremljala prilož
nostna razstava likovnih iz
delkov iz vrtca, natisnili pa so 
tudi brošuro z ljudskimi pe
smimi, ki jih prepevajo ter jo 
po otroško ilustrirali. Na slo
vesnost so povabili tudi pred
stavnike ministrstva za šols
tvo in šport. Zavoda za šols
tvo, občine ter vrtcev na Celj
skem. 

Jutrišnjo prireditev bo 
spremljala likovna razstava 

otrok v blagovnici Resevna in 
v Tržnici. Sicer pa so začeli s 
praznovanjem 30-letnice vrt
ca oktobra, ko so otroci posH-
kali izložbe omenjene blagov
nice ter asfaltne površine 
glavnega trga, novembra so za 
starše pripravili okroglo mizo 
o Strpnosti med nami, marca 
pa je bila v Knjižnici Šentjur 
razstava otroških izdelkov. 

V vrtcu se v teh dneh pogo
sto spominjajo 30-letnice or
ganizirane predšolske vzgo
je v občini. Takrat so začeli z 
enim oddelkom v prostorih 
glasbene šole, danes pa de
lujejo v mestu na treh loka
cijah. V šentjurski občini je 
danes devet enot, s 25 redni
mi oddelki ter sedmimi od
delki otrok, ki se pripravlja
jo na šolo. 

Za junij pripravljajo še igral
ne dneve z lego kockami, ki 
bodo v Kulturnem domu (od 
2. do 6. junija), namenjajo pa 
jih vsem otrokom. 

BRANE JERANKO 

IIL bolnišnična olimpijada 
Med že skoraj tradicional

ne prireditve, ki jih učitelji 
I. osnovne šole iz Celja v 
sodelovanju z zdravstveni
mi delavci pripravljamo za 
hospitalizirane šolarje, sodi 
tudi Bolnišnična olimpijada. 

Vedno jo izvedemo v mesecu 
maju in je prijetno nadomestilo 
vsem tistim, ki se jim zaradi 
bolezni ali poškodbe izmakne 
kakšen športni dan. Zagotovo 
pa pomeni ta prireditev še veli
ko več: to je priložnost, ko se 
mladi srečajo z znanimi šport
niki, ki jim za njihove dosežke 
podelijo medalje in priznanja; 
to so izživete navijaške strasti, 
ko mladi bolniki spodbujajo 

zdravnike, medicinske sestre in 
učitelje, ki se med sabo pomeri
jo v posebej zanje pripravljeni 
športni igri; to so veseli in 
sproščeni trenutki, ki jih preži-
vimo ob prijetni in veseli glasbi. 

Tudi na letošnji olimpijadi, 
ki bo 22. maja ob 15. uri v avH 
polikhnike, se nam bodo pri
družili zaslužni športniki, za 
veselo razpoloženje pa bosta 
poskrbela ansambel 12. nas
protje in povezovalec priredi
tve dr. Jože Robida. 

Če še kdo ne verjame, da je 
lahko tudi v bolnišnici otrokom 
prijetno in lepo, ga vabimo, da 
se nam to popoldne pridruži. 

.ALENKA LAPTOŠ 

Zbor mozirskih planincev 
Planinsko društvo Mozirje pripravlja v soboto, 17. maja 

ob 15. uri, na mozirski planini občni zbor društva. 
Na občnem zboru bodo pregledali delo v lanskem letu, ko 

so praznovali 100-letnico obstoja. V počastitev visokega 
jubileja so prenovili mozirsko kočo, za prenovo nabrali 
približno 5 milijonov tolarjev, člani društva pa so opraviH 
tudi precej udarniškega dela. Na občnem zboru bodo podeli
li častne znake in priznanja tistim, ki so najbolj zaslužni za 
obnovo koče. US 

Mladi raziskovalci spet na delu 
Ker se pričetek pomladi 

odlično ujema s koncem šol
skega leta, sta maj in junij 
čas za »zaključne račune« 
tudi v šolah. 

Ob mrzličnem popravljanju 
ocen, preverjanjih znanja ter 
pospešeni pripravi na maturo 
in zaključne izpite, je to tudi 
čas, ko na šolah predstavijo 
rezultate dela med šolskim le
tom. 

Ena najodmevnejših na 
občinski ravni je že vrsto let 
akcija Mladi za Celje - razpis 

za pripravo raziskovalnih 
nalog po osnovnih in sred
njih šolah. Odziv nanj je bil 
tudi letos zelo dober, saj so 
se nanj odzvale vse celjske 
šole in tako je letos v deverih 
celjskih srednjih šolah na
stalo 72, v sedmih osnovnih 
pa 36 raziskovalnih nalog z 
različnih področij. Medtem 
ko so srednješolci svoje na
loge pred ocenjevalnimi ko
misijami predstavili minulo 
sredo v Šolskem centru Ce
lje, se bodo mladi raziskoval

ci iz osnovnih šol pred komi
sijami potili danes popoldne 
na OŠ Frana Kranjca na Polu-
lah. 

Po današnji predstavitvi na
log osnovnošolcev bo občin
ska komisija za mladinsko ra
ziskovalno delo na podlagi 
ocen področnih ocenjevalnih 
komisij izbrala po tri najboljše 
naloge, katerih avtorje čakajo 
prav prijetne nagrade in pa še 
ena javna predstavitev razi
skovalnih nalog, ki bo letos 9. 
junija. N.-M. S. 

Obglavljene vrbe žalujke žalostno opominjajo, da so bile še 
pred dnevi drevesa. 

Oskubl|eno |edro Vranskega 
Minulo sredo dopoldan so bili krajani Vranskega upravi-

Ê eno osupli, ogorčeni in jezni, saj so pred njihovimi očmi 
padala drevesa, vrbe žalujke, lipa in drugo zelenje ob 
potoku Nerinščica v samem centru trga Vransko, ki so ga 
krasila več desetletij. 

Poseg so po nekaterih informacijah izvedli po naročilu Irene 
V, ki je lastnica dveh objektov na trgu. Seveda je Krajevna 
skupnost Vransko proti temu protestirala, posek pa so si 
•gledali komunalna inšpektorica občine Žalec, strokovna sode
lavka oddelka za okolje in prostor ter komunalne zadeve 
Dbčine Žalec ter predstavnika KS Vransko in Cestnega podjetja 
Celje. OceniU so tudi nastalo škodo. 

Ogorčeni krajani zahtevajo, da občina Žalec sproži sodni 
postopek in izterja nastalo škodo, čeprav se zavedajo, da bodo 
potrebna leta in leta, da bo kraj tak kot je bil. Od občine pa 
zahtevajo tudi, da stori vse potrebno, da se podobni zločini nad 
naravo in okoljem ne bi več ponovili. T. TAVČAR 

Binkostovanie ob zon 
Turistično in Kulturno 

društvo Lesično-Pilštanj pri
pravljata v nedeljo, 18. maja, 
že šesto Binkoštovanje. Za
četek prireditve, ki obuja 
stare pastirske običaje, bo 
ob 4. uri zjutraj. 

Ob zori bo pogostitev pa
stirjev z drnulovim čajem ter 
pečenje cvrkov na različne na
čine, razglasili bodo pastir
skega »kenika« in binkoštno 
»luknco«, trjančili bodo pil-
štanjski zvonovi, izbrati na
meravajo najlepše okrašeno 
kravo, med drugim bodo tudi 
»kečkali«, na sporedu bodo 
različna pastirska tekmova
nja, veliko besedo bodo imeh 
vaški pevci in godci, ogledati 
si bo mogoče starodavne pil-
štanjske znamenitosti... 

Zanimivo prireditev bodo 
popestrili z Binkoštnim poho

dom iz Celja na Pilštanj, ki bo 
že tretjič po vrsti. Podrobne 
informacije o zanimivi prire
ditvi posredujejo na telefonski 
številki 785-175 (Miha Zako-
šek) in 785-271 (Andrej Ko-
lar). B.J. 

Ko privre le duša... 
Da je bilo v dvorani Celjskega doma minuli petek spet zanimivo, so poskrbeli člani Hare 

Krišna centra iz Ljubljane. 
V goste so povabili Indradjumno Svvamija, ki je pred polno dvorano občinstva govoril o gibanju 

za zavest Krišne, o meditaciji, reinkarnaciji, jogi in svojih bogatih izkušnjah. Srečanje je bilo 
združeno s prijetnim koncertom meditativne glasbe, za kar je poskrbela glasbena skupina 
Gauranga, občinstvo si je ogledalo diaprojekcijo s potovanja po Indiji, ob zaključku srečanja pa 
so gostitelji, katerih osnovno načelo je življenje brez ubijanja, pripravili še degustacijo zdrave -
odlično pripravljene vegeterijanske prehrane. N.-M. S. 

Kaj veš o prometu? 
Združenje šoferjev in avto-

mehanikov Celje je na pobu
do Mestne občine Celje, Od
delka za okolje in prostor, po 
nekaj letih spet organiziralo 
medobčinsko tekmovanje na 
temo Kaj veš o prometu. Tek
movanje je bilo 8. maja na OŠ 
Lava in je pomenilo pripravo 
na 6. državno zaključno tek
movanje, ki bo 24. maja v 
Tolminu. 

Na tekmovanju so sodelova
li učenci osnovnih šol Mestne 
občine Celje ter Občine Voj-
nik. Izkazali so se v spretnost-
ni vožnji, poligonski vožnji in 
poznavanju cestno prometnih 
predpisov. Sodelovali so v 
dveh skupinah in sicer v kate
goriji 5. in 6. razred ter 7. in 8. 
razred. 

V Mestni občini Celje je 
med posamezniki v tekmova
nju 5. in 6. razredov 1. mesto 
osvojil Matic Razpet iz OŠ Hu-
dinja, v tekmovanju 7. in 8. 

razredov pa Dare Podgornik 
iz OŠ Lava. Ekipno je v obeh 
kategorijah zmagala OŠ Lava. 

Med posamezniki v tekmo
vanju Občine Vojnik je med 5. 
in 6. razredi zmagala Klavdija 
Horvat iz OŠ Frankolovo, med 
7. in 8. razredi pa Robert Štan-
te, prav tako iz OŠ Frankolo
vo. Ekipno je med 5. in 6. 
razredi zmagala OŠ Vojnik, 
med 7. in 8. razredi pa OŠ 
Frankolovo. 

Skupni zmagovalec Mestne 
občine Celje je Dare Podgor
nik iz OŠ Lava, zmagovalec 
Občine Vojnik pa Robert 
Štante iz OŠ Frankolovo. Za 
nagrado jima je Združenje šo
ferjev in avtomehanikov Celje 
podelilo ogled Gardalanda. 
Ostali tekmovalci pa so prejeli 
zlato, srebrno in bronasto od-
ličje ter diplomo o uvrstitvi na 
tekmovanju »Kaj veš o prome
tu« v letu 1997. 

REGINA BREZNIK 

Srečanje brigadirjev 
v Koordinaciji klubov MDB celjske regije so včeraj, v 

sredo, pripravili novinarsko konferenco, na kateri so 
podrobneje spregovorili o bližnjem srečanju nekdanjih 
brigadirjev, njihovih družinskih članov ter prijateljev na 
letališču v Levcu pri Celju, 

Srečanje v Koordinaciji klubov MDB celjske regije priprav
ljajo prihodnjo soboto, 24. maja z začetkom ob 11. uri, z 
njim pa bodo obeležiU 50-letnico gradnje ceste med Celjem 
in Šempetrom v Savinjski dolini. Na srečanju na letališču v 
Levcu bo zbranim brigadirjem spregovoril župan Mestne 
občine Celje in poslanec v državnem zboru Jože Zimšek, v 
priložnostnem kulturnem programu bodo nastopili recita-
torji in Mladinski pihalni orkester Glasbene šole Celje, 
poskrbljeno pa bo tudi za zabavo. Organizatorji napoveduje
jo tudi panoramske vožnje z letali. IS 

Mladi kemiki uspešni 
Na regijskem tekmovanju iz kemije, ki je bilo minuli 

petek na OŠ Frana Roša, se je pomerilo 136 mladih kemikov 
sedmih in 61 učencev osmih razredov iz 43 osnovnih šol 
celjske regije. 

Tekmovanje je bilo uspešno, saj je srebrno Preglovo prizna
nje osvojilo kar 128 tekmovalcev, 60 učencev pa se bo udeležilo 
državnega tekmovanja iz kemije, ki bo 23. maja v Ljubljani. 

In najboljši med najboljšimi? Med sedmošolci je prvo mesto 
osvojil Rok Šibanc z OŠ Antona Aškerca Velenje, v kategoriji 
osmošolcev pa si prvo mesto delijo kar trije bodoči kemiki: Mojca 
FiUp z OŠ M. Nemca Radeče, Tina Gradišnik z OŠ Frana Roša Celje 
in pa Luka Sotlar z OŠ Antona Aškerca v Velenju. N.-M. S. 
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I Ljubezen do 
jstare pločevine 
etnika '41 in '52, vsak v svoji kategoriji, najstarejša na Oldtimer show Rally Interspar 

Classic - Iz Maribora in Ljubljane do Celja privozili vsi, razen enega 

Tisti, ki se jim zdi, da je 
j-ivično za pet ali deset let 
tar avtomobil reči »stara 
fipa«, vozila s še častitlji-
ejšimi letniki izdelave pa ne 
amo da dosegajo visoke ce-
le, ampak jih na priložnost-
lih srečanjih in prireditvah 
ibčuduje množica ljudi, na 
obotnem srečanju starih in 
Jasičnih vozil pred Cen-
rom Interspar v Celju niso 
neli kaj iskati. Zato pa se je 
sliko več obiskovalcev zbi-
alo okoli blizu šestdesetih 
ozil, avtomobilov in motor-
ev, ki s svojo zloščeno ploče-
ino nikakor niso dajali slu-
iti niti približne letnice iz-
lelave. 
It 
Brez pretiravanja lahko zatr-

limo, da so se starosvetna vo-
ila, kot naj bi oldtimerje us-
rezneje slovensko imenovali, 
eliko bolj bleščala kot v nepo-
redni bližini parkirani avto-
nobiU z letošnjo, lansko ozi-
oma vsaj v to desetletje sega-
Dčo letnico izdelave. Pa blesk 
li bil samo zunanji, marsiko-
|a, ki ne sodi ravno med avto-
nobilske poznavalce in nav-
iušence, so presenetih podat-
d o tem, kaj vse ti avtomobili 
morejo. Bi za priljubljenega 
opolina na pragu Abrahama, 
ekli, da še dandanes zmore 
(ar 110 kilometrov na uro? 

Omagal le eden 
z Rally Interspar Classic so 

I soboto popoldne zaključili 
radicionalno tridnevno pri

reditev, ki je od četrtka.na
prej dodobra razgibala doga
janje pred celjskim in ljub
ljanskim Centrom Interspar. 

V Celju so v avli centra 
razstavili otroške risbe, ki so 
jih ustvarili otroci iz vse Slo
venije, na ogled so bili mode
li vozil Fiat, Lancia in Alfa 
Romeo, obiskovalci pa so se 
lahko odločili tudi za preiz
kus Fiatovih vozil. Kolikšno 
je bilo zanimanje za preiz

kus avtomobilov, je težko re
či, že bežen pogled po pro
stornem parkirnem prostoru 
pred Centrom Interspar pa je 
pokazal, da je za mlade nav
dušence testnih skuterjev še 
premalo. 

Krona prireditve v soboto 
popoldne pa je ob ljubiteljih 
starih klasičnih vozil pred 
Center Interspar v Celje pri
peljala tudi kopico radoved
nežev. In imeli so kaj videti! 

Če se na videz vse prej kot 
lepa džipa nista mogla pona
šati z zloščeno pločevino, pa 
sta za njuno opaznost poskr-

lahko stisnejo tudi štirje. 
beli avtomobilski posadki, 
opravljeni v stare uniforme 
ameriške vojske in s čelada
mi na glavah. Organizatorji 
so rally starosvetnih vozil za
snovali tako, da prijavljena 
vozila glede na njihovo sta
rost razdelijo v tri razrede. Iz 
razreda A, kamor bi sodila 
vozila z letnikom izdelave od 
1920 do 1940, tokrat sicer 
nismo videli niti enega - zato 
pa jih je bilo kar veliko v 
razredu B, izdelanih med leti 
1940 in 1960. 

Med osmimi motorji je bil 
na sobotnem Oldtimer sho-
wu najstarejši motor Puch 
125 letnik '41, za katerega 
zadnjih devet let prizadev
no skrbi Karel Brzin iz Ma
ribora. 

Lastniki starih in klasičnih 
vozil, tako je bilo videti v 
soboto popoldne v Celju, se 
med sabo dobro poznajo. Na 
tokratnem srečanju so spet 
lahko izmenjali izkušnje, se 
posvetovali, kako ravnati s 
svojimi vozili, da bi še naprej 
- kljub častitljivim letom -
zadovoljno predla na cestah, 
gotovo pa so govorili tudi o 

tem, kakšna sta najaktual
nejša ponudba in povpraše
vanje na trgu starosvetnih 
vozil. O prodaji lastnih jekle
nih konjičkov pa večina med 
njimi tako ali tako ne razmiš
lja. »Ko je oldtimer enkrat pri 
hiši, ga le stežka prodaš. Prej 
razmišljaš o tem, kako bi mu 
priskrbel družbo,« smo lah
ko shšali. 

Da so ta vozila deležna ve
like, včasih kar težko izmer
ljive pozornosti in naklonje
nosti svojih lastnikov, je bilo 
vidno tudi iz rezultatov so
botnega rallya. Od skupno 56 
vozil - iz Ljubljane se je v 
Celje pripeljalo 32 avtomobi
lov in 5 motorjev, iz Maribo
ra pa 3 motorji in od 16 tudi 
15 avtomobilov - je omagalo 
le eno samo. Na vrtajoče 
vprašanje, kaj neki se je le 
zgodilo, pa je bil odgovor ze
lo kratek: »Nič pretresljivega. 
Žal je vozilo omagalo že na 
samem startu.« Pa bi prej pri
čakovali obrnjeno sliko - da 
bi bil delež tistih, ki bi sopi-
haje omagah, večji od tistih 
starosvetnikov, ki bi prispeli 
na cilj. 

IVANA STAMEJCIČ 
Foto: GREGOR KATIC 

Najstarejši sobotni oldtimer, ljubek moder topolino, letos praznuje 45. rojstni dan. Pri hiši 
Janka Slane iz Maribora je že 36 let, zadovoljni in na svoje vozilo ponosni lastnik pa pravi, da 
še vedno doseže hitrost 110 kilometrov na uro, kljub temu, daje registriran za 3 ljudi, pa se vanj 

Bleščeč in v svoji živo rdeči barvi naravnost sijoč lepotec je bil v soboto tudi Triumph, izhajajoč 
iz celjskega območja. Čeprav mu nismo »pogledali v zobe« bi bil - v primeru, da bi med 
starosvetniki izvedli tudi tekmovanje za najlepše vozilo - s svojo atraktivnostjo in sijočo lepoto 

zagotovo nesporen zmagovalec. 

"Pord galaxy je res 9 let mlajši od mene, a doma imam tudi motor, letnik '50, s katerim sva 
Etnika. Ob tem pa sta pri hiši še en, deset let mlajši motor ter vozilo Opel olimpija, letnik '53,« 
^ je ob vprašanju, kdo je starejši, hudomušno nasmejal Mirko Lavrin iz Rogaške Slatine. 
Njegovo vozilo Ford galaxy je v Slovenijo pripotovalo čez lužo, iz Kanade, šele lani, Mirko pa je 
^dnj izvedel od prijatelja iz Maribora. »Za nakup sem se odločil takoj, včlanjen sem v 
'Mariborski klub Veteran, prav zdaj pa tudi v Slovenski Bistrici ustanavljamo klub ljubiteljev 
%n7i in klasičnih vozil,« je pripovedoval in dodal, da ga v njegovi ljubezni do starih vozil 
Podpira tudi družina. Za atraktivno limuzino, pravo lepotico, ki se je v sobotnem soncu pred 
^^ntrom Interspar dobesedno bleščala, je odštel 30 tisoč DEM, zaenkrat pa je ne bi prodal »za 
'^oben denar«. Najbrž tudi zato, ker je vozilo temeljito tehnično obnovil, na cesti pa tudi 
^lansko razvije na števcu zapisanih 120 milj. »Pa se s hitrostjo 180 kilometrov na uro vseeno 
i ne prevažam, primerneje se mi zdi, če se kazalec na števcu giblje med 80 in 90 miljami.« 

Ne samo oldtimerji, pot od 
Ljubljane do Celja je v soboto 
premagal tudi znani slovenski 
ultramaratonec Dušan Mrav
lje. Za pot je sicer porabil kak
šnih šest ur, veliko več kot 
karavana starosvetnih vozil, 
a konec koncev je tudi starejši 
od najstarejšega sobotnega 
oldtimerja. Na cilj, prireditve
no ploščad pred Center Inters
par v Celju, pa je pritekel na

smejan in dobre volje. 
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Razkošje zvoka, slike in vsega, 
kar dom naredi prijetnejši 

Pod rumeno triperesno deteljico podjetja Tripex od jutri nov Prodajni center Drolc ob Bežigrajski cesti v Celju 

Korenine celjskega podjetja Tripex d.o.o. 
Trgovina na debelo in drobno segajo šest 
let nazaj, v čas, ko se je Ivan Drolc, sprva 
predvsem z veleprodajo, podal v podjetniš
ke vode. Trgovina in poslovni prostori z 
upravo na območju nekdanjega LIK Savi
nja, kasneje prodajalna Merkur v Gali ter 
zadnja tri leta tudi prodajalna Tehnoshop v 
Vodnikovi ulici v središču Celja, so večini 
Celjanov dobro poznani. Kupci bele tehni
ke in akustike, ki prevladujeta v prodaj
nem programu Tripexa, pa bodo od jutri, 
petka, 16. maja, naprej lahko ob prodajalni 
v Vodnikovi ulici izdelke za dom, gospo
dinjstvo, prosti čas in ostalo izbirali tudi v 
Prodajnem centru Drolc ob Bežigrajski ce
sti 7 v Celju. 

Prodajni center bodo v podjetju Tripex 
odprli jutri, v petek, 16. maja, ko bodo ob 11. 
uri pripravili tudi priložnostno slovesnost. 
Kupci bodo prvi dan obdarjeni s simbohčni-
mi nagradami, do konca maja pa bo potekala 
nagradna akcija za največji dnevni nakup. 
»Nagradni sklad je bogat in pester, našim 
kupcem bomo podarili aparate iz našega 
prodajnega programa - nagrada pa bo odvi
sna od tega, kolikšen znesek bo zabeležen 
na računu največjega dnevnega kupca,« po
jasnjuje akcijo direktor podjetja Tripex Ivan 
Drolc. 

Prodajni center bo od jutri naprej, vsak dan 
med 8. in 20. uro, odpiral svoja vrata v 
zgradbi ob Bežigrajski cesti. Potem, ko so 
propadajočo zgradbo kupili, so lani konec 
pomladi začeli z urejanjem in gradnjo in v 
manj kot enem letu pred dnevi tudi zaključili 
z deli. Celoten center ima približno 1.800 
kvadratnih metrov poslovnih prostorov. V 
pritličju poslovne zgradbe podjetja Tripex 
bodo ob prodajnem centru še bife, ki bo za 
obiskovalce odprt med 6.30 in 20. uro, ter 
predvidoma v juniju odprta prodajalna in 
servis akustike, avdio in video tehnike ter 
gospodinjskih aparatov. V zgornji etaži bodo 
poleg pisarniških prostorih, kjer je zaenkrat 
uprava in komerciala podjetja, sčasoma ure
dili še razstavno prodajni salon svetil in ku
hinjskega pohištva. 

Sicer pa bodo v podjetju Tripex z odprtjem 
novega prodajnega centra ob Bežigrajski cesti 

dodali kamenček v mozaik tega vse bolj ureje
nega mestnega predela. »Za kupce postaja to 
območje vse bolj privlačno in zanimivo, zato 
smo veseli, da bo z dograditvijo Centra Inters
par konec poletja ta predel dobil tudi končno 
ureditveno podobo.« 

Vse za dom in 
gospodinjstvo 

Na prodajnih policah ponujajo vse za dom in 
gospodinjstvo, le pohištva zaenkrat, dokler v 
zgornji etaži ne bodo uredili prodajno razstav
nega salona svetil in kuhinjskega pohištva, 
kupci v prodajalnah podjetja Tripex ne morejo 
kupiti. 

V podjetju seveda ohranjajo tudi prodajo na 
debelo, vendar je osrednja pozornost usmerje
na v maloprodajo. V novem prodajnem centru 
ob Bežigrajski cesti predstavljajo glavnino pro
dajnega programa izdelki bele tehnike in aku
stike, na prodajnih policah pa je še večina 
izdelkov, aparatov in naprav, ki jih potrebuje 
vsak dom oziroma gospodinjstvo. Prodajni 

program tako zaokrožujejo televizorji, video 
tehnika, glasbeni stolpi in ostala akustika, bela 
tehnika, posoda, kristal, jedilni pribori in osta
la gospodinjska oprema, mali in veliki gospo
dinjski aparati, šivalni stroji, telefonski apara
ti, GSM, faxi, računalniki, kolesa ter v nasled
njih mesecih še posebej iskane vrtne garnitu
re, gugalnice, senčniki, kosilnice ter oprema za 
vrt. 

V novem prodajnem centru bodo kupcem 
ponudili še možnost aranžiranja kupljenega 
blaga, saj ugotavljajo, da veliko ljudi prihaja k 
njim iskati tudi darilo za svojce oziroma prija
telje. Tem kupcem bodo zagotovo prihranili 
precej časa, za prenekaterega, ki se po darilo 
odpravi v zadnjem trenutku, pa bo to še 
večjega pomena. 

Ko za svoj denar dobiš 
največ 

z odprtjem novega prodajnega centra bo
do v podjetju Tripex ohranjali dosedanjo 
prodajno politiko, ki sloni na težnji, da svo
jim kupcem ponudijo v Celju zanesljivo naj
cenejše izdelke. Včasih, na začetku svojega 

poslovanja, so to celo posebej reklamirali; 
Danes pa je kupcem že znano, da v prodajal] 
nah podjetja Tripex za svoj denar dobiji 
največ. 

V podjetju so poslovanje že od vsega zi 
četka zastavili na trdnih temeljih. To pomi 
ni, da dosledno spoštujejo plačilno discip/i 
no. Zvečine blago plačujejo z avansom ii 
podjetje neplačanih zapadlih računov skora 
ne pozna. Tudi novo poslovno zgradbo si 
zgradili brez dolgoročnih posojil, posojila 
Banki Celje najemajo zgolj za tekoče pošlo 
vanje. 

Tripex svojim kupcem ponuja možnosti o( 
loženega plačila, posebej priljubljeno pa ; 
plačevanje na več čekov oziroma s kratkoro 
nim posojilom. Do petih mesecev takšna pr( 
daja ni obremenjena z obrestmi, za daljŠ 
časovno obdobje pa kupcem zaračunavajo m 
nimalne obresti. Kupljeno blago kupcem 
Tripexu tudi dostavijo na dom. 

V Tripexu je število zaposlenih v šestih leti 
naraslo na petnajst, z odprtjem novega prodaj 
nega centra pa se bo število zaposlenih Š 
povečalo. , 

Celoten delovni kolektiv podjetja Tripex val 
svoje stalne stranke ter vse ostale kupce fl 
jutrišnje odprtje novega prodajnega centr< 
hkrati pa zaposleni obljubljajo, da se hodi 
potrudili po svojih najboljših močeh in kup< 
iz njihovih prodajaln - Tehnoshopa v Vodnik^ 
vi ulici in Prodajnega centra Drolc ob Bežigraj 
ski 7 v Celju - ne bodo odšli razočarani. 

Pred leti so v Tripexu prodali ogromni 
Samsungovih izdelkov, v prodajnem progra 
mu akustike pa so v zadnjem času ponudbi 
razširili še na ostale blagovne znamke. Go 
renje, Phillips, Blaupunkt, Pioneer, Tech 
nics, Marantz, Sony, Aiwa, Panasonic, Ken 
wood, JVC, Hittachi, Becker, Grunding ii 
Sharp pa med njimi zavzemajo največj 
delež. 

V prodajnem programu bele tehnike kuf 
cem v podjetju Tripex ob izdelkih uveljai 
Ijenih blagovnih znamk Gorenje, Cand 
Nardi, Ocean in Tehnogas ponujajo tu( 
aparate nekaterih novih blagovnih znaml 
Tako bodo v novem prodajnem centru kup 
cem ponudili tudi blagovne znamke Boscl 
Miele, Zanussi, Elektrolux, AEG, BauJ 
necht in Iberna, med njimi pa je tudi vrst 
aparatov višjega cenovnega razreda, ki ji 
doslej v Celju ni bilo mogoče kupiti. 

Direktor podjetja JHpex Ivan Drolc. 

Utrinek iz prodajalne. 
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Z dobro voljo na pot 
B Prvi pohod po krajevni skupnosti Slivnica pri Celju 

Kot da pomlad ni prebudi-
1 samo naravnega toka v 
aravi, ampak posegla tudi v 
dnose med ljudmi, njihovo 
elovanje in delo majhne 
ružbene skupnosti - Krajev-
e skupnosti Slivnica pri Ce-
u, ki leži v južnem delu 
»ntjurske občine. Toliko za-
imivih dogodkov se je zgo-
ilo v zadnjih treh tednih, pa 
aj bodo to kulturne priredi-
/e, delovne akcije, priredi-
/e in običaji ob praznikih, 
godovinsko obarvanih ali 
golj iz vsakdanjega življe-
ja v našem okolju. 

Vsi ti dogodki pa so imeli 
eliko skupnega: sodelovali so 
iladi in starejši, vsi sodelujoči 
o bili zadovoljni, ljudje so po-
azali, da so pripravljeni delati 
o svojih močeh in sposobno-
tih v korist vseh, vsi sodelujo-
Lso bili zadovoljni in lahko 
no spoznali, da se ljudje radi 
ružijo in se znajo veseliti. 
Zadnja akcija v tem sklopu 
;bila v začetku maja. Planin-
ko društvo Slivnica pri Celju 
; v sodelovanju z gasilci iz 
raja in z vodstvom KS pova-
ilo vse krajane in tudi druge 
ubitelje narave in pohodniš-
/a na pohod po krajevni 
kupnosti Slivnica pri Celju. 
Narava je bila na strani prire-

iteljev, ki so prvič organizirali 
jvrstno rekreacijo in druže-
ije. Čudovito jutro in toplo 
once sta pred kulturni dom ob 
leveti uri privabila zelo pisano 
nnožico, v starosti od treh let 
lo častitljivih 76, od lahkih 
iratkohlačnikov do bolj obil

nih postav. Vsem je bilo skup
no: preživeti en čudovit majski 
dan v naravi, spoznati krajev
no skupnost, njene prebivalce, 
poklepetati z znanimi in manj 
znanimi obrazi, morda vreči z 
obraza svojo vsakdanjo resno 
krinko in imeti se lepo. 

Vsak pohodnik je na startu 
dobil kartonček, katerega so na 
kontrolnih postajah kasneje ži
gosali, hkrati pa bo služil še za 
naslednjih devet pohodov. Dol
ga pisana kača se je pod vods
tvom planinskih vodnikov naj
prej vila po ravnini, nato pa se 
zagrizla v breg proti Sveti Hele
ni. Prve znojne kaplje so padle s 
čela, toda dobre volje niso preg
nale. Prvi hrib je bil osvojen in 
tako prva priložnost za dodaja
nje energije v okrepčevalnici 
vrh Helene ali iz lastnega na
hrbtnika. Pri stari cerkvici sv. 
Helene je pohodnike pozdravil 

farni župnik gospod Mazej in 
zainteresirane povabil v njeno 
notranjost, kjer so lahko spoz
nali njeno zgodovino in prisos
tvovali krajši šmarnični pobož-
nosti. Zapustili so Javorje, se 
spustili proti Bukovju in še na
prej proti Paridolu. Opoldansko 
sonce je kazalo svojo moč, ko se 
je zdaj že razkropljena kolona 
rahlo vzpenjala proti Paridolu. 
Prijazni Paridolčani in gosto
ljubne Paridolke so poskrbeli za 
suha grla in že malce prazne 
želodce. Po zaužitih dobrotah 
in obnovljeni energiji so se že 
slišale prve pesmi. Z dobro vo
ljo so premagovali pot navkre
ber proti Zapužam, mimo Vo
dne na Col. Domačini so med 
potjo poskrbeli, da se ne bi kdo 
izsušil ali prehladil od znojnih 
oblačil. Osvojen je bil najvišji 
vrh na tem pohodu. Ostala je še 
samo pot navzdol. Na Slivnici 

so se najprej ustavili na pokopa
lišču in se poklonili spominu 
Mateja Užmaha, našega planin
ca in mladinskega vodnika, ki 
se je tragično ponesrečil v slo
venskih hribih pred nekaj me
seci. V gostilni pri Hrastniku so 
pohodniki dobili kontrolni žig 
in po želji osvežitev. Tu se je 
dobri volji in pordečelim obra
zom priključila še domača glas
ba. V veselem vzdušju so se 
skupinice okrog četrte ure vra
čale v kulturni dom v Gorici, 
kjer jih je čakal še zadnji žig in 
zelo okusen golaž. S tem se je 
pohod končal, toda mnogi so se 
še kar nekaj časa zadržali na 
veselem družabnem srečanju 
in kljub dolgi hoji je mnogo nog 
zaplesalo. 

Organizatorji so bili zado
voljni, saj se je prvega pohoda 
udeležilo 180 ljubiteljev nara
ve in hoje. In zadovoljni so bili 
prav vsi udeleženci, vsi so pri
segali: če me bodo nesle noge, 
se vidimo naslednjega maja na 
istem izletu. 

Organizatorji pa vabijo že 
letos za naslednje leto z ge
slom: z dobro voljo na pot! 

V SPOMIN 

Ivan Slamnik 
Ob tako nenadni smrti 

človeka, s katerim smo se 
še pred kratkim srečevali, 
bili navajeni njegove vedri
ne in optimizma, se nam 
vsiljuje nelagodno vpraša
nje, le kako, da nismo ve
deli, da je bolan, da je bilo 
tako hudo. Smo si v tem 
hitrem tempu z vsakodnev
nimi skrbmi, vzeli prema
lo časa za daljši klepet z 
bivšim sodelavcem? 

Upokojen je bil od leta 
1993, pa vendar aktiven 
na mnogih področjih, da 
smo si ga kar težko zamiš
ljali kot upokojenca. 

Ivan Slamnik se je rodil 
leta 1934 v Vrbju pri Žalcu, 
kot prvorojeni sin očeta ru
darja in matere gospodi
nje. Po zaključku rednega 
šolanja se je leta 1951 za
poslil v PTT podjetju, kjer 
je delal in preživel 40 let. 
Ob delu se je izobraževal 
in pridobil poklic PTT eko
nomista. Prva leta zaposli
tve je delal različna dela, v 
potujoči pošti, v poštnem 
centru, bilje kontrolor, šef 
poštnega oddelka. Leta 
1974 je začel prevzemati 
najodgovornejša vodilna 
delovna mesta. Najprej je 
bil imenovan za upravni
ka tozd za PTT promet Ce
lje, nato za direktorja tozd 
za PTT za promet Celje, 
kasneje za pomočnika di
rektorja za PTT promet, 
nazadnje za v. d. direktorja 
PTT podjetja Celje. 

Poleg rednega dela je ak
tivno sodeloval na mnogih 
področjih. Tako je vrsto let 

delal v Republiškem odbo
ru sindikata delavcev pro
meta in zvez, posebno po
zornost pa je posvetil delu 
v krajevni skupnosti, kjer 
je živel. 

V svojem delovnem oko
lju je slovel kot vztrajen, 
odločen mož, ki se je znal 
boriti za dogovorjene cilje. 
Dane obljube je vedno iz
polnjeval, znal je od delav
cev zahtevati, pa jim tudi z 
vso pozornostjo dati priz
nanje, zato so ga sodelavci 
cenili. Kot direktor tozd za 
PTT promet Celje je bil 
neutrudljiv, ko je opravljal 
velikokrat nehvaležno delo 
pri zbiranja sredstev za 
razvoj telefonije. Za priza
devnost in poslovne dosež
ke je prejel vrsto priznanj, 
tako od kolektiva kot drža
ve. 

Po upokojitvi leta 1993 je 
sodeloval pri ustanovitvi 
Kluba upokojencev PTT 
Celje in veliko prispeval k 
uspešnemu in nadvse di
namičnemu delu kluba. 

Za njim je ostala velika 
praznina, odšel je človek, 
ki nam je bil blizu, pogre
šali ga bomo. 

B.B. 

Obnavl jat i staro al i 
gradit i novo? 

Vodstvo laškega trgovske-
ja podjetja Izbira se je sesta-
0 s predstavniki krajevne 
ikupnosti Rimske Toplice in 
)ddelka za urejanje prostora 
Ti občinski upravi Laško, da 
)i se skupno dogovorili, ka-
10 urediti skladišče gradbe
nega materiala pred Izbirino 
igovino v Rimskih Toplicah. 
k r dokončnih sklepov niso 
iprejeli, se bodo zopet sestali 
prihodnjo sredo, na sestanek 
?a bodo povabili tudi laškega 
^pana Petra Hrastelja. 
Izbira želi svoje skladišče 

iTadbenega materiala, ki je se-
laj nameščeno tik ob vhodu v 
zdravilišče, čimprej prestaviti 
la primernejšo lokacijo, poleg 
'ega pa tudi napoveduje, da bo 
'gradbo, v kateri je trgovina, 

prihodnje leto' obnovila in 
Posodobila celotno poslova-
iije. Ker naj bi vrednost nalož
ile znašala od 1,3 do 1,5 milijo
na nemških mark, je vodstvo 
l̂ rajevne skupnosti predlaga
lo, naj se podjetje raje odloči 
^ novogradnjo. S tem bi na-
"̂ reč rešili kar dva problema, 

iravijo v Rimskih Toplicah. Iz-
ira bi novo trgovino zgradila 

,b stanovanjskih blokih in jo 
pko še bolj približala kup-
rm, vodstvo kraja pa bi odku

pilo sedanjo zgradbo ter v njej 
uredilo gasilski dom in večna
mensko dvorano. Krajevna 
skupnost sicer denarja za od
kup nima, zato bi v primeru, 
da Izbira pristane na novo
gradnjo, poskušala uvesti sa
moprispevek. 

Dokončna odločitev o tem, 
ali bo Izbira zgradila novo trgo
vino ali pa bo samo obnovila 
staro, bo znana šele potem, ko 
bodo v podjetju izračunali eko
nomsko upravičenost prve in 
druge inačice. Vodstvo Izbire 
se bo prihodnji teden zopet 
sestalo s predstavniki krajevne 
skupnosti Rimske Toplice in 
občine Laško. Takrat naj bi se 
tudi odločili, kam bodo presta
vili skladišče gradbenega mate
riala, kar je bil pravzaprav os
novni namen prvega sestanka, 
na katerem so se zbrali prejšnji 
teden. JI 

Pestro in živo na DSI '97 
Na Dnevih slovenskega 

izobraževanja, ki so se minu
li petek zaključili v ljubljan
skem Cankarjevem domu, si 
je bilo mogoče ogledati po
polnoma vse, kar se na po
dročju izobraževanja dogaja 
v Sloveniji. 

Ob številnih spremljajočih 
prireditvah - tako strokovnim 
predavanjih kot tudi okroglih 
mizah in predstavitvah, ki so 
jih za to priložnost pripravili v 
slovenskih šolah in vrtcih, so 
se na stojnicah predstavile šte
vilne slovenske šole z raznimi 
projekti, med katerimi na po
dročju osnovnih šol izstopa 
predvsem ekologija in skrb Za 
zdravo življenje. 

Ob šolah, vrtcih in Zavodu 
RS za izobraževanje pa so raz
ne aktivnosti, ki jih pripravlja
jo na različnih ravneh, pred
stavili tudi številni drugi zavo
di, organizacije, založbe in za

sebniki, katerih delo je tako ali 
drugače povezano z izobraže
vanjem. 

DSI '97 so s široko zastavlje
no in pestro predstavljeno po
nudbo ter dobro organizacijo 

pustili vtis, da se lahko dogaja
nje na področju izobraževanja 
na vseh ravneh v Sloveniji us
pešno kosa z drugimi razviti
mi deželami Evrope. 

, N.-M. S. 

Takole so svojo dejavnost na DSI '97 predstavile dijakinje 
Skupnosti usnjarske in tekstilnih šol Slovenije. 

Igra in igrače skozi čas 
Ob petdesetletnici vrtca pripravlja Turistično-raziskovalni 

krožek vrtca Slovenske Konjice razstavo igra in igrače skozi 
čas. Vse do 23. maja bodo vzgojiteljice iz vrtca na Slomškovi 
zbirali gradivo za razstavo: stare igrače, fotografije in opis iger, 
ki so vedno drag spomin na najlepša otroška leta. Razstava bo 
30. maja v konjiškem kulturnem domu. 

B.Z. 

V Obsotelju se 
bojijo drog 

Na območju šmarske 
upravne enote, v petih no
vih občinah, začenja z de
lovanjem delovna skupina, 
ki želi mlade obvarovati 
pred uporabo drog. 

Doslej se je srečala dva
krat, najprej konec februar
ja v Bistrici ob Sotli. Po sre
čanju z dr. Milanom Kre
kom iz Kopra, ki se posebej 
posveča preventivi in kurati-
vi v zvezi z mamili (ter je 
ustanovitelj prve lokalne ak
cij .ske skupine), so najprej 
ustanovili delovno skupino, 
ki mora pripraviti vsebinsko 
in organizacijsko osnovo za 
oblikovanje programov dela 
občinskih LAS - lokalnih ak
cijskih skupin. V takšnih 
skupinah so predstavniki 
različnih služb, od policije, 
zdravstva, šolske svetovalne 
službe. Centra za socialno 
delo, sodstva, lokalne obla
sti in cerkve. Delo skupine 
vodi Vesna Božiček. Prejš
nji teden se je delovna sku
pina srečala že drugič, lotili 
pa so se izdelave konkret
nejšega programa. 

Uživanje mamil v obsotelj-
skem koncu postaja vse bolj 
pereč problem. V Rogaški 
Slatini je že umrla prva žrtev. 

B.J. 
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Gorništvo ni nagajanje 
Franc Zabukošek, predsednik Gorniškega kluba Savinjske doline, o gornikih, skalaših in planincih 

Iz gorniških klubov Henrika Turne v 
Ljubljani in savinjskega, ustanovljene
ga v Lučah, so pred kratkim na doma
čiji Knez v Robanovem kotu ustanovili 
slovensko zvezo gorniških klubov, 
imenovano Skala. 

»Pojav gorniških klubov in zveze je nego
vanje tradicije. Planinska zveza je bila usta
novljena v letu 1893, skalaši, katerih tradici
jo nadaljujemo, pa leta 1923,« razlaga Franc 
Zabukošek, dr. stom., predsednik Gorniš
kega kluba Savinjske doline. »Pri nadaljeva
nju tradicije želimo sodelovati z vsemi druš
tvi, ki delujejo v interesu gorništva, saj nas 
že gore in narava učijo življenja v sožitju. 
Ustanavljanje klubov je seveda daleč od 
nagajanja planincem, saj imamo skupne 
interese v gorništvu in planinstvu. Razlike 
so le v niansah, ki se dopolnjujejo, gre pa 
predvsem za pestrejšo ponudbo na področ
ju aktivnosti v gorah.« 

Se v planinski zvezi strinjajo z ustanav
ljanjem gorniških klubov? 

Kot je skalaštvo pred davnimi leti nastalo 
zaradi nekaterih problemov znotraj organi
zacije, je tudi gorništvo pozitiven pojav, saj 
ljudje iščejo boljše rešitve. Gorništvo je na
stalo v želji, da bi se stvari izboljšale. Mislim, 
da med planinci vlada nezadovoljstvo, saj 
imajo nekatera planinska društva domove in 
jih morajo oskrbovati, drugim planinskim 
društvom pa tega ni treba. Poleg tega so 
nastali še drugi problemi, tudi lastniški, in 
ljudje opažajo, da ni enakopravnosti. Te 
stvari se čutijo, zato upam, da bo pojav 
alternative omogočil, da se bodo stvari poja
snile in da bo prišlo do pozitivnega odnosa v 
planinskih društvih in planinski zvezi. 

Verjetno so pri delu in načrtih gorniških 
klubov v ospredju predvsem gore? 

Predvsem gre za življenje v gorah, skrb za 
varnost, saj vemo, da je gorniška reševalna 
služba postala samostojna in je vključena v 
civilno družbo za varnost občanov. Gre 

nam za gibanje, za hojo v gore, življenje v 
naravi. Sicer smo vsem planincem in druš
tvom Savinjske doline, lastnikom in oskrbo
valcem koč v Savinjskih in Kamniških Al
pah poslali sporočilo o ustanovitvi Gorniš
kega kluba Savinjske doline, v katerem smo 
jim pojasnili namen ustanovitve in jih hkrati 
povabili k sodelovanju. 

Nekateri povezujejo gorniške klube z 
Janševo stranko... 

To seveda ne drži, ker vsi gorniki niso 
člani SDS. Tudi v planinski zvezi so različni 
ljudje. Je pa precej podobnih interesov, 
predvsem kar se tiče spoštovanja razlik in 
medsebojnega dialoga. Klub pa ni politična 
organizacija ali društvo. Slovenski gorniški 
klub Skala je odprta asociacija, v katero se < 
lahko vključijo tudi druga društva. V klubih 
se zaenkrat financiramo predvsem s člana
rino, pomagajo nam posamezniki in neka
teri sponzorji, pripravili pa smo že tudi 

»nekaj prireditev. Dejansko ne gre za pohti-
ko, čeprav je mogoče socialdemokratska 
miselnost med člani bolj prisotna. Razlike 
pač dopuščajo pojav gorništva. 

Eden glavnih ciljev savinjskega gorniš
kega kluba je obnova Kocbekove koče na 
Molički peči. Zakaj ste se odločili ravno za 
to kočo? 

Gre za prvo slovensko planinsko kočo v 
Savinjskih Alpah, ki naj bi postala zgodovin
ski spomenik s funkcionalno vsebino. Blizu 
je planinska koča in kapela, zato naj bi 
Kocbekova koča služila predvsem za preno
čevanje. Po našem mnenju je bistvo sloven
ske miselnosti planinstvo, ki je bilo veliko
krat v državotvorni oziroma domovinski 
službi, saj je v preteklih letih velikokrat 
krepilo vlogo slovenskega naroda. Savinjski 
gorniški klub ima sedež v Lučah, kjer smo 
tesno povezani s tamkajšnjo pašno skup
nostjo in z ljudmi, ki tu delajo. 

Mislite, da vam bodo planinci prepustili 
obnovo koče? 

Pri obnovi Kocbekove koče upamo in 
računamo na sodelovanje vseh ljudi, tudi 
planincev. Celjsko planinsko društvo je Luča-
nom, že dalo soglasje. Seveda pa je treba 
doreči še veliko stvari, in res upamo na 
soglasje in razumevanje. Predvsem ne želi
mo, da bi delovali negativni faktorji zavisti. 
Recimo, pogodbo za ustanovitev zveze gor
niških klubov smo podpisali pri Knezovih na 
mizi z letnico 1894, torej letom, v katerem je 
bila zgrajena Kocbekova koča. 

So gorniški klubi znotraj ali izven pla
ninske organizacije? 

Pri ustanavljanju nikakor ne gre za naspro
tovanje planincem. Bolj gre za nujnost, ki 
temelji na reševanju problemov. Pomembno 
je reševanje vsebinskih problemov, kar do
slej niti ni bilo tako potrebno. Že včasih smo 
imeli v Sloveniji več podobnih društev, poleg 
planincev in skalašev je bilo še nemško 
planinsko društvo. Tudi v Avstriji imajo sedaj 
tri organizacije, ki jim je skupen imenovalec 
gorništvo, razlikujejo pa se v čistih niansah. 
Kar precej gornikov je hkrati članov planin
ske organizacije. Sicer imamo nekaj sto 
evidentiranih gornikov, v Gorniškem klubu 
Savinjske doline pa je od 30 do 50 članov. 
IMHHHHHMHMHHH URŠKA SEUŠNIK 

Iz Treh lilij v svet 
Minuli petek je bila v dvorani Tri lilije v 

Laškem mednarodna prireditev Godci ne 
poznajo meja, na kateri je sodelovalo pet 
domačih ter štirje tuji narodnozabavni in 
etno ansambli. Poleg glavnega organizator
ja. Radia Slovenija, sta prireditev ob pomoči 
Zdravilišča Laško in Pivovarne Laško pri
pravila laško turistično društvo in Kulturni 
center Laško. 

Celotna prireditev, ki si jo je »v živo« ogleda
lo blizu 500 ljudi, je bila posneta na trak in bo 
že to soboto zvečer predvajana na I. programu 
slovenskega radia. Osrednje radijske hiše preo
stalih treh sodelujočih držav, to je Nemčije, 
Avstrije in Švice, bodo posnetek prireditve 

predvajale v roku dveh tednov. Poslušalci do
ma in predvsem v tujini bodo p^leg glasbe 
lahko prisluhnili tudi mnogim zanimivostim o 
mestu Laško. 

Godci brez meja je tradicionalna prireditev, 
ki je bila letos organizirana že dvanajstič. Za 
predstavnike vseh štirih radijskih hiš in za 
nastopajoče so večer pred prireditvijo v Zdra
vilišču Laško pripravili tudi slavnostni spre
jem, na katerem so Laščani predstavili bogato 
kulturno dediščino, gospodarski utrip ter turi
stično ponudbo svojega mesta, pokazali pa so 
tudi nekaj izvirnih posebnosti kraja s prika
zom ljudskih šeg in opravil. 

JI, Foto: IGOR KNEZ 

Psoriatikiv 
Velenju 

v soboto, 17. maja, bodo 
imeli člani Društva psoriati-
kov Slovenije redno volilno 
skupščino, ki bo tokrat v Vele
nju. Med drugim bodo načeU 
razpravo o novih pravilih 
društva, sprejeti nameravajo 
finančni načrt za letos in izde
lati okvirni program dela za 
nalednja štiri leta. KL 

Kviz Rdečega 
križa 

Ob tednu Rdečega križa pri
pravlja Območna organizacija 
Rdečega križa Velenje zaključ
no tekmovanje v kvizu za os
novnošolce in srednješolce, ki 
bo danes, 15. maja, na Osnov
ni šoli Gorica v Velenju. Mladi 
se bodo pomerili v poznavanju 
različnih tem, in sicer gibanja 
Rdečega križa, problemov nar
komanije in alkoholizma ter 
škodljivosti kajenja. KL 

Olimpijadav 
Kozjem 

v Kozjem bo danes, v četr
tek, 15. maja, šesta otroška at
letska olimpijada. V kraju priča
kujejo športnike iz petih občin: 
iz Rogaške Slatine, Šmarja pri 
Jelšah, Podčetrtka, Rogatca in 
Kozjega. Prireditev bo na atlet
skem stadionu. B. J. 

NA DANAŠNJI DAN 
16. MAJ 

1788 - Rodil se je nemški 
pesnik Friedrich Ruckert, 
znameniti prevajalec iz indij
ske, arabske in perzijske poe
zije (umrl leta 1866). 

1905 - Rodil se je ameriški 
filmski igralec Henry Fonda, 
njegova filmska kariera (Dva
najst jeznih mož. Sadovi jeze. 
Vojna in mir) je trajala skoraj 
pol stoletja (umri leta 1982). 

1922 - Rodila se je franco
ska igralka Marsyse Mouret, 
bolj znana pod umetniškim 
imenom Martine Carol (umria 
leta 1967). 

17. MAJ 
1749 - Rodil se je angleški 

zdravnik Edward Jenner, iz-
najditelj cepiva proti črnim 
kozam (umrl leta 1823). 

1821 - Rodil se je nemški 
župnik in ljudski zdiavnik Se-
bastiann Kneipp, njegova me
toda zdravljenja je ena od ob
lik hidroterapije, zdravljenje z 
vročo ali hladno vodo za utrje
vanje, za izboljšanje prekrva-
vitve in spodbujanje presnove 
(umd leta 1897). 

1904 - Rodil se je francoski 
filmski igralec Jean Gabin 
(umri leta 1976). 

18. MAJ 
1711 - Rodil se je hrvaški 

matematik, astronom, fizik, 
geodet, inženir, filozof, pe
snik in jezuit Rudjer Josip 
Boškovič, eden zadnjih uni
verzalnih umov evropskega 
humanističnega izročila 
(umri leta 1787). 

1861 - Rodil se je slovenski 
slikar Ferdo Vesel, ki je nada
ljeval izročilo miinchenske 
realistične šole (umrl leta 
1946). 

1872 - Rodil se je angleški 
matematik in filozof Bertrand 
Russell, ki je v svojih delih 
utemeljil matematiko na lo
gičnih načelih in hkrati skušal 
približati filozofijo eksaktno-
sti matematike (umri leta 
1980). 

19. MAJ 
1869 - Rodil se je slovenski 

pesnik Anton Medved, avtor 
lirskih in epskih pesmi, zgo-. 
dovinskih tragedij (Kacija-
nar), dram in ljudskih iger 
(Črnošolec) (umri leta 1910). 

/ m A J 

1734 - Rodil se je sioveuslj 
čebelar Anton Janša, prvi ufj 
telj čebelarstva na prvi čeb( 
larski šoli na Dunaju (unii 
leta 1773). 

1799 - Rodil se je francos| 
pisatelj Honorč de Balzac, ka 
terega dela (ciklus 20 romanci 
Rougon-Maquartovi - Beznicj 
Nana, Germinal, Zemlja, Člo 
vek-zver) predstavljajo temelj 
ni kamen evropskega realistič 
nega romana in novele (uirii 
leta 1850). 

1882 - Rodila se je norvešk, 
pisateljica Sigrid Undset, ki j( 
zaslovela z zgodovinskimi ro 
mani o socialnih in verskil 
bojih v srednjem veku (Kristi 
na, Lavransova hči) in dobil 
Nobelovo nagrado leta 1921 
(umrla leta 1959). 

1471 - Rodil se je nemšk 
slikar in grafik Albrech 
Diirer, največji mojster sever 
ne renesanse, ki je v svojil 
delih (Štirje apostoli. Sv.Troji 
ca, Madona s čižkom, Apoka 
lipsa. Veliki pasijon) ustvari 
veličastno sintezo poznogot 
ske tradicije in novega reali 
stičnega likovnega izraz; 
(umri leta 1528). 

1688 - Rodil se je angleški 
klasicistični pesnik Alexande 
Pope, najbolj znan po svoj en 
komičnem epu Ugrabljeni kô  
der (umri leta 1744). 

1855 - Rodil se je belgijst 
pesnik in umetnostni kritiî  
Emile Verhaeren, eden od us
tanoviteljev literarnega giba 
nja Mlada Belgija (umrl let; 
1916). 

2 2 . MAJ 
1813 - Rodil se je nemšk 

skladatelj Richard Wagnei 
najpomembnejši reformato 
opere v 19. stoletju. Osnovn 
značilnost njegove reforme ji 
ustvarjanje »celostnega umet 
niškega dela«, poskus spojitvi 
dramskega dogajanja in glas 
bene monumentalnosti v glas 
beno dramo (umri leta 1883). 

1859 - Rodil se je anglešk 
zdravnik in pisatelj Arthii 
Conan Doyle, oče ekscentrič 
nega in nonšalantnega detek 
tiva Sherlocka Homesa in nje 
govega . prijatelja doktorji 
Watsona (umri leta 1930). 

PLANINSKI KOTIČEK J 
Štirje izleti še do Iconca maja 

Planinsko društvo Zlatarne Celje pripravlja do konca maja ši 
štiri izlete. 

Prvi bo že to nedeljo in sicer bo to pohod Rastke-partizansk« 
bolnica Celje-Travnik. Odhod bo ob 6.30 uri s posebnin 
avtobusom s parkirišča na Glaziji. 

Prihodnjo soboto, 24. maja, se bodo ob 6. uri zjutraj H 
posebnim avtobusom s parkirišča na Glaziji odpeljali na Kostel 
ski pohod, v nedeljo, 25. maja, pa na pohod na Stol. Odhod 
ob 5. uri zjutraj s posebnim avtobusom s parkirišča na Glaziji 

V soboto, 31. maja, ob 5. uri zjutraj s parkirišča na Glaziji, p' 
se bodo podali še na Kobariški stol. 

Na Breski Jalovec 
Planinsko društvo Celje pripravlja v nedeljo, 25. maja, poho<i 

na 1613 m visok Breški Jalovec. Odhod bo ob 5. uri zjutraj ^ 
avtobusne postaje na Glaziji, od koder se bodo odpeljali de 
mejnega prehoda Učja, od tam pa do Passa di Tanamea. VeS 
pohod naj bi trajal slabih šest ur, z avtobusom pa naj bi se iz vasj 
Brezje skozi Videm in Gorico odpeljali nazaj proti Celju. S sebO 
rte pozabite vzeti veljavnih potnih listov, nekaj lir in mord^ 
navadno vodo, saj le-te v Breškem Jalovcu ni. M. M' 
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Podaljšali finale 
Senzacionalna zmaga košarkarjev Kovinotehne Savinjske Polzele v Tivoliju 

v ljubljanski dvorani Ti-
oli je bilo v nedeljo vse pri-
iravljeno za veliko slavje 
ifivržencev košarkarjev 
)limpije ob novi osvojitvi 
laslova državnih prvakov, 
fse, razen Polzelanov, ki so 
anesljivo zmagali in nepri-
akovano podaljšali finale. 
Polzelani so bili že v prvi in 
ûgi tekmi finala končnice zelo 

ilizu uspehu. Zlasti v svoji dvo-
ani, ko so imeli tudi zadnji 
lapad za izenačenje, prvovrst-
lO presenečenje pa jim je napo-
led uspelo v prestolnici. Do 
ledelje so imeli s prvaki bilanco 
:16 (edino zmago so dosegli 
jnskega januarja z 79:77) in 
jubljančane »stresli« kar za 10 
[)čk. »V Tivoliju je odločilo srce! 

Olimpija je boljša, ampak želja 
po uspehu in nenadkriljiva bor
benost sta nam zagotovili, da 
smo podaljšali finale končnice. 
Uspeh nas ni zaslepil, naslov 
prvakov je nedosegljiv, toda...« 
je po velikem dnevu razmišljal 
sekretar Brane Turnšek. V tre
nutkih zmagoslavja na ljubljan
skem parketu, kjer se je na ro
kah varovancev znašel trener 
Boris Zrinski, je marsikdo pomi
slil še na kaj več, vendar so 
Savinjčani svoje opravili. 

Po petkovem drugem porazu 
edini reprezentant Goran Ja
godnik ni vedel, kakšen bo nje
gov urnik naslednje dni. »Vse je 
odvisno od tega, kaj se bo zgo
dilo na tretjem srečanju,« je 
dejal in se nasmehnil. Polzelani 

so torej verjeli vase, samoza
vestno so se uprli udeležencem 
evropskega final foura in poskr
beli za evforijo med Hmelj boy-
si. Letošnja sezona se zatorej 
zdi celo uspešnejša kjt lanska. 

»Lani smo osvojili edino lo
voriko, toda letos smo se doka
zali v Evropi, se udeležili obeh 
finalov in premagali Olimpijo. 
Ponovno smo storili vsaj pol 
koraka naprej,« je pripovedoval 
Turnšek, medtem ko je bil Zrin
ski kar preveč zadržan: »Finale 
ni toliko izenačen po naši za
slugi, marveč zaradi dejstva, a 
je Olimpija po sijajni evropski 
sezoni izčrpana. Na tem smo 
gradili našo igro že v petek 
doma, uspelo nam je šele v 
Tivoliju.« TOMAŽ LUKAČ 

Ce bi zadeli tudi trojko 
Polzelskim košarkarjem po presenečenju v Ljubljani v torek v domači dvorani ni uspel 

novi podvig in državni prvak je spet Olimpija. 
Savinjčani so večino prvega polčas vodili, vendar so zgrešili veliko metov za tri točke. Po 

izključitvi Rituperja in Daneua zaradi preriravnja so gostje z nekaj zaporednimi koši z razdalje že 
ob odmoru imeli lepo prednosti in nato vodili tudi za 21 točk. Jagodnik in Petranovič sta pod 
svojim košem večkrat dobro zaustavila Henriea (na sliki), vendar so bili Ljubljančani v seštevku 
vseeno boljši in bodo znova igrali v evropski ligi. Foto: GREGOR KATIC 

Tujek v besednjaku 
Slatinčani komaj čakajo na konec sezone, kar je opazno 

udi na tekmah. Igrajo še samo v napadu, medtem ko je 
ibramba tujek v njihovem besednjaku in proti Krškemu so 
irejeli kar 116 točk. 
Dokler je bilo dovolj moči in volje so bili enakovredni, toda v 

adnjih šestih minutah so dobili kar 30 točk. Po soboti v 
logaški Slatini najbrž ne bo več kluba, igralci bodo dobili 
zpisnice in na vidiku sta propad oziroma stečaj. Klub je 
irezadolžen, rešitve enostavno ni - ponovila se bo zgodba 
;enskega kluba, ki je pred tremi leti ugasnil. Govori se o 
istanovitvi povsem novega kluba s samo mlajšimi selekcijami, 
;i bi dolgoročno - v naslednjem tisočletju - postavile na noge 
udi prvo moštvo. 

Odločali o prvoligašu 
Sinočnje gostovanje Loke v Šentjurju je odločalo o četrtem 

jrvoligašu, saj so pred zadnjima krogoma končnice za A-1 
ligo že zanesljivi Litostroj, Krka in Krško. 
Kemoplast je imel pred tednom dni lepo priložnost za zmago 

»ad Kraškim zidarjem. Vodil je večji del prvega polčasa in 
katastrofalno odigral zadnji dve minuti. Po treh zaporednih 
rojkah je Kahvedžič pri 65:69 v nasprotnem napadu neoviran 
Jgrešil izpod koša, nakar so Šentjurčani v seriji zapravili še pet 
lapadov in doživeli že peti zaporedni domači poraz. 

Za kadeti še mladinci 
Kadetsko moštvo Cometa je na konjiškem turnirju kvalifi-

bcij za popolnitev prve lige zaradi slabšega količnika 
[zmaga s Soboto in poraz s Hrastnikom) zasedlo 2. mesto in 
b za napredovanje igralo še enkrat. 
Dodatna turnirja za dve prosti mesti bosta 24. maja, pojutriš

njem pa bodo prvi krog kvalifikacij igrali mladinci. V Celju od 
10. ure ob domačih še Comet in Kemoplast, moštvo Elektre pa 
30 po dodatni prijavi v Ljubljani igralo z Ilirijo in Logatcem. 
Zmagovalci petih skupin bodo napredovali v 2. krog (ostaU 
bdo drugoligaši), v katerem sta že neposredno Pivovarna 
Uško in Prebold, prvoligaši pa so že Polzelani. 

Festival je spet 
-festival 

V zelo razvejanih območ
nih tekmovanjih pionirskega 
festivala v košarici za 5. in 
^.razrede (letnik 1984 in 
lilajši) je pri učencih sodelo
valo okoli 150 osnovnih šol in 
pri učenkah polovico manj. 

Pri mlajših učencih so se v 
iietrtfinale uvrstile tudi ekipe 
l̂ od goro Konjice, II. OŠ Rogaš-
^ Slatina in Žalec, možnost 
Pa je imela tudi Biba Rbck v 
ĵ valifikacijah. V dekliški kon-
l̂ urenci so v zaključnem delu 
'oš Rogaška Slatina, Hruše-
êc Šentjur in Livada Velenje, 

petrtfinalna turnirja bosta v 
l̂ oboto tudi v Rogaški Slatini 
Od 9. do 17.30 ure) in Šentjur-
^ (od 10. do 16.ure). 

Konjice za EP 
v sredo se bo s tekmama 

Francija-Latvija in Sloveni-
ja-Anglija (prosta bo Belgi
ja) v Slovenskih Konjicah 
začel turnir 1. kroga kvalifi
kacij za 27. evropsko prvens
tvo v košarki za ženske. 

Med izbrankami selektorja 
Branka Laha so tudi Simona 
Jurše, Alenka Vodopivec (obe 
Ingrad) in domačinka Katja 
Temnik, ki je lani zapustila 
Comet in odšla k Jezici. Sode
lovanje sta že pred časom od
povedali Barbara Polutnik in 
zaradi poškodbe Metka 
Obrovnik (obe Ingrad), ki mo
ra celo na operacijo kolena. 

V drugi krog bosta napredo
vali dve reprezentanci in uspe

ti bi moralo tudi našim, ki 
bodo nocoj v konjiški dvorani 
igrale zadnji prijateljski tekmi 
Hrvaško in jutri še z Romunijo 
(obakrat ob 19. uri). Na uvod
nih tekmah pomlajene vrste v 
Amsterdamu in v Bečeju sta 

bih med najboljšimi obe celjski 
reprezentantki, organizatorji 
pa so se odločili za zelo do
stopne vstopnic: dnevna bo po 
300 tolarjev, tedenska za vseh 
pet dni pa samo 800 tolarjev 

Za finalni turnir EP moš
kih v Španiji je 22 kandida
tov. Med njimi so tudi Jagod
nik (Pol) ter konjiška bra
nilca Zdovc in Šporar. 

Rookie of the year 
Pivovarna Laško kot novinec v evropski pokal v košarki 

Do sobote se še nobeni 
naši košarkarski ekipi v pr
vi sezoni med prvoligaši ni 
uspelo uvrstiti v evropski 
pokal. Do Pivovarne Laško, 
ki je bila v dveh tekmah 
boljša od Republike in jese
ni bodo v Treh lilijah gosto
vali velikani evropskega 
basketa. 

V poklicni NB.'\ ligi bi si za 
takšen dosežek brez konku
rence prislužili naziv »Rookie 
of the year« in seveda so z naj 
sezono vsi prezadovoljni. »Po 
slabem začetku in samo šti
rih zmagah na polovici pr
venstva smo odlično nadalje
vali. Poraz v Rogaški Slatini 
nas je opomnil, formo smo 
stopnjevan in vrhunec je bil 
polfinale s Polzelo. Na vseh 
treh tekmah smo bili enako
vredni in na koncu zbrali še 
dovolj moči za osvojitev 3. 
mesta,« je ocenjeval trener 
Aleš Pipan. 

Po njegovih besedah je bila 
uvrstitev na 7. mesto in s tem 
v Koračev pokal precejšnja 
obremenitev. Nestrpnost po 
slabšem startu je bila v Laš
kem opazna, a še* bolj v zad
njih tednih ponos. »Prijatelj

ske tekme nikoli niso pravo 
merilo in tudi zaradi serije 
avgustovskih zmag so mnogi 
prehitro pričakovali vzpon 
ekipe. Zaradi manjšega števila 
kvalitetnih igralcev in možno
sti poškodb med sezono ni
smo odigrali veliko tekem za 
trening, proti ekipam A-2 lige 
motivacija ne bi bila prava in 
zato sem se odločil za obsež
nejše treninge,« je dodal Pi
pan. 

V naslednjih dneh se bo z 
upravo dogovarjal okrog po
daljšanja pogodbe, čeprav je 
povsem jasno, da nobena 
stran nima razloga za prekini
tev sodelovanja. Jedro ekipe 
za novo sezono naj bi bilo 
znano do konca meseca, mož
nost prvih prestopov pa je na
kazana že za naslednje dni. 
Dragšič, Bečirovič, Goljovič 

(vsi BWC), Kune (Litostroj), 
Čizmič (Republika) in še ne
kateri - predvsem mlajši igral
ci - so na obsežnem seznamu 
želja in kot kaže bo »pivovar« 
še vsaj eno sezono tudi Tovor
nik. 

I ŽEUKO ZULE 
i Foto: EDI MASNEC 

Matjaž Tovornik (z žogo) bo tudi jeseni zadeval za »pivovar-
je«. Jure Košir (v ozadju) pa zanesljivo ne bo njegov 

soigralec. 

ŠPORTNI 
KOLEDAR 

SOBOTA, 17.5. 
Košarka 

Sežana: K.zidar-Rogaška, 
Novo mesto: Krka-Kemoplast 
(14.krog končnice za A-1, obe 
20). 

Nogomet 
Slovenske Konjice: Dravi-

nja-Goričanka Črenšovci: 
Črenšovci-Unior, Bakovci: Ba-
kovci-Steklar (22.krog Ill.li-
ge ) ; Šoštanj: Usnjar-Krško, 
Štore: Kovinar-Tim Laško, 
Kozje: Odred-Brežice, Vran
sko; Vransko-Mons Claudius 
(IS.krog ONZ Celje, vse 
16.30). 

NEDEUA, 18.5. 

Atletika 
Celje: šesteroboj moških in 

ženskih reprezentanc Avstrije, 
Belgije, Irske, Madžarske, Ro
munije in Slovenije (od 
14.ure). 

Nogomet 
Celje: Publikum-Gorica^ 

Prevalje: Korotan-Rudar 
(33.krog I.lige); Kozina: Ja-
dran-Šmartno (27.krog II.lige, 
vse 16.30). 

SREDA, 21.5. 
Košarka 

Slovenske Konjice: prvi 
krog kvalifikacij za EP žensk 
(do nedelje). 

Nogomet 
Slovenske Konjice: Dravi-

nja-Šentjur (finale pokala 
ONZ Celje, 16.30). 

Petra jim je dala vetra 
Velenjska igralka squasha Petra Vihar je znova uspe

šno nastopila na turnirju za evropski Grand Prix mla
dink v squashu. V Stuttgartu je osvojila 3. mesto in se na 
lestvici vrnila med najboljšo deseterico. 

Viharjeva je najprej gladko premagala Wildt (Nem) s 3:0 in 
Pirra (Bel) s 3:1, nakar je v polfinalu po ogorčenem boju 
izgubila s prvo nosilko Leifels (Nem) z 1:3. »Prvi niz sem 
dobila in v drugem že imela zaključno žogo, ki je nisem 
izkoristila in proti poznejši zmagovalki Stuttgarta se nisem 
več vrnila v dvoboj,« je edini poraz opisala Petra. V dvoboju za 
3. mesto je bila krepko boljša od druge nosilke Hegazy s 3:0. 
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Oliltipiji pokal EHF, Žalec povedel 
Začel se je tudi zadnji del končnice državnega prvenstva za rokometašice, igralke 

ljubljanske Olimpije pa so po uspehi proti Borussiji (26:18, 26:30) osvojile evropski pokal 
EHF. 

Žalčanke so si že pred končnico zagotovile drugi nastop v evropski konkurenci (Istočnik iz 
Rostova, ki jih je izločil v 2. krogu pokala pokalnih zmagovalk, je na koncu osvojil lovoriko, novi 
evropski prvak je Mar Valencia, v pokalu mest pa je zmagal Frankfurt) in imajo zaradi uspeha 
veliko možnosti, da zaigrajo najmanj v pokalu EHF. V prvi tekmi za 3. mesto so najtesneje 
premagale Ajdovke, ki so imele zadnji napad, znova pa se je odlikovala Sonja Zidar (na sliki med 
metom). Foto: GREGOR KATIC 

Atletski šesteroboj 
Preurejanje Kladivarjeve-

ga štadiona v nacionalni at
letski center se bo nadalje
valo že naslednji mesec s 
širitvijo dvorane, zato bo ne
deljski šesteroboj moških in 
ženskih reprezentanc Av
strije, Belgije, Irske, Ma
džarske, Romunije in Slove
nije letošnja edina večja pri
reditev, 

Šesteroboj bo skupek Mitin
ga celjskih knezov in Šikijeve-
ga memoriala, ki so ga zaradi 
obnove šišenskega štadiona 

za potrebe MEPA iz Ljubljane 
prenesli v Celje. Spored obse
ga 18 disciplin meddržavnega 
tekmovanja in dodatno še tra
dicionalni Skokov memorial. 
Zaradi neposrednega televi
zijskega programa bo tekmo
vanje strnjeno na samo tri ure 
z glavnima disciplinama 100 
m za moške in 100 m z ovira
mi za ženske. 

Kot prvi je med Kladivarje-
vimi kandidati za mednarod
na prvenstva normo izpolnil 
mladinec Sebastjan Grosek. V 

metu kopja je s 65,32 m potr
dil nastop na MEPA (od 24. do 
27. julija v Ljubljani), kjer lah
ko pričakuje visoko uvrstitev. 
Konec tedna sta opazno na
stopila tudi Gregor Cankar in 
Robert Teršek, medtem ko so 
Miro Kocuvan, Renata Strašek 
in Anja Valant v novi sezoni 
še brez startov. 

Cankar je imel na mitingu v 
Novi Gorici v skoku v daljavo 
znova veliko težav z zaletom 
in je končal pri 790 cm. Teršku 
z novim trenerjem Stjepovi-
čem vmetu kopja s 74,32 m do 
norme za sredozemske igre 
manjka še manj kot tričetrt 
metra, vendar bo zaradi poš
kodbe hrbtne mišice počival 
do pokala prvakov. Zmagala 
sta tudi Randželovičeva v isti 
disciplini s 52,82 m in Acman 
v šprintu z močnim nasprot
nim vetrom z 10,79. Ž.Z. 

ŠPORTNIK MESECA ZA 
ŠPORTNIKA LETA 

Končan četrti ciiclus 
Spet se ni zgodilo nič pretresljivega. Tako v zadnjem 

tednu kot tudi mesecu so največ glasov prejeli Iztok Puc 
(73), Katarina Srebotnik (70) in rokometaši Pivovarne Laš
ko (139). 

V prvi tretjini leta so bili tako vsak mesec enaki zmagovalci, 
skoraj zagotovo pa ne bo več tako v maju. Upoštevali bomo le 
kupone, na katerih boste glasovali za športnike, ki so bili v 
minulem tednu aktivni. Akcija je bila na začetku tako tudi 
zamišljena, zaradi odziva pa je potekala drugače. 

V zadnjih dneh so izstopali košarkarji Klemen Zaletel, Goran 
Jagodnik in Matjaž Tovornik, plavalka Urška Roš, igralka 
squasha Petra Vihar in med ekipami košarkarji s Polzele in 
Laškega ter nogometaši Publikuma. 

Aprilska nagrajenka je Janja Čretnik, Jenkova 38, Celje. 
Nagrado (trenirka) bo dobila na oglasnem oddelku NT&RC. 

NA 
KRATKO 

Celje: tritedenskih poletnih 
priprav drsalne reprezentan
ce v finskem mestu Jyvaskyla 
se bodo udeležiU tudi Janez 
Špoljar, Anja Bratec in na 
klubske stroške Polona Peu-
nik (vse Ce). 

Brno: na mednarodnem no
gometnem turnirju veteranov 
je Odred osvojil 1. mesto. Eki
pa iz Kozjega je premagala 
Sokol Brno z 2:1 in Slogo iz 
Zagreba s 3:0 ter izgubila z 
Bratislavo z 1:2. Igrali so Fen-
dre, Rajgl, Gracer, Lesnika, 
Čutič, Ulama, Šekoranja, Mo-
toh. Maček, Budna, Božiček, 
Volavšek, Gajer in Županec. 

(J.B.) 
Velenje: v drugoligaškem 

prvenstvu v badmintonu je v 
skupini A igrala tudi ekipa 
Velenja in zasedla zadnje, 4. 
mesto. Velenjčani so izgubili 
pet dvobojev in brez boja do
bili srečanje z vodilno Jezico 
IV. 

PANORAMA 
KOŠARKA 

A-1 liga 
Končnica - za prvaka: 

Olimpija-Polzela 3:1 (83:79, 
77;74 , 79:89 , 73:57); Olimpi
ja-Polzela 83:79 (46:46); Za
letel 24, Cizej 15, Šamanič 14, 
Jagodnik 13, Rošvnik 5, Ritu-
per 4, Kobale, Ručigaj 2; Pol-
zela-Olimpija 74:77 (37:42); 
Jagodnik, Cizej 15, Zaletel 13, 
Kobale, Šamanič 10, Petrano-
vič 5, Rituper 4, Rovšnik 2; 
Olimpija-Polzela 79:89 (35: 
44); Šamanič 23, Zaletel 20, 
Rituper 16, Jagodnik 13, Rov
šnik 10, Kobale 5, Cizej 2; 
Polzela-Olimpija 57:73 
(24:36). 

Za 3. mesto: Republika-
PLaško 2:0 (85:92, 74:63); 
Republika-P.Laško 85:92 
(81:81, 42:40); Tovornik 35, 
Lisica 16, Dončič 12, Jurak 10, 
Govc 9, Vujovič 8, Šoštarič 3; 
P.Laško-Republika 74:63 
(33:32); Tovornik 25, Lisica 
18, Jurak 10, G.Čop, Jeras 6, 
Dončič 5, Vujovič 2, Kazafero-
vič, Tilinger 1. 

Za S.mesto: Helios-BWC 
2:0 (77:71, 86:82); za Zmesto: 
Satex-Idrija 1:1 (88:66, 
72:77). 

Za obstanek -11.krog: Iliri-
ja-Rogaška 80:84 (76:76, 
31:43); Novakovič 36, Ivano-
vič 24, Kosovec 12, Petrovič 
11, Utroša 1; Kemoplast-K.zi-
dar 66:78 (35:38); Gajšek 23, 
Kahvedžič 19, Sušin 8, Ma-
džarac 7, Cerar 3, Kočar 2; 
Loka-Litostroj 74:82, Krško-
Krka 91:83. 12.krog: Lito-
stroj-Kemoplast 97:84 
(52:35); Sušin 22, Kahvedžič 
17, Madžarac 14, Kočar 10, 
Urbanija 9, Gajšek 7, Maček 
4, Knez 1; Rogaška-Krško 
99:116 (56:51); Novakovič 35, 
Ivanovič 29, Petrovič 19, Kri
vec 8, Mičunovič 6, Kosovec 
3; K.zidar-llirija 81:67, Krka-
Loka 83:60. Vrstni red: Lito
stroj, Krško 21, Krka, K.zidar 
20, Loka 19, Rogaška 16, Ke-
moplast 15, Ilirija 12 . 

"^N^oSir '̂"''"^ 
l.liga 

30.krog: Beltinci-Publi-
kum 3:3 (1:1); Kamberovič 
(33, 51), Hajdurovič (75); 
Rudar-Mura 1:1 (0:1); Brez
nik (67); Maribor-Gorica 2:0, 
Olimpija-Korotan 1:1, Pri-
morje-Koper 4:1 31.krog: 
Publikum-Rudar 2:0 (1:0); 
Hodžar (31), Kamberovič 
(90); Mura-Maribor 1:1, Ko-
rotan-Primorje 2:1, Gorica-
Olimpija 2:0, Koper-Beltinci 
1:0. Vrstni red: Maribor 61, 
Primorje 56, Gorica 52, Pub-
likum 46, Mura 40, Rudar, 
Korotan 38, Olimpija 36, Bel
tinci 29, Koper 24. 

ILliga 
26.krog: Domžale-Šentjur 

4:0 (3:0), Šmartno-Črnuče 2:3 
(1:1); Spasojevič (12,48); Dra-
va-Piran 6:0, Vevče-Železničar 
0:0, Dravograd-Zagorje 1:1, 
Naklo-Jadran 2:0, Rudar-
G.opekarne 0:0, Nafta prosta. 
Vrstni red: Drava 52, Vevče 
(+) 51, Dravograd 48, Nafta 
42, Šentjur 39, Rudar [+) 38,̂  
Zagorje, Železničar (-1-) 34, 
Domžale, Šmartno, G.opekar
ne (+) 31, Naklo 30, Črnuče 
27, Jadran 25, Piran 18, Ljub
ljana 8. 

Ill.liga 
20.krog: Dravinja-Turnišče 

7:1 (3:1), Pohorje-Unior 3:2 
(l:0);Štor (45, Kraševec 51); 
Steklar-Odranci 0:1 (0:0), 
Črenšovci-Goričanka 4:1, Alu-
minij-Paloma 2:1, Kungota-
Kovinar4:2, Bakovci-Brunšvik 
4:0. Vrstni red: Aluminij, Po
horje 46, Bakovci, Črenšovci 
39, Paloma 30, Kovinar 28, 
Unior 27, Turnišče 25, Dravi-
nja 22, Odranci 20, Goričanka 
19, Kungota 18, Brunšvik 16, 
Steklar 15. 

ONZ Celje 
16.krog: Vransko-Tim Laš

ko 2:0, Odred-Krško 1:3, 
Mons Claudius-Brežice 3:2, 
Kovinar-Šmarje 2:2, Usnjar 
prost Vrstni red: Usnjar, 
Vransko 32, Tim Laško 24, 
Krško 22, Brežice, Mons Clau-
dius 19, Kovinar U, Odred, 
Šmarje (+) 7. 

ROKOMET 

l.liga 
ženske: prve tekme konč

nice - za 3.mesto: Žalec-Mli-
notest 22:21 (11:12); Randl 6, 
Zidar 5, Pahor 4, T.Dolar, 
V.Dolar 3, Kostjukova 1; za 
S.mesto: Piran-Velenje 21.19 
(9:7); Hudej, Vujovič 5, No-
tersberg, Raukovič, Stevano-
vič, Ibrallč 2, Kranjc 1; za 
7.mesto: Branik-Burja 34:13. 

BALINANJE 

Lliga 
3.krog: Velenje-Železničar 

12:12, Gorica-Izola 11:13, 
Hrast-Jesenice 12:12, Kozina-
Huje 14:10, Pivka-Virtus 15:9. 
Vrstni red: Železničar 7, Izo
la, Gorica, Kozina 6, Hrast, 
Jesenice, Velenje 4, Pivka, Hu
je 3, Virtus 0. 

Il.liga-vzhod 
3.krc^ Primskovo-Megrad 

11:5, Bistrica-Fužine 10:6, Ple-
šivica-Zarja 10:6, Radovljica-
Center 8:8, Svoboda-Tržič 
13:3. Vrstni red: Bistrica, Ple
ši vica 9, Radovljica 7, Svobo

da, Primskovo 4, Tržič, Fû j 
ne. Zarja 3, Center 1, Megra, 
0. 

KEGUANJE 

Državno prvenstvo 
Dvojice (Kranj, Medvode) 

moški: l.Bratina-Terzič (Prot 
3753, 2.V.0man-Štrukelj {h\ 
3724, 3.Gmajner-Narel( 
(Kons) 3697 ... 9.Cenc-Salobi 
(Ce), 12.Žnidarič-Fiderše 
(Konj) itd; ženske: l.Kardi 
nar-Petak (Mir) 17Si 
(893+865), 2.Urbanc-Cade 
1753, 3.Horvat-Rozina (vs 
Nor) 1687 ... 5.Tkalčič-Še.̂ ki 
1676 (825+851), 7.Čeh-Le.sjal 
1649 (854+795), 8.Zupanc 
Razlag 1643 (826+817), 11.Ko 
štomaj-Špoljar 163( 
(825+805), 17. Kranj c-Rataj 
(vse Mir) 1602 (799+803) itd. 

Območno prvenstvo 
Dvojice (Celje) - moški 

l.Cenc-Salobir (Ce) 335 
(1772+1779), 2.Fideršek-Žni 
darič (Konj) 343| 
(1704+1732), 3.Vodeb-Lešnil 
(Ce) 3425 (1710+1725), 4.Fi 
dej-Hasičič (Šoš) 337 
(1688+1683), S.Milec-Brgle 
(Ce) 3357 (1641+1716), 6.Ko 
šar-Gajšek (AC) 3271 
(1604+1674), 70man-Antle 
3220 (1613+1607), S.Blagoje 
vič-Lipovšek (vsi Laš) 3211 
(1609+1607), 9.Topič-Žnida 
rec (Ce) 3211 (1623+1588] 
lO.Zorko-Maček (Laš) 313! 
(1584+1551). 

Ilirija 97 
Ljubljana: skupina A 

moški: 100 m hrbtno: 2.Kol 
čan 1:02,65; 200 m hrbtno 
l.Kolčan 2:13,17; 200 m del 
fin: 2.Valcl 2:10,68; ženske 
200 m hrbtno: 3.Vak 
2:26,36. Skupina B - moški 
400 m kravi: 2.Hudohme 
4:20,81; ženske: 100 m del 
fin: 3.Jockovič 1:11,53; 200 n 
delfin: 2.Jockovič 2:40,13. 

MALI NOGOMET 
Zlatorogov ducat 

II. liga: v 12.krogu Orkan-
Majolka 5:4, Sl.gorice-Oplot-
nica 8:5, Železne Dveri-Jurov-
ski Dol 8:6, Agrotim-Tomaž 
1:7. Vrstni red: Železne Dveri 
29, Orkan 27, Tomaž, S.gorice 
24, Majolka 16, Oplotnica 10, 
Agrotim 9, Jurovski Dol 1. 

ONZ Celje: v 3.krogu 
Štravs-Dobovec 5:4, Atom-Je-
šovec 3:5, v 4. krogu Ješovec-
Dobovec 2:5, Štravs-Atom 3:1. 
Vrstni red: Dobovec 13 (4), 
Štravs 9 (2), Atom 6 (3), Ješo-
vec4 (1). V oklepaju sobonus 
točke iz prvega dela. 

Celje: v 7.krogu Marinero-
Veflon 9:2, Šmartno-Kevvin 
2:1, Prima-Pelikan 3:4, Šču-
rek-Triglav 3:0. Friggs-Viva la 
musica 7:7, Klateži-Cosmos 
4:3. Vrstni red: Pelikan 18, 
Cosmos 15, Klateži 14, Ščurek 
12, Šmartno 11, Marinero, Ke-
win 10, Prima 8, Triglav, Viva 
la musica 7, Veflon 4, Friggs 
2. 

Laško: ^ 5.krogu Zimšek-
Gaj 1:6, Lipov list-.Goldhorn 

1:12, Koln pobi-Aranžerji 3:5 
Racman-Zidani Most 7:5, Bre 
ze-Zlatorog 2:3. Vrstni red 
Zlatorog, Goldhorn 15, Rac 
man 12, Aranžerji 9, Breze 
Zidani Most 7, Koln pobi 6 
Gaj 3, Zimšek, Lipov list 0. 

Slovenske Konjice: i 
21.krogu DSV-Blato 11:4, Ži 
če-Vitanje I 5:2, Loče-Draž< 
vas 8:3, Konjice-Nirvana 4:5 
Bazar-Dobrava 2:5, Vitanje II 
Stranice 2:6, Mineral-Galer« 
preloženo. Vrstni red: DS\' 
52, Vitanje I 44, Loče (-) 43, 
Galero ( - ) , Dobrava 37, D.vas 
35, Konjice 31, Nirvana (-) 2» 
Mineral ( - ) , Bazar 25, Žiče 23. 
Stranice 17, Blato 13, Vitanj' 
II 9. 

Šmarje: v 4.krogu Rebus 
Haler 4:2, Šempeter-Janin^ 
1:4, Dobovec-Alatnica 3:3-
Kostrivnica-Atom 4:3, Završe* 
Vitasovič 2:2. Vrstni red: Do
bovec, Rebus 10, Janina (-) 9, 
Alatnica 7, Vitasovič, Završe-
Kostrivnica 4, Šempeter 3 
Atom ( - ) , Haler 1. 
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Dobro je tudi slabo 
Publikum od 21. junija do 13. julija v pokalu Intertoto - Milovan Tarbuk: »Razpored je 

ugoden, naredimo lahko veliko.« 

Po nedeljskem derbiju ni več dvomov: v 
evropskem pokalu Intertoto bo naš nogo
met zastopal Publikum. »Prednost osmih 
točk je velik kapital in v zadnjih petih 
tekmah s profesionalnim odnosom ne bo
mo dovolili presenečenja,« pravi Milovan 
Tarbuk, ki je tudi prepričan o Evropi na 
Skalni kleti. 

»Najvišji cilj sezone smo praktično že iz
polnili, toda lahko bi bili še bolj v vrhu. V 
tretji četrtini prvenstva smo igrali preslabo, 
spomladanski start je bil pod pričakovanji in 
z nekaj več točkami bi se zdaj lahko z Gorico 
enakovredno borili za uvrstitev v pokal 
UEFA. Nekateri so prepričani, da je za slabši 
start kriva tudi turneja po Braziliji in zame je 
jasno: vse dobre stvari nikoh niso zbrane na 
enem mestu!« meni trener celjskega prvoliga-
ša, ki bo po sezoni prost in še nima nobenih 
konkretnih načrtov. 

Prva tekma v pokalu Inter
toto bo že Zl.junija, samo tri 
tedne po zadnjem prvenstve
nem krogu. Kako pripraviti 
moštvo? 

Slabost pokala Intertoto so 
zgodnji termini, toda medna
rodne izkušnje so za vsako 
moštvo dobrodošle. Še pose
bej za celjski kolektiv, ki je 
izredno mlad. V nekaterih 
evropskih pokalih so poletni 
premori zelo kratki, Publikum 
bo prvič v takšnem položaju. 
Če se bomo študiozno pripra-
vih, problemi vendarle ne bo
do tako hudi, čeprav se jim do 
neke mere zagotovo ne bo mo
goče izogniti. 

Spored je ugoden: doma 
Turki in Rusi, v gosteh Izraelci 
in Jugoslovani. Kaj lahko pri
čakujemo? 

Za opazen rezultat mora biti 
igralska zasedba spremenje
na. Zdaj je ekipa kvalitetna, 
vendar s precejšnjim pomanj
kanjem izkušenj, še zlasti 
mednarodnih. Skupina ni 
atraktivna in z okrepitvami 
Publikum lahko naredi dosti, 
saj ima tudi razmeroma ugo
den razpored. 

Pozimi ste napovedali po
stavitev 1-3-3-3, toda očitno 
je bolj zanesljiva standardna 
formacija? 

V Braziliji so nam nekatere 
stvari dobro uspevale, po vrni
tvi pa se nam verjetno zaradi 
utrujenosti in premajhne zag
nanosti nekaterih igralcev ni

so več izšle. Ocenil sem, da ni 
dovolj časa za novosti in mor
da bo priložnost naslednja se
zona. Zdaj je za Publikum naj
bolj idealna zasedba z libe-
rom, ker je premalo kvalitet
nih nogometašev za igro brez 
prostega branilca. 

Izteka se druga sezona lige 
desetih. Glasujete za ali pro
ti? 

Sistem ne bo rešil proble
mov slovenskega nogometa. 
Tudi v ligi desetih imajo mno
ge sredine denarne težave. 
Brez urejenih financ in okolij, 
ki imajo željo po uspehu in 
realno pokritje načrtov, ne bo 
dobrega nogometa. Ne glede 
na sistem. Nagibam se k širitvi 
lige, vendar pod pogojen, da 
bodo novinci sposobnih 
spremljati prvoligaške zahte
ve. 

Ali je v slovenskem prosto
ru nogometaš, ki bi ga ne 
glede na ceno pripeljali v Ce
lje? 

Seveda, takšnih nogometa
šev je dovolj. Nekateri so ne
dosegljivi, ker so v klubih, ki 
igrajo zelo dobro in so zelo 
cenjeni. Vprašanje, če bi imel 
Publikum v takšnih primerih 
pokritje za realizacijo presto
pov. 

Vedno pogosteje se napo
veduje prihod Brazilcev. Za 
kakšne profile igralcev gre? 

Somalia, Paulinho in Ric-
hard so pozimi trenirali z na
mi in smo jih dobro spoznali. 
Vsi so stari 21 let, znajo igrati 
nogomet in imajo dovolj zna
nja. Somalia je napadalec, vi
sok kar 196 cm, izredno neva
ren v skoku in ima dolg korak. 
Paulinho je plavolas, v siste
mu 4-4-2 igra defenzivnega 
zveznega igralca, zelo podob
no kot Albertini pri Milanu. 
Richard je tudi igralec sredine, 
bolj živ, hitrejši ter bolj kreati
ven in prodoren kot Paulinho. 

ŽEUKO ZULE 
Foto: GREGOR KATIC 

Milovan Tarbuk 

Po strelu Boštjana Hodžarja (levo) se je zatresla velenjska mreža. 

Iz kleti v jamo! 
Letos začetek gradnje kompleksa nogometnih igrišč v Opekarniški jami - Osrednji 

štadion s pokrito tribuno in 5000 sedeži 

Stolp za televizijske sne
malce bi pred slabim letom 
nogomet skoraj pregnal iz Ce
lja, toda črni scenarij se ni 
uresničil. Nasprotno. Name
sto na obrobju, je Publikum v 
Evropi in pred staro zgodbo: 
kako na Skalni kleti zadostiti 
strogim predpisom UEFA? 

»Nogomet se bo počasi pre
selil v Opekarniško jamo,« je 
trdno prepričan predsednik 
Marjan Vengust. »Situacijska 
karta razporeditve objektov je 
že izdelana, začenjamo s pri
dobitvijo dovoljenj in z gradnjo 
treh pomožnih igrišč bi lahko 
začeli že letos. Projekt v na
slednji stopnji vključuje tudi 
glavno igrišče in dolgoročno 
bomo zapustili Skalno klet.« 

Celje naj bi sčasoma vendar
le dobilo centralni štadion s 
pokrito tribuno s 5000 sedeži 
in možnostjo razširitve kapaci
tet. Ob travnati površini je 
predvidentudi prostor za osem 

atletskih stez in druga tekmo-
vališča, želja so seveda reflek
torji, ustrezna infrastruktura in 
funkcionalni objekti, ki so nuj
ni za nemoteno delovanje 
evropsko usmerjenega kluba. 

»Znova nismo realizirali 
svojih priložnosti. Glede na 
dogodke je rezultat previ
sok, toda zmaga domačih je 
v vsakem primeru zasluže
na,« je po lokalnem dvoboju 
dejal velenjski trener Josip 
Vugrinec in v sproščenem 
pogovoru dodal: »Doslej smo 
igrali čuden nogomet. Po na
čelu horuka. Zdaj poskuša
mo nekaj spremeniti in gre 
na bolje.« 

Skalna klet bo v vsakem pri
meru še nekaj sezon domicil 
celjskega prvoligaša in zato bo
do pred startom v pokalu Inter
toto potrebni popravki. Pred
vsem na tribunah, saj UEFA ne 
dovoljuje več stojišč in zaradi 
večje varnosti gledalcev zahte
va izključno sedeže. »Z zmago 
proti Rudarju je šele štartal pro
jekt Intertoto in v naslednjih 
dneh bodo natančno pregledali 
mednarodne predpise ter z ugo
tovitvami seznanili občinski 
svet in župana,« pravi Vengust. 

»Nekatere pomanjkljivosti so 
opazne že na prvi pogled. Z 
udobnostjo gledalcev ne bo te
žav, tribuna je utrjena in bo 
potrebna le enostavna name

stitev sedežev,« trdi predse( 
nik Publikuma, ki za naslednj 
sezono - ne samo zaradi Evn 
pe - načrtuje temeljito prenov^ 
ekipe. »Pogovori okrog prihod^ 
Brazilcev in reprezentanto 
Irana se pozitivni, čeprav n 
nekatere stvari ne moreni 
vplivati. Richarda starši ne pii 
stijo v Slovenijo in morda bi 
prišel samo Somalia.« I 

Vse naj bi bilo jasno do koij 
ca meseca, predsednik pa ni 
poveduje tudi večje finančn 
vložke in - boljše rezultate.» 
mestom pod vrhom in uvrst 
tvijo v pokal Intertoto smo u 
jemno zadovoljni, vendar s 
želimo še višje. Izračun je pre 
prost: z večjimi vložki lahki 
več iztržimo,« pravi Vengus 
in vzporedno se samo po sel 
zastavlja vprašanje, če bost 
Kamberovič in Sešlar pre 
Evropo spet naprodaj. VCD 
gust je jasen: »Da!« 

Ž.2 

Kdo ie dobil karton? 
Zaradi tekme Tim Laško-Mons Claudius in rumenega 

kartona Boštjanu Plošniku se zapleta prvenstvo ONZ Celje, 
saj se je po pritožbi Laščanov izkazalo, da delegat in sodniki 
samovoljno popravljajo zapisnike. 

Plošniku je bil četrti rumeni karton vpisan na tekmi v 
Brežicah, vendar šele po naknadnem usklajevanju uradnih 
oseb. Laščani so s podpisanim zapisnikom že zapustili prizoriš
če 14.kroga, ko naj bi delegat in sodniki zaznali domnevno 
napako in so samo na prvi izvod poročila vnesli popravek 
Postopek naj" bi preverili s soočenjem vpletenih strani in bo 
potreba hitra odločitev, saj je začetek končnice najboljše četveri
ce predviden že za torek. 

Mladi izgrednilci 
v nogometnih ligah ONZ Celje je tudi po tekmah mladi' 

vedno več prenapetežev, ki se znašajo nad vozili in cel' 
vrstniki nasprotnih ekip. 

Po tekmi kadetskih ekip Mons Claudiusa in Laškega je gostujte 
či igralec Matej Špiler vrgel embalažo soka v avto glavnega 
sodnika, še bolj nešportno pa je bilo v Hrastniku. Domači igral«^ 
so po tekmi z vrstniki iz Brežic (do 14 let) pri avtobusu napadi" 
gostujoče moštvo, pri čemer je izstopal Zdenko Antunovič. i 

V Lembergu je hrumelo 
Druga dirka državnega prvenstva v motokrosu za vse kategorije je bila v Lembergu (na 

sliki), kjer se je ob prenovljeni progi in novem društvenem domu Husky moto parka zbralo 
okrog 5000 gledalcev. 

Po uspešnem startu v evropskem prvenstvu je Sašo Kragelj zmagal tudi v domačem 
četrtlitrskem razredu, čeprav so nastopili vsi reprezentanti. V ospredju sta bila tudi domača 
voznika Aleš Rozman in Jaro Kortnik. Rezultati - do 250 ccm: 1. Kragelj, 5. Peršoh (oba Banex), 
14. Virant (Huski); do 125 ccm: 1. Jelen (Sitar), 3. Rozman (Hus), 12. Vogrinc (Ban); do 80 ccm: 1. 
Jelen, 5. Kovačič (Šmartno), 7. Oprešnik (Ban); podmladek I: 1. Ogulin (Semič), 4. Cajzek (Hus); 
podmladek II: 1. Hvastja (Mel), 3. Korotnik (Hus), 6. Gselman (Ban). 

Foto: GREGOR KATIC 

Plavalni normi 
Mednarodnega plavalne

ga mitinga v Atenah sta se 
uspešno udeležili tudi Nep
tunovi mladinski reprezen
tantki Urška Roš in Urška 
Bagari. 

Roševa je na 800 m prosto 
z 9:09,36 izpolnila normo za 
mladinsko evropsko prvens
tvo in s 4:24,77 izboljšala 
državni rekord na 400 m pro
sto. V obeh disciplinah mi
tinga AkropoHs je bila druga. 
Bagarijeva je bila četrta na 
400 m mešano in s 5:12,53 
izpolnila normo za olimpij
ske dneve mladih. Na polovi
co krajši progi je bila peta s 
časom 2:29,58. 
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Poletje v Celju, 
knežjem mestu 

Razgibano mesto zunaj in znotraj rimskega zidu vse od maja do oktobra 

I t os jih bomo imeli že drugič. Poletne 
a katere se je že lani zavzela Mestna občina Celje in jih 
podbuja tudi letos, da bi bili poletni meseci prijetni tako za 
Iste, ki bodo dopustniške in počitniške dni uživali doma, 
ot za tiste naključne obiskovalce, ki bi morda mesto sicer 
bvozili, pa jih bodo informacije o dogajanju v knežjem 
lestu prestregle že s transparenti na vpadiiicah, v posebni 
irošuri, ki bo z razpoznavno oblikovano podobo poletnega 
elja izšla konec maja, ali v medijih, letakih... in se bodo 

jstavili. Prjšlii viddi in„se 

Celje želi biti kuhurno in 
pstoljubno mesto in čeprav 
e s svojo poletno ponudbo 
norda (ali pač) ne bo moglo 
osati s tradicionalnimi festi-
ali v drugih slovenskih me
tih: od Ljubljane, Maribora, 
ileda in drugih, bo vendarle 
lonudilo pisan program pri-
editev, ki se bodo vrstile zu-
laj in znotraj rimskega zidu: 
id Mestnega parka, do Stare-
;a gradu, dvorišča za Otroš-
dm muzejem, pa na Glavnem 
n Muzejskem trgu, za Ojstri-
;o, v lapidariju Pokrajinskega 
nuzeja in atriju Majolke. Pro-
;ram je pripravljen, potrdil ga 
e tudi poseben odbor, ki mu 
)redseduje sam župan Mest-
le občine Celje Jože Zimšek, 

v njem pa so glave staknili 
znani celjski kulturni delavci 
in organizatarji prireditev, ki 
se bodo tudi letos kot v pri
hodnje imenovale: Poletje v 
Celju, knežjem mestu. 

In to poletje se bo začelo v 
Celju s pticami pevkami, ki 
bodo iz vseh koncev Evrope 
inše od dlje prišle 29. maja na 
otvoritveni koncert 22. Med
narodnega mladinskega pev
skega festivala. Pripravlja ga 
Zavod za kulturne prireditve s 
podporo občine in sponzor
jev. Po tem pozno pomladan
skem oznanilu poletja pa se 
bodo na zunanjih prizoriščih, 
v primerih dežja pa v dvora
nah, vrstili koncerti, plesni in 
literarni večeri, večeri šanso

nov in pouličnega jazza in ko
morni večeri, ki so tudi posta
li priljubljena oblika srečanja 
Celjanov ob vrčku piva ali ob 
sladoledu. To bodo sredini Ve
čeri v atriju Majolke, za katere 
bodo skrbeli pri PIT Media, 
kjer so tudi letos prevzeli levji 
delež prireditev v mestu in ob 
Savinji. 

Celje bo tudi letos poslušalo 
opereto. Ljubljanska Opera bo 
26. julija gostovala s Ciganom 
baronom, in sicer na drsališču 
v Mestnem parku. Tako se za 
to poletje ponovno odkriva 
nov ambient na prostem, ki je 
včasih že bil gledališko prizo
rišče. Med zanimivostmi 
(vseh prireditev na tem mestu 
ni mogoče našteti) je tudi po
stavitev gledališko plesne 
predstave Grofica Celjska, ki 
jo s sodelavci in po lastni 
predlogi na prizorišče na Sta
rem gradu postavlja Miha 
Alujevič. Vse tja v jesenske 
dni se bodo vrstile prireditve, 
za katere je občina namenila 
tri milijone tolarjev za pro
gram (namesto dveh opernih 
predstav bo samo ena. Go
renjski slavček pa kdaj dru

gič), dvakrat toliko denarja bo 
potrebno za infrastrukturno 
ureditev mesta in vseh prizo
rišč ter milijon za celostno 
podobo in promocijo Poletja v 
Celju, knežjem mestu, ki bo 
ob tej večerni ponudbi ponu
jal še obisk razstav v muzejih 
in galerijah, bržčas pa se bodo 
na prizorišču poletnega Celja 
znašli še člani ljubiteljskih 
kulturnih društev in še kdo. 

Občina bo skušala k sodelo
vanju pritegniti čimveč spon
zorjev, tudi tistih in takih, ki 
se sicer med njimi bolj malo 
pojavljajo (konec koncev tudi 
javnih zavodov meni župan), 
a jim živahno mesto poleti 
lahko ta vložek posredno po
vrne. 

In ko bodo lastovke odletele 
na jug in bodo ugasnile luči 
na prizoriščih poletnega Ce
lja, se bodo začele slovesnosti 
ob 100. obletnici Narodnega 
doma v Celju, ki ga bodo v 
poletnih mesecih obnovili in 
osvežili: stavbno pohištvo, 
garderobe, sanitarije, pohiš
tvo, oder, stopnišče, vhodna 
vrata in še kaj. Izšel bo Celjski 
zbornik, v celoti posvečen ju
bileju, 1. oktobra bo na temo 
Meščanstvo v srednji Evropi v 
20. stoletju simpozij in v pr
vih dneh oktobra še osrednja 
slovesnost s programom iz 
življenja Narodnega doma. 
Tako je zdaj že znano, da se 
bodo poletne prireditve v Ce
lju s praznovanjem te obletni
ce raztegnile v jesen in držale 
mesto pokonci vse od maja do 
oktobra. 

MATEJA PODJED 

Okrogla Gospa poslaitčeva. 
Služkinji in Afrika 

Kot po tekočem traku se v 
gledališču vrstijo redne abon
majske predstave iz domače
ga repertoarja, pa tudi gosto
vanja celjske gledališke hiše 
od Zagreba, kjer je ansambel 
gostoval v HNK z Gorgoninim 
darom, do številnih sloven
skih mest, kjer je nenehno 
razprodana Gospa poslanče-
va, ali pa Trnuljčica, do Ukro-
Eene trmoglavke in Eksplozi
je spomina, s katerima gleda-
Bšče navdušuje občinstvo. 

Minuli teden so Celjani za
beležili okroglo, petdeseto 
predstavo Partijičeve komedije 
Gospa poslančeva, v režiji 
Francija Križaja. Predstava je v 
kratkem času, v pičlih petih 
mesecih od premiere, zabele
žila svojevrsten rekord in nav
dušenje ne samo pri gledalcih, 
tudi v ansamblu, saj so po tej 
jubilejni predstavi vsi zatrjeva
li, da predstavo radi igrajo, da 
Se je niso naveličali in da jim 
tak odziv občinstva kajpak go
di. Iz parlamenta jim je čestital 
tudi avtor. Tone Partljič. 

No, sicer pa se v predstavi 
Vselej zgodi kaj novega, pravijo 
igralci. »V tem času smo , na 
primer, zamenjali >tri hčere<, vlo
go Irence. Toda to ni smelo vpli-
'̂ati na tekočo produkcijo pred

stav in ne na tempo zelo uigrane 
predstave«, je povedal Franci 
Križaj. Prva Irenca, luna Ornik 
1̂0 postala mamica, drugo, Va

njo Slapar, je položila gripa in 
nemudoma je morala vskok na-
študirati Tina Gorenjak, ki zdaj 
igra z Vanjo v alternaciji, kadar 
seveda Tina ni Trnuljčica. Tako 
je v zaodrju hiše vselej živahno, 
ne da bi občinstvo tak tempo, ki 
vmes terja še vaje za take vsko-
ke, sploh čutilo. 

Tako kot se navzven ne opa
zi, da se ob vsem tem ansam
bel pod vodstvom Francija 
Križaja z vajami za Pigmalio-

na pripravlja že na prvo pre-
miero v naslednji sezoni. 

V soboto, 17. maja, pa bo Pre
šernovo gledališče iz Kranja Ce
ljanom ponudilo izvrstno pred
stavo Jeana Geneta Služkinji, v 
režiji Matjaža Zupančiča, Celja
ni pa bodo Gospo poslančevo 
istega dne v Kranju odigrali na 
Tednu slovenske drame. Celjsko 
občinstvo bo v abonmajski po
nudbi za korPec te sezone razve
seljevala še zmagovalna pred

stava Dnevov komedije v izved
bi Slovenskega stalnega gleda
lišča iz Trsta, Afrika ali na svoji 
zemlji, v režiji Borisa Kobala, in 
v kateri nastopa tudi letošnja 
žlahtna komedijantka Barbka 
Cerar. Afrika pride v Celje 27 
maja. Gledališka ponudba v Ce
lju je v samem vrhu. Tudi za 
otroke, ki bodo to soboto v dru
žinskem lutkovnem abonmaju 
videli Veliki koncert. 

MATEJA PODJED 

Gospa poslančeva: v petih mesecih petdeset predstav po vsej Sloveniji. Drago Kastelic, Jana 
Šmid, Miro Podjed, Anica Kumer, Zvone Agrež. V ozadju prva Irenca luna Ornik in Igor 

Korošec, za odrom še Stane Potisk in lenr Snncin. 

ZAPISOVANJA 

Vzvišena užaljenost 

Piše: TADEJ ČATER 

Pravzaprav nisem povsem 
prepričan, če je pričujoči na
slov povsem ustrezen, pa ven
dar: v začetku tedna so se v 
enem izmed ljubljanskih loka
lov sestaU tisti, ki so mnenja, 
da so za slovensko kulturo iz
jemno pomembni, nespregle-
dljivi in sploh nenadomestljivi, 
da so v novorevijaškem žargo
nu, sama substanca naroda, 
da pa jih država obravnava kot 
kakšne drugorazredne umet
nike in kulturnike. Zbrali so se 
in nekoliko pojamraU, sprejeli 
nekaj nedorečenih in nezave-
zujočih sklepov, ter se mirno 
razšli. Užaljeno. In vzvišeno 
hkrati. Pa čeprav jim je država, 
bolje rečeno mesto Ljubljana, 
dala v eni sami sapi vedeti, da 
so sicer lahko vzvišeni in uža
ljeni obenem, da pa jih nujno 
ne potrebuje. Gre skratka za 
tiste umetnike, ki so se prijavili 
na javni razpis mesta Ljublja
ne ob organizaciji Evropskega 
meseca kulture, ki se je ravno
kar pričel, in na katerem njiho
vi projekti niso bili bodisi fi
nančno podprti bodisi uvršče
ni v program, ki so, z eno samo 
besedo, odpadli. IzviseU. In, ki 
jih morda, kolikor sam poz
nam razmere v slovenskem 
kulturnem prostoru in na tu
kajšnjem kulturnem in umet
niškem prizorišču, bolj kot to, 
da niso biU izbrani, moti dejs
tvo, da so bih izbrani drugi. 

J a, točno to. Točno to mi je 
najprej padlo na pamet, ko 
sem poslušal izjave jamranja 
in obtoževanja. In hvalisanja 
na svoj račun. To je izgledalo 
nekako tako, kot da bi se dobi
li za isto mizo nogometaš, ke
mik in slikar, in kakšno dobro 
uro in pol pripovedovali drug 
drugemu o svojih uspehih na 
svojem ustvarjalnem polju. In 
ne bi poslušali drug drugega. 
Ne le dolgočasno, marveč 
predvsem in zlasti žalostno. 
Res. In, če mene vprašate, po
polnoma nič vzvišeno. Prej 
pritlehno. 

Pa kaj, dragi moji. pač niste 
bili izbrani. Mar vam je Evrop

ski mesec kulture res tako zelo 
pomembna točka v vašem us
tvarjanju, da brez njega ne 
morete. Pa saj vendar ne us
tvarjate zaradi Evropskega 
meseca kulture. AU pač? So 
pač bili izbrani drugi. Vaši 
kolegi. In namesto, da bi za 
njih stisnili pesti, da bi dostoj
no predstavljan nacionalne 
barve, jim mečete polena pod 
noge, še preden so sploh na
stopili. Čeprav se predstavljate 
in samega sebe obravnavate 
kot recimo resne glasbenike, 
ki s pritlehno in sploh >mič-
vredno« pop sceno nimajo nič 
skupnega, se obnašate podob
no kot tisti užaljeni pevci in 
estradni heroji s slovenskega 
izbora za evrovizijsko pesem, 
ki jim ni šel na živce lasten 
poraz, pač pa zmaga nekoga 
drugega. Ja, isti ste kot tisti, 
na katere kažete s prstom, žal. 
Pa čeprav se sam povsem zave
dam, da se bodo na Evrop
skem mesecu kulture predsta
vili tudi taki, ki si tam nasto
pa ne zaslužijo. In, da je, kar 
zadeva vodstvo Evropskega 
meseca kulture, tudi tam mar
sikaj gnilega in smrdečega. 
Res je! Se povsem strinjam. 
Toda zato ne krivim niti tiste, 
ki so bih izbrani, ki so bih 
uvrščeni v program, niti tiste, 
ki so jim bila dodeljena sreds
tva za izvedbo projektov, niti 
tiste, ki so jim to omogočili. 
Zaradi tega ne krivim niko
gar Za to niti nimam časa. 
Delam svoje in pika. In pred
stavljam na svoj način. Pa če
prav izven konteksta Evrop
skega meseca kulture. 

Koncert dveh zborov 
Nocoj ob 19,30 bo v veliki 

Narodnem doma Celje zapel 
Moški pevski zbor KUD Ivan 
Cankar pod vodstvom prof. 
Franca Klinarja, njihovi gost 
pa bo Moški pevski zbor Do
brna, ki ga vodi Emil Lenar
čič. 
* Moški pevski zbor KUD 
Ivan Cankar Celje sodi, takoj 
za stoletnikom - Celjskim pev
skim društvom, med najsta
rejše pevske sestave v Celju. 
Zbor so, kot mešani zbor, leta 
1919 ustanovili primorski Slo
venci, ki so v Celje pribegli 
pred naraščajočim fašističnim 
terorjem in mu nadeli ime Olj
ka. Kmalu po nastanku se je 
zbor preoblikoval v moški 
zbor, njegov prvi dirigent je 
bil znani slovenski skladatelj 
dr. Anton Schwab. Zbor je v 
desetletjih vodilo več zboro
vodij, najdlje, 32 let, prof. 
Marjan Lebič. V tem času je 
kakovost petja vidno narašča
la. Od leta 1985 zbor deluje 
pod sedanjim nazivom KUD 

Ivan Cankar, njegovo umet
niško vodstvo pa je leta 1992 
prevzel prof. Franc Klinar. 

Trenutno zbor šteje 24 pev
cev, vadijo v dvorani Zveze 
kulturnih organizacij Celje na 
Gregorčičevi 6, redno se ude
ležujejo pevskih revij, s svoji
mi koncerti pa nastopajo tudi 
v drugih krajih po Sloveniji, 
nastopili so tudi že pri Sloven
cih na avstrijskem Koroškem 
in na Madžarskem. Do konca 
te sezone nameravajo prepe
vati še na gradu Podsreda, v 
Bistrici ob Sotli ter ponovno v 
cerkvi na Prihovi. 

Vrsto let je pevcem osrednja 
prireditev celovečerni kon
cert. Letošnjega bodo izvedli 
nocoj, skupaj s svojimi gosti. 
V koncertnem programu bo
sta oba zbora zapela po osem 
pesmi, v dodatku pa bodo za
peli tudi skupaj. Oba zbora pa 
bosta skupni koncert pripra-
vĵ a tudi v začetku junija na 
Dobrni. 

ŽIVKO BEŠKOVNIK 
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Logične transformacije 
Ob razstavi slik Simona Kajtne v Mozaiku 

v galeriji Mozaik razstavlja slike Si
mon Kajtna, diplomant Akademije za 
likovno umetnost v Ljubljani. To je nje
gova druga samostojna razstava, sku
pinskih je imel že več. Razstava je 
zanimiva vsaj iz dveh razlogov: prvi je 
ta, da nam prvič predstavlja novo ime 
slovenske likovne scene, drugi pa je 
kakovost teh del. 

Simon Kajtna ni prišel na ljubljansko 
Akademijo za likovno umetnost iz Sred
nje šole za oblikovanje in fotografijo ah 
iz gimnazije, temveč je prišel iz šole 
računalništva. Zato sam pravi, da je ho
tel na likovni akademiji zamenjati digi
talni stik s svetom s čopičem in barvo, ki 

ima svoj vonj, torej nekakšno četrto di
menzijo. 

V galeriji Mozaik, ki načrtno goji afir-
mativni odnos do mladih talentov, je raz
stavil široko tematike od tihožitij, do 3k-
tov in krajin. Iz njegovih platen, malih in 
velikih formatov, veje že na prvi pogled 
razpoznavna higiena razpostavljanja plo
skovnih razmerij. Razmejitve ploskev 
znotraj kompozicije so dinamične in pod
pirajo barve v njihovi funkciji žarenja 
svetlobe. Pri tem so zdaj ljubko kontrast
ne in zdaj spet sestavljene v splet enovite
ga akorda. Lahko bi rekli, da se sprehaja 
med ekspresionizmom v najširšem in naj
bolj liberalnem pomenu te oznake in kon-
struktivizmom. Njegovo slikanje daje vtis 
sproščenega ustvarjalca, ki se dela loteva 

z veseljem, s takorekoč odrešujočim na
menom. Njegove ženske v kopalkah so 
miniaturni svetovi barvnih kontrastov in 
krokijevsko opredeljenih motivov, krajine 
so spet lahko neznansko tople, skoraj že 
organske. Simon Kajtna ima izredno spo
sobnost loviti podrobnosti in hkrati dra
stično eliminirati njihovo preseganje nuj
nega. 

Nedvomno smo dobili novo ustvarjalno 
ime likovne umetnosti na Slovenskem, ki 
nam bo še dalo misliti. Že doslej je prejel 
za svoje delo Študentsko Prešernovo na
grado ALU, odkupno nagrado Gorenje 
Elektronika, 2. nagrado galerije Ivana Na-
potnika in Univerzitetno Prešernovo na
grado v letošnjem letu. 
» • • • • • • • • M M H I DRAGO MEDVED 

Prvi literarni 
Icoralci 

Konec meseca oziroma v 
prvih junijskih dneh bo za
ložnik, celjsko podjetje Fit-
media, predstavil novo re
vijo mladih celjskih literar
nih talentov. 

Uredniški odbor, ki ga vodi 
Anton Šepetavc, v njem pa 
so še Alenka Šalej, Jana 
Kvas, Ljudmila Kajtner, 
Mohor Hudej in Vanesa Ča-
nji, je prejšnji teden pregle
dal konec aprila zbrano gra
divo oziroma prispevke. Bili 
so prijetno presenečeni, saj 
se je vabilu do konca aprila 
odzvalo preko 20 avtorjev, 
večina pa je za objavo v reviji 
poslala več prispevkov. Člani 
uredniškega odbora zdaj 
pregledujejo prispevke, po
novno pa se bodo sestali pri
hodnjo sredo, ko bodo tudi 
določiU datum izida prve šte
vilke ter izbrali ime za novo 
literarno revijo. IS 

Promenada bo oživela 
Pestro dogajanje v Rogaški Slatini 

V Rogaški Slatini bodo v 
soboto, 17. maja, začeli z 
rednimi dnevnimi prome-
nadnimi koncerti v Zdravi
liškem parku. Lani so začeli 
šele sredi poletja, zdaj pa se 
v obsoteljsko zdravilišče 
vračajo turisti ter utrip, ki 
spominja na lepšo prete
klost. 

V Zdraviliškem parku, v 
paviljonu Tempel, bodo red
ni koncerti med 10. in 12. 
uro ter med 16.30 in 18. uro. 
Nastopal bo zdraviliški orke
ster Musica camerata Rogaš
ka, v katerem igra deset 
glasbenikov, predvsem iz 
mariborske opere. Koncerti 
bodo od 17. maja do 28. sep
tembra, vsak dan, z izjemo 
ponedeljka. 

Jutri, v petek 16. maja, pa se 
bo občinstvu predstavil kita
rist Vojko Vešligaj iz Rogaške 
Slatine. Na programu koncer
ta, ki bo v Razstavnem salonu 
Pivnice (ob 20. uri), bodo dela 
Bacha, Giulianija, Lobosa, Al-
beniza in Preka. Vojko Vešligaj 
je prejel na državnem tekmo
vanju mladih glasbenikov dru
go nagrado, sicer pa zaključu
je mariborsko Srednjo glasbe
no in baletno šolo ter igra v 
slovenskem mladinskem sim
foničnem orkestru. 

V torek pa bo živahno tudi v 
slatinski Kristalni dvorani, kjer 
bo Revija pevskih zborov os
novnih šol iz občin Rogaška 
Slatina, Šmarje pri Jelšah, Pod
četrtek, Rogatec in Kozje. Kon
certa bosta ob 16. in ob 18. uri. 
V sredo, 21. maja, bo v Kristalni 
dvorani (ob 20. uri) še plesna 
prireditev z Duom Gloria, gost 
večera pa bo plesni par Lea 
Sunkovič in Peter Uplaznik. 
Predstavila bosta standardne 
in latinskoameriške plese. 

B. J. 

Ogrinc v Velen ji 
Na razstavišču Premogovnika Velenje se od 25. aprila do 23. 

maja s svojimi deli predstavlja Zoran Ogrinc, umetnik iz Radelj, 
ki je imel do zdaj več kot 30 samostojnih razstav, sodeloval pa je 
na več kot 80 skupinskih razstavah doma in v tujini. Za svoja 
slikarska in grafična dela je prejel devet nagrad. KL 

Mednarodna razstava 
otroških likovnih del 

Revija Likovni svet podjet
ja Limit iz Štor in strokovni 
svet za kulturo občine Slo
venske Konjice, sta v soboto 
organizirala otvoritev med
narodne razstave otroških li
kovnih del na temo Konj. 

Na razpis je prispelo 2784 
likovnih del iz 115 osnovnih šol 
iz trinajstih držav. Strokovna 
komisija akademskih slikarjev 
Lojzeta Zavolovška iz Mozirja, 
Željka Opačka iz Žalca ter li
kovnih pedagogov Milana La-
movca iz Zreč in Marte Orešnik 
iz Luč, je podelila tri enako
vredne nagrade osnovni šoli 
Jovana Mikiča iz Subotice za 
najboljšo kolekcijo, učenki pe
tega razreda osnovne šole Tone 
Čufar iz Jesenic, Irmini Djulkič 
in petošolki osnovne šole Ko-
menda-Moste, Vesni Drešar. 

Komisija je podelila še 49 
diplom posameznikom. Se
dem učencev je prejelo diplo
me za realistični prikaz konjev. 

Med prispelimi deli pa je 
predstavnica Unicefa izbrala 
pet del, ki bodo verjetno upo
dobljena na razglednicah te 
svetovne organizacije. 

Učenci vseh treh osnovnjh 
šol in njihovi likovni pedagogi 
so bili tri dni gostje občine Slo

venske Konjice. Že v petek po
poldan so skupaj z učenci ko
njiških osnovnih šol slikali mo
tive Konjic. V soboto dopoldan 
so se udeležili svečane otvoritve 
likovne razstave v konjiškem 
kulturnem domu. Ob tej prilož
nosti sta zbrane pozdravila tudi 
konjiški župan Janez Jazbec in 
Judita Kežman, vodja zavoda za 
šolstvo iz Celje. Priznanja je 
podelil direktor Likovnega sveta 
Mihailo Lišanin, priznanja Uni
cefa pa je podelila Nataša Kajba 
Gorjup, predsednica regionak 
nega odbora organizacije za se
verovzhodno Slovenijo. Na pri
reditvi so sodelovali še plesni 
studio Igen iz Celja in učenci 
osnovne šole Pod goro iz Slo
venskih Konjic. J.H. 

Anica Tamše razstavlja 
Jutri, v petek ob 18. uri, 

bodo v mali dvorani kultur
nega doma na Polzeli odprli 
prvo samostojno slikarsko 
razstavo del amaterske sli
karke Anice Tamše s Polzele. 
Razstavljenih bo dvajset del 
v olju in akrilu, razstava pa 
bo odprta do prihodnje ne
delje, 25. maja, vsak dan 
med 9. in 11. ter 16. in 18. 
uro. 

Anica Tamše izhaja iz Bre
žic, na Polzelo pa jo je še zelo 
mlado pripeljalo iskanje služ
be. Po poklicu je ekonomski 
tehnik, zaposlena pa je v To
varni nogavic Polzela. Že de
vet let je članica KUD Polzela, 
kjer dela v likovni sekciji. Sli
kala je rada že kot otrok, delo
vanja v sekciji pa ji je omogo
čilo izobraževanje na likovnih 
delavnicah v Novem mestu in 

Izlakah. Leta 1992 je postala 
članica Društva šaleških likov
nikov, začela je obiskovati gra
fične delavnice pod mentors
tvom znanih akademskih sli
karjev in tako je njeno slikanje 
raslo tudi v umetniškem po
gledu. 

Doslej je razstavljala na 12 
skupinskih razstavah, seveda 
pa je bila njena velika želja 
samostojna razstava, ki se ji 
sedaj končno uresničuje. 

T. TAVČAR 

Cvel jeseni 
Cvet jeseni je poimenoval 

svojo novo knjigo pesmi vse 
bolj znani konjiški pesnik 
Martin Zelenko. To je že nje
gova četrta zbirka pesmi. Izšla 
je v tristo izvodih pri maribor
ski založbi Drumac, pesmi pa 
Zelenko tokrat posveča materi 
Frančiški ob njenem devetde
setem rojstnem dnevu. Knjiga 
bo predstavljena na literarnih 
večerih v Slovenski Bistrici, 
Dobrni in Velenju. B.Z. 

PRIREDITVE 

GLEDALIŠČE 
V Slovenskem ljudskem 

gledališču bodo danes ob 11. 
uri za Abonma Gimnazija Ce-
Ije-Center in jutri ob 12. uri za 
Abonma Srednje šole za go
stinstvo in turizem Celje upri
zorili Ukročeno trmoglavko. 
V soboto ob 10. uri bo gosto
valo Lutkovno gledališče iz 
Maribora s predstavo Veliki 
koncert, za družinski lutkov
ni abonma in izven. Ob 19.30 
bo za izven s predstavo Služ
kinji gostovalo Prešernovo 
gledališče iz Kranja. V pone
deljek ob 17 uri bo za Abon
ma šolski center Celje in za 
izven gostovala Opera Mari
bor s predstavo Faust TV. V 
torek ob 10.30 za Abonma 
Srednje ekonomske šole in v 
sredo ob 10. uri za Srednjo 
rudarsko šolo Velenje bodo še 
uprizorili Gospo poslančevo, 
v sredo ob 20.30 pa bodo za 
izven na Odrupododrom 
uprizorili Eksplozijo spomi
na. 

V dvorani Celjskega doma 
bodo v soboto ob 10.30 v ok
viru celjskih matinej uprizori
li igro Gusar Berto. 

K0NCER11 
V Narodnem domu v Celju 

bo jutri ob 19.30 redni letni 
koncert Mešanega komorne
ga zbora iz Celja, pod vods
tvom Pavla Bukovca. 

V kinu Union bo v ponede
ljek ob 20.30 koncert Extra 
banda Glasbene šole Celje, 
pod vodstvom Alberta Zaver-
šnika. 

V koncertni dvorani Glas
bene šole v Celju bo jutri ob 
17. uri koncert učencev te šo
le. 

V kulturnem domu v Gori
ci pri Slivnici bo jutri ob 18. 
uri 12. letni koncert otroškega 
in mladinskega pevskega zbo
ra OŠ Slivnica. 

V Kulturnem domu v 
Šentjurju bo jutri ob 20. uri 
redni letni koncert Moškega 
pevskega zbora Skladateljev 
Ipavcev Šentjur. V soboto ob 
20. uri pa nastop folklorne 
skupine Franceta Marolta iz 
Ljubljane. 

V Osnovni šoli v Dramljah 
bo v sredo ob 17. uri koncert 
otroškega in inladinskega 
pevskega zbora OŠ Dramlje. 

V dvorani Zdraviliškega 
doma na Dobrni bo jutri ob 
20. uri koncert Orkestra 
Akord iz Celja, pod vodstvom 
Matjaža Breznika. V torek ob 
19. uri pa bo letni koncert 
otroškega in mladinskega 
pevskega zbora Osnovne šole 
Dobrna. 

RAZSTAVE 
V Laškem dvorcu bodo ju

tri ob 18. uri odprli razstavo 
»Mednarodni salon karikatu
re« na temo pivo-ljubezen. 

V knjižnici Gimnazije Cen
ter Celje bodo danes ob 17 uri 
odprli razstavo likovnih del di
jakinje Ive Tratnik, učenke li
kovne šole Umbra. Kulturni 
program bo izvedla pianistka 
Mateja Urbanč. 

V razstavišču Firšt je do 14. 
junija na ogled razstava Geo
loških ekslibrisov iz zbirke 
prof. dr. Rajka Pavlovca, ki sta 

jo pripravila Pokrajinski mu 
zej Celje in Društvo Exlibri 
Sloveniae. 

V galeriji Keleia v Celji 
razstavlja slike Ashod Bayaii 
dour. 

V Kulturnem domu v Slo 
venskih Konjicah si lahko 
ledate mednarodno razstavi 
otroških likovnih del na tem 
»konj«, ki sta jo pripravila Li 
kovni svet in Občina Sloveii 
ske Konjice, v organizaciji Mi 
haila Lišanina iz Štor. 

V prostorih Ljubljansk 
banke v Velenju je do 30 
junija odprta slikarska razsta 
va Konrada Marčinka iz Mc 
zirja. 

V Galeriji Velenje je na og 
led razstava risb Dušana Mu 
ca. 

V salonu pohištva Žane Ža 
lec razstavlja poslikave na svi 
li in bombažu Amalija Hribar 

V avli hotela Dobrna do 30 
maja razstavlja Dušan Nagli 
iz Žalca. 

V Likovnem salonu je odpi 
ta razstava kiparskih instalaci 
Mihaele Ciuha. 

V Galeriji sodobne umet 
nosti je odprta študijska raz 
stava »Trideseta leta likovne 
glasbene in literarne dejavno 
sti na Celjskem v luči družbe 
no zgodovinskih gibanj.« 

V avli II. nadstropja Osred 
nje knjižnice Celje je do kon 
ca maja na ogled razstava Sve 
to pismo med Slovenci. 

V Pokrajinskem muzeju ji 
do 30. junija na ogled razstav 
Rifnik in njegovi zakladi. 

V Hermanovem brlogu 
Celju je na ogled razstava Hi 
konjiček. 

V Avtosalonu na Ipavčevi i 
Celju do konca maja razstav 
Ija slike Amina Kolarič, v buti 
ku Steklar Peter Bračun, \ 
hotelu Merx Leon Pišek ii 
Branko Gaj št in na Celjski ko 
či Branislav Kocič. 

OSTALO 
\ k. iu!/nii 1 \ ^fii! iMi III )i 

nocoj ob 19.3U večer s strol<ov 
njaki, ki se ukvarjajo s posledi 
cami droge pod naslovom » D 
bi znali drogam reči ne!« V 
torek ob 16. uri bodo lahke 
otroci prisluhnili pravljici. 

V knjižnici v Velenju bo 
nocoj ob 20. uri kulturni večei 
s katikaturistom Borutom Pe 
carjem. 

V Domu kulture v Velenju 
bo jutri ob 19. uri plesna pred 
stava Plesnega teatra In. 

V dvorani Plesnega foru 
ma bo v soboto ob 20.30 »Ve 
čer z . . . « - Janezom Škofom 
znanim slovenskim igralcem. 

KINO 
i - i . teji 

2U. 111 00 10..-iO 111 18.3( 
ameriški film Nevarno tvega-
nje, ob 20.30 ameriški film 
Ljudstvo proti Larryju Flyntu, 
175. ob 23. uri ameriški filiT 
Ljudstvo proti Larryju Flyntu, 
19.5. kinopredstave odpadejo: 
Mah Union od 15. do 18.5. tel 
20. in 21.5. ob 20. uri anglešl^ 
film Zverine, 19.5. kinopred
stave odpadejo; Metropol 
15. do 21.5. ob 16. uri ameriški 
film Dantejev vrh, ob 18. in 21 
uri pa angleški film Angl 
pacient. 

Kino Dobrna 17 ob 19 u 
18.5. ob 17. uri ameriški fiim 
Evita. 
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Bavandourjeva poetika 
Razstavo uglednega armenskega umetnika v galeriji Keleia 

Ashod Bayandour je ugled-
io ime armenske umetniške 
cene. Garo Keheyan je zapi-
al, da je »med najatraktiv-
lejšimi in nepokvarjenimi 
imetniki, ki danes ustvarjajo 
Armeniji. Nepokvarjen za-

j , ker pri njem obstaja inte-
fiteta zamisli, življenja in 
imetniškega ustvarjanja, od-
eva pa v vsakem od sestav-ilh delov«. 
Slikar, ki je tudi ilustrator, 

cenograf, kostumograf in filo-
of, je prispel v Celje s svojimi 
nalimi in velikimi platni. V njih 
lam odkriva svojo poetično ra-
lovednost in likovno preciz-
lost. Izhajanje iz korenin, iska-
ije sporočil prednikov, potrje-
'anje identitete, večni dvom v 
)bstoječe, otroška radovednost 

in hkrati radoživost do življenja 
skozi očala celega niza zrelost
nih izpitov, pred katere ga je 
postavilo življenje, to so slike 
Ashoda Bayandourja, ki živi in 
ustvarja v Erevanu. 

Iz njegovih slik veje tisti duh 
sodobnega armenskega slikars
tva, ki je blizu tudi evropskemu 
kulturnemu prostoru, pa tudi 
tega presega v svoji odprtosti. 
Na mnogih slikah, ki imajo, 
poenostavljeno gledano, skoraj 
isti imenovalec v temeljnih po-
slikavah celotne površine, ka
kor nekakšen vidni in navzven 
delujoči grund, vidimo številko 
12. To sta zanj temeljni številki, 
ki odražata princip moškega in 
ženske. Enka je moški in dvoj
ka je ženska, in če ti dve številki 
združimo v 12, dobimo tudi 
naslov ene od njegovih slik: Biti 
skupaj. Morda si na ta način 

lahko razlagamo tudi simboli
ko iz njegovega zasebnega živ
ljenja, kajti soproga s hčerko 
živi v Kanadi, sam pa je ostal v 
Armeniji in le redki so trenutki, 
ko so skupaj. 

Ashod Bayandour je eden ti
stih slikarjev, ki tudi radi pišejo. 
Zato lahko na mnogih njegovih 
slikah sporočila tudi dobesed
no beremo, saj jih na platna 
izpisuje s pisavo, ki je njegov 
rokopis in je hkrati likovni ele
ment, enak vsem drugim na 
platnu. Tako nastajajo zanimi
ve kompozicije, na katerih pre
vladujejo hladne ali tople bar
ve, največkrat v zanimivih kon
trastnih kombinacijah, čeznje 
so napisane besede, lahko pa je 
tudi slika seštevek samih besed 
(Biti skupaj. Zlomljeni rumeni 
kvadrat). Da Bayandour upo
rablja pri svojem slikarstvu tudi 

pisavo, ni nič nenavadnega. Čr
ka je bila že od nekdaj mikavni 
izziv in so jo umetniki uporab
ljali kot atraktiven likovni ele
ment. Pri omenjenem avtorju 
imata pisava in jezik še dodatni 
pomen, saj je imel jezik v zave
sti Armencev ves čas močno 
ustvarjalno vlogo. Jezik je za 
Armence tudi oblika idejnega 
odnosa do sveta, kakor so šte
vilke za samega umetnika sim-' 
bol kozmičnega kroga. 

Vsekakor omogoča Bayan-
dourjeva razstava v galeriji Ka-
leia izredno zanimivo srečanje 
s kulturo, ki je geografsko od 
nas že kar oddaljena, duhovno 
in vsebinsko pa nam je bliže, 
kot smo si doslej predstavljali. 
Do te nove predstave smo prišli 
prav po zaslugi Bayandourjeve 
umetnosti. 
Wm^^^ DRAGO MEDVED 

Srečanje prijateijsicili zborov 
Od torka do nedelje 11. 

maja, je bil v Velenju mla
dinski mešani pevski zbor 
gimnazije Theodor Heuss 
Gimnasium iz z Velenjem 
pobratenega mesta Esslin-
gen v Nemčiji. 

Zbor Šolskega centra Vele
nje in omenjeni zbor se sreču
jeta izmenično, vsakoletno že 
dve desetletji, stiki so prisrčni 
in kot se je izkazalo ob letoš
njem srečanju, bodo ostali 
tradicionalno prijateljski še 

vrsto let. Sprejem gostom so 
pripravili pri županu MO Ve
lenje Srečku Mehu, v nasled
njih dneh pa so si gostje ogle
dali Logarsko dolino in velenj
ske znamenitosti. 

Zbor Šolskega centra Vele
nje, ki ohranja sloves kvalitet
nega zbora tako v Sloveniji 
kot v tujini, letos beleži že 
trideseto obletnico delovanja, 
zato je bilo letošnje srečanje 
še slovesnejše in bolj dožive
to. Koncert v Glasbeni šoli v 

Velenju, ki je ponovno prena-
polnil dvorano, je bil v sredo, 
7. maja zvečer. Zbora sta se 
predstavila skupaj in ločeno, 
osrednji del koncerta pa je 
izvedel zbor Theodor Heuss 
Gimnasium Esslingen. Zbora 
sta vodila dirigenta Wolfram 
Bolsinger in Danica Pirečnik. 

Nemci so gostitelje preseneti
li z živim darilom, kar dvometr-
skim drevesom, ki ga bodo v 
spomin na srečanje in obletni-
rn vp]pni<;kpppi rbnra nnspifiili v 

parku Šolskega centra Velenje. 
Po dvodnevnem bivanju gostu
jočega zbora v hotelu Barbara v 
Fiesi, so se pevci poslovili od 
domačinov, ki so poskrbeli za 
njihova prenočišča, prehrano 
ter prijeten program. Tako kot 
snidenje, je bilo slovo poveza
no s pesmijo in solzami, z obje
mi med prijatelji in novimi 
znanci. JOŽE MIKLAVC 

Kam naj grem 
v deževni dan? 

V dvorani Plesnega foru
ma Celje v Stanetovi ulici 
pripravljajo v soboto, 17. ma
ja ob 20.30 uri, Večer z zna
nim slovenskim igralcem 
Janezom Škofom ter enim 
vodilnih slovenskih pesni
kov Danetom Zajcem. 

Oba vrhunska ustvarjalca 
sta združila moči in ustvarila 
preplet igre, glasbe, poezije 
in hudomušnih pesmi ob 
spremljavi harmonike v veče
ru, poimenovanem Kam naj 
grem v deževni dan? Umetni
ka sta s tem večerom že veli
kokrat nastopila, z velikim 
uspehom gostovala tudi na 
Borštnikovem srečanju, Ce
ljanom pa se tokrat prvič 
predstavljata. IS 

IZ GUTENBERGOVE 
GALAKSIJE 

»Preden umreva 
poskusiva!« 

Piše: MARTINA ROZMAN 
SALOBIR 

»Zgodbe so darila, ki jih 
starejši podarjajo mlajšim. 
Na žalost tega darila danes 
nihče več ne podarja in nih
če ne prejema, saj je večina 
naše mladine zasedena z 
gledanjem televizije in na
glico sodobnega življenja. 
Morda bodo jutri v spominu 
nekaterih posameznikov iz 
današnjega rodu, ki so do
volj rahločutni, da so znali 
prisluhniti modrosti starej
ših, še živele zgodbe, ki se 
po izročilu prenašajo od ust 
do ust. Morda si bo jutrišnji 
rod spet zaželel zgodb, ka
kršna je ta, da bi lahko bolje 
razumel lastno zgodovino, 
svoje ljudstvo in, upajmo, 
samega sebe.« (Velma Wal-
lis: Ženici, Ljubljana: Vale -
Novak, 1997, stran 10) 

Velma Wallis se je rodila v 
vasi Fort Yukon na Aljaski. 
Odraščala je v družini s trinaj
stimi otroki, v okolju, ki ga je 
zaznamoval nenehen boj z 
neizprosno naravo. Njena 
knjiga Ženici je avtorski zapis 
legende, ki že več stoletij živi 
med aljaškimi Indijanci iz ro
du Atabaska - preprosta in 
pretresljiva zgodba o star
kah, ki ju njun rod prepusti 
usodi, ko se zaradi hude la
kote napoti skozi zasneženo 
pokrajino iskat hrano, da bi 
preživel. 

Indijanci Atabaska so se po
gosto soočali s stradanjem, saj 
je bila zemlja preskromna, da 
bi lahko vsi preživeli. Bili so 
nomadi, ker so zaradi preži
vetja morali slediti živalim, s 
katerimi so se branih. Nenapi
sani zakon preživetja je do
puščal, da se rod odpravi iskat 
hrano brez svojih obnemoglih 
članov, ki bi ovirali njegovo 
gibanje. To ni brezčutnost ali 
barbarstvo, to je zakonitost 
neizprosnega boja z naravo. 

V naši knjigi žrtev tega boja 
postaneta starki, ki že dolgo 
nista več lovili, nastavljali pa

sti ali ribarili. Rod jima v tre
nutku velike stiske sporoči, da 
se bo odpravil na pot brez 
nji[u. 

Čeprav starejši pomnijo tak
šne dogodke, za rod to ni la
hek korak - glas vesti govori 
drugače kot logika preživetja. 
Tudi ženici sta nekoč v mlado
sti že doživeli, da je rod pustil 
starce za seboj, pa vendar sta 
osupli in onemeli, ko ostaneta 
sami sredi sneženih prostran
stev. Ko se zbudita iz otrplosti 
in groze, se odločita, da bosta 
skušali preživeti: 

»Čizdigjak je tiho zdela, ka
kor da se trudi urediti svoje 
zmedene misli. Drobna iskri
ca upanja je zažarela v temini 
njene duše, ko je prisluhnila 
prijateljičinim odločnim bese
dam. Čutila je mraz, ki jo je 
bodel v lica, tja, kamor so 
kanile solze, in slišala tišino, 
ki je ostala za rodom. Vedela 
je, da v tej mirni, mrzli deželi 
nanju preži gotova smrt, če si 
ne bosta pomagali sami. Na
zadnje je bolj iz obupa, kakor 
iz odločenosti ponovila: >Pre-
den umreva, poskusiva!« 

Poskusili sta in uspeli. Zato 
je to zgodba o človekovi nena
vadni moči in veličini, o delu, 
medsebojni pomoči in prija
teljstvu. O modrosti, ki raste 
iz trpljenja. 

Knjiga Ženici ni etnološko 
besedilo, je izrazito avtorsko 
delo. Je pretresljiva, pa ne 
sentimentalna, čudovito pre
prosta, pa ne naivna. Lahko bi 
vam bila všeč. 

Mlada pesem v Narodnem 
domu 

Mešani mladinski pevski zbor I, Gimnazije v Celju 
pripravlja v sredo, 21. maja ob 19. uri celovečerni letni 
koncert v veliki dvorani Narodnega doma. 

Zbor, ki ga vodi prof. Adriana Požun-Pavlovič , bo 
izvedel pester spored umetnih pesmi od renesanse do 20. 
stoletja, priredbe slovenskih ljudskih pesmi in uspešnice iz 
glasbenih filmov, Sodelovali bodo tudi solisti Gregor Deleja, 
Simon Dvoršak, Aleš Kolar, Nataša Krajnc, Mišela Mavric, 
Mojca Osel ter fantovski kvartet in oktet. IS 

Koncert orkestrov glasbene 
šole Velenje 

Pred kratkim je bil v Glas
beni šoli Velenje javni na
stop godalnega in simfonič
nega orkestra ter orkestra 
trobil te ustanove. Mladi 
glasbeniki so pokazali veli
ko znanja, kar kaže na siste
matsko in strokovno delo 
vseh, učiteljev in učencev. 

Na nastopu godalnega orke
stra je igrala tudi solistka Katra 
Jezeršek na violino, simfonič

ni orkester sta poživila odlična 
pianista Ana Avberšek in To
maž Sevšek, Nikolaj Žličar pa 
se je ob obeh orkestrih pred
stavil kot odličen glasbeni pe
dagog in virtuozni dirigent. 
Elegantno pa je popeljal iz 
skladbe v skladbo svoje varo
vance, nekoliko starejše učen
ce trobil, tudi dirigent Marjan 
Stropnik. 

JOŽE MIKLAVC 

Pivo in ljubezen 
v razstavišču Laški dvorec 

bodo v petek, 16. maja, odprU 
razstavo karikatur na temo pi
vo in ljubezen. Razstavljenih 
bo blizu petdeset karikatur, s 
katerimi so mojstri te zvrsti 
likovne umetnosti iz vsega 
sveta sodelovali lani na med
narodnem salonu karikature 
Čvorak. Razstava se že nekaj 
časa seli iz mesta v mesto, 
nazadnje je bila postavljena v 
Dubrovniku, v Laškem pa bo 
na ogled do 1. junija. JI 

Prva razstava 
v četrtek, 15. maja, bodo v 

knjižnici Gimnazije Celje -
Center odprli prvo samostoj
no likovno razstavo dijakinje 
Ive Tratnik, učenke likovne 
šole UMBRA (mentorica 
Damjana Brumec). Ob otvori
tvi bo krajši klavirski program 
izvedla Mateja Urbanč, dijaki
nja srednje stopnje Glasbene 
šole Celje iz razreda prof. Bri
ne Zupančič-Rogelj. M J 



20 INFORMACIJE 

Vsak je svojega 
premoženja gospodar 

»Ljudje se vse bolj zavedajo, da morajo poskrbeti za varnost svojega premoženja,« pravi direktorica delniške družbe Varnost 
Celje Polona Senica 

Prihodnji torek, 20, maja, bodo v Ljubljani 
odprli letošnji sejem Security. Na njem se 
vsako leto predstavijo podjetja, ki se ukvarjajo 
z varovanjem premoženja. Tlidi letos se bo 
obiskovalcem predstavila delniška družba 
Varnost Celje, družba za varovanje premože
nja in družba, ki se na celjskem področju 
ponaša z najdaljšo tradicijo na področju fizič
nega in tehničnega varovanja. 

Od fizičnega do tehničnega 
varovanja 

Na področju dejavnosti varovanja ponujajo v 
družbi Varnost Celje d.d. vrsto storitev. To so 
fizično varovanje oseb in premoženja, tehnično 
varovanje oseb in premoženja, zagotavljajo 24-
urno intervencijo in dežurno službo v informa
cijsko operativnem centru, lahko se dogovorite 
za prevoz in spremstvo gotovine in drugih vred
nosti, montažo in servisiranje alarmnih naprav, 
montažo alarmnih naprav v avtomobile, nadalje 
montažo in servisiranje video sistemov, video 
domofonov in klasičnih domofonov ali pa se 
dogovorite za montažo mehanske zaščite, pred
vsem varnostnih ključavnic, okovij, trezorjev ali 
varnostnih ograj. 

»Podjetje Varnost Celje d.d. je s svojim delova
njem na Celjskem začelo leta 1979,« je pojasnje
vala direktorica Polona Senica. »Do leta 1996 
smo se ukvarjali predvsem s fizičnim varova
njem, potem smo pričeli tudi z vsemi drugimi 
oblikami varovanja. Imamo dežurni center, pre
ko katerega spremljamo dogajanja in imamo 
intervencijsko službo, ki posreduje v primeru 
alarma, vloma, ropa, požara ali podobnih dogod
kov. Zaposlenih je 107 delavcev, vsi so strokovno 
usposobljeni za opravljanje nalog varovanja po 
programu izobraževanja Ministrstva za notranje 
zadeve in Zbornice RS za zasebno varovanje.« 

V podjetju Varnost Celje d.d. zlasti v času 
dopustov in med prazniki ljudem ponujajo 
možnost, da jim vsaj v času njihove odsotnosti 
varujejo premoženje. Na voljo imajo prenoslji
ve alarmne naprave, ki jih lahko instalirajo za 
določen čas. Lahko se dogovorite tudi za pogo
stejše obhode objektov v času, ko boste na 
dopustu. Dogovor z varnostniki je vsekakor 
pametnejša odločitev kot pa neprijetno prese
nečenje, ki ga lahko doživite ob vrnitvi s 
počitnic. 

Fizično varovanje zajema delo varnostnikov 
na objektih. »To so naši bivši vratarji, zaposleni 
kot varnostniki v posameznih podjetjih. V Celju 
imamo mi pretežni del fizičnega varovanja, varo
vanje oseb in premoženja nam zaupajo številna 
ugledna in dobra podjetja ter ustanove. Naši 
delavci so v teh objektih zaposleni bodisi samo 
dopoldne kot receptorji ali kot receptorji in var
nostniki ali pa v popoldanskem in nočnem času 
kot varnostniki. Skrbimo tudi za varovanje za
sebnega premoženja in po naših izkušnjah se 
tudi zasebniki vse pogosteje odločajo za to, da 
jim mi varujemo njihovo premoženje,« je poja
snila sogovornica. 

Človelc in tehnilca z roko v 
roki 

Zgolj fizično varovanje so v družbi Varnost 
Celje d.d., ki ima svoj sedež v Miklošičevi ulici 1, 
že pred časom nadomestili s tako imenovanim 
fizično tehničnim varovanjem. »To pomeni kom
binacijo tehničnega in fizičnega varovanja. Teh
nično varovanje je zagotovljeno z alarmnimi 
napravami, ki v primeru alarma javijo dogajanje 
v naš dežurni center, fizično varovanje pa je v 

tem primeru zagotovljeno z intervencijo,« je 
pojasnjeval Peter Papič, vodja operative v pod
jetju Varnost Celje d.d. »V okviru naše organiza
cije obstoja poseben sektor tehnike in servisa. 
Aktivnosti na tem področju se nanašajo pred
vsem na protivlomno tehnično varovanje, proti
požarno varovanje in druge vrste varovanj kot so 
na primer izlivi ter ugotavljanje prisotnosti pli
nov.« 

Peter Papič je še povedal, da so tehnično v 
podjetju dobro opremljeni, ker so se dela že od 
vsega začetka lotevali profesionalno. »Imamo 
dežurni center, sestavljen iz tako imenovane 
TUS centrale, ki je po kvaliteti sodobnejša izved
ba naprav, kakršne imajo na upravah za notranje 
zadeve. Poleg tega delamo s profesionalno proti
vlomno in protipožarno tehniko znamke 

ADEMCO. Glede na našo organiziranost in 
opremljenost lahko povem, da resnično zagotav
ljamo vse informacije v zvezi s stanjem na 
objektu, te informacije sproti obdelujemo in če je 
potrebno, pošljemo na objekt še interventno 
skupino. Intervencije so uspešne, konkretno 
smo letos imeli dva vloma in v obeh primerih je 
bil vlomilec prijet na osnovi prejetega alarma ter 
pravočasne in učinkovite intervencije. Imeli smo 
tudi en primer, ko je storilec poskušal vlomiti, 
vendar smo ga z objekta pregnali,« je razlagal 
Peter Papič. 

Veliko pozornosti v podjetju Varnost Celje d.d. 
namenjajo tudi varnosti menjalnic. Ponosni so 
na dejstvo, da doslej še ni bilo vlomov ali ropov v 
menjalnice, ki so pod njihovim nadzorom, kar je 
nedvomno posledica tudi dobre preventive. 

Vsak ne more biti varnostnl|( 
Družba Varnost Celje d.d. zaposluje 107 dela 

cev. »To so ljudje, ki morajo izpolnjevati določei 
pogoje,« pravi direktorica Polona Senica. »L« 
1994 je začel veljati zakon o zasebnem varo\ 
nju, ki predpisuje precej stroge pogoje o tem, k( 
sploh je lahko varnostnik. Predpisana je najmc 
četrta stopnja izobrazbe, človek, ki želi post; 
varnostnik, ne sme biti kaznovan, biti mo 
državljan republike Slovenije, poleg tega mo 
opraviti preizkus znanja za varnostnika. Sevet 
pa morajo biti ljudje zanesljivi in imeti moraj 
moralne kvalitete. Na naša vrata vsak dan potri 
veliko ljudi, ki jih zanima to delo, vendar je 
malo takšnih, ki ustrezajo zahtevam. Delavci, 
so pri nas že zaposleni, pa se morajo spre 
izobraževati in vsaka tri leta pred republiši 
komisijo opraviti izpit, na katerem preizkusi 
svoje znanje in usposobljenost za varnostnika.] 

V javnosti velja prepričanje, da so varnostnil] 
predvsem moški. Tudi številke to potrjujejc 
čeprav ne bi mogli zapisati, da je to izključn 
moški poklic. V podjetju Varnost Celje d.d. si 
trenutno zaposleni dve varnostnici. 

Tehnika nadomešča človeka 
v zvezi z načrti v prihodnje direktorica Polor 

Senica in vodja operative Peter Papič pravita, c 
bodo tržišču ponudili čimveč tehničnega varovi 
nja. Fizično varovanje namreč pomeni dražj 
obliko varovanja, imeti človeka na objektu 24 i 
pomeni za vsako podjetje precejšen sfroše 
»Zato smo se odločili, da namenimo še ve 
pozornosti tehničnemu varovanju. To pomen 
da je varnostnik na objektu prisoten v dopoldai 
skem in morda še v popoldanskem času, 
nočnem času pa želimo objekt varovati s cene 
šim tehničnim varovanjem. Sicer pa lahko po 
vem, da vse naše storitve ponujamo po resničn 
konkurenčnih cenah,« dodaja direktorica. 

Po izkušnjah celjskih varnostnikov se ljudje 
zadnjem času sicer že bolj zavedajo pomen 
varovanja premoženja, a žal se nekateri zanj J 
vedno odločajo šele potem, ko so na svoji koz 
občutili, kaj pomeni vlom v poslovne ali zasebm 
prostore. »V zadnjih letih se k nam z zahod 
širijo ne le pozitivne, ampak tudi negativni 
stvari. Narašča kriminal in ljudje se vse bol 
zavedajo, da je treba zavarovati svoje premože 
nje. Še vedno pa osveščenost ljudi ni dovol 
velika, verjetno se bodo za varovanje odločal 
pogosteje šele takrat, ko bo tudi zavarovalnic 
postavila drugačne pogoje. Menim, da ljudj 

tudi premalo poznajo tehnično varovanje. Prei 
vsem pa tehnično varovanje ni tako drago, d 
ljudje ne bi zmogli stroška. Še zlasti, če pomislijf 
na škodo, ki jo lahko povzroči vlom. Policija 
sicer na področju osveščanja veliko storila, ani 
pak ljudje smo pač takšni kakršni smo. Dokler 
nam nič ne zgodi, si pač mislimo, da naiT 
varovanje ni potrebno,« je ob koncu razmišljal 
direktorica \'<irnost Crlio d.d. Polonn Senica. , 

m m 

Pri fizično tehničnem varovanju igra zel 
pomembno vlogo video sistem. Peter Papi 
opisuje enega izmed dogodkov: »Nedavno sni 
v Žalcu prijeli vlomilca. Ko je stopil v objel« 
se je sprožil alarm v dežurnem centru in n 
teren je takoj krenila interventna ekipa. Ta 
vlomilca ujela, toda tudi če interventna skup 
na nepridiprava ne bi ujela na terenu ali 1 
prišla prepozno, je bil vlomilec posnet prei 
sistema video kamere in rekorderja. Čeprav 
bila v lokalu tema, so bili posnetki tako kval 
tetni, da bi vlomilca lahko našli, ker je b 
prepoznaven na video posnetku.« 

Z najnovejšimi dosežki s področja varnost 
se bodo lahko seznanili tudi obiskovalci letos 
njega sejma Security. Prireditev bo na Gospo 
darskem razstavišču v Ljubljani od 20. do 23 
maja. Na razstavnem prostoru Skupine var 
nost se bo predstavilo tudi podjetje Varnos 
Celje d.d., kjer vas prijazno vabijo, da jil 
obiščete in se še podrobneje seznaniti z njiho 
vo dejavnostjo in ponudbo. 

Varnost Celje d.d. je članica Skupine Vai 
nost, razpoznavne po sloganu, da slovenski 
premoženje varujejo slovenska podjetja. Sku 
pina Varnost združuje 14 podjetij iz vse Slove 
nije, ima preko 60 intervencijskih skupin ii 
preko 15 dežurnih centrov. Članice te skupine 
med njimi tudi celjsko podjetje, varujejo skup 
no preko 4 tisoč objektov in zaposlujejo prek« 
2 tisoč varnostnikov. 

Dežurni center v Miklošičevi 1 velja za dušo in srce družbe za varovanje premoženja 
Varnost Celje d.d. V ponedeljek je bil dežurni Stane Malgaj. 

Ce je potrebno, se na teren takoj odpravi intervencijska skupina. Na našem posnetku so ob 
intervencijskem vozilu Darko Fistrič, vodja operative Peter Papič in Stane Grad. 
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PREJELI 
SMO J 

Odškodnina za 
negospodarno 

^ ravnanje 
^denacionalizacija poteka 

prepočasi. Upravni organi in 
K)dišča odločajo v postopkih 
Jenacionalizacije zunaj, ra-
[umnih rokov. Zakon o dena-
jonalizaciji je začel veljati 7. 
12. 1991. Teče torej že sedmo 
eto njegove veljavnosti, pa 
vendar mnogo zahtev za dena-
;ionalizacijo še ni rešenih. 

Počasno odločanje v postop-
cih denacionalizacije je posle-
lica velikega propada zadev in 
)Ogosto tudi neučinkovitega 
lela upravnih organov. K za-
nudi pri rednem in tekočem 
jbravnavanju pa pogosto za
vestno prispevajo tudi zave-
janci, ki z zavlačevanjem, pa 
iudi z zlorabo procesnih pravic 
prispevajo k temu, da zlasti v 
3olj zamotanih zadevah, odlo
žitve oziroma odločbe o dena
cionalizaciji še ni. 

Ob velikih zaostankih v teko-
tem obravnavanju in odloča
nju zahtev za denacionalizaci
jo velja poudariti drugi odsta
vek 72. člena Zakona o dena
cionalizaciji. Gre za specialni 
predpis, ki za področje dena-
:ionalizacije ureja odškodnin
ske zahtevke iz naslova ne-
nožnosti uporabe oziroma 
ipravljanja premoženja in odš-
<.odninskih zahtevkov iz naslo
vna vzdrževanja nepremičnin. 
Za čas do dneva uveljavitve 
zakona o denacionalizaciji se ti 
zahtevki ne priznavajo. Za čas 
po uveljavitvi tega zakona, to
rej za časovno obdobje po 7. 
12. 1991, pa imajo upravičenci, 
do denacionalizacije in njihovi 
dediči pravico zahtevati povr-, 
nitev pridobljenih koristi, ki so. 
nastale zavezancem, pa tudi 
pravico zahtevati odškodnino; 
zaradi negospodarnega ravna-J 
nja z nepremičnino oziroma s 
premoženjem, ki je predmet 
vračila v denacionalizaciji. 

Tako gre na primer upravi
čencem poseben zahtevek za
radi slabega vzdrževanja podr
žavljene nepremičnine v času 
po uveljavitvi Zakona o dena
cionalizaciji. Ta zahtevek gre v 
denarju za razliko od upraviče
nja po členu 26 Zakona o dena
cionalizaciji, ki ureja vračanje 
nepremičnine, katere vrednost 
se je po podržavljanju bistveno 
zmanjšala. 

Za čas po uveljavitvi Zakona 
o denacionalizaciji so zavezan
ci torej dolžni povrniti upravi
čencem oziroma njihovim de
dičem vse pridobljene koristi 
(tako na primer koristi, pridob
ljene z oddajanjem nepremič
nine v najem), pa tudi tiste 
koristi, ki jih zavezanci niso 
dobili, pa bi jih kot skrbni gos
podarji lahko in morali prido
biti. 

FRANC IZGORŠEK, 
predsednik ZLRP Slovenije 

Slovensko 
šolstvo - kam? 

če se danes, sedem let po 
prvih večstrankarskih volitvah 
Vprašamo, v čigavih rokah je 
slovensko šolstvo, moramo ugo
toviti, da ga v veliki večini obvla
dujejo stare sile totalitarizma. 

Po zmagi Demosa aprila 1990 
Smo mnogi pričakovali, da bo 

prišlo v šolstvu do zamenjave 
ravnateljev, ki jih je ustoličila 
zveza komunistov. Pogoj za po
trditev ravnateljev osnovnih in 
srednjih šol je bilo članstvo v ZK 
in družbenopoUtična aktivnost. 
Izjem je bilo malo. Najbolj pre
verjeni partijski kadri so vodili 
celodnevne šole. Še danes so na 
vodstvenih mestih. 

Kar neverjetno se zdi, da je 
Demosova oblast dala rdečim 
ravnateljem najširša pooblasti
la, kakršnih prej pod partijsko 
vladavino niso imeli. Tako so že 
leta 1991 lahko sami odločali o 
sprejemu novih učnih moči. Ko 
je začel veljati zakon o napredo
vanju pedagoških delavcev v 
nazive (mentor, svetovalec, 
svetnik), je bilo odločilno njiho
vo soglasje. Pri tem se moramo 
spomniti na položaj drugače 
mislečih. Sedaj odločajo o raz
vrstitvi v plačilne razrede (nove 
krivice in pristranskost). 

Po odhodu ministra dr. Petra 
Venclja je prišlo slovensko šols
tvo v roke stranke LDS (S. Ga
ber), ki šolsko politiko povezu
je s cilji in nameni strank konti
nuitete. V demokratičnih drža
vah je normalno, da politična 
stranka, ki zmaga na splošnih 
volitvah, zamenja vodstvene 
kadre. To, kar je v drugih drža
vah že v navadi, bi bil pri nas 
revanšizem. Tako so razglašali 
zagovorniki totalitarnega eno
partijskega sistema. Nobenega 
revanšizma ni bilo. Prav nobe
nega. Minister za šolstvo dr. 
Peter Vencelj naj bi objavil vsaj 
razpis ravnateljskih mest. Pa se 
niti to ni zgodilo. 

Drugače misleči pedagoški 
delavci smo pričakovali, da bo
do po zmagi Demosa na vods
tvenih mestih razrešeni zago
vorniki usmerjenega izobraže
vanja, ki je pohabilo slovensko 
srednje šolstvo. »Tovariši« so 
odpravili zaključne izpite, ki so 
bili po letu 1990 obnovljeni, 
čeprav je bilo pri dijakih nekaj 
odpora. 

Eni skrajnosti je sledila dru
ga. Šolski minister dr. Gaber je 
uvedel pretirano strogo matu
ro, ki vzbuja pri dijakih strah in 
grozo. Strinjam se z izjavo 
prof. dr. J. Mahniča, da bi pri 
vodenju našega šolstva morale 
odločati pozitivne izkušnje iz 
naše preteklosti (do leta 1984) 
in bolj kot zgledi oddaljenih 
skandinavskih držav in Angli
je, primeri srednjeevropskih 
sosedov. Znova imamo opraviti 
s samozvanimi usmerjevalci 
našega šolstva in mature. 

Sloviti je pritisk na četrtošol-
ce: večne priprave na šolo, ta
ko da skoraj ne poznajo več 
oddiha, večna zaskrbljenost, 
živčnost in malodušje. Dijaki 
postajajo skoraj sovražni do 
materinščine. Za zaključek: 
današnja šola v rokah LDS 
obrača hrbet vzgoji. Posledice 
so očitne. 

prof. DANE HRIBERŠEK, 
Celje 

Proti 
dnevnicam 

Predsedstvo Sveta ZSSS na
jodločneje obsoja zadnji dvig 
dnevnic državnim funkcionar
jem, ki znašajo že slabih se
dem tisoč tolarjev za potova
nje, ki traja nad 12 ur. Zveza 
svobodnih sindikatov Sloveni
je je že ničkolikokrat predlaga
la, da se dnevnice v državi 
uredijo enotno in za vse enako, 
ne pa da imamo ta trenutek pet 
vrst dnevnic. In kot po pravilu 
imajo najvišje tisti, ki se finan
cirajo iz državnega proračuna. 
Zadnji dvig dnevnic je še toliko 
manj razumljiv, ker se to poče
nja v času, ko se socialni part
nerji pogajajo o socialnem spo

razumu in o splošni kolektivni 
pogodbi za gospodarstvo. V 
teh pogajanjih pa je sicer vsaka 
pravica, ko gre za prejemke 
delavcev, vedno previsoka - od 
minimalne plače do izhodišč
nih plač. Da ne omenimo še 
regresa za prehrano in potnih 
stroškov, ki sta, med drugim, 
trd oreh v pogajanjih za spre
membo splošne kolektivne po
godbe za gospodarstvo. 

Dovolj žalostno za socialno 
in pravno državo je, da na pri
mer šest dnevnic državnih 
funkcionarjev presega mini
malno j)lačo zaposlenega de
lavca. Ze iz tega razloga je to 
početje nesprejemljivo. Zato 
pSnovno predlagamo pristoj
nim organom, da se sprejme 
akt, ki bo enotno in za vse 
enako urejal nadomestila stroš
kov. 

mag. DUŠAN SEMOLIČ, 
predsednik ZSSS 

Sodba v imenu 
ljudstva 

Delovno sodišče v Celju vabi 
prizadete stranke na glavno 
obravnavo zaradi čakanja na 
delo, v petek, 16. 5.1997 ob 12. 
uri, na Gregorčičevi 6, v sobi št. 
7. 

Ker gre za desetletni sodni 
postopek v imenu ljudstva, 
menim, da je prav, da je ljuds
tvo obveščenO'Za ta dogodek. 
Osebno vabim ljudstvo in pred
stavnike medijev, da se obrav
nave udeležijo, saj so po 24. 
členu Ustave RS sodne obrav-
na ve javne. 

Kot državljan RS in prizadeta 
stranka v tem procesu uveljav
ljam zakonite pravice, pravno
močno sodno odločbo Si 144/ 
87 z dne 9. 6. 1988 in določila 
Ustave RS. Vse drugo dogaja
nje v tem procesu je zadeva 
treh zdravnikov in treh sodni
kov ter njihovih sodelavcev, ki 
delujejo v imenu ljudstva. Pri 
tem mi ni znano, v imenu kate
rega ljudstva, na kakšni osnovi 
in s kakšnim namenom. 

Zberimo se na obravnavi in 
bomo mogoče videli in zvedeli. 
Naj živi demokracija (spošto
vanje naravnih zakonitosti) ter 
pravična in neodvisna sodna 
oblast v interesu enakopravnih 
državljanov (ne samo avant
gardnih). 
FRANC ZABUKOŠEK, dr. stom. 

Šentjur 

POHVALE-
ZAHVALE 

Priletno 
presenečenje 
Sikupina za samopomoč 

uporabnikov psihiatrije Mavri
ca je pred kratkim zaprosila 
podjetje Mehano iz Izole za 
Play-Tronic. Izdelek je bil na
menjen enemu izmed članov 
skupine, ki si ga zaradi finanč
nih težav ni mogel kupiti. 

Neverjetno hitro so nas iz 
Izole nadvse prijetno presene
tili s paketom za našega člana. 
Tako se je tudi Mehano izkazal 
kot donator, česar smo bili zelo 
veseli. V Izoli morda res ne 
berejo NT, toda poskrbeli bo
mo, da bo Mehano prejel našo 
prisrčno zahvalo za svoj paket. 
Ponovno smo se namreč pre
pričali, da tudi daleč od Celja 
živijo dobri ljudje, ki znajo pri
sluhniti stiskam in pomagati v 
okvirih svojih možnosti. 

Vsi člani smo veseli tega 
spoznanja, saj se mnogokrat 
dogaja, da preveč hitimo drug 
mimo drugega in niti ne opazi
mo stisk posameznikov, kaj še
le, da bi bih pripravljeni tanko
čutno prisluhniti drug druge
mu... »Hladno« ozračje v med
sebojnih odnosih mnogokrat 
vodi v še večje stiske posamez
nikov, ki se lahko stopnjujejo v 
pravo bolezensko stanje pri ob
čutljivejših posameznikih. Za
to smo veseli že toplih besed, 
ki marsikomu pomenijo več, 
kot si lahko predstavljamo. Če 
pa naletimo na razumevanje in 
donatorstvo, smo še toliko bolj 
hvaležni tudi za najmanjšo ma
lenkost. Paket iz Izole resnično 
ni malenkost, zato velja Meha-
nu prisrčna zahvala. 

MARINA NINA KOCEN, 
za Mavrico 

PRITOŽNA 
KNJIGA 

Izbira 
potnikov pri 

izletniku Celje 
v četrtek, dne 24. 4. 1997, 

sem se iz Ljubljane ob približ
no pol dvaneajsti uri pripeljala 
na avtobusno postajo Celje. Ži
vim v Dobrni, zato moram v 
Celju prestopiti na avtobus za 
smer Dobrna. Ker ob delavni
kih ob dvanajsti uri iz postaja
lišča št. 6 odpelje Izletnikov 
avtobus iz Celja, do Frankolo-
vega in Dobrne in nato naprej 
do Novega Jaška v Velenju, 
sem z mislijo, da bom čim prej 
doma, počakala nanj. 

Voznik novega Izletnikovega 
avtobusa (Mercedes-Benz, reg. 
št. CE 32-96M) gospod Hugo 
Ocvirk je dve minuti do dvanaj
stih avtobus pripeljal na posta
jališče, do konca pokadil ciga
reto, odprl vrata, se postavil 
tako, da je potnikom onemogo
čil vstop ter glasnd vprašal: 
»Kdo je za Frankolovo?«, če
prav je bila na tabhci jasno 
napisana relacija: Celje-Fran-
kolovo-Dobrna-N.J. Voznika 
sem vprašala, če pelje avtobus 
na Dobrno. Vztrajal je pri Fran-
kolovem in dodal, da potnikov, 
ki smo na ta avtobus čakali, ne 
sprejme, ker je nekdo pred ča
som na tem avtobusu nekaj 
polomil oz. odnesel nekakšne 
vzglavnike. Ker kot naključni 
potnik zadeve nisem poznala, 
sem mu odvrnila, da naj pač 
poiščejo storilca, in da on ne 
more izbirati potnikov, če je 
relacija natančno določena. 

Ko ga je nek dijak vprašal, če 
pelje za Novo Cerkev (kraj v 
smeri Dobrne), mu je zabrusil: 
»Kaj pa si ti za ena izjema!« 
Medtem je vstopila dijakinja iz 
Dobrne, a je morala vozilo za
pustiti, ker zanjo po njegovih 
besedah odpelje avtobus ob 
12.25. Tik pred odhodom pa se 
je obrnil k meni in predrzno 
dejal: »Ne vem, če jih nisi ti 
vzela, ko si najbolj glasna!« In 
se odpeljal sam. Zaradi teh ne
resničnih in nepremišljenih ter 
žaljivih, javno izgovorjenih be
sed, ki jih je slišalo mnogo ljudi 
na postajališču, sem šokirana 
odšla v prometno pisarno in na 
vprašanje, zakaj kot potnik ni
sem smela vstopiti na Izletni
kov avtobus, dobila odgovor, 
da na ta avtobus ne smejo dija
ki. Ko sem jim pojasnila, da 
nisem niti dijak niti dijakinja, 
ampak 21-letna študentka, ki 
za njihov prevoz plača polno 

vozovnico, je prometnik nada
ljeval, da je to njihov najboljši 
avtobus in da so jim dijaki po
kradli vzglavnike, pa še v Am
sterdam gre to vozilo naslednji 
dan. Z nasmehom mi je še 
dejal, da so že razmišljali o 
železnih oz. lesenih sedežih. 
Zaradi teh nerazumljivo pove
zanih vzrokov sem morala ča
kati dodatne pol ure, saj je 
Izletnik edini avtobusni pre
voznik, ki pelje v Dobrno. 

Verjetno se voznik Ocvirk 
spomni, da pred tem dogod
kom na avtobus ni sprejel sta
rejšega potnika, kar je komen
tiral z besedami: »Saj ima čas 
čakati«. Mislim, da si voznik 
Ocvirk ne more dovoljevati 

vpletanja naključnih potnikov 
v neznane zadeve. Če avtobus, 
pa četudi čisto nov in najboljši, 
ni namenjen prevozu oseb, naj 
bo to jasno označeno. Poleg 
tega se v veliki večini prevažam 
z avtobusi in priznam, da tak
šne nesramnosti pri ostalih av
tobusnih prevoznikih, ki tudi 
imajo nove in njim najboljše 
avtobusne znamke Mercedes-
Benz, še nisem doživela. Če pri 
Izletniku Celje z neobzirnostjo 
do potnikov in prevažanjem 
praznega avtobusa skrbijo za 
ohranjenost le-tega, naj nasled
njič tudi voznik Ocvirk pokadi 
cigareto izven njega. 

NATAŠA REHAR, 
Dobrna 

S K L I C S K U P Š Č I N E 
Na podlagi točk 6.2., 6.3. in 6.4. Statuta delniške družbe 
SM SAVINJSKA trgovska družba, d.d. Žalec 
sklicuje uprava 
3. Skupščino te družbe, ki bo v ponedeljek, 16. junija 1997 
ob 13. uri v dvorani Doma upokojencev Griže, Griže št. 49 b. 
D N E V N I RED: 

1.Otvoritev s k u p š č i n e d r u ž b e z ugotov i tv i jo s k l e p č n o s t i . 
2 .Spre jem p o s l o v n e g a p o r o č i l a za le to 1 9 9 6 z del i tv i jo d o b i č k a . 
S . l m e n o v a n j e rev izor ja . 
4 .Vprašanja in p o b u d e . 

P R E D L O G I S K L E P O V : 
Sk lep k t o č k i 1: predsednik uprave otvori skupščino, predlaga imenovanje dveh 
preštevalcev glasov in notarja Srečka Gabrila, nakar predsednik skupščine ugo
tovi sklepčnost. 
Sk lep k t o č k i 2: Sprejme se poslovno poroči lo za leto 1996. Potrdi se 
delitev dobička po predlogu uprave in nadzornega sveta. 
Gradivo k 2. točki dnevnega reda skupščine delničarjev<jružbe je na vpogled od 
15. maja 1997 naprej, vsak ponedel jek in petek od 8. do 12. ure pri ga. Niki 
Kolmančič na sedežu dmžbe, Šlandrov trg 3 5 , Žalec. Vsak nov predlog delničar
jev mora biti podan v pisni obliki, obrazložen in vložen pri upravi v roku 7. dni po 
objavi tega vabila. 
Sk lep k t o č k i 3: Skupščina imenuje »Revizijo plus« Ljubljana za revizorja družbe. 

U D E L E Ž B A N A S K U P Š Č I N I : 
Skupščine se lahko udeležijo delničarji, imetniki navadnih delnic z označbami A,B,C 
in D, njihovi pooblaščenci ali zastopniki, če najkasneje 3 dni pred zasedanjem skup-
čine pisno prijavijo upravi doižbe svojo udeležbo na skupščini. 
Vsaka glasovalna delnica daje delničarju 1 glas. 
Člani uprave in nadzornega sveta se lahko udeležijo skupščine, čeprav niso delni
čarji. 

N A V O D I L A Z A G L A S O V A N J E : 
V okvim glasovanja o točkah dnevnega reda se sklepi sprejemajo z navadno večino 
glasov 

N A Č I N G L A S O V A N J A : 
Glasuje se osebno oziroma po pooblaščencu ali zastopniku. Glasovalno pravico 
lahko uresničuje le tisti delničar oziroma zanj njegov pooblaščenec ali zakoniti za
stopnik, ki je najkasneje tri dni pred zasedanjem skupščine prijavil svojo udeležbo 
na skupščini. Prijava udeležbe je pravočasna, če na sedež družbe prispe do 13. 
junija 1997 Pooblaščenec delničarja mora k prijavi udeležbe priložiti tudi pisno poob
lastilo, če le-to že ni shranjeno pri dmžbi . Pooblastilo mora pri fizičnih osebah vse
bovati ime in priimek ter naslov pooblastitelja in pooblaščenca, kraj in datum ter 
podpis pooblastitelja; za pravne osebe pa ime in priimek in naslov pooblaščenca, 
firmo ter podpis in žig pooblastitelja. Vsa predložena pooblastila so do konca skupš
čine družbe na vpogled pri notarju. Priloženo pa bo tudi morebitno navodilo, kako 
se bo po pooblaščencih uresničevalo glasovalno pravico delničarjev o predloženih 
sklepih. 

O P O Z O R I L A : 
V primenj, da bi skupščina ne bila sklepčna, bo ponovno zasedanje isti dan in v 
istem prostom ob 14. uri. Na ponovljenem zasedanju bo skupščina dmžbe veljavno 
odločala ne glede na višino na seji prisotnega kapitala. 

Sejni prostor, v katerem bo skupščina, bo odprt pol ure pred uradnim začetkom. Vljudno vabljeni! 
Uprava: Anica ROJNIK-COKAN, dipl.oec. Robert ČEMAŽAR, dipl.oec. 

SKLIC SESTANKA UDELEŽENCEV - PODPISNIKOV PRAVIL NOTRANJEGA 
ODKUPA IN DELNIČARSKEGA SPORAZUMA 
Na podlagi točke 3.6. Pravil notranjega odkupa in Delničarskega sporazuma 
SM SAVINJSKE trgovske družbe, d.d. Žalec 
sklicujem 
sestanek udeležencev navedenega sporazuma, ki bo v petek, 13. junija 1997 
ob 19.30 uri v dvorani Doma upokojencev Griže, Griže št. 49 b. 
Dnevni red: 

1. Otvoritev sestanka ter izvolitev zapisnikarja in dveh overoviteljev zapisnika ter ko
misije za izvedbo glasovanja. 

2.0bravnava gradiva, ki ga bo obravnavala skupščina dne 16. junija 1997 in glaso
vanje po posameznih točkah dnevnega reda. 

U d e l e ž b a na sestanku: 
Sestanka podpisnikov Pravil notranjega odkupa in Delničarskega sporazuma se lah
ko udeležijo delničarji, ki so v okviru lastninskega preoblikovanja vpisali oziroma 
vplačali najmanj eno delnico oznake B, C in D in so zaradi enotnega uresničevanja 
pravic in obveznosti iz naslova delnic pristopili k navedenemu sporazumu, oziroma 
njihovi pooblaščenci, če najkasneje tri dni pred sklicanim sestankom pisno prijavijo 
vodji programa notranjega odkupa na sedež družbe svojo udeležbo na sestanku. 

Navodi la za g lasovanje: 
Sklepi se sprejemajo z navadno večino glasov. Pooblaščenec mora pred vstopom v 
sejni prostor predložiti pisno pooblastilo, ki mora vsebovati ime in priimek, naslov in 
EfvIŠO pooblaščenca, kraj in datum ter podpis pooblastitelja. 

Opozorilo: 
Sejni prostor bo odprt 15 minut pred začetkom sestanka. Če sestanek ob uri sklica ne 
bo sklepčen, bo ponovno zasedanje istega dne, to je 13. junija 1997 ob 20.30 uri v 
istem prostoru. V drugem sklicu bodo udeleženci sprejemali sklepe ne glede na števi
lo prisotnih delnic. 

Vljudno vabljeni! 
Vodja programa notranjega odkupa 

Robert ČEMAŽAR, dipl.oec. 
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RADIO CEUE 
OD 15. DO 21.5.1997 

Četrtek, 15.5.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Na današnji dan, 
6.00 Poročilo OKC Celje, 6.15 
Domača melodija tedna, 6.45 
Horoskop, 7.00 Druga jutranja 
kronika RaSlo, 730 Tečajnica, 
8.00 Poročila, 8.25 Poročilo OKC 
Celje, 8.40 Kam danes, 9.00 Priče-
tek dopoldanskega sporeda, 
9.30 Gospodarska oddaja, 10.00 
Novice, 12.00 BBC novice, 13.00 
Poročila, 14.00 Pričetek popol
danskega sporeda, 14.15 Jack 
pot, 15.00 Obvestila, 15.15 Po-
dalpski biser, 15.30 Dogodki in 
odmevi RaSlo, 16.15 Domačih 5, 
1700 Kronika, 18.00 20 vročih, 
19.45 Pravljica za lahko noč, 
20.00 Ročk blok, 22.00 Zaključek 
sporeda in priklj učitev RaSlo. 

Petek, 16.5.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Na današnji dan, 
6.00 Poročilo OKC Celje, 6.15 
Domača melodija tedna, 6.45 
Horoskop, 700 Druga jutranja 
kronika RaSlo, 730 Tečajnica, 
8.00 Poročila, 8.25 Poročilo OKC 
Celje, 8.40 Kam danes, 9.00 Priče
tek dopoldanskega sporeda , 
9.30 Črna pika, 10.00 Novice, 
11.00 Vedeževanje, 11.30 Nagrad
na igra, 12.00 BBC novice, 13.00 
Poročila, 13.15 S knjižnega trga, 
14.00 Pričetek popoldanskega 
sporeda, 14.15 Jack pot, 15.00 
Obvestila, 15.15 Podalpski biser, 
15.30 Dogodki in odmevi RaSlo, 
1700 Kronika, 18.00 Evropa v 
enem tednu - oddaja BBC Lon
don, ki jo pripravlja Brane Ka-
stelic, 19.00 Glasba je življenje, 
19.45 Pravljica za lahko noč, 
20.00 DJ Robi, 21.00 DJ time, 
22.00 Zaključek programa in pri
ključitev RaSlo. 

Sobota, 17.5.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Na današnji dan, 
6.00 Poročilo OKC Celje, 6.15 
Domača melodija tedna, 6.20 
Pregled dnevnega tiska, 6.45 Ho
roskop, 700 Druga jutranja kro
nika RaSlo, 730 Tečajnica, 8.00 
Poročila, 8.25 Poročilo OKC Ce
lje, 8.40 Kam danes, 9.00 Pričetek 
dopoldanskega sporeda, 9.30 
Filmski sprehodi, 10.00 Novice, 
11.00 Reportaža - sprehod po 
jami Pekel, 12.00 BBC novice, 
13.00 Novice, 13.15 Študentski 
servis, 14.00 Pričetek popoldan
skega sporeda, 14.15 Jack pot, 
15.00 Obvestila, 15.30 Dogodki in 
odmevi RaSlo, 16.00 Čestitke in 
pozdravi, 1700 Kronika, 17.30 
Javljanje iz SP v rokometu, 
19.00 Športni večer na Radiu 
Celje, 22.00 Zaklj uček programa 
in priključitev RaSlo. 

Nedelja, 18.5.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Na današnji dan, 
6.15 Domača melodija tedna, 
6.45 Horoskop, 700 Druga jutra
nja kronika RaSlo, 8.00 Poročila, 
8.25 Poročilo OKC JCelje, 9.00 
Pričetek dopoldanskega spore
da, 9.15 Luč sveti v temi, 10.00 
Novice, 12.00 BBC novice, 12.30 

Iz domačih logov - oddaja Jureta 
Krašovca, 13.00 Čestitke in poz
dravi, 20.00 SQ dance, 21.00 Pod 
domačo lipo, 22.00 Zaključek 
programa in priključitev RaSlo. 

Ponedeljek, 19.5.: 5.00 Z glas
bo v novo jutro, 5.30 Na današnji 
dan, 6.00 Poročilo OKC Celje, 
6.15 Domača melodija tedna, 
6.20 Pregled dnevnega tiska, 6.45 
Horoskop, 700 Druga jutranja 
kronika RaSlo. 8.00 Poročila, 
8.25 Poročilo OKC Celje, 8.40 
Kam danes, 9.00 Pričetek dopol
danskega sporeda, 10.00 Novice, 
10.15 Športno dopoldne, 12.00 
BBC novice, 13.00 Poročila, 13.15 
Minute za zdravje, 14.00 Pričetek 
popoldanskega sporeda, 14.15 
Jack pot, 15.00 Obvestila, 15.15 
Podalpski biser, 15.30 Dogodki 
in odmevi RaSlo, 1700 Kronika, 
18.00 Podalpski pop ročk, 19.45 
Pravljica za lahko noč, 20.00 Vrti
ljak polk in valčkov, 22.00 Zaklju
ček programa in priključitev Ra
Slo. 

Torek, 20.5.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Na današnji dan, 
6.00 Poročilo OKC Celje, 6.15 
Domača melodija tedna, 6.20 
Pregled dnevnega tiska, 6.45 Ho
roskop, 700 Druga jutranja kro
nika RaSlo, 730 Tečajnica, 8.00 
Poročila, 8.25 Poročilo OKC Ce
lje, 8.40 Kam danes, 9.00 Pričetek 
dopoldanskega sporeda, 9.05 
Mali nogomet na Radiu Celje, 
10.00 Novice, 10.15 BBC pop top, 
11.15 Center mejnih znanosti, 
12.00 BBC novice, 13.00 Poroči
la, 13.15 Pokličite in vprašajte, 
14.00 Pričetek popoldanskega 
sporeda, 14.15 Jack pot, 15.00 
Obvestila, 15.15 Podalpski biser, 
15.30 Dogodki in odmevi RaSlo, 
1700 Kronika, 18.00 Radi ste jih 
poslušali, 19.45 Pravljica za lahko 
noč, 21.30 Iz glasbene skrinje, 
22.00 Zaključek programa in pri
ključitev RaSlo. 

Sreda, 21.5.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Na današnji 
dan, 6.00 Poročilo OKC Celje, 
6.15 Domača melodija tedna, 
6.20 Pregled dnevnega tiska, 
6.45 Horoskop, 700 Druga ju
tranja kronika RaSlo, 730 Tečaj
nica, 8.00 Poročila, 8.25 Poroči
lo OKC Celje, 8.40 Kam danes, 
9.00 Pričetek dopoldanskega 
sporeda, 9.30 Arheološko naj
dišče na Spodnjem gradu, 
10.00 Novice, 12.00 BBC novice, 
13.00 Poročila, 13.15 Mali O, 
14.00 Pričetek popoldanskega 
sporeda, 14.15 Jack pot, 15.00 
Obvestila, 15.15 Podalpski biser, 
15.30 Dogodki in odmevi RaSlo, 
16.15 Pop loto, 1700 Kronika, 
18.00 Full cool, 19.45 Pravljica 
za lahko noč, 21.00 Glasbeni ex-
press 22.00 Zaključek programa 
in priključitev RaSlo. 

Želite čestitati sami? 
Izvolite! 

Oni dan nas je presenetil par srednjih let, ki se je k nam 
oglasil, da bi namesto klasične radijske čestitke naročil 
takšno, da bi se radijska ekipa udeležila njihovega slavja in 
bi od tam čestitali in pozdravljali. 

Mislim, da so v družini praznovali Abrahama. Tokrat se za 
takšno zadevo, žal, nismo mogli dogovoriti, ker nismo prišli 
skupaj terminsko, prav pa je, da vam v prihodnje to omogoči
mo. 

Seveda bi lahko to počeli le ob nedeljah popoldne, od 13. ure 
dalje, po nekoliko višji ceni kot velja sicer za čestitke, pa nekaj 
več bi jih moralo biti. Recimo, vsaj pet. Če vas je to vzpodbudi
lo, da se morda kdaj v prihodnje odločite za takšno obliko 
čestitanja in pozdravljanja nam, prosim, pišite in povejte svoje 
mnenje, ali dodajte celo oplemeniteno idejo. Pridemo tudi na 
dom! NGL 

ROJSTVA 
V celjski porodnišnici so ro
dile: 

25. 4.: Marija VOLAVŠEK iz 
Kozja - dečka, Tadeja ZORIČ iz 
Šentjurja - dečka. Barbara 
KRAJNC iz Šentjurja - deklico, 
Brigita OBERŽAN iz Škofje vasi 
- dekUco, Katica LUSKAR iz 
Žalca - deklico, Ana SEVŠEK iz 
Slovenskih Konjic - deklico in 
Valerija LAMPRET iz Polj čan -
dečka; 

26. 4.: Mojca KUHAR iz Bo-
štanja - dečka. Dragica AMON 
iz Lesičnega - dečka, Darja 
STROPNIK iz Celja - deklico, 
Anja TURNŠEK iu Laškega -
dečka, Nevenka RADIŠKOVIČ 
iz Celja - dečka in Nada BOJA-
NOVIČ iz Vojnika - dečka; 

27. 4.: Nada FIŠER iz Šmarja 
- dečka, Terezija REZAR iz 
Šentjurja - dekUco, Jela TO-
MAN iz Rogaške Slatine - deč
ka in Marjeta ALBREHT iz Ve
lenja - dečka; 

28. 4.: Majda MAKOVŠEK iz 
Frankolovega - deklico, Sonja 
GOLOB iz Celja - dečka, Ida 
LAZAR iz Žalca - deklico, Kar
men LUGARIČ iz Pristave -
deklico. Romana HOHKRAUT 
iz Laškega - dečka, Irena 
ŠTRUKEU iz Šmartnega ob 
Dreti - delčlico, Milena ILIČ iz 
Celja - deklico in Petra HRI-
BERNIKiz Celja - deklico; 

29. 4.: Melita REDNAK iz 
Celja - deklico, Frančiška RI
BIČ iz Žalca - deklici, dvojčici, 
Ksenija ARTIČ iz Žalca - dečka, 
Tatjana KRŽNIK iz Žalca - de
klico in Mojca ŽVEGLIČ iz Ce
lja- dečka; 

30. 4.: Jožica HREN iz Stra
nic - deklico, Katja FRAS BUD
NA iz Celja - dečka, Lea GABER 
iz Celja - dečka in Helena KOD
RE iz Polzele - dečka; 

1. 5.: Nataša ŠTRAUS iz Do
brne - dečka; 

3. 5.: Brigita KOMPLET iz 
Rogaške Slatine - deklici, dvoj
čici, Renata HERIČ iz Ponikve -
dekUco, Indira IKIČ iz Velenja -
deklico, Uršula ŠORN iz Celja -
dečka in Jožica KRISTANŠEK 
iz Laškega - dečka; 

4. 5.: Marija HRIBAR iz Celja 
- deklico, Nada LAZAR iz Vran
skega - deklico, Jožica LAH iz 
Lesičnega - dečka in Marjana 
BOUHA iz Celja - deklico; 

5. 5.: Karmen TRŽAN iz Pre
bolda - deklico. Milica PŠENIČ-
NIK iz Slovenskih Konjic - deč
ka, Smilja VOZLIČ iz Žalca -
dekHco, Ksenija BRVAR iz Sev
nice - deklico in Metka PERME 
iz Gelja - dečka; 

6. 5.: Melita ZUPANC iz Štor -
dečka, Damjana SELŠEK iz Ce
lja - dečka, Aleksandra KOLAR 
iz Podplata - dečka, Nevenka 
UNGAR iz Slovenskih Konjic -
dečka, Simona HREN iz Zreč -

dečka, Ksenija URLEB iz Rim
skih Toplic - deklico in Alenka 
KRAGL IMPERL iz Sevnice -
dečka; 

7. 5.: Gordana ROTAR iz 
Celja - dečka, Lucija KOLAR iz 
Celja - deklico in Lidija PETACI 
iz Vitanja - dečka; 

8. 5.: Nada BREZNIK iz 
Šmartna v Rožni dolini - dečka, 
Marija KRSNIK iz Rogatca -
dekUco, Irena PEKOŠAK iz 
Šmarja - dečka in Mojca GRA-
DIČNIK iz Celja - dečka. 

POROKE 
Celje 
Poročili so se 4 pari in 

sicer: Borut PLANINŠEK iz 
Celja in Blažka BRAČIČ iz 

Velenja, Dušan JAVORIČ in 
Polonca PUŠNIK oba iz Celja, 
Matjaž GORNIK in Barbara 
FINK oba iz Celja ter Dušan 
KONDA iz Žalca in Jelena GO
LOB iz Celja. 

Šentjur pri Celju 
Poročili so se: Branko BE-

VC iz Presečnega in Nataša 
KOPRIVO iz Hrušovja ter 
Franc BOBIK iz Pristave in 
Marjana GORENAK iz Cerov-
ca. 

Šmarje pri Jelšah 
Poročili so se: Frančišek 

LIKAR iz Kamne Gorce in Ana 
Golež iz Sp. Kostrivnice, Jože 
BERGLEZ in Danijela TERČIČ 
oba iz Jazbin, Leopold RAM-
ŠAK iz Nezbiš in Marija MUR
KO iz Vonarij ter Gerich MA-
CUH iz Frankolovega in Alen
ka AJDOVNIK iz Brecljevega. 

Velenje 
Poročili so se: Andrej 

OMERZA iz Šoštanja in Karo-
lina PUŠNIK iz Gaberk, Jernej 
KODRUN in Milena JEVŠNIK 
oba iz Zavodenj, Andrej PES
JAK iz Lipja in Mojca ŠTRAUS 
iz Brdc nad Dobrno ter Mar
ko KAMENIČKI in Belma KA-
RAHAASANOVIČ oba iz Vele
nja. 

Žalec 
Poročila sta se Renato KAJ

BA iz Sv. Lovrenca in Mojca 
BIZJAK iz Polzele. 

SMRTI 
Celje 
Umrli so: Terezija ZI DAN

SKI, 87 let iz Kozjega, Ivana 
ZDOLŠEK, 91 let iz Celja, Jože
fa ČERNOGOJ, 75 let iz Zagor
ja pod Bočem, Ivana MORA-
VEC, 54 let iz Slov. Konjic, 
Karol ZAVERŠNIK, 63 let iz 
Šoštanja, Miran KAČIČNIK, 20 
let iz Vojnika, Franc ROTAR, 
44 let iz Kaple, Rudolf FERME, 
81 let iz Celja, Marija PLA-
ZNIK, 84 let iz Jelovega, Ljud
mila LAMOVŠEK, 53 let iz Po-
čakovega, Terezija JUG, 87 let 
iz Virštanja, Vincenc HOS

TNIK, 66 let iz Trbovelj, Fran
čiška ŽERAK, 57 let iz Zg. Ne-
gonj, Pavla PODLESNIK, 95 let 
iz Trbovelj, Emilija BOVHA, 80 
let iz Sel, Alojz PUŠNIK, 84 let 
iz Brega pri Slov. Konjicah, 
Alojzija VERBOŠEK, 74 let iz 
Podčetrtka, Alojz ŠKET, 52 let 
iz Tekačevega, Franc KRO
PEČ, 58 let iz Trnovelj pri Soc-
ki, Franc FLIS, 66 let iz Zavrha 
nad Dobrno, Gertruda TOME, 
83 let iz Celja, Alojzij PAVLIC, 
83 let iz Trbovelj in Hilda URH, 
80 let iz Vranskega. 

Šentjur pri Celju 
Umrli so: Antonija LUŽAR, 

89 let iz Šentjurja, Ivan BURIČ, 
60 let iz Šentjurja in Neža VO-
UK, 80 let iz Kamena. 

Šmarje pri Jelšah 
Umrli so: Marija OBREZ, 90 

let iz Kozja, Marija TEPEŠ, 90 
let iz Dobovca pri Rogatcu, 
Božiča ŠTUPAR, 61 let iz Šent
jurja, Elizabeta TKAVC, 75 let 
iz Pečice in Anton KODRIN, 91 
let iz Babnega brda. 

Velenje 
Umrli so: Matilda TEPEŠ, 61 

let iz Rogaške Slatine, Maks 
DRAŠKOVIČ, 79 let iz Huma 
na Sotli, Justina RAMŠAK, 76 
let iz Velenja, Anton ŽLIČAR, 
82 let iz Vojnika, Alojzij OM-
LADIČ, 69 let iz Šmartnega ob 
Paki, Rafael PUSTINEK, 67 let 
iz Podgore, Jožef JELENKO, 
56 let iz Velenja, Jožefa GLIN-
ŠEK, 90 let iz Ložnice, Rozalija 
GORIŠEK, 93 let iz Teharij, 
Rok SKOK, 38 let iz Šentjanža, 
Ikonija ADAMOVIČ, 46 let iz 
Velenja, Marija ZUPANČIČ, 76 
let iz Bočne, Margareta ZU
PANC, 73 let iz Velenja, Franc 
REMEC, 86 let iz Panovič in 
Marija NERAT, 83 let iz Rad-
mijer. 

Žalec 
Umrli so: Karolina TOPOL-

ŠEK, 75 let iz Pernovega, Uroš 
PEER, 42 let iz Žalca, Tomaž 
VUČER, 29 let iz Žalca, Ana 
ŠKET, 86 let iz Kasaz in Iztok 
KAMPUŠ, 25 let iz Sv. Lovrenca. 

^IZBORIZSPOREDA . 
Sobota, 17. maja ob 11.00: 

Jama Pekel 
Greta Senič vas bo povabila v jamo Pekel. Kdo je ne pozna? Iu 

vendar je letos še posebej vredna ogleda. Zakaj? Prisluhnit^ 
oddaji! 

Sobota, 17. maja ob 17.30: 
SP v rokometu 

Javljanja s svetovnega prvenstva v rokometu bo pripravlja] 
Tomaž Jeršič. Ljubitelji rokometa ga seveda poznate, za Radij 
Celje pa bo vsak dan vestno poročal o dogajanju na, in 23 
rokometnim igriščem na Japonskem, kjer se bo odvijalo prvens 
tvo. 

Nedelja, 18. maja, ob 10.15: 
Damjana Drobne 

Tone Vrabl bo gostil Damjano Drobne iz Laškega, staro 32 lei, 
ki ima naziv docentka, doktorica bioloških znanosti. Specializira 
la je eko biologijo, od septembra lani pa je članica akademije z; 
znanost in umetnost v New Yorku. 

Sreda, 21. maja ob 9.30: Mestni grad 
Gotovo ste že vsaj enkrat pomolili radovedni nos naarheološ 

ko najdišče na celjskem Spodnjem gradu, ali Mestnem gradu 
Pa ste nevedno strmeli v izkopanine, kajne? Zato se je Mateja 
Podjed odločila, da vam o tem pove kaj več. Skupaj s strokovnja 
ki, arheologi, seveda. Če želite potešiti radovednost, ji prisluhnite! 

Î odjetje NT&RC d.o.o., 
direktor: Jože Cerovšek. 

Podjetje opravlja Časopisno-
založniško, radijsko in agencijsko-

tržno dejavnost. Naslov: Prešernova 
1 9 , 3 0 0 0 Celje, telefon (063) 442-500, 

442-201, 442-223 , fax: 441-032.. 

Novi tednik izhaja vsak četrtek. 
Cena izvoda je 2 8 0 tolarjev 

Naročnine: Majda Klanšek, tel.: l 
442-500 , int. 2 8 . Mesečna naročnina 

j e 9 3 0 tolarjev. Za tujino je letna 
naročnina 2 2 . 0 0 0 tolarjev. Številka 

žiro računa: 50700-603-31198. 
Nenaročenih rokopisov in fotografij 

ne vračamo. 

Tisk: Delo, Tisk časopisov in revij 
d.d., Ljubljana, Dunajska 5, 

direktor: Alojz Zibelnik. 

Na podlagi mnenja Ministrstva za 
informiranje z dne 23.6.1992 sodi 

časopis Novi tednik med proizvode 
informativnega značaja, za katere se 

plačuje 5% davek od prometa 
proizvodov. 

Odgovorni urednik: 
Branko Stamejcič. 

Urednica Novega tednika 
Milena B. Poklic. 

Urednica Petlce: Tatjana Cvirn. I 
Uredništvo: Marjela Agrež. Irena 

Baša, Janja Intihar, Brane Jeranko, 
Ksenija Lekič, Gregor Katičj^ Urška 
Selišnik, Ivana Stamejcič, Željko 

Zule. 
Tajnica uredništva: Mojca Marol. 
Tehnični urednik: Franjo Bogadi l 
pomočnika: Robert Kojterer, Igorl 

Šarlah. 
Cft)Ukovanje: Minja Bajagic 

Direktor: Franček Pungerčič. 
Odgovorna urednica: 
Nataša Gerkeš-Lednik. 

Pomočnik urednice: Mitja Umnik 
Uredništvo: Simona Brglez, Vesna 
Lejič, Sergeja Mitič, Mateja Podjed, 

Tone Vrabl. 

Glasbeni urednik: Stane Špegel. 
Vodja tehnike: Bojan Pišek. 

Telefon studia: 441-310 ,441-510 . 

Opravlja trženje oglasnega prostora 
v Novem tedniku in Radiu Celje 

ter nudi ostale agencijske storitve. 

Direktor Agencije; Rado Pantelič 
Propaganda: Valter Leben, Vojko 
Grabar, Zlatko Bobinac, Carmen 

Hriberšek, Vesna Matjašič; 
tajnica: Suzana Rober. 

Telefon: 
0 6 3 / 4 4 2 - 5 0 0 , 442-201 , 442-223-

fax: 441 -032 ,443-511 



2. SNOPIČ NASI KRAJI IN UUDJE 23 

Rože na oknih 
Maj je čas, ko zacvetijo in 

ozelenijo tudi okna in bal
koni v mestih. Turistično 
društvo Celje že četrto leto 
zapored ocvetličuje mestno 
jedro, načrtnega dela so se 
pred štirimi leti lotili v kra
jevni skupnosti Dolgo polje, 
predlani pa tudi v KS Center. 

Letos bodo v akciji ocvetli-
Čenja brezplačno razdelili 
4.808 sadik pelargonij in 
1.155 desetkilogramskih 
vrečk zemlje za zasaditev rož. 
V krajevni skupnosti Dolgo 
polje so včeraj, v sredo, razde
lili 1.350 sadik in 275 vrečk 
zemlje, danes, v četrtek med 
U. in 16. uro, pa bodo v pro
storih KS Center v Gledališki 2 
stanovalcem brezplačno raz
delili 1.830 sadik in 420 vrečk 
zemlje. Akcijo ocvetličenja 

mestnega središča bodo v Ce
lju zaključili jutri, v petek 
med 12. in 17 uro, ko bodo 
pred Turistično-informacijsko 
pisarno v Prešernovi 17 raz
delili še 1.630 sadik in 350 
vrečk zemlje. 

Turističnemu društvu Celje 
ter obema krajevnima skupno-
stima že ves čas stojijo ob stra
ni v Vrtnarstvu Celje in Cinkar
ni Celje, kjer jim sadike in 
zemljo za zasaditev rož proda
jajo po občutno znižanih ce
nah, akcijo pa podpirajo tudi v 
Mestni občini Celje. Za rože, ki 
bodo prihodnje mesece cvetele 
na oknih in balkonih v središ
ču mesta, pa namenjajo tudi 
izkupiček vsakoletnega Valč-
kovega večera, ki ga pripravlja
ta celjski turistično in zdrav
niško društvo. IS 

Plaz pri Klenovšicoviii 
bodo sanirali 

Krajevna skupnost Rimske Toplice je prejšnji teden s 
celjskim Podjetjem za urejanje voda podpisala pogodbo o 
sanaciji plazu na cesti Borovo-Ogeče. Dela naj bi se 
pričela že te dni. 

Plaz že nekaj let ogroža cesto, ki je edina prometna 
povezava prebivalcev Borova z Rimskimi Toplicami. Po lan
skem junijskem neurju so se razmere še poslabšale, saj je od 
takrat v nevarnosti tudi kmetija Klenovškovih, ki ji grozi, da jo 
bo zemlja odnesla. Sanacija plazu, ki naj bi bila dokončana v 
enem mesecu, bo po predračunih stala 3,5 milijona tolarjev. 
Večino denarja bo zagotovila občina Laško iz sredstev, ki jih je 
dobila od države za odpravo posledic neurij v letu 1996, 800 
tisoč tolarjev pa bo prispevala tudi krajevna skupnost Rimske 
Toplice. JI 

Gusae Berto V Celju 
v okviru celjske matineje bo v soboto, 17. maja ob 10.30 

uri, v veliki dvorani Celjskega doma nasedla barka gusarja 
Berta. 

Otroška igra, ki jo bo izvedel profesor pedagogike Sten Vilar, 
temelji na neposredni in spontani komunikaciji z otroki. V 
vsakem odraslem človeku živi tudi vesel, spontan in svoboden 
otrok, tega otroka pa v gusarju Bertu odkrije mali Luka, ki 
Bertu tudi pomaga rešiti njegov življenjski problem. Malčke, ki 
si bodo v soboto ogledali predstavo Gusar Berto, tudi tokrat 
vabijo na sladoled v restavracijo Mc Donald's, po predstavi pa 
bodo izžrebali tudi tri osvežilne napitke, ki jih poklanja Mlekar
na Celeia. IS Želodci na oceni 

Turistično društvo Rečica 
ob Savinji letos že sedmič 
pripravlja ocenjevanje zgor-
njesavinjskih želodcev, ki 
bo v soboto, 17. maja. 

Akcija ocenjevanja dobiva 
vse širše razsežnosti, zgornje-
savinjski želodec pa že ima 
zaščiteno geografsko poreklo, 
kar je prvi primer v Sloveniji 
za suhomesnate izdelke. Stro
kovna komisija, ki bo ocenje
vala zgornjesavinjsko specia-
liteto, bo tudi letos ocenjevala 
zunanji izgled želodcev, pre
rez, okus... skratka vse, kar je 
treba oceniti. Pravila igre so v 
bistvu med Zgornjesavinjčani 
že znana. 

Želodce bodo pobirali dan 
pred ocenjevanjem, in sicer v 
kmetijskih obratih v Lučah, 
Gornjem Gradu in na Ljub
nem ter nas sedežu kmetijske 
svetovalne službe v Mozirju 
dan pred ocenjevanjem, v pe
tek, 16. maja, med 10. in 13. 

uro, popoldne od 16. do 21 
ure pa še na krajevnem uradu 
na Rečici. 

Že v soboto, 17 maja, bodo 
znani izdelovalci najboljših 
želodcev. -Najprej bo komisija 
ob 12. uri pripravila prikaz 
ocenjevanja, nato pa bo ob 17 
uri neuradna razglasitev naj
boljših izdelovalcev želodcev. 
Plakete in priznanja najbolj
šim pa bodo člani TD Rečica 
podelili na tradicionalni prire
ditvi Od lipe do prangerja, na 
Večeru pod trško lipo 5. julija. 

US 

Rally Ireh dolin 
v organizaciji žalske agencije Bemi je bil v soboto Tretji 

turistični rally treh dolin. Udeležilo se ga je 41 posadk iz 
Celja, Ljubljane, Kopra, Nove Gorice in Slovenj Gradca. 

Vozniki so se najprej pomerili v spretnostnih vožnjah, nato 
pa so se podali na 67 km dolgo progo. 5 hitrostnih preizkušenj 
so izvedli skozi Žalec, Ložnico, Veliko Pirešico, Zalog, Ponikvo, 
Polzelo, Braslovče, Gomilsko, Latkovo vas, Matke, Šešče, Vrbje, 
Gotovlje, cilj pa je bil na avtopoligonu v Ločici ob Savinji. 
Vozniki so bili razdeljeni v 4 kategorije (do 1000 cem, do 1500 
cem, nad 1500 cem in ženske). V generalni razvrstitvi je pri 
moških slavil Milan Zorman, pri ženskah pa Vanja Rek. V 
letošnji sezoni bo po celotni Sloveniji še 6 tovrstnih rallyjev. 

Trak v obnovljeno blagovnico je prerezala najstarejša 
uslužbenka blagovnice Stanka Gaberšek. 

Večja in boljša ponudba 
Savinjska trgovska družba Žalec je prijetno presenetila svoje 

kupce z blagovnico na Polzeli. Prejšnji teden so jo po nekajd
nevnem premoru odprli. Ima povsem novo podobo, opremlje
na je s sodobno hladilno tehniko, novimi regali za prodajo 
sadja, zelenjave in kruha. Z obogateno ponudbo in z omenjeni
mi novostmi je naredila korak h kupcu. Preurejena pa je tudi 
zgornja etaža, kjer so povečali ponudbo tekstila, ponovno pa 
odprli tudi oddelek obutve. 

Na otvoritvi je zbranim govoril direktor družbe Robert Čema-
žar, ki je dejal, da so vsa njihova prizadevanja usmerjena k 
zadovoljitvi kupcev in dobri konkurenčnosti. T. TAVČAR 

Srečanje pri Sv. Jožefu 
Vincencijevi konferenci Sv. Danijela in Sv. Jožefa pripravlja

ta v nedeljo, 18. maja, na Binkošti, srečanje za vse starejše, 
bolnike in invalide. Srečanje bo pri Sv. Jožefu nad Celjem, 
pričelo se bo ob 10. uri s svečano sveto mašo (priložnost bo 
tudi za spoved in sprejem sv. maziljenja), nadaljevalo pa na 
dvorišču poleg cerkve, kjer bo ob pijači in prigrizku mogoče 
prisluhniti lepi pesmi, kaj skupaj zapeti, predvsem pa pokram-
Ijati z znanci in prijatelji. Ob tej priložnosti bodo na ogled tudi 
obnovljeni prostori Doma Sv. Jožefa. D.G. 

Raziskovalni 
tabor ob 

Jernejčku 
Društvo prijateljev mladi

ne Slovenske Konjice, Obči
na Slovenske Konjice in Os
novna šola Loče bodo orga
nizirali prvi mladinski razi
skovalni tabor. 

Ta bo v bližini ribnika Jer
nej ček na Zbelovem od 7. do 
U. julija letos, na njem pa 
bodo lahko sodelovali učenci 
od petega do sedmega razreda 
iz območja konjiške občine. 
Mladi raziskovalci bodo delali 
v petih interesnih skupinah, in 
sicer v biološko - ekološki, goz
darski, lovski, ribiški in tabor
niški. Prebivali bodo v šotorih. 
Zadnji dan tabora bodo svoje 
dosežke predstavili obiskoval
cem, staršem ih drugim, izdali 
bodo tudi bilten. B.Z. 

Tamara Potočnik, OŠ Braslovče in Darja Derča, OŠ Prebold 
sta skupaj naredili koš za odpadke iz pločevink. 

Raziskujemo, ustvarjamo, 
tekmujemo 

Pod tem naslovom je bilo 
konec prejšnjega tedna 15. 
srečanje mladih tehnikov 
občine Žalec, ki je bilo v 
organizaciji osnovne šole 
Braslovče, udeležilo pa se ga 
je 130 učencev z mentorji. 
V posameznih panogah so pr
va mesta zasedli: v ekologiji 
Tamara Potošnik, OŠ Braslov
če in Darja Drča, OŠ Prebold, v 
strojništvu - ogled proizvodne
ga procesa in sestavljanje kon
strukcij z zbirko Fischer tech-
nik ter reševanje problema De
jan Jurač, OŠ Žalec, predstavi
tev in zagovor nalog in kon
strukcij iz elektrotehnike, elek
tronike in robotike -konstrui
ranje z elektronsko zbirko Urh 
Artelj, OŠ Griže, informatika -

izdelava tehnične in tehnološ
ke dokumentacije s progra
mom Caddy Junior Urban Jeri
ha, OŠ Braslovče, tehnologija 
obdelav - izdelava izdelka iz 
lesa z uporabo električnega 
orodja Uroš Pirnat, OŠ Polzela, 
tehnologija obdelav - izdelava 
makete z gradniki lejo datcca 
Žiga Domjanič, OŠ Žalec, tek
movanje avtomobilov na elek
trični pogon - prosta vožnja v 
cilj pa Goran Škarlin, OŠ Griže. 
Tekmovanje z modeli raket s 
padalom, z raketoplani, s pro-
stoletečimi jadralnimi modeli, 
z modelarskimi zmaji in ladij
skimi modelčki bodo v tem 
tednu, ker so bila zaradi slabe
ga vremena preložena. 

T. TAVČAR 
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S.O.S« za narkomane 
Narkomanija je primarno simptom družbene bolezni 

Porasta narkomanije med mla
dostniki v Celju ne vidijo samo 
tisti, ki tako hočejo. Preveč si oči 
pred njo zatiskajo na nekaterih 
celjskih srednjih šolah. Slabo jo 
vidijo lokalni politični veljaki. Tu
di starši nemalokrat pogrešijo. Pa 
tudi policija zna biti sila slabovid
na pri iskanju dealerjev. Naivno bi 
bilo pričakovati, da lahko porast 
narkomanije popolnoma zajezi. 
Kaj več pa bi morebiti na tem 
področju vendarle lahko storila. 

Časopisi so polni poročil o zaple
njenih sadikah konoplje v cvetlič
nih lončkih. Javnost pa pogreša po
ročila o tistih, ki sejejo s svojo uma
zano dejavnostjo smrt in številne 
družinske tragedije ter na debelo 
služijo. Tu in tam se kakšna težja 
dealerska riba prime na trnek. Toda 
zakaj nikoli niti besedice o tistih, 
na katere s prstom kaže javnost? 
Tudi v Celju. Mar je upravičen argu
ment, da se malih dealerjev ne spla
ča prijeti, ker lahko ti privedejo do 
večjih? 

Ko je problem narkomanije v dru
žini spoznan, se prične za odvisni
ka in njegove svojce kalvarija. Obe
tov za ozdravitev pri tistih, ki so že 
globoko zabredli, ni veliko. Še slab
še je, če si boste zares prizadevali 
ozdraviti se tovrstne odvisnosti, pa 
živite na območju celjske regije. 
Zdravstvo, ki je edino usposobljeno 
za zdravljenje, ne pa tudi za pre
prečevanje narkomanije, da ne bo 
pomote, za to ne dobiva zadostne
ga denarja. Zato se starši odvisni
kov nemalokrat znajdejo v shizo-
freni situaciji. Kako pomagati otro
ku? Na koga se obrniti? Kako preži
veti in čakati pol leta na sprejem v 
edini detoksikacijski center z deve
timi posteljami za celo Slovenijo v 
Ljubljani? In vendar, vsemu nav
kljub, nekaterim tudi uspe. Da bi 
izvedeli kaj več o tem, kaj ponuja 
Celje in kaj bi bilo mogoče vendarle 
še storiti, smo za okroglo mizo sed-
h: Vida Danilovič Vozlič, socialna 
delavka v Centru za zdravljenje od
visnosti v celjskem Zdravstvenem 
domu, Andrej Žmavc, dr. med., 
strokovni vodja splošne medicine v 
Zdravstvenem domu Celje, Brane 
But, direktor Centra za socialno de
lo Celje, Rok Smeh, socialni dela
vec, ki se ukvarja z mladoletnim 
prestopništvom na Centru za social
no delo, Marija Kovačič, Karitas, 
Nuša Konec Juričič, dr. med., 
Alenka Kokalj, dr. med., iz Lokalne 
akcijske skupine (LAS), ki se ukvar
ja s problematiko odvisnosti, in 
Željko Cigler, vodja oddelka za 
družbene dejavnosti pri Mestni ob
čini Celje. Pogovor je usmerjala in 
pripravila za objavo Nataša Gerkeš 
Lednik. 

Center za zdravljenje odvisno
sti je imel do nedavnega poleg 
socialne delavke in psihologa tu
di psihiatrinjo, zdravnico, ki se je 
ukvarjala z narkomani. Ko se je ta 
odločila oditi, je ambulanta osta
la brez zdravnika. Al i obstajajo 
izgledi, da ga bo dobila v krat
kem? 

Žmavc: »Dovolil bi si kratek zgo
dovinski oris te dejavnosti, ki jo 
opravljamo v Zdravstvenem domu. 
Leta 1995 je Ministrstvo za zdravs
tvo sprejelo program vključevanja 

odvisnikov v metadonski program. 
Takrat je bila podana osnova, da se 
pri zdravstvenih organizacijah prič
nejo ustanavljati t.i. centri za 
zdravljenje odvisnosti, ki naj bi 
koordinirali zdravljenje na lokalni 
ravni. V Celju ga imamo, v njem 
zelo angažirano dela gospa Vida, 
vključen je tudi klinični psiholog in 
splošni zdravnik. To je po progra
mu. Žal moram povedati, da nam 
program dovoljuje zelo omejen ob
seg delovanja. Trenutno imamo po 
tem programu načrtovano 0,6 de
lavca. Vsak si lahko izračuna, koli
ko potem odpade na cel team. To je 
seveda odločno premalo. Začeli 

smo kot ambulanta za substitucij-
sko terapijo z metadonom za odvi
snike, ki so bili vključeni v ta pro
gram. Hitro se je izkazalo, da je 
glavna problematika v odkrivanju 
novih odvisnikov in njihovo vklju
čevanje v rehabilitacijo, če se za to 
odločijo. Bistven je skupinski pri
stop k problematiki. Metadonski 
program je samo postranska stvar, 
ni pa to težišče našega delovanja. 
Prizadevamo si, da bi uredili po
godbene obveznosti s strani 
zdravstvene zavarovalnice, ki nam 
jih priznavajo ze potrebe po tej 
dejavnosti. Upamo, da bo v prihod
nosti to zaživelo vsaj približno v 
skladu s potrebami.« 

Pa je z odhodom dr. Novakove 
delo Centra nekoliko zamrlo? 

Žmavc: »Dr. Novakova je bila po
godbeno, kot psihiatrinja, vključe-

• na v ta center. Zaradi svojih rednih 
delovnih obveznosti se ni mogla 
več vključevati. Imamo pa svojo 
psihiatrinjo, ki je ravnokar končala 
specializacijo, vendar je trenutno v 
bolniškem staležu, zato psihiatra v 
centru ni samo trenutno. Vključiti 
nameravamo še splošnega zdravni
ka, ki je predviden po programu. 
Verjetno bo to šele jeseni, ko priča
kujemo prihod novega zdravnika. 
Trenutno re^ jemo stvari ad hoc. V 
prihodnosti je vse odvisno od sred
stev, ki bodo na voljo. Ta, ki jih 
imamo, nam ne zadostujejo niti za 
to, kar trenutno opravljamo. Zato 
deloma za to namenjamo lastna 
sredstva iz drugih dejavnosti.« 

Gospa Danilovič Vozlič, vi ste 
aktivno vključeni v delo centra že 
od vsega začetka. Kaj bi lahko 
rekli o številu tistih, ki hodijo po 
pomoč k vam? 

Danilovič Vozlič: »Letos se je šte
vilo na vzdrževalni metadonski te
rapij; povečalo. Presegli smo nor
mative. Redno jih je prihajalo v 

ambulanto do 30. Število teh in 
ostalih iskalcev se je zaradi odsot
nosti zdravnice v zadnjem času 
osulo. Morebitne iskalce pomoči in 
narkomane, ki so motivirani za 
zdravljenje, zato pošiljam v Ljublja
no. Povprečna starost teh, ki priha
jajo na novo, je 17 let. Gre za za
skrbljujoče številke 

Ali bi v Sloveniji potrebovali po
sebno institucijo, ki bi se ukvarja
la samo z zdravljenjem narkoma
nov? 

Danilovič Vozlič: »To, seveda, 
pogrešamo. Predvsem detoksikacij
ski program. Ljubljanski detoksika
cijski center je zelo zaseden. Tam je 

na voljo devet postelj, čakalna doba 
pa do pol leta, saj je to edini tovrst
ni center v Sloveniji. Zato se pri 
delu znajdemo v hudih stiskah pri 
tistih, ki bi si želeli ozdraviti se. 
Nekaj jih je takšnih, pa jim nimamo 
kaj učinkovitega ponuditi. Samo z 
ambulantnim zdravljenjem je na
mreč to zelo težko. Pred kratkim 
sem tudi izvedela, da v Psihiatrični 
bolnišnici Vojnik niso zainteresira
ni za zdravljenje tovrstne odvisno
sti. V ozadju so zopet financiranje, 
kadri...« 

Če starši opazijo, da se z njiho
vim mladostnikom dogaja nekaj, 
kar kaže na to, da bi morda lahko 
šlo za narkomanijo, kaj lahko pri
čakujejo od vseh vas, ki ste zbrani 
za to okroglo mizo in ki ste na 
Celjskem edini, ki se s tem sploh 
ukvarjate? 

Danilovič Vozlič: » Pri nas tre
nutno lahko dobijo popolno infor
macijo, možnost psihološkega vo
denja in obravnave, kaj drugega 
trenutno res ne.« 

Brane But: »Vloga Centra za so
cialno delo je v primerih zdravljenja 
narkomanije predvsem v smislu po
vezovanja z institucijami, ki se uk
varjajo z zdravljenjem. Pri nas 
obravnavamo mnogo teh primerov. 
Zaradi velikega porasta narkomanije 
v Celju, se mladi že sami obračajo 
po pomoč na naš center. Kolegica 
Vida jafrekla, da je pri njih povpreč
na starost narkomanov 17 let, pri 
nas pa opažamo te pojave že mnogo 
prej. Tudi že pri otrocih pod 14 
letom starosti. Pri enajstih, dvanaj
stih letih. Naša vloga je odvisna od 
sodelovanja z drugimi institucijami 
in od sistemskih možnosti. Na pri
mer, pri otrocih se srečujemo z Za
konom o varovanju tajnosti podat
kov. Zaradi tega zakona nas iz poli
cije ne smejo obveščati o primerih 
negativnih pojavov med otroci. Tudi 

če jih pisno vprašamo za določene 
primere takšnih dejanj, dobimo od 
njih pisni odgovor, da po tem in tem 
zakonu podatkov ne smejo posredo
vati. Osebni stik med UNZ Celje in 
našim centrom pa je kljub sistem
skim omejitvam vendarle dober. Pri 
nas za zdravljenje nismo usposob
ljeni, zato se povezujemo s Centrom 
za zdravljenje odvisnosti, predvsem 
pa s Karitasom, ker imamo trenutno 
kar nekaj primerov, ko skupno pri
pravljamo mlade, preko ustrezne in
stitucije v Ljubljani, za vstop v ko
mune. Posredujemo tudi pri spreje
mu v detoksikacijski center. Vse to 
pa počnemo mimo svojega dela, iz 

lastnih materialnih stroškov, čeprav 
sistemsko to ni pokrito. Izdelanega 
nacionalnega programa v Republiki 
Sloveniji namreč ni.« 

Kovačič: »Na Karitas prihajajo 
najprej starši, ko opazijo, da z otro
kom nekaj ni v redu. Pridejo tudi 
sami mladostniki, ki so že precej 
zasvojeni. Ugotavljam, da so starši 
in mladostniki pri tem problemu 
zelo nemočni in ne vedo, kako in 
kaj. Prve informacije dobijo že pri 
gospe Vidi, nato nekateri pridejo k 
meni, da se pogovorimo kaj storiti. 
Ali jih vzeti iz šole, ali jih izolirati, 
ali naj jih kar napotijo v detoksika
cijski center in kasneje v terapevt
sko skupnost, to so njihova najpo
gostejša vprašanja. Celjska Karitas 
se je vključila v program za zdrav
ljenje odvisnosti skupnosti Sreča
nje. Prva takšna pri nas je v Kosta
njevici nad Novo Gorico in uspešno 
deluje. Po več pogovorih nekateri 
starši uspejo najti stik z otroki, da 
se pogovorijo o reševanju njihovega 
problema. Veliko pa je primerov, ko 
so otroci že toliko zasvojeni, da je 
nujno zdravljenje v terapevtskih 
skupnostih. Pri nas izvajamo pri
prave na te skupnosti. Najprej so v 
Celju, nato jih pošiljamo v Ljublja
no, kjer imamo prvo hišo skupnosti 
Srečanje, v kateri deluje Zvone Hor
vat. Vsakih 14 dni potekajo tam 
kolokviji z ozdravljenci, ki so po
tem terapevti. Ker smo videli, da je 
potrebno tiste, ki si zares želijo 
ozdravitve, izolirati iz kraja biva
nja, ni pa toliko spremljevalcev, da 
bi nekdo bdel nad njimi 24 ur, je v 
Ljubljani dnevni center, kjer so lah
ko narkomani štirinajst dni ali tri 
tedne, preden odidejo na zdravlje
nje v terapevtsko skupnost. Med 
tem opravijo zdravniške preglede. 
Odvisnik pa mora pokazati, da ima 
resen namen in da se je zares samo
stojno odločil za zdravljenje. V ne

katerih primerih se že v tem obdob 
ju vzpostavijo drugačni stiki s star
ši. Hujše pa je tam, kjer starši ne 
sodelujejo. Sodelovanje staršev je 
izredno pomembno.« 

Kaj pa čakalna doba? 
Kovačič: »Ta je precejšnja. Vsaj 

mesec dni traja, da se ugotovi, ali je 
odvisnik zares trdno odločen za 
zdravljenje. Skratka, od takrat, ko 
se zares odloči za zdravljenje, pa 
do vstopa v komuno, traja dva do 
tri mesece.« 

Kako dolgo pa traja zdravljenje 
v komuni? 

Kovačič: »Predvidenih je 33 ali 36 
mesecev, ki so razdeljeni na tri ob

dobja. Po prvem letu pride odvisnik 
na preverbo za teden dni domov. 
Takrat se vidi, ali bo nadaljeval 
zdravljenje. Nekateri mislijo, da 
jim ni treba več nazaj. Vendar se 
motijo. Prvo leto namreč v komuni 
spoznavajo sebe. Spreminjajo od
nos do stvari, oseb. Navezujejo po
rušene stike s starši. Starši jih lahko 
obiščejo vsakih 14 dni, z njimi lah
ko imajo telefonske stike, pišejo 
lahko, drugih stikov pa ne smejo 
imeti. Drugo leto prevzemajo odgo
vornosti, tretje leto pa tudi kakšne 
večje, poleg tega se učijo ravnanja z 
denarjem...« 

Konec Juričič: »Ljudje nas kliče
jo na Zavod za zdravstveno varstvo, 
pri katerem deluje LAS. Tri zdrav
nice sprejemamo telefonske- klice. 
Prvenstvena funkcija LAS je ven
darle preventiva, zato starše napo
timo na institucije, ki so se doslej 
predstavile, ni pa izključeno, da 
smo v primerih, ko so nas starši 
prosili za pomoč, le-te povabili k 
nam in jim za pogovor namenili 
nekaj časa. LAS povezuje člane raz
ličnih institucij z namenom, da bi 
izmenjali izkušnje in težave, na ka
tere naletimo pri delu in bi jih nato 
skupno lažje reševali. Izvajamo pa 
tudi tisto, kar se nam zdi najpo
membnejše, to je primarno preven
tivo. Zelo dobro sodelujemo z os
novnimi šolami, prizadevamo si tu
di osveščati starše, sodelujemo z 
vrtci, zelo slabo pa s srednjimi šola
mi.« 

Pri LAS menite, da bi se tudi 
lokalna skupnost in politika mo
rala vključiti v reševanje omenje
ne problematike. 

Konec Juričič: »Za to si prizade
vamo že dalj časa. Korak dalje bo
mo morda napravili, ko bomo kma
lu LAS registrirali pri županu Jože
tu Zimšku in pri njem ustanovili še 
ožje posvetovalno telo, ki bi politi-



2. SNOPIČ O K R O G U MIZA 25 

|(om podajal predloge za sprejem 
programov. Brez širše podpore, po
litične in družbene, si uspehov na 
lem področju ne moremo predstav
ljati.« 

Se s to trditvijo strinjate, gospod 
Cigler? 

Cigler: »Da. Povedati Je treba, da 
gre pri tem, ko govorimo o narkoma
niji, tudi za velik posel, za distribu
cijo drog in velik zaslužek, kar je na 
prvi pogled vidno, ko se ozremo 
naokrog po Celju. Javna skrivnost 
je, kdo bi se lahko s tem ukvarjal, 
Icje se drogo dobi, vendar ostajamo 
pri tem. Sistem v Sloveniji ni organi
ziran in ni pripravljen za učinkovito 
borbo proti temu družbenemu raku. 
Macionalno povezanega programa, 
Ici bi bil finančno podprt, žal, ni. 
l̂ elik kompliment Karitasu, ki je 
med vsemi državnimi institucijami, 
ki porabijo ogromno javnih sred
stev, edini, ki učinkovito skrbi za 
zdravljenje narkomanov. Pa je Kari-
tas prostovoljna, humanitarna orga-
jiizacija^«__ ^ _ 

Mislite, da lokalna skupnost ne 
bi vendarle mogla storiti več, tudi 
v finančnem pogledu? Da bi, na 
primer, del proračunskih sred
stev namenila za zdravljenje od
visnosti? 

Cigler: »V okviru MOC na pre
ventivnem področju storimo pre
cej. Na podlagi pobud osnovnošol
skih ravnateljev delujejo delavnice, 
kjer se mladi pogovarjajo o tem 
problemu s strokovnjaki, študenti. 
Letos bo v Celju nastal Mladinski 
center v sodelovanju s Klubom štu
dentov celjske regije in dijaško or
ganizacijo ter Uradom za mladino 
iz Ljubljane, kjer se odpirajo veliki 
prostori za družabno, zabavno, 
kulturno življenje mladih in kjer 
bodo potekale tudi razne animacij
ske stvari.« 

Pa vendarle, gospod Cigler, ali 
bi lahko kaj denarja iz občinske
ga proračuna šlo zdravstvenemu 
domu, da bi ga ta namenil za 
delovanje centra za zdravljenje 
odvisnosti? 

Cigler: »Vse, kar sem naštel, po
trebuje denar. Mi finančno poma
gamo tudi Karitasu. Lastnik in usta
novitelj Zdravstvenega doma Celje 
je MOC. Financiran je po nacional
nem sistemu. V kratkem bomo na 
seji mestnega sveta MOC, ki bo 
konec maja, obravnavali varnostno 
problematiko v Celju. Verjetno bo 

izpostavljena tudi problematika 
drog . Že prej pa je bilo omenjeno, 
da je celjski župan, Jože Zimšek, 
pripravil komisijo, ki jo namerava 
osebno voditi, povezala pa naj bi 
delo različnih institucij, ki se v Ce
lju ukvarjajo z omenjeno proble
matiko.« 

Žmavc: »Narkomanija ni zdravs
tven problem, ampak je primarno 
simptom družbene bolezni. Tu bi 
bilo potrebno doseči celoten kon
senz na nivoju države, da bi se 
sistematično pristopilo k reševanju 
te problematike, ki je večplastna. 
Gre za problem mentalitete, do
stopnosti do droge, tolerance do 
razpečevalcev, ker bi se verjetno 
dalo hitreje ukrepati, če bi bil resen 
interes, zdravstvo pa je pri tem sa
mo toliko udeleženo, da pa vendar
le mora tistim, ki bi si želeli zdraviti 
se, ponuditi možnost, da do tega 
pridejo. In če smo že ustanovih nek 
center za detekcijo in pomoč odvi
snikom, bi si želeli, da ta dela prib
ližno tako kot je zastavljeno. Tre

nutno pa smo v situaciji, ko se 
dejansko bojimo reklamirati svojo 
dejavnost, ker jih že doslej prihaja 
v ambulanto mnogo več kot jih 
lahko sprejmemo. Zavarovalnica 
plačuje tisto, kar je bilo določeno s 
pogodbo, verjetno bi tudi občina 
morala primakniti kaj denarja,' saj 
gre, konec koncev, za problem Ce
lja. Tu ne gre le za zdravljenje bo
lezni, za kar je zadolžena zdravs
tvena zavarovalnica, ampak tudi za 
preventivne programe za skupin
sko delo. Če že delamo, delajmo 
tisto, kar je bilo v programu zastav
ljeno.« 

Danilovič Vozlič: »Problem nar
komanije ni le problem občine Ce
lje, temveč vseh tistih občin, ki 
gravitirajo nanjo in iz katerih priha
jajo starši in njihovi otroci po po
moč k nam. Osebno sem pri vseh 
občinah naletela na pozitiven od
ziv, ko sem jih zaprosila za finanč
no pomoč za udeležbo na seminar
jih, saj država za to denarja ne 
namenja. Znajti se moram sama. 
Dodatnega izobraževanja s tega po
dročja pa so potrebni vsi, ki delajo, 
ali še bodo delali z narkomani.« 

Kakšno pa je zanimanje med 
drugimi za dodatno izobraževa
nje? 

Danilovič Vozlič: »Na žalost ni 
posebnega zanimanja stroke za so
delovanje v tem centru. Leto in pol. 

od kar delam v njem, ugotavljam, da 
to ni naključje, ker gre za zelo težko 
in zelo zahtevno delo. Perspektiva, 
prognoze pri njem, pa niso najbolj
še. En ali dva človeka, ki delava v 
centru, staršem ne moreva ponuditi 
takšne pomoči kot bi jo potrebovali, 
zato smo vsi zelo nemočni.« 

Konec Juričič: »Treba je poveda
ti, da ima vaš center med laiki pri
zvok, kot da se v njem deli le meta-
don. Vendar ni tako. Vi in psiholog 
vodite tudi skupino staršev, ki je 
izredno pomembna suportivna te
rapija tistim staršem, ki imajo otro
ke odvisnike. Vem, da je ob teh 
kadrovskih normativih tudi delo te 
skupine omejeno.« 

Danilovič Vozlič: »Ta skupina je 
zelo pomembna in daje pozitivne 
rezultate. Toda potrebovali bi že 
drugo. Toda zopet smo pri denarju. 
Zato je ni. Tudi strokovnjake bi 
verjetno lahko pridobili, a brez de
narja jih ne bo.« 

Cigler: »Mestna občina Celje red
no financira LAS. Storili bomo vse 

kar je v naši moči, da bomo zagoto-
viU denar za to, da bi lahko delova
la še katera od starševskih skupin 
za samopomoč.« 

Danilovič Vozlič: »To me zelo 
veseh. Program dela v teh centrih je 
namreč zelo dober in zato bi bilo 
dobro, da bi ga lahko čim prej izva
jali.« 

Prejšnji teden, gospa Danilovič 
Vozlič, ste bili na strokovnem 
posvetovanju, kjer ste se srečali s 
kolegi iz drugih občin. Ali se tudi 
drugod srečujejo pri delu s tak
šnimi težavami kot vi, v Celju? 

Danilovič Vozlič: »Ves čas se mi 
zdi, da v Celju ni pravega interesa. 
Tako s strani stroke kot tudi politi
ke. Mesečno se srečujemo v Ljub
ljani na koordinacijah, kamor pri
hajajo novi ljudje, ker se odpirajo 
novi centri. Marsikje je izražen ja
sen interes za to delo. Ne vem, kaj 
je v tem pogledu narobe s Celjem.« 

Cigler: »Tega ne razumem, kako 
mislite, ni interesa? Verjetno to 
sklepate na podlagi izkušenj, kako 
v drugih predelih Slovenije pristo
pijo k temu problemu?« 

Danilovič Vozlič: »Moti me ne-
zainteresiranost same stroke. Po 
drugih slovenskih centrih so nare
dili analize in na podlagi le-teh 
dokazali, kako zelo prisoten je 
problem narkomanije in kako po
trebujejo finančno pomoč za delo 
teamov kakršne imajo za pomoč 
narkomanom. To pri nas, v Celju, 
ne steče.« 

But: »Kaj lahko v Celju dejansko 
ponudimo odvisnikom? Karitas in 
preko njega terapevtske skupnosti 
in metadon. Že pred leti smo opo
zarjali, da naj bo metadon samo 
sredstvo srečevanja z odvisniki in 
nato vključevanje le-teh v ustrezno 
zdravljenje. In ker nimamo v Celju 
drugega, je problem narkomanije 
vse večji. Mi ne moremo nuditi niti 

strehe nad glavo nekomu, ki zaradi 
hudih osebnih stisk pobegne od 
doma. Ni še dolgo tega, ko smo 
imeli primer 12-letne deklice, ki je 
v akutni stiski, bila je v hudem 
psihičnem stanju, sumili smo tudi, 
da je pod vplivom drog. Pri nas je 
imela hud napad. Pokhcali smo 
zdravnika. Ta je napisal napotnico 
za Psihiatrično bolnišnico Vojnik, 
rešilec jo je tja odpeljal, čez pol ure 
smo jo dobili nazaj, na Center za 
socialno delo, češ, kaj naj oni tam z 
njo? Nimamo kaj v roke prijeti, 
priča ta primer. Nacionalni pro
gram bi moral omogočati več raz
ličnih oblik zdravljenja. Eno so te
rapevtske skupnosti, drugo pa obli
kovanje individualnih programov 
zdravljenja, ki naj bi potekali v oko
lju, kjer odvisnik živi in mu poma
gali pri vključevanju v bivalno in 
delovno okolje, v družino. Za to bi 
moral biti absolutno teamski pri
stop. Zdravnik, psihiater, psiholog, 
pedagog in socialni delavec, ki bi za 
posamezni primer naredili indivi-

auame programe, v Katere oi se 
morale vključevati vse resorne in
stitucije. Tega manjka v Celju.« 

Rekli ste, da tega manjka v Ce
lju. Ali drugod po Sloveniji to že 
imajo? 

But: »Obstajajo poskusi. Pravilna 
pa je tudi trditev, da je marsikaj 
odvisno od entuziazma. So primeri 
po Sloveniji, kjer se marsikaj nare
di, ko se najde človek, ki posveti 
skoraj vseh 24 ur dnevno temu. Res 
pa je, vprašanje, ah lahko sistem 
temelji na takšnih entuziastih?« 

Smeh: »Moje izkušnje z mlado
letniki kažejo, da je droga lahko 
dostopna. Povsod. V lokalih, v šoli, 
na uhci. Velike probleme imamo 
tudi z nameščanjem mladoletnih 
prestopnikov v vzgojne zavode. Če 
so imeh kakršen koli stik z drogo, 
jih zavod zavrne, kljub našim prav
nomočnim odločbam. Pravijo, da 
oni za to niso usposobljeni. Takšni 
mladostniki so potem na cesti, uk
varjajo se s preprodajo mamil in 
postajajo vedno večji odvisniki.« 

Je med mladoletnimi prestopni
ki, s katerimi vi prihajate v stik, 
veliko odvisnikov? 

Smeh: »Mislim, da vsaj polovica. 
Še dvajset odstotkov pa je takšnih, 
ki že imajo izkušnje z njo.« 

Cigler: »Kaže, da je problem nar
komanije v slovenski družbi težko 
priznati. Priznajo ga šele tisti, ki ga 
imajo doma. Dejstvo je, da široke 
preventivne akcije v tej smeri v 
Celju le potekajo. Neka zavest zori. 
Se pa strinjam, da vsak, ki se bo 
obrnil po strokovno pomoč za 
zdravljenje, je dolžan to dobiti. In 
naša občina bo pri tem morala še 
kaj storiti.« 

Vi, gospod Cigler, bi lahko dali 
vsaj pobudo, ko boste v mestnem 
svetu sprejemali letošnji občinski 
proračun, da se nekaj denarja na
meni tudi za to, da v bolnišnici v 

Vojniku dobijo vsaj posteljo ali 
dve za detoksikacijo, vodstvo pa 
lahko povprašate, ali bi se v tem 
primeru pri njih bili pripravljeni 
ukvarjati se s tem. 

Cigler: »Povedal sem že, da se 
oblikuje pri županu posebna skupi
na, ki se bo ukvarjala z omenjeno 
problematiko. Ura je točno toliko 
čez dvanajst, da v vsej Sloveniji 
čutimo, da se je s to problematiko 
potrebno spopasti organizirano.« 

Morda se bo tole slišalo naivno, 
pa vendarle. Celjski župan je član 
vladajoče stranke LDS, je tudi po
slanec v državnem zboru. Ali mi
slite, da svetniki ne bi mogli priti
sniti nanj, da bi v parlamentu 
izpostavil to problematiko, ki se 
mora pričeti reševati na državni 
ravni, kot ugotavljamo. 

Cigler: »Ne bi želel biti advokat 
koga, toda to pobudo, da se mora 
LAS agresivneje pojaviti v celjskem 
prostoru, je dal ravno župan Zim
šek sam in kakor je on nas sezna
nil, namerava ta problem odpreti v 
državnem zboru.« 

Prvi del vaše trditve ne drži, saj 
smo pred nekaj meseci tudi medi
ji prejeli poziv LAS, ki ga je le-ta 
naslovil ravno na župana in svet
nike, naj se zavedajo resnosti 
problema narkomanije v Celju in 
naj pričnejo ukrepati. Tudi gospe 
iz LAS ob moji trditvi prikimava
ta. 

Cigler: »Kakor koli že, župan se 
je odločil, da se tega problema v 
Celju v prihodnje lotimo bolj učin
kovito.« 

Konec Juričič: »Problem vidim 
tudi v tem, kako pridobiti v Center 
za zdravljenje odvisnosti tiste, ki se 
še niso odločili za pot da ga obišče
jo? Strokovne ekspertize iz tujine 
kažejo, da približno 20 odstotkov 
narkomanske populacije poišče 
strokovno pomoč. Približno 80 od
stotkov jih je še zunaj. In pridobiti 
te, to je tudi problem. In če vzame
mo 70 tistih, ki je lani obiskalo 
celjski Center za zdravljenje odvi
snosti, potem si lahko predstavlja
mo, koliko približno jih je še zunaj. 
Problem je kompleksen. Ljudje, ki 
so narkomani, so stigmatizirani, 
gre tudi za ogromne družinske tra
gedije, ki se prikrivajo, in vse to 
podaljšuje čas, ko odvisnik poišče 
pomoč. Tu je vloga primarne pre
ventive, ki jo bo treba usmeriti tudi 
na starše.« 

Kokalj: »To LAS že skuša početi. 
Starše skušamo osveščati, da naj 
posumijo, ko vidijo, da se je otrok 
pričel čudno obnašati, ko prične 
spreminjati življenjske navade, ko 
se prične ponoči potikati naokoli, 
ko pričnejo od doma izginjati pred
meti večje vrednosti. Ko je otrok 
šele na začetku narkomanske poti, 
je zdravljenje lažje, iskanje poti po 
pomoč pa verjetno težje. Čim manj 
časa je nekdo narkoman, večja je 
verjetnost, da se bo droge rešil.« 

Konec Juričič: »Prej smo vsi go
vorili, da ni nacionalnega progra
ma, ki bi se ukvarjal s tem proble
mom. Neki nacionalni programi so. 
Bilo bi nekorektno reči, da država 
ne vodi nikakršne tovrstne politike. 
Ne moremo pa računati samo na
njo. Vemo, da je Slovenija zelo he-
terogena, da je problem narkoma
nije po njej različno prisoten, in da 
vsak potrebuje tudi lokalne projek
te in pristope. Zato v Celju moramo 
oblikovati neko lokalno politiko do 
omenjene problematike.« 

Cigler: » Že to, da se problema 
zavedamo, pomeni določeno stop
njo zavesti pri nas.« 

Mim^^^^^ Foto: SHERPA 

Kam po pomoč v Celju? 
Center za zdravljenje odvisnosti 

v Zdravstvenem domu Celje (Vida 
Danilovič Vozlič, telefon 434- 225. 
Ponedeljek, sreda, četrtek in pe
tek dopoldne, torek popoldne.) 

Center za socialno delo Celje 
(Rok Smeh, 484-160) 

Karitas Celje (Marija Kovačič, 
441-265 ponedeljek, torek, sreda 

in četrtek od 10.00 do 12.00, v 
torek in sredo pa še popoldne. 
Vsakih štirinajst dni ob torkih po
poldne srečanja s starši, za katera 
se predhodno naročite po telefo
nu). 

LAS (Zavod za zdravstveno vars
tvo Celje, dr. Nuša Konec Juričič, 
37-112). 
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NOČNE 
CVETKE 

• Policisti so odkrili podjetne
ga Zgornjesavinjčana, ki se 
navdušuje nad cvetjem. 19-let-
nik se je namreč lotil gojenja 
sadik indijske konoplje. 46 sa
dik je gojil v okrasnih lončkih, 
kot da bi imel v njih najbolj 
ljubke cvetlice. Skrbno jih je 
zalival. Ali se preživlja kot vrt
nar ali kako drugače, žal ni
smo izvedeli. 
• Minuli torek se je po svoje 
kratkočasila Celjanka Štefka H., 
ki so jo policisti že imeli prilož
nost spoznati. Približno ob 13. 
uri je zaklenila vhodna vrata v 
klet in sosedom ni dovolila, da 
bi v svoje kleti spravljali drva. Še 
huje, zmerjala jih je in nekaj 
psovk prihranila tudi za polici
ste, ki so prispeli sosedom na 
^omoč. Kdo ve, kakšne volje bo 
Štefka pri sodniku za prekrške. 
• Prejšnji torek se je Anton L. 
odpravil na pivsko turnejo. Kro
nal jo je v restavraciji v Novi 
rasi, kjer je udaril natakarja. 
Revežu je tudi grozil, najbrž 
zato, ker mu ni več hotel točiti 
alkoholnih pijač. 
• Minulo sredo se je preveč 
napila Ljuljeta H. Tako je preti
ravala, da je konec koncev one
mogla in obležala v gostinskem 
lokalu Veng v Celju, kjer so ji 
nazadnje postregli s pijačo. Za
radi nespametne postrežbe pi
jani gostji bosta morala k sodni
ku tudi lastnik lokala in nataka
rica. Prav tako se bo pri njem 
oglasila Ljuljeta. 
• Prejšnjo sredo je bil ob orožje 
Danilo S., ki mu je bila njegova 
stara malokaliberska puška ze
lo pri srcu. Žal takih strasti poli
cisti ne razumejo. Zaplenili so 
mu jo z desetimi naboji vred, 
zaradi prepovedane ljubezni pa 
se bo moral zagovarjati pri sod
niku za prekrške. 
• Prejšnji petek je v bližini 
Barflyja strašil ljudi mladoletni 
T.P. Napoti je bil voznici oseb
nega avtomobila, zato ga je po
prosila, naj se umakne s ceste, 
po kateri bi se rada peljala. Vro-
fekrvnež jo je presenetil z no
žem in ji zagrozil. Fant se bo 
moral zagovarjati pred sodni
kom za prekške. Možje postave 
bodo vložili zoper njega še ka
zensko ovadbo. KL 

Okradena stara ženica 
z majhnega posestva Eme Ravnak so ukradli 60 kubikov lesa 

v Zagaju pri Ponikvi je v 
dneh med 1. in 8. majem nez
nanec posekal in odpeljal 
približno 60 kubikov lesa s 
kmetije 73-letne Eme Ravnak. 
Ženico, ki živi zelo skromno z 
22 tisočaki kmečke pokojnine 
na mesec, je oškodoval za naj
manj 800 tisoč tolarjev. 

Gospa Ema je prejšnji teden 
odšla na večdnevni obisk k 
prijateljici v Slatino pri Ponik
vi. V torek pa se je odpravila 
peš v dbUno, v svoj vinograd, v 
katerem je imela delavca: »V 
Žagaj sem hodila dve uri in 
pol, pri hoji si moram zadnje 
čase pomagati s palicami, saj 
me noge ne nesejo več. Kmalu 
sem se odpravila nazaj k prija
teljici, potem pa sem spotoma, 
čisto blizu vinograda, videla 
posekan les. Zdelo se mi je 
sumljivo in stopila sem proti 
svoji hosti in v njej zagledala 
štore... Posekano je bilo vse po 
vrsti, vendar do konca gozda 
nisem mogla, ker bi lahko 
padla in me ne bi nihče našel. 
Naslednje jutro sem poklicala 
policijo in povedala, da mi je 
nekdo posekal gozd. Prišli so 
in ogledali smo si razdejanje.« 

Njena kmetija meri nekaj več 
kot 5 hektarov, od tega je gozd
natih površin blizu 70 arov. 

Ema je s svojim gozdom ravna
la zelo previdno. Odkar ji je 
pred 20 leti umrl mož Anton, ni 
dala posekati niti enega same
ga drevesa. Drva za kurjavo si 
je vsako zimo rajši kupila, kot 
da bi sekala v svoji hosti: »Ni
sem vedela, kako bo z mojo 
pokojnino. Gozd sem čuvala za 
hude čase, ko bi denar potre
bovala za golo preživetje.« 

Zase pravi, da v življenju 
nima sreče. Njen mož je utap
ljal žalost v pijači, odkar mu je 
slamoreznica odsekala levo 

roko, potem pa je po nesreči 
spil strup in umrl. Ostala je 
sama s štirimi otroki in jim po 
svojih močeh pomagala. Da
nes pravi, da ji v težavah pri
skoči na pomoč samo hči Emi-
ca, z ostalimi otroki, še pose
bej z najmlajšim sinom, pa se 
ne razume najbolj. Sprli so se 
zaradi kmetije, ki jo je Ema 
kupila s trdo prisluženim de
narjem. V Zagaju ne živi več in 
ugotavlja, da praga svoje last
ne hiše ni prestopila že tri leta. 

KSENIJA LEKIČ 

UKRADENI AVTOMOBILI 
6. maja je s parkirnega pro

stora na Jurčičevi ulici v Celju 
neznanec odpeljal rdečega 
clia z registrsko oznako CE 
N8-724. Lastnika Jožefa V. je 
oškodoval za približno 
1.800.000 tolarjev 

6. maja med 7.15 in 15.45 
uro je neznanec s parkirnega 
prostora na Brodarjevi v Celju 
odpeljal renault 19, temno 
modre barve, z registrskimi 
tabUcami CE G3-401. Lastnico 
Vido O. bi kmalu oškodoval za 
približno 1.400.000 tolarjev, 
vendar so avto odkrili še tisto 
noč hrvaški policisti. Vozil ga 
je Milan S. iz Ljubljane. 

S parkirnega prostora pred 
stanovanjskim blokom na Ko
roški cesti v Velenju je 7. maja 
izginil v neznano rdeči renault 
5 z registrsko oznako CE 58-
34F. Lastnik Miroslav P. je oš
kodovan za približno 700 tisoč 
tolarjev. 

V noči na 8. maj je neznanec 
odpeljal unis golfa rdeče barve 
z registrsko oznako CE A3-
802, ki je bil parkiran na Tito
vem trgu v Velenju. Mestno 
občino Velenje je oškodoval za 
kakšnih 810 tisoč tolarjev. 

10. maja okoli poldneva je s 
parkirnega prostora pri nazar-
skem Glinu neznanec odpeljal 

neregistriran tovorni avtomo
bil fiat 619, ki je bil nezakle
njen. Avto je rdeče barve, let
nik 1973, na njem pa bi bila 
lahko nameščena tablica z re
gistrsko oznako LJ 34-86N, ki 
so jo prav tako ukradli v Na
zarjah. Lastnik Vojteh "N. je 
oškodovan za pribhžno 300 
tisoč tolarjev. 

Neznanec je 11. maja pono
či ukradel opla ascono 1.3 S, 
sive barve, z registrsko ozna
ko CE 95-85F. Lastnik Marko 
Š., ki je oškodovan za približ
no 250 tisoč tolarjev, ga je 
parkiral pred pred lokalom 
Tropic v Velenju. 

NESREČE PRI DELU 

Železniška 
nesreča 

V soboto, 10. maja tri mi
nute pred trinajsto uro, se 
je v Štorah pripetila želez
niška nesreča, v kateri so 
bili ranjeni trije delavci na 
železnici. 

Mednarodni potniški vlak, 
vlekla ga je električna loko
motiva, je peljal iz Šentjurja 
mimo železniške postaje Što
re. Vlak je pripeljal do večje 
skupine delavcev, ki so s stro
jem polagali železniške tire, 
in s prijemnim ročajem loko
motive trčil v 32-letnega Se-
nada M. iz Ljubljane. Delavec 
je padel na jeklena vodila de
lovnega stroja, ki je bil tisti 
hip v pogonu, in se hudo poš
kodoval po glavi. Senad je pri 
padcu zbil tudi svojega sode
lavca, 30-letnega Miladina M. 

iz Ljubljane, ki je z glavo uda
ril ob železniški tir in se pri 
tem hudo ranil. Zaradi njego
vega padca pa je izgubil rav
notežje še delovodja, 58-letni 
Bogdan B. iz Ljubljane, ki se 
je lažje poškodoval. Zaradi 
hrupa, ki ga je povzročal de
lovni stroj, delavci menda ni
so slišali opozorilnega zvoč
nega signala. 

Zapletel se je v 
vrvi 

v četrtek, 8. maja zjutraj, 
je v Cinkarni Celje razkladal 
tovor s tovornega avtomobila 
49-letni obrtnik Franc C. iz 
Črnomlja. Med delom se je 
zapletel v vrvi za pritrjevanje 
tovora in z višine približno 
enega metra omahnil na tla. 
Pri padcu se je hudo poško
doval. 

KL 

MINI KRIMICI 
Požar med vožnjo 
Franc G. se je minuli torek 

peljal iz Ločice pri Polzeli 
proti Parižljam s svojim 13 let 
starim jugom, ko je med vož
njo na avtomobilu nenadoma 
izbruhnil požar. Na pomoč so 
priskočili gasilci iz Polzele, 
Ločice in Žalca. V požaru, ki 
so ga hitro ukrotili, je nastalo 
za približno 45 tisoč tolarjev 
škode. Požar naj bi izbruhnil 
zaradi stare električne nape
ljave in cevk za dovajanje gori
va. 

Kradel stikala 
v dneh od 3. do 5. maja'je 

neznanec vlomil v skladišče v 
Ločici ob Savinji in ukradel 15 
električnih stikal. Podjetje Ko-
čevar in Thermotron je oško
dovano za približno 160 tisoč 
tolarjev. 

Polnd torbica 
Minuli torek okoli poldneva 

je neznanec ukradel iz kombi-
ja, parkiranega na Levstikovi 
ulici v Rogaški Slatini, žensko 
torbico. V njej je imela Regina 
B. 5 tisoč avstrijskih šilingov 
in osebne dokumente. Oško
doval jo je za približno 60 
tisoč tolarjev. 

Pismo z boni 
v četrtek, 9. maja zvečer, je 

neznanec pregledal vsebino 
odklenjene garderobne omari
ce v podjetju Elektronika Vele
nje. Iz torbice v omarici je 
odnesel pisemsko ovojnico z 
vrednostnimi boni. Vikico Z. 
je oškodoval za približno 61 
tisoč tolarjev. 

Ponoči v 
prodajalno 

v četrtek, 8. maja okoli dru
ge ure zjutraj, je neznanec 
vlomil v prodajalno Ali starš 
na Savinovi ulici v Celju. Ukra
del je 40 tisoč tolarjev gotovi
ne in prenosni radiokaseto-
fon. Lastnika trgovine Sopot
nik Trade d.o.o. je oškodoval 
za približno 50 tisoč tolarjev. 

Razbil izložbo 
Minuli ponedeljek je nezna

nec razbil izložbeno okno de
lavnice Dušana S. na Maribor
ski cesti v Celju. Vzel je glas
beni stolp, vreden nekaj več 
kot 47 tisoč tolarjev. 

Vlomil v pisarno 
v noči z 8. na 9. maj je 

neznanec na Oblakovi ulici v 
Celju vlomil v pisarno podjetja 

Biodom in ukradel telefonski 
aparat in telefaks. Podjetje je 
oškodoval za kakšnih 100 ti
soč tolarjev. 

Oropal delovna 
stroja 

v soboto, 10. maja ponoči, 
je neznanec na gradbišču av
toceste v Ložnici pri Žalcu vlo
mil v delovni stroj-valjar in v 
stroj za polaganje asfalta. 
Ukradel je hidravlična sedeža, 
zunanje ogledalo in prednjo 
luč. Cestno podjetje Celje je 
oškodoval za približno 220 ti
soč tolarjev. 

Odnesel gotovino 
v noči z 9. na 10. maj je 

neznanec vlomil v poslovne 
prostore hranilno kreditne 
službe Kmetijske zadruge Sa-
vinjka v Braslovčah. Ukradel 
je več kot 270 tisoč tolarjev 
gotovine. 

Po whisky 
v noči na 12. maj je na 

Kersnikovi ulici v Celju nezna
nec vlomil v gostinski lokal 
Kladivar. Ukradel je menjalni 
denar in več steklenic whisky-
ja. Ivana H. je oškodoval za 
kakšnih 172 tisoč tolarjev. 

v Mars 
12. maja ponoči je neznanec 

vlomil v bistro Mars na Ljub
ljanski cesti v Celju. Ukradel je 
glasbeni stolp in nekaj denar
ja, s tem pa Mileno A. oškodo
val za približno 100 tisoč tolar
jev. 

Ukradel 20 
telefonov 

v dneh med 10. in 12. ma
jem je neznanec vlomil v pro
store podjetja Yani na Mari
borski cesti v Celju. Odnesel je 
kakšnih 20 prenosnih digital
nih in analognih telefonov, 
vrednih približno 2 milijona 
tolarjev. 

Našel bombe 
Stanislav J. iz Straže na go

ri je v ponedeljek, 12. maja, 
našal na svojem domu 3 roč
ne bombe in 243 nabojev. 
Vse to je odkril, ko je podiral 
strop starejšega gospodar
skega poslopja. Nevarne 
bombe in strelivo menda iz
virajo še iz 2. svetovne vojne. 
Stanislavu je na pomoč pri
skočil pirotehnik, ki je poskr
bel za uničenje nevarnega 
orožja. 

KL 

Avtoradlio na črnem trgu 
Ob vlomih v avtomobile vlomilci običajno ukradejo vse, 

kar najdejo v njih, še najpogosteje pa je to avtoradio. 
Samo v torek, 6. maja, so v Celju v avtomobile vlomili 

sedemkrat in v vseh primerih ukradli avtoradio. Policisti 
opozarjajo, da se takšno ukradeno blago po navadi pojavi na 
črnem trgu, in to po zelo ugodnih cenah. Zato naj bi kupec ob 
nakupu avtoradia zahteval tudi listino, ki dokazuje njegov 
izvor, saj se na ta način lahko izogne morebitnim težavam. 
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Bežita, počilo bo! 
Iztiril je vlak, na srečo na njem ni bilo šolarjev 

strojevodja Zvonko Krajnc 
iz Rogaške Slatine varno vo
zi po progi Dobovec-Rogatec-
Celje že 16 let, v četrtek, 8. 
maja, pa se mu je pripetila 
nesreča. Vlak, ki ga je vozil 
iz Rogatca proti Svetemu Ro
ku, kjer so nanj čakali šolar
ji, je med potjo iztiril. 

Nezgodo je povzročil tovor, 
ki se je s polpriklopnika razsul 
po tirih. 21-letni Srečko Ledi-
nek iz Mozirja je peljal iz Ro
gatca proti mejnemu prehodu 
v Dobovcu tovornjak s polpri-
klopnikom. Naložil je težak 
tovor, prevažal je namreč 25 
ton železnih pohištvenih pro
filov. V Vidini se je polpriklop-

nik v levem ovinku odpel, pa
del s prednjim delom na ce
stišče, prebil zaščitno ograjo 
ob cesti in obvisel štiri metre 
nad železniško progo. Del to
vora je pri tem padel na tire. 
Kmalu po tistem, ura je bila 
nekaj minut pred peto zjutraj, 
je po tej progi pripeljal potniš
ki vlak, s katerim se sicer vsa
ko jutro vozijo šolarji v Celje. 

Strojevodja Zvonko Krajnc 
ni niti slutil, da ga za nasled
njim ovinkom čaka nesreča: 
»Vožnjo s praznim strojnim 
potniškim vlakom sem kot 
običajno začel v Rogatcu ob 
4.46. Po desetih minutah vož
nje, bilo je malo pred Vidino, 
sem opazil na progi oviro. Pri 
priči sem začel zavirati. Sprva 

nisem vedel, kaj leži pred me
noj, med približevanjem pa 
sem opazil, da so to železne 
pohištvene cevi. >Bežita, poči
lo bo!< sem zavpil sprevodni
koma, ki sta sedela v potniš
kem oddelku za strojevodsko 
kabino. Sam sem odskočil iz 
kabine in potem je treščilo... 
Premetavalo nas je in močno 
ropotalo kar nekaj časa, saj je 
vlak tiščal pred seboj cevi 
približno 16 metrov in nato 
iztiril. Na tirih so ostali zadnji 
trije vagoni, prvi del kompozi
cije pa je iztiril.« 

V nezgodi ni bil nihče poš
kodovan, nastalo škodo pa so 
ocenili na približno 5 milijo
nov tolarjev. Strojevodja si je 
po nesreči moral vzeti vsaj 
malo oddiha, saj bi imel vlak 
čisto drugačna »težo«, če bi 
bili na njem šolarji, po katere 
je bil namenjen. Na začetni 
postaji Pri Svetem Roku obi
čajno vstopi približno deset 
otrok,,do Vidine pa jih je na 
vlaku vsako jutro že blizu tri
deset. 

KSENIJA LEKIČ 
Foto: SHERPA 

VLOMI 
Neznanec je skušal 6. maja 

ponoči vlomiti v stanovanjsko 
hišo na Trubarjevi ulici v Ce
lju, vendar se je njegov trud 
izjalovil. Kljub temu da je od
lomil vložek cilindrične klju
čavnice, mu v notranjost ni 
uspelo priti. Lastnik Ivan Š. je 
oškodovan le za vrednost 
vložka na ključavnici. 

6. maja je neznanec vlomil v 
stanovanjsko hišo na Kopitar
jevi ulici v Celju. Ladislavu V. 
je odnesel 15 tisoč tolarjev, 
moško elektronsko uro in 
bančno knjižico. 

Neznanec je 6. maja zjutraj 
vlomil v stanovanjsko hišo v 
Pesnici pri Šentjurju in ukra
del zlatnik z motivom Celja. 
Lastnico Zlato A. je oškodoval 
za približno 10 tisoč tolarjev. 

6. maja ponoči je neznani 
vlomilec ostal pred vrati sta
novanjske hiše na Prežihovi 
ulici v Celju. Vanjo mu namreč 
kljub trudu ni uspelo priti, saj 
ga je zadržala močna cilindrič
na ključavnica. 

7. maja med 13. in 22. uro je 
neznanec vlomil v stanovanje 
na Razlagovi ulici v Celju. Na
taliji Š. je ukradel 40 tisoč to
larjev. 

Neznanec je 8. maja dopol
dan vlomil v stanovanje Tatja
ne L. na Pleteršnikovi ulici v 
Celju. Odnesel je več zlatnine 
in dve ročni uri, s tem pa 
lastnico oškodoval za približ
no 150 tisoč tolarjev. 

Med 4. in 9. majem je nez-
jaanec vlomil v vijkend Dušam 

R. na Rogli. Ukradel je radio-
kasetofon, reflektor, kavni 
aparat, nekaj nožev, hrane in 
več pločevink piva. Lastnika je 
oškodoval za približno 150 ti
soč tolarjev. V teh dneh je na 
Rogli neznanec vlomil tudi v 
vikend Srečka V. iz Velenja. 
Odnesel je radiokasetofon, tri 
reflektorske luči, 50 metrov 
električnega kabla, kuhinjsko 
posodo in nože, poleg tega pa 
še dva para smuči, dvojne 
smučarske palice ter smučar
ska očala. 

9. maja ponoči je neznanec 
vlomil v delavnico Jožefa T. iz 
Letuša. Odnesel je dve motor
ni žagi in lastnika oškodoval 
za kakšnih 140 tisoč tolarjev. 

Neznanec je 9. maja vlomil 
v stanovanje Pod gabri v Celju 
in lastnico Anko Z. oškodoval 
za približno 310 tisoč tolarjev. 
Ukradel je namreč zelo veliko 
zlastih zapestnic, prstanov in 
verižic. 

V dneh pred 9. majem je 
neznanec vlomil v stanovanj
sko hišo na Brodarjevi ulici v 
Celju. Ukradel je dva motorja 
za čoln in rezervoar za gorivo 
za motorni čoln. Lastnika Du
šana Č. iz Ljubljane je oško
doval za približno 180 tisoč 
tolarjev. 

V ponedeljek, 12. maja zve
čer, je neznanec vlomil v sta
novanje Nevenke M. v ulici He
roja Staneta v Žalcu. Lastnica 
pogreša denarnico z manjšo 
vsoto denarja in dokumenti. 

KL 

PROMETNE NESREČE 
Brez čelade 

Na regionalni cesti v Do-
ropolju pri Planini se je v 
sredo, 7. maja opoldan, pri
petila nesreča, v kateri se je 
hudo poškodoval 14-letni 
Aleksander P. s Planinske
ga Vrha. 

Aleksander je peljal motor
no kolo iz smeri Planine pri 
Sevnici proti Doropolju. Ko je 
pripeljal v levi nepregledni 
ovinek, je vozil po levi strani 
ceste, ravno takrat pa se je iz 
nasprotne smeri v osebnem 
avtomobilu pripeljal 34-letni. 
Danilo G. iz Doropolja. Vozni
ka sta trčila, pri tem pa je 
Aleksander padel po vozišču 
in se hudo poškodoval. Fant je 
bil brez varnostne čelade in 
vozil je neregistrirano motor
no kolo. 

Ni mogel ustaviti 
Na magistralni cesti Celje-

Laško se je 8. maja popoldan 
pripetila prometna nesreča, 
v kateri je bila ena oseba 
huje ranjena. 

49-letni Mihael V. iz Laške
ga se je z osebnim avtomobi
lom peljal proti Celju in dohi
tel kolono vozil ravno v času, 
ko se je le-ta pričela ustavlja
ti. Zavil je na nasprotni vozni 
pas, po katerem je v tistem 
trenutku z osebnim avtomo
bilom pripeljala 47-letna Iva
na T. iz Laškega. Vozili sta 
trčili in Ivana T. se je huje 
poškodovala. 

V tovomfak 
Na magistralni cesti izven 

naselja Žalec se je 9. maja 
zgodaj zjutraj zgodila pro
metna nesreča,v kateri se je 
ena oseba hudo poškodova
la. 

24-letni Darko T. iz Gotovelj 
se je peljal z osebnim avtomo
bilom iz Arje vasi proti Šem
petru in na ravnem delu ceste 
zapeljal levo ravno v trenut
ku, ko je iz nasprotne smeri 
pripeljal 25-letni voznik to
vornega vozila Milan G. iz 

Dobrovelj. Vozili sta trčili, na
kar je pričelo tovorno vozilo 
bočno drseti po vozišču, za
peljalo izven vozišča in se 
skupaj s priklopnikom prevr
nilo na bok. Voznik avtomo
bila Darko T. se je v nesreči 
hudo poškodoval. 

S kolesom v 
avtomobil 

v ponedeljek, 12. maja, se 
je na dovozni cesti k sejmiš
ču Golovec v Celju pripetila 
prometna nezgoda, v kateri 
se je hudo poškodoval 13-
letni voznik kolesa z motor
jem. 

23-letni Primož K. iz Celja se 
je z avtomobilom peljal od di
skoteke Casablanca proti Deč
kovi cesti, pred njim pa se je s 
kolesom z motorjem peljal 13-
letni Uroš F. iz Celja. Ko je 
Uroš na cesti polkrožno obra
čal, je vanj trčil Primož. Voz
nik kolesa z motorjem se je pri 
padcu hudo ranil. 

Zbil motoristko 
Na lokalni makadamski 

cesti izven naselja Ljubno' 
se je 9. maja zvečer pripeti
la prometna nesreča, v ka
teri je bila ena oseba hudo 
ranjena. 

27-letni Bernard Š. iz Tera 
pri Mozirju se je peljal z avto
mobilom iz Ljubnega proti 
Radmirju. V desnem pregled
nem ovinku je zapeljal na levo 
stran ceste in trčil v 52-letno 
Antonijo S. iz Radmirja, ki se 
je takrat pripeljala na kolesu z 
motorjem iz nasprotne smeri. 
Antonija se je v nesreči hudo 
poškodovala. Bernard je vozil 
močno vinjen, saj je imel 1,57 
promila alkohola v krvi. 

Sopotnik umrl 
Na magistralni cesti Celje-

Rogatec se je v nedeljo, 11. 
maja petnajst minut pred še
sto uro zjutraj, pripetila pro
metna nesreča, v kateri je 
umrl 20-letni Matjaž S. iz 
Šmarja pri Jelšah. 

23-letni Danijel M. iz Bodre-
ža se je z avtomobilom peljal 
iz Šentjurja proti Šmarju in 
blizu naselja Grobelno v le
vem ovinku izgubil oblast nad 
vozilom. Trčil je v odbojno 
ograjo, od tam ga je odbilo 
nazaj na vozišče, nakar je zno
va trčil v odbojno ograjo in 
betonski propust. Vozilo se še 
ni ustavilo, ampak se je odbilo 
na levo stran ceste in na na-
brežino, kjer je z zadnjim de
lom trčilo v drog električne 
napeljave. Obstalo je v obcest
nem jarku. Voznik Danijel in 
sopotnik 19-letni Bojan Š. iz 
Zibike sta se hudo poškodova
la, drugi sopotnik, 20-letni 
Matjaž S. pa je na kraju nesre
če umrl. 

Z motorjem po 
hribu 

Na lokalni cesti izven na
selja Vrh nad Laškim se je 
11. maja zvečer zgodila pro
metna nesreča, v kateri je 
bila ena oseba hudo ranje
na. 

16-letni Dani T. iz Laške 
vasi se je peljal s kolesom z 
motorjem iz Tevč proti Vrhu 
nad Laškim. Ko je pripeljal v 
pregledni levi ovinek je zape
ljal na levo stran ceste v ti
stem hipu, ko je iz nasprotne 
smeri pripeljal voznik tovor
nega vozila 36-letni Alojz Š. iz 
Vrha nad Laškim. Dani je 
močno zaviral, pri tem pa je 
izgubil oblast nad motorjem 
in zapeljal s ceste po hribu 
navzdol. Grdo je padel in se 
hudo poškodoval. 

KL 

Vec pijanih 
Icot treznih 

v noči s petka na soboto so 
šmarski in velenjski policisti 
še posebej skrbno nadzoro
vali dogajanje v cestnem pro
metu, predvsem pa so pre
verjali treznost voznikov. Z 
alkotestom so preverili 68 
voznikov, le 2 med njimi sta 
bila popolnoma trezna, 7 pa 
jih je preizkus odklonilo. 35 
voznikom je test pokazal do 
0,5 promila alkohola v krvi, 
24 voznikov pa je dovoljeno 
mejo prekoračilo. 

KL 

Napadel 
policista 

v petek, 9. maja zvečer, je 
policijska patrulja iz Sloven
skih Konjic na Kovaški cesti v 
Zrečah ustavila Ivana J. iz 
Zreč, ki je s svojim avtomobi
lom vlekel avto v okvari. V 
pokvarjenem avtomobilu je 
sedel 40-letni Anton V. iz Bezi-
ne. Policista sta želela, naj 
Ivan opravi preizkus alkoholi-
ziranosti. S tem se ni strinjal 
Anton, napadel je policista in 
mu strgal vetrovko. Policista 
sta s skupnimi močmi napa
dalca hitro obvladala in ga 
vklenila. Anton pa se še ni 
prenehal upirati. Z intervent
nim vozilom so ga odpeljali na 
policijsko postajo in ga tam 
pridržali. Možje postave bodo 
zoper njega napisali kazensko 
ovadbo. KL 

Dve žrtvi zaradi prehitevanja 
Na magistralni cesti Arja vas-Velenje se je v četrtek, 8. maja deset minut pred 13. uro, 

zgodila zelo huda prometna nesreča, v kateri sta izgubili življenje dve osebi. 
32-letni Aleš B. iz Izole se je z osebnim avtomobilom peljal iz smeri Črnove proti Veliki Pirešici 

in v Studencah na slabo preglednem ovinku pričel prehitevati osebni avto, ki ga je vozil 23-letni 
Rok K. iz Ljubljane. Ko je Aleš prehiteval, je iz nasprotne smeri pripeljal 66-letni Florjan U. iz 
Velenja. Atomobila sta silovito čelno trčila. Florjanovi sopotnici, 78-letna Elizabeta K. in 73-letna 
Margareta Z., obe iz Velenja, sta na kraju nesreče umrli. Aleš B. je bil lažje ranjen, Florjan U. pa je 
utrpel hude telesne poškodbe. Nesreči se je izognil 21-letni Aljoša A. z Ljubečne, ki se je v 
osebnem avtomobilu peljal za Florjanom. Da ne bi trčil v avto pred seboj, je Aljoša močno zaviral, 
zavil levo in končal v obcestnem jarku, pri tem je na srečo ostal nepoškodovan. 

KL, Foto: GREGOR KATIC 
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Turška Konya je znana zlasti po plešočih derviših 

Sredi brezkončne Anatolijske stepe na 
višini 1016 metrov leži polmilijonsko mesto 
Konya. Po frigijski legendi je prav Konya 
prvo mesto, ki je bilo ustanovljeno po veli
kem Potopu. Tod so obstajale naselbine že 
7000 let pred našim štetjem. Kasneje so si 
rodovitno Anatolijo iz rok v roke podajali 
različni osvajalci, od Hetitov, Rimljanov, 
Arabcev, pa do turških Seldžukov, pod ka
terimi je Konya doživela največji razcvet. 

Seldžuki so prišli sem iz centralno azijskih 
step in v 11. stoletju prizadeli Bizantincem 
enega najhujših porazov. V 12. in 13. stoletju 
je bilo to glavno mesto seldžuškega sultanata 
in v tem času so nastale številne zgradbe, 
med katerimi so se nekatere ohranile vse do 
današnjih dni. 

V mestu se je razvila slovita sekta Mevlevi, 
znana sirom sveta po svojih plešočih dervi
ših. Tu je tudi mavzolej ustanovitelja Mevlani 
Calaleddina Rumija (1207-1273), ki je bil v 
svojem času pomemben pesnik, učitelj in 
filozof. S propadom seldžuške kulture se je 
rodilo eno izmed najzanimivejših musliman

skih gibanj. Bistvo nauka je iskanje dobrega v 
vseh njegovih pojavnih oblikah. Na tej poti 
iskanja pa je osnovno vodilo strpnost do vseh 
in vsakogar. Mevlani je obsodil suženjstvo in 
zagovarjal monogamijo. In kot simbol zavra
čanja vseh tuzemskih spon je uvedel vrtogla
vi ples dervišev, ki ga spremljajo čudoviti 
zvoki piščali. Mavzolej se nahaja v okviru 
starega samostana, kjer je bil tudi ustanov
ljen red dervišev. Najprivlačnejši del poslopja 
predstavlja stožč.asta turkizno modra kupola, 
pod katero je urejen veličasten muzej musli
manske umetnosti. V njem hranijo najstarejši 
rokopis Mevlanijevega mističnega epa Me-
snevi, oblačila in zbirko predmetov, ki so jih v 
vsakdanjem življenju uporabljali bradati der-
viši. Orožje, glasbeni inštrumenti, obleke in 
pohištvo so nameščeni v avtentičnih prosto
rih. 

Deicieta z rutami 
Notranjost Turčije je veliko bolj konserva

tivna kot turistično razvita obala in Konya 
velja za eno izmed najbolj konservativnih 
mest v državi. Tudi mlajše ženske in šolarke 
tod praviloma nosijo skrbno zavezane rute. 

V gostilnah in celo trgovinah je težko najti 
alkoholne pijače, kar v drugih predelih Tur
čije ni nikakršen problem. Do tujcev so 
domačini seveda strpni in tolerantni, le v 
času najsvetejšega meseca v življenju musli
manov, ramazana, tudi nevedne prišleke 
opozarjajo, naj podnevi ne jedo in pijejo v 
javnosti. Sicer pa v tem času vse do sončne
ga zahoda v lokalih praviloma ni moč dobiti 
hrane. 

Večina obiskovalcev nima časa niti posluha 
za vsakdanji življenjski utrip, ki je le nekaj 
ozkih uličic stran od turističnih znamenitosti 
čisto drugačen. Tu namesto prodajalcev spo
minkov, razglednic, svilenih rut in podobne 
kramarije turiste spremljajo zaupljivi pogledi 
in prijazne besede prodajalcev domačinske 
tržnice. Turški bazar je že v umetelnih turi

stičnih mestih prava paša za oči, tukajšnji, 
namenjen predvsem domačinom, pa je še 
toliko bolj zanimiv. Mimogrede te premamijo 
barvite stojnice s sadjem, začimbami ali raz
novrstnimi oreški. Če že ne k nakupu, te 
prisilijo vsaj v neusmiljeno uničevanje fil
mov. Tako slikovitega dogajanja na tako 
majhnem prostoru ni moč najti nikjer drugje, 
kot le na orientalski tržnici. Posebno zanimi
ve so ozke ulice, dobesedno natrpane z raz
novrstno kramo. Med vsem tem navideznim 
neredom pa mirno zdijo prodajalci. Nekateri 
te vabijo le s pogledom, drugi te agresivno 
ogovarjajo, tretji pa se ne pustijo motiti pri 
priljubljeni igri »tavla« (backgamon) ali pa pri 
pitju pravega čaja, brez katerega v Turčiji ne 
mine nobena prava kupčija. 

IGOR FABJAN 

Ulica v Konyi s številnimi trgovinicami. 
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Preporod ljudskega izročila 
V Rogaški Slatini so pripravili prvi slovenski festival otroške in mladinske folklore - V enem dnevu je nastopilo več kot osemsto folkloristov 

»Začeli smo s trinajstimi 
člani, zdaj jih je triindvaj
set, otroci pa se še kar želijo 
vključiti,« pravi mentorica 
folklorne skupine iz konjiš
ke osnovne šole Pod goro, 
Ingrid Slapnik. V Sloveniji 
se vse več mladih zanima za 
korenine. Na petkovi I. dr
žavni reviji ljudskih pesmi, 
plesov in običajev Pika poka 
pod goro, v Kristalni dvorani 
v Rogaški Slatini, jih je na
stopilo več kot osemsto. 

PrišU so iz Istre, z Gorenj
skega, Dolenjskega, Notranj
skega, iz Ljubljane, iz Prek-
murja ter z različnih koncev 
Štajerske, od Zgornje Savinj
ske doline do Kozjanskega, 
Ptujskega polja. Slovenskih 
Goric in Maribora. Prikazali 
so folkloro vseh slovenskih 
pokrajin, pripadniki madžar
ske in italijanske skupnosti pa 
so opozorili tudi na bogastvo 
sosednjih narodov. V času, ki 
ga živimo, ko je na pretek 
vsega mogočega, je zanimivo, 
da se najmlajši v vrtcih, os
novnih šolah in tudi v sred
njih šolah tako zelo zarfmajo 
za svoje korenine. 

Na Dobrni, od koder je priš
la osnovnošolska folklorna 
skupina, prenašajo izročilo iz 
roda v rod. Njihovo mentori
co, Marico Pasarič, je navdu
šila njena mama, Korošica, ki 
se je navduševala za petje in 
ples. V Rogaško Slatino je pri
peljala plesalce, ki so otroci 
članov odrasle folklorne sku
pine, ki jo prav tako vodi. 
Otroci, ki so se v Rogaški Sla
tini predstaviU s spletom šta
jerskih plesov, nastopajo vča
sih na Dobrni tudi za zdravi
liške goste. »Zelo se zanimajo, 
le vzpodbuditi jih je treba,« je 
povedala o delu z najmlajšimi 
Dohrnčani,. . . 

V petek, na treh dolgih 
predstavah, se je videlo, da 
mnogi plešejo, pojejo ter obu
jajo ljudske običaje iz užitka, 
ne zaradi prisile. »Mladina se 
za plese, ki prihajajo z Zahoda 
hitro navduši, nato zanimanje 
hitro tudi mine. Folklora pa 
ostaja,« pravi mentor plesne 
skupine glasbene šole iz Ra
deč, Ciril Jagrič. V šoli, kjer 
imajo oddelek za ples, balet in 
ritmiko, vsako leto poskrbijo 
za venček narodnih plesov. 
»Slovenske plese, ki so zelo 
bogati, a premalo odkriti, je 
treba ohraniti. Marsikaj lepe
ga je že utonilo v pozabo.« 
Mladi Radečani predstavljajo 
plesno znanje občasno v do
mu za starejše občane v Loki 
pri Zidanem Mostu in v zdra
vilišču Laško, v petek pa so 
bili med številnimi udeleženci 
I. državne revije ljudskih pe
smi, plesov in običajev. 

Nekatere je sram 
Takšne prireditve, kot je bil 

petkov veliki festival otroške 
in mladinske folklore, v Slove
niji doslej še ni bilo. Zanjo si 
je posebej prizadevala Dragi
ca Zvar, svetovalka Zavoda za 
šolstvo za zborovsko petje. Pr

ve državne revije ne bi bilo, če 
ne bi bilo tudi prizadevanj in 
pobude Marte Pelko, ravna
teljice I. osnovne šole v Rogaš
ki Slatini, celotnega šolskega 
kolektiva. Uradna organiza
torja prireditve sta bila repub
liški Zavod za šolstvo in sla-
tinska I. osnovna šola. 

Za takšno množično prire
ditev je potrebnih veliko raz
ličnih priprav, zakulisnega 
dela. V Kristalni dvorani je 
bilo na treh zaporednih prire
ditvah poleg več kot 800 na
stopajočih precej gledalcev. 
»Odziv je izjemen, mislim pa, 
da je bilo veliko šol premalo 
pozornih na obvestilo, ki so 
ga povsod prejeli.« Prijavilo se 
je 34 osnovnih in srednjih šol 
ter vrtcev iz vse Slovenije. 

V I. osnovni šoli Rogaška 
Slatina posvečajo plesu veliko 
pozornost. V mestnem okolju 
so se posvetih tudi modernim 
plesom, na staro dediščino 
slatinske okolice pa niso po
zabili. Mestnim otrokom je 
včasih folklora odveč, celo 
sramujejo se je. »Želimo, da 
bodo na njo ponosni. To je del 
naše kulture,« si prizadeva 
Marta Pelko. Slatinski šolarji, 
ki jih vodi mentorica Lidija 

Sinkovič, so se predstavili s 
plesi slatinske okolice. V sku
pini so plesalci, ljudske pevke 
in harmonikar. V kraju nasto
pajo včasih tudi za zdraviliške 
goste. Odkar imajo ljudje za
mrzovalne skrinje in so koline 
bolj obveznost kot pa praznik, 
vse to tone v pozabo. 

Iz bližnje okolice Rogaške 
Slatine so se za nastop prija
vili tudi otroci iz šole v Ko-
strivnici (mentor Martin 
Druškovič) ter iz vrtca v 
Kozjem (z mentorico Silvo 
Blažič). Kostrivničani si pri
zadevajo ohraniti stare ljud
ske pesmi, plese in igre, po
dobno kot najmlajši Kozjani, 
ki izdelujejq tudi preproste 
instrumente. 

Na državni reviji so bili prav 
tako fokloristi iz Spodnje in 
Zgornje Savinjske doline. Vo
diteljica folklornega krožka 
osnovne šole v Žalcu Mojca 
Zelen je v otroških letih plesa
la, nato pa se je znova navdu
šila, ko je pomagala pri fol
klorni skupini odraslih, ki jo 
vodi njen mož. V žalski šoli 
imajo folklorni krožek četrto 
leto, trenutno pa plešejo pasjo 
koračnico, veksl in rapšlo, 
plese, ki so značilni za pokra
jino pod Goro Oljko. »BiH so 

zelo dobri,« je pohvalila svoje 
učence po nastopu na parketu 
Kristalne dvorane. 

Med najlepšimi doživetji je 
bil nastop Dekliškega noneta 
Lip'ca, iz šole na Ljubnem ob 
Savinji. Deklice so prišle v 
dvorano v ljubenskih nošah, 
oblečene kot pastirice, s se
boj pa so prinesle košarice, v 
katerih je bilo sveže poljsko 
cvetje. Skupina, ki jih vodi 
mentorica Lenka Kralj, se 
posveča ljudskim pesmim z 
ljubenskega konca, ki jih po
jejo na »tretko«, triglasno. 
Med nastopom so iz prinese
nega cvetja spletale kito, na 
koncu pa so med gledalce 
razdelile šopke. Prav tako so 
podarile svoje male pesmari
ce, v katerih so zapisale ne
kaj ljudskih pesmi iz Ijuben-
ske okolice. 

Na Ljubnem je drugače kot 
v mestih, kjer se nekateri 
mladi ljudskega izročila celo 
sramujejo. Ko slišimo za Lju-
bence, se takoj spomnimo 
flosarjev in druge folklore sa
mozavestnega kraja. »Med 
mladimi je za folkloro zelo 
veliko zanimanja. Nimamo 
pa mentorjev, ki jih je v me
stih lažje dobiti,« opozarja 
Lenka Kralj, učiteljica glasbe
ne vzgoje. V kraju flesarske
ga bala so pred desetletjem 
oživili ljudsko godčevsto -
pevke iz Dekliškega noneta 
Lip'ca so hčere ali vnukinje 
teh godcev. Cita Galič jih uči 
igranja na citre, s pomočjo 
Tineta Lesjaka in Robija Zu
pana pa spoznavajo skrivno
sti diatonične harmonike. 
Deklice iz Lip'ce igrajo na 
citre (Mira Lenko se je na 
državnem citrarskem tekmo
vanju uvrstila na drugo me
sto), diatonično harmoniko 
in kitaro, pa še na glavnik ter 
lonček z žeblji. Ljubenci so s 
pomočjo Marije Makarovič 
raziskan tudi svojo narodno 
nošo. 

Mladi radi nastopajo. V Ro
gaški Slatini so imeli lepo pri
ložnost, lahko so dobili 
vzpodbudo za nadaljnje delo. 
Otroke, ki so prišli iz konjiške 
osnovne šole Pod goro, vabi
jo na predstavitev slovenske 
folklore celo na Dunaj in v 
Miinchen. Doslej se najbolj 
ponašajo z nastopi na prire
ditvi Turistične zveze Slove
nije Moja dežela - lepa, čista 
in urejena ter v počastitev 
850-letnice Slovenskih Ko
njic. 

Madžarska 
samozavest 

v Kristalni dvorani so vzbu
dili posebno pozornost števil
ni Madžari iz Prekmurja. Priš
li so iz Lendave, Dobrovnika 
in Gaberja, iz vsakega kraja po 
dve skupini. Videti je bilo, ko-
hko jim folklora pomeni, kako 
so samozavestni, ponosni na 
dediščino, ki je nikakor noče
jo izgubiti. 

Piroška Voros je nekoč ple
sala v lendavski folklorni skupi
ni Lindau, zdaj pa vodi skupini 
v enem od obeh mestnih vrtcev 
oziroma šol. V obeh skupinah 
se posvečajo le madžarski fol
klori. Zaposlena je kot vzgojite
ljica v vrtcu, od koder so se 
predstavili z igrami, ki so se jih 
nekoč otroci igrali na trati. Po 
narodnosti je Madžarka, doma 
govorijo v madžarskem jeziku. 
Pleše tudi njena hči, ki dobro 
obvlada oba jezika, sama pa je 
imela z znanjem slovenščine še 
pred leti težave. »Izredno rada 
imam madžarsko glasbo, ma
džarske narodne plese in pe
smi,« pravi Vorosova, ki za svo
jo dušo poje v lendavskem ma
džarskem pevskem zboru. Šol
sko skupino so ustanovili šele 
novembra lani, ko so prišli otro
ci, ki so se učili folklore že tri 
leta v vrtcu. Danes v mestu 
nimajo folklorne skupine z 
odraslimi člani, zato računajo, 
da bodo ti otroci nekoč njeni 
plesalci. 

Prav tako zanimiv je bil na
stop mladih Madžarov iz Ga
berja, ki so prikazali tamkajš
nje ljudske običaje. Lucazas je 
običaj, po katerem so fantje 
voščili po vasi srečo v novem 
letu. Tam, kjer jim tega niso 
pustili, so povedali kakšno 
smešno voščilo. Ta običaj so 
predstavili otroci iz vrtca, šo
larji pa so prikazali božično 
koledovanje s tremi pastirčki, 
ki hodijo z jaslicami od hiše do 
hiše ter voščijo lepe praznike. 

Na svoje ljudsko blago so 
ponosni tudi v dvojezičnem 
Dobrovniku, kjer igra na citre 
Lusta banda, ki včasih nasto
pa skupaj s pevcem Vladom 
Kreslinom (spremljajo ga na 
kaseti Pikapolonica). Za na
stop v Kristalni dvorani pa se 
je prijavila tudi dobrovniška 
folklorna skupina, ki pleše og
njevite madžarske plese. 

Mladi, samozavestni Ma
džari, so lahko marsikakšne-
mu Slovencu dober zgled. 

BRANE JERANKO 
Foto: GREGOR KATIC Iz roda v rod. V Kristalni dvorani so se predstavili folkloristi iz vseh slovenskih pokrajin. 
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Upanje pod 
pločevinasto streho 

Ubogim otrokom v Južni Ameriki lahko pomagate z botrstvom 

Ko je misijonar Ernest Sak-
sida prišel v Corumbo v Bra
ziliji, je bil šolski svetnik. Na 
delo je moral skozi barakar
sko naselje. »Pot do kapelice 
me je vodila skozi naselje 
barak, ki so bile narejene iz 
kartona in blata, s pločevina
sto streho. Iz polteme barak 
so me gledale oči mož in 
žena brez dela, pogreznje
nih v umazanijo in revščino. 
Okrog mene so vreščali otro
ci kot muhe, vpili in se sme
jali, kakor drugi otroci na 
svetu, le da so bili ti slabotni 
in podhranjeni. V očeh, ki so 
me spremljale, sem začutil 
sovraštvo. Govorile so mi: >Ti 
prihajaš iz mesta in se boš 
tja tudi vrnil. Tam dobro ži
vite, mi pa smo tu, ujeti v 
bedo.«< 

Srečeval je tudi mlade fante 
v zaporih in spoznal, da ne bi 
bili takšni, če bi imeli koga, ki 
bi jih imel rad. Porodila se mu 
je ideja o Dom Boskovem me
stu. 

Najprej so na vrhu griča, 
sredi barakarskega naselja, 
kamor so si prej upali le pro
testantski duhovniki, postavi-
h 12 zelenih barak. Kasneje 
mu je uspelo dobiti še več 

pomoči. Zrasla je velika šola s 
telovadnico, kjer se zdaj šola 
2000 otrok. Mesto imenuje 
tudi Slovensko mesto, saj ga 
je ustvari4-Slovenec, s pomoč
jo vseh tistih seveda, od kate
rih je naprosil prispevke. 
Ubogim otrokom daje popol
no oskrbo, izobrazbo in vzgo
jo. Učijo se rokodelskih pokli
cev (čevljar, električar, stroji-
lec kož...). Prekoračijo tisto 
mejo, ko si sam ne moreš kaj 
dosti pomagati; dobijo vstop
nico v boljše življenje: lažje 
dobijo boljšo službo in znaj
dejo se v svetu ljudi brez kri
minala. 

V 35 letih obstoja Dom Bo-
skovega mesta je gospod Sak-
sida zbral botrice za okrog 
1000 otrok. Največ jih je iz 
Italije. Mesto ne bi moglo ži
veti brez svojih dobrotnikov, 
na prvem mestu botric, ki 
skrbijo za otroke v času šola
nja. Ti otroci so potrebni lju
bezni, saj mnogokrat ne ve
do, kaj pomeni, da te ima 
nekdo rad. Pomen botric to
rej ni le v gmotni pomoči, 
marveč predvsem v vzgojni 
in moralni. 

Po fotografiji si izberete 
otroka, ki mu želite postati 
botrica. Prve stike navežete s 
pismi in fotografijami, počasi 

se vzpostavi tudi čustvena 
vez. Ni obvez, ni slabe volje, le 
velika hvaležnost ob vsaki po
šiljki, ki se kaže v iskricah v 
očeh tam nekje na drugi strani 
oble. Z dobljeno pomočjo 
upravlja g. Saksida in je name
njena za otrokovo obleko in 
šolske potrebščine. Ko je otrok 
bolan, gospod Saksida pomi
sli, kaj b*i v takem primeru 
naredila botrica. Otroku pri
nese piškote in pove, da mu jih 
je poslala botra. To povzroči 
veliko veselje in čudenje, kako 
njihova botrica nanje nikoli ne 
pozabi. 

Otroci vas razveselijo z roč
no izdelanimi voščilnicami, 
ki jih trikrat letno napišejo 
skupaj z očetom Saksido. Pri
ložijo fotografijo, da pokaže-, 
jo, kako so že zrasH. Dejstvo 
je, da starejši, ko je otrok, 
težje dobi svojo botrico. Ti 
otroci nimajo komu pisati ob 
praznikih in ne dobijo nobe
nega pisma... 

Nekdo jih ima 
rad... 

Ko sonce žge pločevino ba
rak, v njih ne zdrži noben pes 
več, otroci in matere pa mora
jo, ker se ne morejo kar na
prej potikati naokrog. V mno

gih primerih so očetje šli na 
delo v druga mesta. Tu niso 
zdržah, pa tudi ne vrnejo se 
več. Matere so ostale same s 
kopico otrok. Za njih ne mo
rejo skrbeti in jih pretepajo, 
zato se ti raje potikajo nao
krog, prespijo pod drevesi ali 
v ukradenem čolnu, kakor da 
bi se vrnili pod pločevinasto 
streho, kjer bodo tepeni. 
Standardna zgodba se potem 
nadaljuje s tem, da zaidejo v 

kriminal in začne se njihovo 
popotovanje po zaporih. 
Zgodba otrok iz Corumbe pa 
se lahko konča srečno, saj jim 
dajo možnost obiskovati šolo, 
ki je ni potrebno plačati, kjer 
dobijo trikrat na dan jesti in 
kjer preživijo dan. »Drugo 
mamo« najdejo v botrici, ki 
sicer živi daleč stran, vendar 
je navidezno ves čas prisotna. 
Otrok se zaveda, da ga ima 
nekdo rad, čeprav vidi to ose
bo le na fotografiji, ki jo poš
lje vsake toliko časa. Botrica 
mu piše, da naj se pridno uči, 
da naj bo priden in da ga lepo 
pozdravlja. Čeprav je pismo v 
tujem jeziku, ga otroku pre
vede g. Saksida, njemu pa os
tane pismo z dragoceno 
znamko in podoba osebe, ki 
misli nanj, ki mu priskrbi ob
leko in zvezke. Pismo ni navi
dez nič posebnega, za to malo 
življenje pa je nekaj nepojm
ljivo velikega in pomembne
ga. Ko izvejo vsebino pisma. 

tekajo z njim gor in dol po 
mestu. Nekdo mish nanje! 
Nekdo jih ima rad! 

Nekoč je pri kosilu padla 
odločitev. »Ne bom pojedla 
svojega obilnega obroka, pre
den ne storim kaj za uboge na 
tem svetu.« Neka pariška gos
pa je prebrala o Dom Bosko
vem mestu v časopisu, v kate
rega so ji zavili solato. Članek 
jo je pritegnil in zdaj je ena od 
botric. 

Če želite tudi vi postati bo
tra enemu od otrok v Corum-
bi, pišite na naslov: Ernest 
Saksida, Cidade Dom Bosco, 
79301-970 Corumba-MG, 
Brasil. 

Reveža ni mogoče prevarati 
tako, da mu daš paket hrane in 
obleke, potem pa se zapreš v 
udobno hišo. Nauči ga pisati 
in brati, da si bo znal naprej 
pomagati sam. 
MHHHMHHl BARBARA ČEH 

STRANKA SAUIVCEV 
Prvomajski prazniki so za.nami. Nekateri ste 

jih že pozabili, nekateri pa tudi ne. Vsaj tisti ne, 
ki smo prišli kakšen dan prepozno domov, kot 
se je to zgodilo vašemu uredniku, ki ni uspel 
pravočasno oddati stran(ke) šaljivcev za prejš
njo številko. Saj Bog vse odpusti, zobe dvakrat 
podari, tretjič jih pa moramo sami plačati. Na 
izletu dam za liter! Bodite zraven tudi vi, pa še 
prej nam kakšno šalo pošljite. O tem pa več 
prihodnjič. 

Danes so šale prispevali: Milka Selič iz 
Gorice, Hinko Brečko iz Celja, Marija Kro-
novšek iz Braslovč, Stane Šumej iz Šentjur
ja, Štefka Krajnc s Kozjega in Alojz Arlič iz 
Šmarja. 

Instrumenti 
še pravi čas je odšel Slave na operacijo, kajti 

prvomajske veselice bi se težko odvijale brez 
njega. Ampak pred tem pa mu ni bilo lahko. Ko 
je naprimer ležal na operacijski mizi, je zdrav
nik dejal kolegici: 

»Sestra, težak primer, kar na dan z instru
menti!« 

»Kaj?« se razburi Slave. »Hudiča, meni gre za 
življenje, vi boste pa muzicirali?« 

Jeziki 
Pa je za praznik Slave odnesel svojo obleko v 

čistilnico. Mimogrede je zbodel uslužbenko v 
čistilnici: »Mlada gospodična mi bo povedala, 
če pri vas čistijo tudi ženske jezike?« 

»Na žalost ne, ker so se nam vsi stroji pokva
rili že na moških!« 

Stenice 
Dogodek v čistilnici je le še poglobil Slavčevo 

razburjenje, kar je opazil tudi Lojz. 
»Slave, kaj pa ti tako nervozen?« 
»E, kaj, ženske! Pa še celo noč nisem zatisnil 

očesa, ker sem ležal na mrtvi stenici!« 
»No, to pa ja ni vzrok nespanja. Saj mrtva 

stenica ne grize več.« 
»To že, ampak pojma nimaš, koliko jih je 

prišlo na pogreb.« 

V gostilni 
že v prvi gostilni je bilo precej glasno in 

kolega sta si morala malce olajšati dušo. Bilo pa 
je tako glasno, da si Slave ni upal naprej. 
»Pojdi ti, pa poglej, kako je notri.« 

Korenjak Lojz je seveda ubogal in že čez 
minuto je »priletel« ven. 

»Ti, ajegužva?« vpraša Slave. 
»Ne, sem bil takoj na vrsti.« reče Lojz, ki je 

predlagal, da se tokrat izogneta gostilni in se 
udeležita slavja na Gričku. 

Na Gričicu 
Na Gričku pa je bilo veselo kot le kaj. Pa si 

korenjaka naročita litrček in pričele so »padati« 
šale. 

Vic I. 
Prvo šalo je povedal Slave. 
»Pijanček, kadilec in topli bratec so šli na 

preventivni zdravniški pregled. Vsi trije so bili 
zasvojeni. 

Po opravljeni kontroli so se dobili v bližnjem 
bistroju na klepetu. Pa je potožil pijanček: 
>Zdravnik mi je rekel, sedaj pa mora biti konec s 
tvojim pijančevanjem. Še kozarček, pa bo po 
tebi. Jaz pa le mislim, da poleg stotine sodov, ki 
sem jih v življenju izpraznil, moje smrti ne 
more povzročiti en kozarček.< 

Tudi kadilec je imel pripombe na diagnozo: 
>Meni pa. je prepovedal kajenje. Rekel mi je, še 
eno cigareto, pa te bo vzelo. Tako sem se odločil, 
da bom pokadil še zadnjo cigareto, nato pa 
prenehal.< 

S tresočo roko je potegnil škatlico iz žepa,, pri 
tem pa mu je cigareta padla na tla. Ravno jo je 
hotel pobrati, ko zakriči topli bratec: >Nikar ne 
pobiraj cigarete, če nočeš, da bomo vsi trije 
mrtvi.« 

Vic 11. 
Pade še en liter in Lojz pripoveduje: 
»Žena pride pred nebeška vrata in reče: >Iš-

čem pokojnega moža, ki je umrl pred dvema 
tednoma. Bolj majhen je in z brki.< 

>Takihje pri nas veliko,< pravi Sveti Peter, >ali 
ima kakšno posebnost?< 

Žena se spomni: >Da, rekel je, da se lahko za 
•vsakokrat, ko je nezvest, v grobu obrne.< 

>Aha, že vem, tega imamo pri nas za ventila-
tor!<« 

Nic vec vicev 
In tako pade še en liter Bolj ga pijeta, bolj sta 

šaljivca žejna. 
»Ti, meni se tole malo čudno zdi,« reče Slave 

Lojzu. »Jaz sem vse bolj žejen.« 
Pa pogleda Lojz steklenico, jo obrača in ogle

duje nalepko. 
»Glej, Slave. Tu piše, da je vino suho.« 
»No. saj se mi je zdelo - barabe, pokvarjenci 

nam prodajajo zrak za vino...« 

KUPON 

Najbolj sem se nasmejal šali: 

Moj naslov: 

V misijonu Ernesta Sakside z otroci-skavti. 

V razgretih pločevinastih hišah v Corumbi še psi ne zdržijo. 
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»V srcu sem še vedno D.J.« 
DJ. Bobo po nastopu v Mariboru in pred ljubljanskim koncertom 

D.J. Bobo je pred kratkim 
gostoval v slovenskem televi
zijskem showu »Planet in« 
že tretjič, prav kmalu, na
tančneje 16. junija, pa si bo
ste lahko ogledali njegov pr
vi koncert pri nas, v Hali 
Tivolu v Ljubljani. Njegovi 
velik hiti so »Freedom«, »Ta
ke Control«, »There is a 
party«, »Everybody«, »Pray« 
in še veliko drugih. Na zad
njem LP pa je velika uspešni
ca »Respect yourself«, uspe
šen pa je tudi zadnji single, 
ki je izšel pred kratkim, »It's 
my life«. 

V o d i t e l j a o d d a j e l l e y , M r . 
DeeJay, ki jo lahko poslušate 
vsak petek ob 20. uri na valo
vih Radia Celje, sva si ogledala 
njegov nastop 2. maja v Mari
boru in se z njim tudi pogovar
jala. 

Kolikokrat si že bil v Slove
niji in kaj misliš o sloven
skem občinstvu? 

Zdaj sem tu tretjič, občins
tvo pa je popolno. Čudoviti so. 
Mislim, da sploh ni razlike 
med slovenskim, nemškim ali 
švicarskim občinstvom. Slo
venci so zelo sproščeni in pro
fesionalni, predvsem pa so mi 
všeč njihovi odzivi. 

Ali sam pišeš svoje pesmi? 
Da, vse pesmi pišem sam, 

skupaj z Oxelom Breitnom. 
Kaj pa koreografija? So to 

tvoje ideje? 
Temnopolti plesalec Curtis 

pripravi vso koreografijo. 
Tvoje pravo ime je Rene 

Bauman. Zakaj si se odločil 
za umetniško ime D.J. Bobo? 

Včasih sem delal v klubu 
kot D.J.. Že prej so me prija
telji kUcaU Bobo, to je bil moj 
vzdevek. Ko pa sem začel de
lati, so me začeU klicati D.J. 
Bobo. 

Kaj pa v zasebnem življe
nju, si še vedno D.J., ali ni 
več časa za to? 

Ne, nisem več D.J., pa ne 
zaradi časa. Mislim, da so 
današnji D.J. tudi producen-
ti in tudi sam sem pred peti
mi leti začel producirati 
glasbo. Še vedno imam do
ma svojo mešalno mizo. Saj 
sta videla moje oči, ko sem 
videl zadnji svoj single »It's 
my life«, ki si ga prinesel s 
seboj. Ha, ha, ha... V srcu 
sem še vedno D.J. 

Kako se je začela tvoja 
glasbena kariera? 

ZaCel sem kot breakedan-
cer. Ples je nekaj, na kar sem 
vedno mislil in vzor so mi bile 
stare hip-hop skupine. 

Kateri izvajalec je bil tvoj 
največji navdih? 

Veliko izvajalcev mi je všeč. 
Rad poslušam Eltona Johna, 
Michaela Jacksona, s katerim 
smo lani septembra nastopali 
na HIStory svetovni turneji. 
Bilo je zelo lepo. 

Kakšen je Michael Jack-
son zasebno? 

Pravzaprav ga zasebno ne 
poznam. Rekel je, da mu je 
všeč moja glasba in jaz sem 
rekel hvala in to je bilo to. 

Katera je najlepša stvar, ki 
se je kdaj zgodila v tvojem 
življenju? 

Mislim, da je dobra stvar to, 
da je moje zdravje v redu in da 
lahko prinesem toliko dobrih 
stvari v življenja drugih ljudi. 
To je najbolj pomembno. 

Imaš kakšen hobby poleg 
glasbe? 

Da, šport. Rad imam smu
čanje, snovvboard, nogomet, 
badminton. Res imam rad vse 
športe. 

Katera zvrst glasbe ti je 
všeč? 

Pravzaprav je to zelo široko 
področje. Včasih imam rad 
hip-hop, včasih funk, soul. 

jazz, house, techno, rave... 
vse. Samo ob pravem času 
prava zvrst. 

Koliko vaj potrebujete za 
nastop? 

To, kar smo naredili danes, 
ni tako veliko, toda, kar bomo 
narediU šestnajstega... Za 
World emotion turnejo smo se 
pripravljali eno leto, da smo 
pripravili vse tako, kot boste 
lahko videU 16. junija v Ljub
ljani. Ta nastop je mešanica 
'̂ '̂̂ d konce r tom in musicalom. 

MOJCA MIRNIK 
MMMiD.J. ROBBY JELEN 

Avtorja intervjuja z D.J. Bobom. 

D.J. Bobov podpis za bralce 
Novega tednika. 

Slavko Avsenik na 
Alpskem večeru 

Enajsta ponovitev Alpske
ga večera na Bledu, ki je bila 
10. maja, se ni kaj dosti raz
likovala od vseh prejšnjih 
podobnih koncertov. Nasto
pilo je veliko ansamblov (le
tos je željo po nastopu izra
zilo kar 58 skupin!), tako da 
so skoraj vsi, razen gostite
lja Alpskega kvinteta ter Al-
fija Nipiča s svojimi muzi-
kanti in Franca Miheliča, 
zaigrali samo po eno sklad
bo. Med koncertnimi »abo-
nenti« je nastopilo tudi ne
kaj novincev, vsi skupaj pa 
so pripravili simpatičen ve
čer, ki bi bil še boljši, če bi 
igrali v živo. Z dvema točka
ma sta se predstavila tudi 
imenitna šaljivca. Strašna 
Jožeta (Jože Krajnc in Jože 
Robida). 

Prvič se je javno v novi za
sedbi predstavil Alpski kvin
tet, pri katerem igra klarinet 
Franjo Maček iz Laškega. Od 
prejšnje zasedbe so ostaU 
vodja in kitarist Jože Antonič 
(tudi med najbolj zaslužnimi 
za uspel Alpski večer), basist 
in bas kitarist Jenez Per, sicer 
župan Mengša in po novem 
tudi poslanec državnega zbo
ra ter harmonikar Edi Semeja. 
Alpski kvintet se ni predstavil 
samo z novo zasedbo, ki bo 
delovala neprofesionalno, 
ampak tudi z novimi, prijetni
mi skladbami. 

Pri ostalih ansambhh smo 
na žalost slišali veliko starih 
skladb, kar je po svoje velika 
škoda. S Celjskega sta zaigrala 

CIK z novim pevskim parom 
in vsaj na Bledu z novim due-
tom trobente in klarineta ter 
Jože Bohorč s prijatelji. An
sambel Igor in Zlati zvoki je 
nastopil brez klasičnega due-
ta, ker že dalj časa nima pev
ca, ampak je bila na odru sa
mo pevka, ki ji je s »playbac-
kom« pomagal Igor Podpečan. 
Največ aplavza so doživeli do
mači, gorenjski ansambli, ki 
so jih spremljale cele skupine 
glasbenih navijačev. Med nji
mi je bilo tudi petdeset članov 
abonmaja polk in valčkov iz 
Laškega, ki pa so z aplavzom 
nagradili vse, ki so bili dobri. 

Vrhunec Alpskega večera je 
bil nastop legende slovenske 
domače narodnozabavne 
glasbe, Slavka Avsenika, ki je 
zaigral skupaj z ansamblom 
Gašperji, s katerimi uspešno 
prepeva Vera Soline. Jože An
tonič, vodja Alpskega kvinte
ta, je začel pogovore z Avseni-
kom ob otvoritvi dvorane pri 
Jožovcu v Begunjah. Avsenik 
je držal obljubo, prišel in zai
gral ter požel aplavz, ki je 
dodobra stresel sicer močno 
ledeno dvorano na Bledu. 

Alpski večer je znova potr
dil, da je pravi praznik doma
če zabavne glasbe, ki bolj kot 
katerakoli podobna prireditev 
privabi ljubitelje glasbe iz Slo
venije in tudi tujine. In še 
posebnost objavljene fotogra
fije: ob čestitkah Jožeta Anto-
niča (desno) Slavku Avseniku 
je bil zraven samo avtor zapi
sa in fotografije. 
MMHHMMMMi TONE VRABL A veš, kaj mislim? 

VVelIblott pripravlja nov album 

Skupina VVelIblott pri
pravlja novo kaseto in CD z 
naslovom »A veš, kaj mi
slim?«. Za takšen naslov so 
se odločili, ker pravijo, da ko 
jih enkrat poslušaš, veš, kaj 
mislijo. Vse skladbe so že 
pripravljene, kljub temu pa 
so se odločili, da svoj nov 
izdelek izdajo na nosilcih 
zvoka septembra. 

V prvi zasedbi skupine 
Wellblott, ki je začela pred 
štirimi leti, so bili vsi iz istega 
kraja, iz Vuzenice. Potem pa 
so prišli novi člani, stari so šli, 
tako da so zdaj v skupini trije 
Korošci in en Štajerc. 

Koliko časa je nastajala 
vaša nova plošča? 

Nekaj dni v avgustu in v juli
ju. To so bih zelo luksuzni dne
vi. Dali smo namreč vse naše 
prihranke, da smo lahko nor
malno živeli. Ko snemaš CD, 
namreč ne moreš živeti slabo. 

Največji hit skupine je 
skladba Čebelica Maja. Od 

kot ideja za priredbo prav te 
skladbe? 

Večno vprašanje, večna zaga
ta, kdo je dal idejo. V bistvu se je 
porodila kar sama od sebe. Ko
mad je bil najprej namenjen bolj 
za zabavo kot zares, igrali smo 
ga samo v živo na koncertih in 
naletel je na tako dober odziv, 
da smo ga sklenili posneti tudi v 
studiu. Za to skladbo smo, zara
di odličnega odziva, posneli tudi 
videospot. Skladba ima pozitiv
no energijo, nostalgijo. 

Bo tudi na novem CD in 
kaseti kakšna priredba? 

Ne. Razen Čebelice Maje, ki 
je iz prve kasete. 

Kdo piše besedila in glasbo? 
Vse delamo sami. Matjaž 

dela večinoma glasbo, besedi
lo pa delamo Uroš, Mate in 
Matjaž. Največ skladb nastaja 
na avtobusu. Takrat smo bolj 
slabo razpoloženi, pa imamo 
več idej. Če ne bi bilo avtobu
sa, ne bi bilo naše glasbe. 

SIMONA BRGLEZ 

študentski servis Celje 
Miklošičeva 1, 3000 Celje 
Tel.: 063/442-523, 
Tel.&Fax: 063/483-522 

nudi svojim članom NOVOST -
UGODNOSTI IN POPUSTE 

* VSTOPNICE za vse kinopred
stave Celjskih kinematografov -
380 SIT za vstopnico. 
* VSTOPNICE za rekreacijo v Go
lovcu: bazen 400 SIT, savna 600 
SIT, bazerv&savna 800 SIT, kegljiš
če 500 SIT, tenis (8-15) 250 SIT, 
tenis (ostali ternnini) 500 SIT. 
* VOZOVNICE za Izletnikove av
tobuse: UUBUANA 399 SIT, 
MARIBOR 379 SIT 
* FOTOKOPIRANJE na JVlikloši-
čevi 1: A4 7 SIT, PVC spiralna 
vezava 120-200 SIT 
Člani pa si lahko na ŠSC uredijo 
tudi izredno ugodno počitnikova-
nje v Dalmaciji. 
Informacije: 442-523, 483-522, 
http://wwwf.klut>-scr.si, infotermi-
nali v enotah Banke Celje. 

KLUB ŠTUDENTOV C E U S K E 
REGIJE organizira: 
* rock'n'roll koncert »za 
MLADINSKI CENTER«, 10. maj 
1997, v Golovcu, PSIHOMODO 
POP, LET 3, Ml 2, idr, predpro-
daja kart na ŠSC (1000 SIT), 
prodaja na dan koncerta (1.500 
SIT), s člansko izkaznico-10% 
popusta. 
* tradicionalni rock'n'roll festi
val, 24. maj 1997, na Gričku. 
* redna rekreacija ob petkih, v III. 
osnovni šoli Celje. 
* redno kolesarjenje ob sobotah, 
ob 13. uri na avtobusni postaji 
Lava. 

Codogast jezi sosede in žaga 
Glede na pomanjkanje 

prave rock-metal scene v Sa
vinjski dolini, lahko reče
mo, da je skupina Codogast 
pravo olajšanje in prinaša 
pravo glasbo za ušesa nado
budne, težkometalne glasbe 
pričakujoče mladine v teh 
koncih. 

Basist Andrej Galjot, kita
rist in pevec Igor Košak, bob
nar Grega Dolinšek in kitarist 
Peter Steblovnik so se odločili 
in ustanovili skupino ne samo 
zato, da bi jezili sosede in raz
ganjali okoliške pse in mačke, 
pač pa predvsem zato, da bi 
združili svoje glasbene intere
se. Skupina je nastopila na šte
vilnih koncertih in prireditvah 
kot so denimo Miš- maš ročk 
žur v Grižah, Rockfest v Bar-
Flyu, v diskotekah Štuk v Ma
riboru, Palma v Ljubljani... 
Lastnih skladb imajo že preko 
trideset, za besedila pa skrbi 

basist Andrej. S svojo glasbo 
želijo opozoriti predvsem na 
težave mladih. Glede na njihov 
mladost, izredno svež in ui
gran scenski nastop, je jasno, 
da bo o njih še slišati. Že v 
kratkem napovedujejo izid ka
sete in kompaktne plošče, vse 
skupaj pa bo po besedah spon

zorja skupine, Ivana Steblov-
nika, kmalu moč videti in sU-
šati tudi na nekaterih televizij
skih postajah. In kaj pomeni 
inje polzelske skupine Codo
gast? Nič posebnega. Sestavlje
no je iz začetnih črk priimkov 
članov skupine, sUši se pa čisto 

http://wwwf.klut%3e-scr.si
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GLASBENI EX-PRESS 

Nekateri največji ameriški 
tabloidi so prejšnji teden ob
javil vest, da je MADONNA 
dala na čevelj svojega ljubim
ca in očeta svoje hčerke Lour-
des. Lepi Carlos Leon seveda 
ni odšel praznih rok - v zame
no za obvezo, ki jo je seveda 
potrdilo sodišče, da nikoli ne 
bo zahteval skrbništva za 
Lourdes, je od Madonne 
menda dobil kar pet milijo
nov dolarjev. 

GARY BARLOVV, nekdanji 
član fantovske zvezdniške 
zasedbe Take That, je iz prve
ga mesta angleške lestvice 
single plošč izrinil pop kralja 
Michaela Jacksona in njegovo 
najnovejšo uspešnico »Blood 
On The Dance Floor«. Garyu 
"je ta podvig uspel s skladbo 
»Love Won't Wait«, pod kate
ro se je kot avtorica besedila 
podpisala Madonna. Prvi al
bum Garya Barlovva bo izšel 
konec maja pod naslovom 
»Open Road«. V kratkem bo 

luč sveta ugledal tudi prvi LP 
izdelek Robina Williamsa (ex-
Take That), njegov drugi sin
gle »Old Before I Die« pa se 
prav te dni poslavlja z britan
ske lestvice. 

Med novostmi, ki bodo te 
dni pretresle evropske lestvi
ce, velja omeniti še najnovejši 
single »Starring At The Sun« 
irskih superzvezdnikov U2, 
tretji single »Everyday« s tret
jega albuma »Travelling Wit-
hout Moving« funky benda 
JAMIROQUAI in pa četrti sin
gle »Star People« z lanskega 
LP-ja »Older« GEORGEA MIC
HAELA. Britanska javnost pa 
še vedno nestrpno pričakuje 
izid nove single plošče brit-
pop prvakov OASIS. Založba 
Creation bo »malo ploščo« s 
skladbo »D'You Know What I 
Mean« objavila šele 7. julija, 
album »Be Here Now« pa se 
bo na trgovinskih policah 
znašel konec poletja. 

MICHAEL JACKSON se z 
novo ploščo »HIStory - Blood 
On The Dance Floor« spet 
odpravlja na veliko svetovno 
turnejo, ki jo bo otvoril s 
koncertom v nemškem me
stu Bremen. Vstopnice za ve
čino koncertov evropskega 
dela turneje so že razproda
ne, doslej pa so jih največ 
pokupili Parižani (50.000) in 
si s tem »prislužih« dodaten 
Jacksonov koncert. Michael 

naj bi avgusta nastopil tudi v 
Sloveniji na hipodromu v 
Stožicah. 

Danes bo v ljubljanskem 
klubu B-51 skupni koncert 
velenjske heavy-metal skupi
ne ALCOHOLLICA in primor
skih težkorockerjev REVOL
VER. Slednji,.so pred nedav
nim v samozaložbi objavili 
svoj prvenec »Revolver si
stem«, s svojim debitantskim 
izdelkom pa se bodo kmalu 
lahko pohvalili tudi mladi Ve-
lenjčani. 

V okviru Evropskega mese
ca kulture se bo na ljubljan
skih odrih zvrstilo cel kup 
eminentnih domačih in sve
tovno znanih glasbenih us
tvarjalcev. Med bolj »populi-
stično« usmerjenimi nastopi 
bo največ zijal zagotovo pri
vabil skupni koncert »trojice 
velikih« - Zorana PREDINA, 
Petra LOVŠINA in Vlada 
KRESLINA - v ljubljanskih 
Križankah v torek, 27. maja. 
Na taistem prizorišču se bo 
slab mesec dni kasneje zgodil 
še en velik koncertni dogo
dek - v Ljubljano namreč pri
haja legendarni kanadski folk 
rocker NEIL VOUNG, ki bo ob 
spremljavi famoznih Crazy 
Horse preigraval uspešnice, 
ki jih je nanizal v svoji skoraj 
tri desetletja dolgi glasbeni 
karieri. 

An^eški tehno artisti 
UNDERVVORLD skupaj z Mic-
haelom Stipeom, pevcem po
pularne ameriške zasedbe 

R.E.M., pripravljajo eno iz
med skladb, ki se bodo konec 
tega leta znašle na soundtrac-
ku filma »Batman And Ro-
bin«. 

V soboto, 17. maja, bo v 
najstarejšem celjskem klubu 
Kljub koncert grosupeljskih 
alternativcev DICKV B. HAR-
DY. Pevec Niko Novak, kita
rista Igor Štupnik in Tomaž 
Lužar ter bobnar Klemen Se-
lan bodo Celjanom premier-
no predstavili svojo novo 
ploščo. 

KUD Zgaga iz Litije v sode
lovanju z Radiem Študent le

tos spet pripravlja »tradicio
nalni« dvodnevni 2. ročk festi
val ZGAGA ROČK FESTIVAL. 
Organizator vabi neznane in 
neuveljavljene ročk skupine, 
da do 25. maja na naslov KUD 
Zgaga, p.p. 24, Litija, pošljejo 

demo posnetke, podatke o 
skupini in kontaktni naslov. 
Upoštevali bodo le prijave 
skupin, ki igrajo »čisti« ročk, 
metalci, funk-metalci in pop 
rockerji torej odpadete. 

STANE ŠPEGEL 

SPICE GIRLS so z cola-gigantom Pepsi podpisale več mihjonov težko pogodbo. Pepsi bo 
odslej sponzor vseh koncertov kvinteta Spice Girls, »dekleta s pravo mešanico začimb« pa se 
mu bodo oddolžila tako, da bodo svoj najnovejši single brezplačno odstopile vsem, ki bodo 
prihodnji mesec v Veliki Britaniji kupili zaboj te popularne osvežilne pijače. 

20 VROČIH RC 

Nemški dance trio MR. PRESIDENT se bo po izjemo 
uspešni lanski plošči »We See The Same Sun«, ki je bila tudi 
ena izmed najbolje prodajanih licenčnih izdaj pri nas, kmalu 
spet vrnil na lestvice. V začetku prihodnjega meseca se bo na 
single formatu namreč znašla v stilu njihove lanske uspešnice 
»Coco Jamboo« narejena poletna plesna poskočnica »Jojo 
Action«, konec avgusta pa bo založba WEA na trg lansirala 
tudi njihov novi album »Night Club«. 

VRTIUAK POLK IN 
VALČKOV 

1. PTIČICA-ANS.EKART (4) 
2. RAD IMEJ VSE UUDI-ANS. BRANETA KLAVŽARJA (3) 
3. ZA OČETOV PRAZNIK-PTUJSKIH 5 (7) 
4. PESMI ZA DEKLETA-SUVČEK (5) 
5. KOMU JE MAR ZA LETA-DAN IN NOČ (2) 
6. KO AJDA SPET ZACVETI-ANS. PETRA FINKA (3) 
7. TA PRIMORSKA BURJA-MODRI VAL (2) 
8. SLOVENSKAPOLKA-SLOVENSKIKVINTET (4) 
9. NAŠE VESEUE-SVETLIN (1) 

10. POMLAD SE IGRA - MONIKA IN ALENKA HERIČKO 

PREPtOGAZAlISTVICO; 
BREZ GOSTILNE NI ŽIVUENJA - ANS. JOŽETA ŠERUGE 

SVETVTEMI-ROKONDO KVINTET 

Nagrgjenca: Zlatko Semrov, Kraigherjevo 6, Celje 
Vesno Kolorič, Rimska 4, Loško 

Nograjenca dobita kaseto na oglasnem oddelku Radia Celje 

KUPON 
Vrtiljak polk in valčkov: „ 

Izvajalec: 

Ime in priimek: 

Naslov: 

GLASBA JE ŽIVLJENJE 

Ljubezen v pesmi 
življenje brez ljubezni je 

kot leto brez pomladi, pravi 
ruski pregovor. Najlepši 
pomladanski mesec pa je 
maj, ki je tudi mesec ljubez
ni in kar ne moremo mimo 
Tofove zakladnice realno re
volucionarno ljubezenske 
poezije. 

Zjutraj ne jem, 
ne čutim potrebe, 
ko sem tako 
zaljubljen v tebe! 

Opoldne ne jem. 
Res ne. 
Ker sem zaljubljen 
še pa še. 

Zvečer ne jem, veš; 
ker sem zaljubljen 
do ušes. 

Ponoči sem drugačen. 
Ponoči ne ljubim, 
ker sem tako 
hudičevo - lačen... 

Glasbena 
anekdota 

Francoski pevec Louis Lab-
lache je po vsem svetu doživ
ljal uspeh za uspehom. Po 
koncertu v windsorski palači 
je angleška kraljica podarila 
pevcu zlato tobačnico. 

»Hvala!« je dejal Lablache, 
»sprejmem jo z največjim ve
seljem, čeprav jih imam. že 
tristo petinšestdeset... po eno 
za vsak dan v letu.« 

»Tole boste imeli za prestop
na leta,«, je odgovorila kralji
ca. 

Simona H2O 

Poslušalci oddaje Glasba je življenje ustvarjajo propagandni 
slogan za naravno mineralno vodo EDINA. 

Kolinska 

Maj je mesec ljubezni, 
le EDINA te lahko ozdravi tudi take bolezni. 

Sonja Perko, Koper 

LESTVICE TUJINE 
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Družinsko veselje 
Vsi si želimo lepih odnosov 

v družini. Otrok si želi čimveč 
topline in lepih trenutkov v 
svojem domu. Gotovo si tega 
želite tudi starši. V vsaki dru
žini je veliko lepega, samo 
včasih je treba to odkriti, saj 
smo vsi navajeni najprej iskati 
slabo. Skupaj bi nam lahko 
bilo lepše. S pomočjo te anke
te želimo »to lepše« poiskati! 

Tako se je glasil uvod ankete, 
ki smo jo izvedli v 7. d razredu. 
Rezultati ankete po posamez
nih vprašanjih pa so: 

1. Kdaj se najbolje počutiš v 
svoji družini? 

8- ko smo skupaj 
4- ko smo srečni in se imamo 

radi 
3- ko smo vsi doma in se ne 

kregamo 
3- ko se zabavamo 
2- ko so prazniki 
2- vedno 
1- ko smo na počitnicah 
2. Koga v družini imaš po

sebno rad? 
16- vse 
4- mamico 
2- svojo žival 
1-dedka 
3. Ali imate hišne ljubljence 

in kdo si jih je želel? 
15- da (11-jaz, 4- drugi) 
8- ne 
4. Kdaj ste v družini najbolj 

veseli? 
6- ko smo skupaj in se imamo 

lepo 
4- ko skupaj preživljamo pro

sti čas in se posvetimo drug 
drugemu 

3- ko so prazniki 
3- kadar se razumemo 
3- ko komu kaj uspe 
2- ko gre vse po načrtih 
1- ko gremo skupaj na izlet, 

potovanje 
1- vedno 
5. Kaj počnete skupaj kot 

družina? 
13- hodimo na izlete, počitni

ce 
7- se zabavamo 
3- se igramo 
6. Ali se vam zdi pomem

bno, da družina skupaj praz
nuje praznike, kot je npr. bo
žič? 

23-seveda 
7. Ali se vam zdi pomem

bno, da praznike preživite s 
svojimi otroki? 

23-seveda 
8. Kdaj ste najbolj ponosni 

na svojega otroka? 
6- vedno 

5- ko dobi lepo oceno 
5- ko je priden 
4- kadar naredi kaj koristnega 
1- kadar iz pravega kota gleda 

na življenje 
1- kadar se mu uresničijo že

lje 
1- ko je sam ponosen nase 

NINA DOLINŠEK, 
LAURA DEBEVC, 
BOJAN SKLEPIČ, 

BERNARD LOZIČ, 
DARKO ŠKRBIČ. 

HELENA GREGIČ, 
7.d OŠ Žalec 

Ali smo 
gostoljubni? 

Lani smo v turističnem 
krožku izvajali ankete. Z anke
tiranjem smo želeli ugotoviti, 
kaj menijo naključno izbrani 
Laščani, gostinci in gostje o 
gostoljubnosti kraja in njego
vih prebivalcev: 

Gostje: ker smo večino go
stov anketirali v Zdravilišču 
Laško, je bilo vehko odgovo
rov podobnih, npr., da so v 
Laško prišli zaradi bolezni, da 
so prvič tukaj. Kraj se jim zdi 
dovolj zanimiv, vendar pa z 
znamenitostmi mesta in okoli
ce niso dovolj seznanjeni. Tu
di ponudba hrane je tipična za 
naše kraje, vendar pa pogreša
jo zabavo. S čistočo so zado
voljni, pogrešajo pa parkirne 
prostore in predvsem mir pred 
»glasnim prometom«. 

Domačini: anketirani do
mačini so bili precej neenotni. 
Kraj se jim zdi privlačen za 
turiste, menijo pa, da turiste 
privabljajo predvsem grad, 
zdravilišče, zgodovinske zna
menitosti, cerkev, izletniške 
točke in prireditev Pivo in 
cvetje. Turizmu bi dajal (po 
njihovem mnenju) večji zaslu
žek odprti bazen, kmečki turi
zem, zabave, disko in kino. Za 
razvoj turizma naj bi skrbeli 
prebivalci, turistično društvo, 
občina in razna podjetja. Veli
ka večina si pod pojmom go
stoljubje predstavlja prijaz
nost ljudi, lepe besede, dobre 
hotele in domačnost. 

Gostinci: tudi gostinci me
nijo, da je kraj privlačen za 
turiste, da pa turisti niso do
volj seznanjeni z znamenitost
mi mesta. Na vprašanje, ali 
dovolj skrbimo za turizem, so 
zanikali. Za boljši turizem bi 

morali zgraditi nov hotel z od
prtim in zaprtim bazenom, 
poskrbeti pa bi morali tudi za 
mlade (kino, disko). Ko smo 
jih vprašali, ali menijo, da so 
dovolj gostoljubni, so bili vsi 
mnenja, da moramo to vpraša
nje zastaviti njihovim gostom. 

Zaključek: člani turistične
ga krožka razmišljamo o turiz
mu več in drugače, zato smo 
prepričani, da bi se še tako 
dobra stvar lahko izboljšala. 
Te stvari bi bile: urediti in oči
stiti okolico, organizirati po
hode, vodniško službo in 
opremiti izletniške točke, po
nuditi več prostora za šport in 
organizirati športne priredi
tve, urediti gostinske lokale in 
popestriti ponudbo hrane, 
zgraditi zunanji bazen, kino, 
disko, trgovine in butike, po
skrbeti za boljše informacije o 
zanimivostih in prireditvah. 
Laško ponuditi tudi tujcem in 
izboljšati vljudnost do njih, 
urediti promet, pozimi pa oči
stiti sneg na ulicah. 

Člani turističnega krožka 
OŠ Primoža Trubarja Laško 

Moj očka 
v zgodnjem otroštvu je bil 

moj edini in največji vzornik 
očka Roman. Zdel se mi je velik 
in močan, tako da sem se v 
njegovi bližini vedno počutil 
varnega. Občudoval sem ga pri 
igranju tenisa, rokometa in ko
šarke ter z odprtimi usti sprem
ljal njegovo vratolomno smuča
nje in skoke v vodo. Vedno sem 
si želel biti tako dober kot on. 

Tudi danes ima očka rad 
šport, vendar ima zanj bolj ma
lo časa. Odgovorna in zahtevna 
služba mu vzameta veliko časa 

in energije. Ko pride domov, rad 
ob popoldanski kavi poklepeta 
z mamico, ali pa se s Skanom 
odpravi na daljši sprehod ob 
Savinji. Seveda pa se nikakor 
ne more upreti mojim pozivom 
na dvoboj v košarki in tenisu. 
Ne more in ne more se sprijaz
niti s porazom, ki v zadnjem 
času niti ni tako redek. Kadar 
mu pri igri ne gre, uporablja 
besede, ki bi jih celo ta list 
težko prenesel, jaz pa uživam. 
Svoj delež k temu prispeva tudi 
mamica s kakšno pripombo o 
odvečnih kilogramih. Seveda 
na vse skupaj hitro pozabimo 
in spet smo prijatelji. Moj očka 
je prijazen, dober in pozoren. 
Rad ima naravo in gledališče. 
Vesel je mojih uspehov v šoli, a 
tudi če mi ne gre, vedno najde 
pravo besedo vzpodbude. 

Čeprav je do ljudi zelo prija
zen, pozabi na ves bonton, ko 
ob cesti zagleda policista, ki 
ustavlja vozila. Dober, pozoren 

in hitre jeze, ja, tak je moj 
očka. 

ROK VODOVNIK, 7. b 
OŠ Žalec 

Srečanje s 
Primožem 

Suhodolčanom 
2. aprila smo imeli pogovor 

s Primožem Suhadolčanom. 
Pripovedoval nam je o dedkovi 
kokoški in jo opisal, kakšna je. 
Predstavil nam je knjigo Ko
šarkar naj bo. Povedal je, da 
nastopajo enake osebe tudi v 
novi knjigi, ki se imenuje Ko
lesar naj bo. Potem smo mu 
zastavljali razna vprašanja. 
Odgovarjal nam je na šaljiv 
način. Pogovarjali smo se tudi 
o ljubezni in se vehko smejaU. 
Bilo je lepo in zanimivo. 

BLAŽ DEŽELAK, 3. b 
OŠ Laško 

Mamica 
Najina mamica je bogata, 
čeprav nima kupov zlata, 
je srečna in vesela, 
ker mene in sestrico ima. 

Vsako jutro, ko vstane, 
že polna energije je. 
ko naju prebuja iz mehke postelje. 

Midva pa bi še kar spala 
v mehki postelji 
in mamica nama žuga: 
»Otroka, takoj vstati!« * 

Ko še vsa zaspana vstaneva, 
si oči pomaneva, 
nato natakneva si hlače 
in zaželiva si pijače. 

V kuhinji naju že topel zajtrk čaka, 
mehke žemljice in vroča čokolada, 
ki ga mamica pripravi 
in na mizo ga postavi. 

Nato naju zapelje v šolo, 
kjer učiva se veselo 
ter nabirava si znanje, 
za bodoče najino življenje. 

Vsako popoldne nama pravi: 
»Otroka, učita se modrosti. 
da bosta zmogla vse težave v prihodnosti!« 

Ko zvečer naju v posteljo pospremi, 
sladko zatisneva utrujene oči 
in sanjava o najini dobri mamici. 

ALEŠ ZELIČ, 6.C, 
OŠ Pranja Malgaja, Šentjur pri Celju 

ZANIMIVOST 
Agnelli zbolel 

Sina lastnika avtomobilske 
družbe Fiat in direktorja ene 
od njenih podružnic Giovan-
nija Alberta Agnellija so na 
hitro odpeljali v Ameriko, 
kjer ga bodo operirali, saj so 
mu ugotovili raka na želod
cu. Menda bolezen še ni pre
več napredovala, tako da bo 
operacija še možna. Mlajši 
Agnelli se je naprej hudo 
prestrašil, ko je zvedel za 
svojo bolezen, zdaj pa že za
trjuje, da bo že poleti prišel 
povsem k sebi. Sicer imajo 
Giovannija Alberta Agnellija 
za naj resnejšega kandidata 
za novega predsednika Fia-
tovega koncema. 

Rust se bo drugič 
oženil 

Na nemškega pilota Matt-
hiasa Rusta smo že skoraj 
pozabili. Čeprav je pred dese
timi leti presenetil ves svet, 
ko se je z majhnim Športnim 
letalom izognil vsej takrat 
močni sovjetski protiletalski 
obrambi in pristal sredi Rde
čega trga v Moskvi. Zdaj spet 
zbuja zanimanje, ker se na
merava vnovič poročiti. Po 
znamenitem preletu je nekaj 
časa preživel v sovjetski, po
tem pa še v nemški ječi, ker 
se je zapletel tudi v nekaj 
pretepov, skušal celo umoriti 
bolničarko, pripisovali pa so 
mu kar precej ljubezenskih 
afer. Zdaj naj bi se poročil z 
dekletom, katere starši živijo 
na Trinidadu. 

Pomlad v svojem kraju je narisala 6-letna Nastja Kunst iz Buč. ki obiskuje vrtec v Kozjem. 
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Se bosta Renault in PSA »poročila«? 
Sedaj je povsem jasno, da se je Re

nault dokončno odločil zapreti svojo 
tovarno v belgijskem Vilvoordeju. Pred 
nedavnim je namreč prvi človek te to
varne Louis Schvveitzer dejal, da je bila 
to njihova najdražja tovarna, kar pome
ni, da so bili stroški izdelave vozil daleč 
najvišji. 

To tudi pomeni, da novomeški Revoz, 
ki je v večinski lasti Renaulta, po tej strani 
ne more biti v slabem položaju, saj je 
znano, da so avtomobili, izdelani v No
vem mestu, najkvalitetnejši, cena njihove 
izdelave pa najnižja. V zvezi z Renauhom 
so nekaj bolj zanimive vesti, ki se razme
roma vztrajno pojavljajo v svetovnem 
tisku. Tako znova oživljajo idejo o združi
tvi vseh najpomembnejših francoskih av
tomobilskih tovarn, torej Renaulta in 
koncema PSA, ki ga sestavljata Peugeot in 
Citroen. Tema dvema je šlo 
lani veliko bolje kot Renauhu, 
ki je imel zelo visoko izgubo in 

to kljub temu, da ima Renauh 
po splošnem mnenju zelo do
bro ponudbo. 

Res je sicer, da niti Citroen, 
še manj Peugeot, pri tem bis
tveno ne zaostajata (Citroen 
je pred nedavnim ponudil no
vo izvedenko zelo uspešnega 
berlinga, Peugeot pa je po
vsem obnovil 306, predstavlja 
kupeja 406 ipd.), vendar je 
Renauh v rahli prednosti. 
Vsaj za sedaj pa je tako, da pri 
PSA niso pretirano navdušeni 

nad podobnimi idejami, med
tem ko vsaj uradno stališče 
Renaulta ni znano. Ve pa se, 
da je pred leti propadla »po
roka« med Renauhom in 
švedskim Volvom, zato je se
daj slišati, da naj bi Renault 
iskal nove partnerje, pri če
mer omenjajo Mercedes 
Benz in Fiat. 

Na sliki: peugeot 306 

Bertone in sportut 
Italija je ob vsem drugem tudi domovina in dežela avtomobil

skih oblikovalcev. Bertone, Giugiaro, Pininfarina so najbolj 
znana imena in z njihovo pomočjo se je marsikateri avtomobil
ski tovarni posrečil ugoden prodor na avtomobilski trg. 

Vsi ti oblikovalci rišejo za različne tovarne, sem in tja pa se 
lotevajo samostojne izdelave avtomobilov, ki so jih narisali sami. 
Običajno ali zelo pogosto je tako, da takšni avtomobili postanejo 
razstavni eksponat v kakšnem muzeju, sem in tja pa pride tudi do 
serijske izdelave. Na nedavnem ženevskem avtomobilskem salo
nu je tako Bertone predstavil svojo študijo z imenom sportut. To 
je vozilo, narejeno na mehaniki avtomobila tovarne Alfa Romeo, 
je pa nekakšna mešanica terenskega in športnega vozila. In kot že 
zapisano - kakšna bo usoda sportuta, še ni jasno. Na sliki: 
Bertonejev sportut. 

Citroen napoveduje odpuščanje 
Vsa zahodna Evropa se srečuje z izjemno velikim proble

mom - viškom delavcev. Zato so odpuščanja tako rekoč 
nujna in to tudi pri avtomobilskih tovarnah, čeprav so 
nekatere in nekoč (denimo Mercedes Benz) napovedovale, 
da se to pri njih nikoli ne bo zgodilo. Sedaj se to dogaja tudi 
francoskemu Citroenu, sestavnemu delu koncerna PSA 
(skupaj s Peugeotom). 

Tovarna je namreč napovedala, da bo v času od letošnjega 
maja pa do septembra prihodnjega leta odpustila vsaj 800 ljudi. 
Toda delavcev ne bodo kar odpustili, pač pa naj bi pospeših 
upokojevanje. V tej tovarni je sedaj zaposlenih nekako 28 tisoč 
delavcev, upokojevali pa naj bi predvsem v tovarnah v pariškem 
Aulnayju in Rennesu, deloma pa tudi v upravi v Parizu. Sicer pa 
je Citroen lani in predlani zmanjšal število zaposlenih za 1800 
ljudi. Citroen se torej pridružuje Renaultu, ki je pred nedavnim 
oznanil zaprtje tovarne v belgijskem Vilvoordeju, kar je prav 
tako sestavni del načrta o zmanjšanju števila zaposlenih in 
zmanjšanju stroškov. 

Bosch in 
super 4 

Nemški Bosch je eden naj
pomembnejših izdelovalcev 
zelo pomembnih avtomobil
skih delov, še posebej tistih, ki 
urejajo delovanje elektron
skih in električnih sistemov 
ipd. Je pa po drugi strani tudi 
eden največjih izdelovalcev 
vžigalnih svečk in tudi zaradi 
tega je tovarna po prometu 
med desetimi največjimi 
nemškimi podjetji. 

Pred nedavnim je podjetje 
predstavilo novo vžigalno sveč
ko z oznako super 4. Bistvo 
svečke je predvsem v tem, da je 
opremljena s štirimi masnimi in 
eno osrednjo elektrodo s posre-
breno površino, kar pripomore 
k večji zmogljivosti. To med 
drugim pomeni, da je tek mo
torja s to svečko mirnejši, večja 
je tudi elastičnost, boljša pa je 
tudi odzivnost motornega agre
gata. Med drugim je pomem
bno tudi to, da je verjetnost 
vžiga za 200 odstotkov višja kot 
pri prejšnjih oziroma drugih 
vžigalnih svečkah, poleg tega pa 
že v tovarni nastavijo razdaljo 
med elektrodama, ki potem os
tane nespremenjena. 

BORZACEN 
Na se jmu rabl jenih vozil p red dvorano Go lovec je bi lo na prodaj 4 7 5 
avtomobilov. Prodanih je bilo 10 vozil. Organizatorji so izdali 100 kompletov 
kupoproda jn ih p o g o d b . Na se jmu je bi lo 2 5 0 0 obiskovalcev. 

Daimler Benz in tovarna priliodnosti 
Največji nemški koncern Daimler Benz je v Bad Cannstattu, kraju nedaleč od Stuttgarta, 

odprl novo tovarno pogonskih agregatov. V tej tovarni, ki so jo imenovali tudi tovarna 
prihodnosti, bodo v letu dni naredili 300 tisoč motorjev V6 in V8, ki jih bodo med drugim 
dobavljali tudi svojima tovarnama v Braziliji in ZDA. 

Tovarno, ki je nastala na kraju, kjer je bila nekoč delavnica za popravljanje železniških vagonov in 
lokomotiv, so zgradili v 18 mesecih in zato odšteli nekako 700 milijonov mark. Ob tem je tovarna 
samo del velikega investicijskega načrta, ki je vreden skoraj dve milijardi mark. Zakaj tovarna 
prihodnosti? Predvsem zaradi tega, ker so pri načrtovanju njenega delovanja upoštevali vrsto 
pomembnih elementov, še posebej veliko pozornost pa so namenili okolju in primernim delovnim 
razmeram. Da bi privarčevali kar največ električne energije, so na streho tovarne postavili sistem 
sončnih celic v velikosti 5 tisoč kvadratnih metrov. S temi bodo v letu dni pridobili nekako 350 tisoč 
kilovatnih ur električne energije in privarčevali vsaj 100 tisoč litro^t kurilnega olja. Veliko so se 
ukvarjali tudi z razmerami za delo, saj je tovarna svetla in prijazna, kar naj bi, tako pravijo pri 
Daimler Benzu, prineslo boljše delovne rezultate. Na sliki: tovarna v Bad Cannstattu. 
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Odslej še seat arosa 
španski Seat, sestavni del 

koncema Volkswagen, se po
časi otresa slovesa tovarne, s 
katero so velike ali vsaj manj
še težave. K temu je seveda 
veliko pripomogel matični 
V W , ki je 100-odstotni lastnik 
te španske avtomobilske hiše. 

Sedaj se Seat na trgu pojavlja 
s povsem novim avtomobilom 
zvenečega imena arosa. To je 
malček (3563 milimetrov v dol
žino), ki ga primerjajo pred
vsem s fiatom cinquecentom, 
renauhom twingom, Nissano-
vo micro in podobnimi avto
mobili. Zanimivo pri tem je, da 
arosa nastaja v nemškem 
Wolfsburgu, torej v matični av
tomobilski hiši. Podoba trivrat-
ne kombilimuzine je zanimiva: 
zadek je strmo odrezan in z 
zelo velikimi zadnjimi lučmi, 
prednji del pa dokazuje Seato-
vo poreklo. Notranjost je sko
raj v celoti primerljiva s tistim, 
kar ponujata ibiza ali cordoba, 
prostornost pa seveda ob teh 
dimenzijah ne more biti izjem
na; izjemno razsežen ni niti 
prtljažnik, ki meri komaj 130 
litrov. 

Arosa je na voljo z dvema 
znanima motorjema: dokaj 

skromen po moči in prostorni
ni je znani 1,0-litrski bencinski 
štirivaljnik z močjo 50 KM pri 
5000 vrtljajih v minuti, kar za
došča za največ 151 KM/h in 
pospešek 17,4 sekunde do 100 
KM/h. Drugi motor je prav 
tako znani 1,4-litrski agregat z 
močjo 60 KM pri 4700 vrtljajih v 
minuti. S tem motornim agre
gatom je arosa nekaj hitrejša, 
kajti največja hitrost je 160 km/ 
h, pospešek do 100 KM/h pa 
14,1 sekunde. Svojo premiero 

je španski malček doživel na 
ženevskem avtomobilskem sa
lonu, na nekaterih najpomem
bnejših trgih pa naj bi se pojavil 
proti koncu poletja. Pri Porsc-
heju Slovenija, ki pri nas zasto
pa tovarno Seat menijo, da bo
do prve arose dosegljive šele 
oktobra. Do tedaj bo seveda 
znana tudi cena (ali ceni), v 
Nemčiji pa naj bi bila cenejša 
arosa na voljo za nekako 16 
tisoč mark. Na sliki: seat aro
sa. 

Huda konkurenca 
Vse kaže, da prihaja obdobje majhnih oziroma najmanj

ših avtomobilov - vsaj tako napovedujejo nekatere izve
denske hiše na evropskem Zahodu. Te tudi menijo, da 
bosta imela dva sedanja in francoska izdelovalca tovrstnih 
avtomobilov PSA (Peugeot in Citroen) ter Renault v 
prihodnje veliko konkurenco. 

Po sedanjih podatkih sta obe tovarni s prodajo majhnih 
avtomobilov ustvarili vsaj 85 odstotkov prometa in sicer 
predvsem v zahodni Evropi. V prihodnje pa morata računati 
tudi s takšnimi tovarnami kot je nemški Mercedes Benz, ki je 
že predstavil svoj avtomobil A razreda, kmalu pa bo na voljo 
tudi smart, avto, ki nastaja v kooperaciji z urarskim koncer-
nom Swatch. Kmalu bodo nared tudi volksvvagen lupo ali 
lupino, na trg se že vozi seat arosa ipd. Skratka, konkurenca 
bo vse hujša. 

BMW in nova stranska 
zračna blazina 

Nemški BMW je že pred leti 
predstavil zamisel o posebni 
zračni varnostni blazini, ki 
naj bi ščitila pred bočnimi 
(stranskimi) udarci v avto
mobil. Sedaj je ideja postala 
stvarnost, saj naj bi novo 
zračno varnostno blazino te 
vrste (v bistvu gre za dve) 
kmalu začeli vgrajevati (za 
doplačilo 550 mark) v avto
mobile serije 7, kasneje pa 
tudi v serijo 5. 

Pri BMW spada ta nova 
zračna varnostna blazina, ki jo 
imenujejo tudi ITS zračna bla
zina oziroma zračna blazina 
za glavo, v okvir sistema, ki so 
ga imenovali F. I. R. S. T. (Fully 
Integrated Road Safety Tech-
nologv), nastala pa je tudi ob 
pomoči miinchenske univer
ze. Pri BMW so ugotovih, da je 
na splošno nesreč z bočnim 
udarcem nekako 21 odstot
kov, vendar pri tem nastane 
kar 36 odstotkov vseh poš
kodb. Nova stranska zračna 
blazina je sestavljena iz dveh 
blazin. Prva je vgrajena v vra
ta, druga pa v rob strehe. Obe 
imata prostornino po približ
no 12 litrov, pri čemer je zani
mivo sproženje blazine, ki je 
vgrajena v rob strehe. Ta se 
namreč sproži tako, da se 

»raztegne« diagonalno in tako 
zaščiti predvsem voznikovo 
glavo. Hkrati se sproži var
nostna blazina v vratih, ki ščiti 
predvsem pred udarci v zgor
nji del telesa oziroma v prsi. 
Tista zračna varnostna blazi
na, ki je nameščena diagonal
no, naj voznika oziroma so-
voznika ščiti predvsem pred 
nenadzorovanim in zelo 
problematičnim nihanjem gla
ve v primeru bočnega udarca 
v vozilo. Pri BMW pravijo, da 
bo ta sistem učinkovit za tako 

rekoč vse voznike, ne glede na 
to, ali so izjemno majhni ali pa 
zelo visoki. 

Nemška avtomobilska tovar
na bo torej prav kmalu ponudi
la avtomobil, ki bo lahko 
opremljen z osmimi zračnimi 
varnostnimi blazinami: z dve
ma sprednjima, štirimi stranski
mi za prednja sedeža in še dve
ma stranskima, namenjenima 
varnosti potnikov na zadnjih 
sedežih. Na sliki: stranska zrač
na varnostna blazina nemškega 
BMW. 

Kitajska in avtomobilski načrti 
v skoraj vseh strateških 

načrtih avtomobilskih to
varn je zapisano, da postaja
jo dosedanji trgi prezasiče-
ni. Zato se večina obrača h 
Kitajski, Indiji, Filipinom in 
drugim velikim azijskim dr
žavam z zelo velikim števi
lom prebivalcev. 

Skoraj vse avtomobilske to
varne se zelo trudijo prodreti 
na Kitajsko, saj je logično, da 
ta država predstavlja izjemno 
pomemben in velik trg. To 
vedo tudi Kitajci, ki so pred 

kakšnim letom in pol zajezili 
velik naval tujih tovarn in se 
odločili za racionalen pristop. 
Sedaj je na Kitajskem kakšnih 
126 različnih, vendar majhnih 
avtomobilskih tovarn v različ
ni lasti, vendar vse skupaj ne 
izdelajo več kot 10 tisoč vozil v 
letu dni. 

Kitajska zato sedaj priprav
lja načrt o združitvi vse te 
industrije, pri čemer menijo, 
da naj bi ob koncu tisočletja 
imeh samo tri velike hiše kot v 
ZDA. Vse te kitajske tovarne 

so povsem nepripravljen pri
čakale prihod tuje avtomobil
ske konkurence, čeprav je 
znano, da tudi tem ni vedno 
lahko. To se je pokazalo pri 
francoskem Peugeotu, ki se je 
umaknil iz skupnega projekta 
z nekim kitajskim podjetjem, 
saj je ugotovil, da od tega nima 
prav nič. Sicer pa so lani v tej 
državi izdelali kar 1,5 milijona 
vozil, od tega približno 400 
tisoč osebnih avtomobilov; 
tujci so Kitajcem prodali prib
ližno 150 tisoč avtomobilov. 
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Občutek udobja 
Ustvariti udoben dom ni 

enostavna niti tako samo po 
sebi umevna zadeva, kot se 
to zazdi na prvi pogled. Fi
zično udobje - konček meh
kega blazinja, kamor posa
dimo svojo zadnjo stran in 
opora za hrbet - to so skrbi 
modernih časov... 

Do osemnajstega stoletja 
udobnost in domačnost nista 
spadala med kriterije notra
nje opreme; dom ni bil nič 
več kot zavetje za revne, za 
bogate pa je bil to statusni 
simbol. 

Ko danes govorimo o udob
ju (komfortu), ne mislimo sa
mo na fizično senzacijo, ta 
beseda obsega veliko širšo de
finicijo, ki vključuje celo vrsto 
senzornih ugodnosti. Komfort 
je »večplastna senzacija«, ki jo 
po nekih ugotovitvah lahko 
definiramo z udobjem, lahkot
nostjo, domačnostjo, sprošče
nostjo, zasebnostjo - vsaka od 
teh pa prispeva k doživljanju 
in zaznavanju udobja. Danda
nes sta pojma kot »naravno in 
udobno« aktualna in neraz-
družljiva modna artikla s po
sebno etiketo, zato so volna, 
ghna, rafija, les in čebelji vo
sek, opečni kamin in prasketa
joč glas ognja del tega ambien-
ta. 

Težko je predvideti, kaj bo 
nekomu vzbudilo občutek 
udobja, posebno kadar veste, 
kaj vam ugaja, ne da bi vedeli 
zakaj. 

Ljudje občutimo udobje, 
kadar ga tudi doživimo. To 
spoznanje pa je sestavljeno iz 
kombinacije mnogih občutij -
nekateri od teh so podzavest
ni - in ne samo fizični - ampak 
tudi psihični, kot tudi intelek
tualni. Če upoštevamo torej, 
da je udobje večplastna zaz
nava, je najbolje začeti z naj
bolj oprijemljivo - torej fizič
no značilnostjo. Lastno spoz
nanje in analiza le-teh pa nam 
daje dobre temelje, na katerih 
gradimo. 

Občutek toplote in svetlobe 
je nujen. Ko načrtujete toplot
ne elemente v prostoru, na 
primer kamine in peči, je do
bro, da imate pred seboj pred
stavo notranje razporeditve 
sedežnih garnitur, razne arhi
tekturne detajle in posebno
sti. Najobičajnejša mesta so 
še zmeraj v bližini oken, kajti 
mrzli in topli tokovi, ki se tam 
srečujejo, omogočijo dobro 
cirkulacijo zraka. 

Svetloba je osnovni ele
ment v občutenju udobja. Po
treba po spremembi svetlobe 
v skladu s počutjem in dnev
nim časom je uravnovešena s 
človeško psiho in naravno 

biološko uro. Zato je nadvse 
pomembno, da so funkcio
nalno prostori razporejeni ta
ko, da sledijo poti naravne 
svetlobe. Temu primerno bo
mo v prostoru načrtovali ok
na in vrata našega doma. Ta
ko bomo v prostorih z jutra
njo svetlobo, v idealnem pri
meru, opravljali funkcije v 
dopoldanskem času in v pro
storih, ki spremljajo sonce do 
zahoda, predvsem v popol
danskih in večernih urah. 

Rastline so prav tako eden 
izmed elementov udobnega 
počutja in zapolnjujejo člove
kovo težnjo po naravi; spre
minjajo se z letnimi časi in 
navdihnejo prostor s toplino. 
Občutek pričakovanja rasti, 
cvetenja, spreminjanja listov, 
odmiranja, ponazarja življe
nje in smrt, nekaj skupnega z 
vsem naravnim. 

Kakšno je pohištvo udobja, 
domačnosti? Vsake oči imajo 
svoj okus, je pa že res, da 
občutek domačnosti v pro
storu pričarajo tisti »izvense-
rijski« in netipični kosi po
hištva, ki ( se sploh ne poda
jo k sedežni garnituri) vas 
vežejo na poseben čas v va
šem življenju, ali pa so vam 
pri srcu zaradi česar druge
ga. Mogoče je to poseben kos 
dekoracije, slika, preproga, 
ali kaj drugega. Nikar ne 
opremite vašega doma iz
ključno s predmeti in pohiš
tvom, ki ste jih pred kratkim 
uvozih iz Italije. 

Saj veste: udobje je sestav
ljeno iz več plasti - tako kot 
vaše življenje 

Piše: DARJA HUGHES, 
dipl. designer 

Zobje in Icisiina 
Prevelika stopnja kislosti želodčnega soka ne škoduje 

samo prebavilom, marveč uničuje tudi zobovje. 
Kisli želodčni sok, ki prodira v usta, botruje degeneraciji in 

propadanju zobnega tkiva. Po izkušnjah ameriških stomatolo
gov, ki jih je nedavno objavila priznana strokovna publikacija 
na nasprotni strani Atlantika, Medical Mirror, kisli želodčni 
sok pospešuje nastanek kariesa. Agresivna želodčna kislina 
preko požiralnika prodre v usta in uničuje (najeda) zobno 
sklenino, ki varuje zobovje. Prva pomoč: takojšnje obilno 
izpiranje ustne votline s hladnim mlekom ali raztopino sreds
tva za nevtralizacijo želodčne kisline. 

ZDRAVA PREHRANA 

Kuiianje s 
kitajskim vokom 
Dandanes postaja kitajska 

hrana v Evropi in drugod po 
svetu vedno bolj popularna, 
ker je lahko prebavljiva, pri
jetnega vonja in okusa ter pri
pravljena skoraj brez dodat
ka maščob. Glavna posoda za 
pripravo hrane v kitajski ku
hinji je vok, ki postaja vse 
bolj zanimiv in uporaben tu
di v deželah izven Kitajske. 

Vok je vsestranska posoda. V 
njem lahko pripravljamo naj
različnejše jedi. Primeren je za 
kuhanje, pečenje, cvrenje, du
šenje in kuhanje v sopari. 

Za pripravo hrane v voku je 
pomembno, da vsa živila zre-
žemo na manjše kose. Manjše 
kose lažje mešamo, hitreje bo
do kuhani, hrana pa bo lažje 
prebavljiva. V voku lahko nad
vse okusno pripravimo najraz
ličnejšo zelenjavo, predvsem 
se priporoča kuhanje v sopari. 
Tako skuhana zelenjava je 
hrustljava, izjemno okusna in 
zdrava. 

V voku lahko dušimo, peče
mo in cvremo tudi zelenjavo. 
Pečemo tako, da sestavine me

šamo in jih odrivamo na stene 
voka. Dušimo kot v klasični 
posodi z manj ali več vode in v 
pokritem voku. Pri cvrenju v 
voku pa potrebujemo zelo ma
lo olja za ta način toplotne 
obdelave živil. 

S funkcionalnega vidika je 
vok v kuhinji nadvse upora
ben. Potrebuje malo toplote, 
da se ogreje. Jed skuhamo in 
jo serviramo, nato dodamo v 
posodo malo vode in servira
mo še omako. Posoda je kon
kavna in zato je mešanje pre
prosto, prav tako pomivanje. 

Pokrov voka je okrogle izbo-
kle oblike. Pokrov pomaga pri 
usmerjanju kondenzirane sopa
re nazaj na živila, ki jih priprav
ljamo v voku in ga zato uporab
ljamo predvsem pri dušenju in 
kuhanju v sopari. Vok je zelo 
primeren za soparjenje živil. 

Dodatna elementa voka sta 
posebna mrežica in posebni 
vložek. Mrežica je namenjena 
predvsem odcejanju zelenjave 
ah gob po cvrenju. Na njej je 
možno tudi gretje ali dogreva-
nje hrane (če pokrijemo vok s 
pokrovom). Vložek ima le eno 
funkcijo: pomaga pri kuhanju 
v sopari. 

Skrivnost voka je torej v nje
govi obliki, ki omogoča hitro 
in enakomerno porazdelitev 
energije med toplotno obdela
vo. Njegove nadaljnje predno
sti pa so še: hrana, pripravlje
na v voku, je zdrava in lahko 
prebavljiva, v voku lahko pri
pravimo jedi za eno ali več 
oseb (maksimalno za 6 oseb), 
za pripravo hrane v voku pora
bimo manj olja (pri cvrenju), 
lahko kuhamo v sopari, lahko 
pripravimo kitajske specialite-
te, primeren je za kuhanje ali 
dušenje na drobno narezane 
zelenjave, posebej primeren je 
za pripravo jedi iz riža ter raz
nih mešanih jedi iz zelenjave, 
testenin in drugih živil. 

Cesnova juha z 
ovsenimi kosmiči 
Potrebujemo: 6 strokov če

sna, 5 jedilnih žlic ovsenih 
kosmičev, 2 jedilni žHci oliv
nega olja, 5 skodelic vode, ti-
mijan, žajbelj, sladki janež, 
baziliko, sol, poper. 

Priprava: česen zmečkamo 
dišave pa zrežemo na drobn( 
(če so sveže) ali zdrobimo. ] 
voku segrejemo olivno olje ii 
na njem prepražimo česen. Do 
damo ovsene kosmiče in jil 
prepražimo. Dolijemo vodo, do 
damo dišave, po okusu posoli 
mo in popopramo. Pokrijem( 
in kuhamo približno 20 minut. 

Zelenjava v sopari 
Potrebujemo: 200 g krom 

pirja, 200 g cvetače, 200 | 
zelja, 100 g korenčka, 1 jedil 
no žlico belega vina, 2 skodeli 
ci vode, sojino omako, šope! 
peteršilja. 

Priprava: krompir nareže 
mo na kocke, korenček na kfr 
lobarčke, cvetačo razdelimo 
na manjše glavice, zelje pa 
narežemo na krpice. V vok 
vlijemo vodo in primešamo vi
no. Pokrijemo z luknjičastini 
vložkom, tako da je rob vložka 
spodaj. Na vložek v plasteh 
naložimo korenček, zelje, 
krompir in cvetačo. Vmes po 
okusu solimo. Pokrijemo in 
kuhamo v sopari. 

Priporočamo vam, da zele 
njavo kuhate manj časa kot v 
klasični posodi. Zelenjava ne 
sme biti prekuhana, ostati mo
ra hrustljava. 

Preden zelenjavo servira 
mo, jo pokapljamo s sojino 
omako. K tako pripravljeni ze 
lenjavi ponudimo domač pol
novreden kruh. 

Kitajski ohrovt z 
gobicami 

Potrebujemo: 1 srednje ve 
lik kitajski ohrovt, 1 papriko, 1 
skodelico gobic (narezanih 
svežih ali iz zmrzovalnika) ali 
pa nekaj manj suhih gobic, 
nekaj žličk olivnega olja, 2 
stroka česna, nekaj žličk na
ravnega kisa, 2 jedilni žlici so
jine omake, 2 jedilni žlici me
du, 1 jedilno žlico drobtin, sol, 
poper, drobnjak. 

Priprava: ohrovt zrežemo 
na kocke, prav tako tudi papri
ko in gobice. Česen seseklja
mo. V segreto olivno olje do
damo ohrovt, papriko in gobi
ce. Med mešanjem dušimo. 
Dodamo česen in dušimo na
prej. Posebej zmešamo sojino 
omako, kis, med in drobtine in 
vse polijemo po zelenjavi. 
Osolimo, popopramo in pre
mešamo. Dušimo, dokler ne 
dokuhamo. Pred serviranjem 
posipamo z drobnjakom. 

BOJAN SEŠEL 
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Piščančja rižota v kostni juhi 

Krompirjev štrukelj s svinjskim 
mesom, pire krompir 

s korenjem, dušene bučke, solata 

Krofi 

Piše:»sestra VENDELINA 
Pišcancja rižota 

Potrebujemo: 1/2 1 riža, 5 
dag maščobe, 2 žlici seseklja
ne čebule, 20 dag narezanega 
piščančjega mesa, 1 zrno str
tega česna, sol, poper, ščep 
tiinijana, jušna kocka. 

Priprava: na maščobi praži
mo čebulo, ko začne rumene-
ti, dodamo meso in mešamo 
toliko časa, da se mesni sok 
posuši. Prilijemo pol zajemal
ke kropa in mešamo toliko ča
sa, da se krop izpari. Zameša
mo česen in riž in še nekaj 
časa pražimo. Prilijemo 1 liter 
juhe ali juhe iz jušne kocke, 
solimo, dodamo poper, timi-
jan in pokritega kuhamo na 
majhnem ognju 30 minut. 
Medtem ga nekajkrat preme
šamo. 

Rižoto damo v skledo, vsak 
sam si jo vzame na krožnik in 
Drilije čisto kostno juho. _ 

Krompirjev 
štrulcelj s 

svinjslcim mesom 
Potrebujemo: vlečeno testo 

iz 40 dag moke, po možnosti 
mehke, žHčko soli, 1 beljak ali 
celo jajce, žličko kisa in toplo 
vodo. 

Nadev I: 6 dag maščobe, 3 
žlic sesekljane čebule, 50 dag 
na majhne kocke narezanega 
mesa, sol, poper. 

Nadev II: 4 dag masti, 6 dag 
narezane slanine, 1 kg na koc
ke narezanega krompirja, sol, 
muškatov orešek, 3 jajca; 3 
žlice tekočega masla za poka-
panje. 

Priprava: zamesimo vlečeno 
testo, počiva naj pol ure. Raz
vlečeno testo namažemo naj
prej po eni tretjini testa s 
krompirjevim nadevom. V ta 
namen segrejemo mast, doda
mo slanino in osoljen krompir 
pomešan z muškatovim orešč-
kom. Pražimo le toliko časa, 
da se krompir osuši in odstavi
mo. Med ohlajenega pomeša
mo stepena jajca. 

Po krompirjevem nadevu, 
kjer bomo začeli zvijati testo, 
porazdelimo v vrsti mesni na
dev. Na maščobi steklasto 
spražimo čebulo, dodamo me
so, sol, poper in pražimo toli
ko časa, da se posuši mesni 
sok in meso ohladimo. Ostale 
2/3 testa samo pokapljamo z 
maslom in testo zavijemo. 
Štrukelj položimo na nama
zan pekač, pomažemo z jaj
cem ali smetano in pečemo 50 
minut pri 180 stopinjah. 

I Pire Icrompir s 
Icorenjem 

Potrebujemo: 1 kg krompir
ja, 50 dag korenja, sol, 1 dl 
Vročega mleka, 2 žlici smeta
ne, košček masla. 

Priprava: krompir olupimo, 
operemo, kuhamo ga v slani 
Vodi 30 minut. Krompir odce-

dimo, pretlačimo ali zmiksa-
mo, dodamo mleko, smetano, 
maslo in kuhan, odcejen ko
renček. 

Dušene bucice 
Potrebujemo: 1 žlico olja, 6 

bučk, sol, 4 zrna česna, poper, 
peteršilj. 

Priprava: mlade bučke ope
remo, narežemo na koleščke 
ali kocke in jih damo na vroče 
olje. Zamešamo sol, česen, po
per in jih.dušimo na manjšem 
ognju 20 do 30 minut. Nazad
nje zamešamo peteršilj. 

Krofi 
Potrebujemo: 65 dag moke, 

žličko soli, 6 dag masla, 2 žlici 
olja, 6 dag sladkorja, 2 žlici 
ruma, limonino lupinico, 5 
dag kvasa, približno 3 dl tople
ga mleka, maščobo za cvrenje. 

Priprava: moko presejemo v 
skledo, najboljša je mešanica 
med ostro in mehko moko. 
Naredimo jamico in v njo vlije
mo v mleku-razmočen kvas z 
dodatkom žličke sladkorja. Ob 
robu sklede damo sol, na mo
ko sladkor, rumenjake, rum, 
olje, limonino lupinico. Ko 
kvas vzkipi, prilijemo mleko 
in zamesimo testo, malo bolj 
mehko kot za potice. Prilijemo 
tekoče, toplo maslo in testo 
gnetemo toliko časa, da se loči 
od rok in sklede. Obenem po
stane tudi gladko. Testo naj 
tako vzhaja v topli sobi, ne na 
toplem prostoru. Vzhajano te
sto zvrnemo na pomokan prt 
in robove zavihamo, da se te
sto pri valjanju ne prijemlje 
prta. Valjamo le s težo valjarja 
in pazimo, da testa ne razvle-
čemo. Dobro je, če zvaljano 
testo pokrijemo za 10 minut, 
tako da dobimo pri kroženju 
bolj okrogle krofe. Polagamo 
jih oa ogreto desko, pokrito s 
prtičem. Vzhajane krofe cvre
mo tako, da najprej položimo 
v vročo maščobo vrhnjo stran, 
pokrite cvremo le toUko časa, 
da jih obrnemo in ocvrte polo
žimo na papir. S sladkorjem 
jih potresemo le toliko, kolikor 
jih sproti porabimo. 

KANČEK BONTONA 

Gostitelji in gostje 
Tudi vas pogosto presene

tijo nenapovedani gostje, vas 
sem ter tja spravijo v slabo 
voljo in zadrego ter vas po 
nepotrebnem vržejo s tira? 
Ljudje, ki so vam prijetni in 
simpatični in uživate v nji
hovi družbi, jih imate radi in 
vam veliko pomenijo, vas s 
svojo nepredvidljivostjo raz-
dražijo, znervirajo in spravi
jo v zadrego, namesto da bi 
vas razveselili in razvedrili. 

Kolikokrat ste si v težkih tre
nutkih velikih preizkušenj, ob 
samotnih večerih, dolgih de
ževnih popoldnevih, razvleče
nih praznikih in brezkončnih 
vikendih želeli, da bi zazvonil 
telefon ali pa, da bi se kdo iz
med njih smeje pojavil na va
šem pragu. Zaman. Tedaj o na
ključnih obiskovalcih ni bilo ne 
duha ne sluha, potrkajo ali celo 
prihrumijo pa najraje takrat, ko 
imate najmanj časa, ko ste preo
bremenjeni, utrujeni, se slabo 
počutite, ste zamorjeni in ne-
razpoloženi za kramljanje, saj 
ste se sporekli s partnerjem in 
vam otroci že dalj časa parajo 
živce, obenem pa ste neurejeni 
in neprespani. Za povrh imate 
še razmetano stanovanje, izro-
pano shrambo in prazen hladil
nik. Nič čudnega torej, da bi jim 
ko se kot meteor nenapovedani 
pojavijo na vašem pragu, najra
je brezkompromisno pomolili 
pod nos najnovejšo verzijo pra
vil lepega vedenja ali pa jim 
morda celo brez besed zaloput
nili vrata. Tega si sicer ne upate 
in seveda tudi ne storite, mar
več pohlevno, kar se da spretno 
in vljudno, igrate bolj ali manj 
brezhibno gostiteljico in se pre
tvarjate, da ste veseli preseneče
nja, ki so vam ga pripravili s 
svojim nenadejanim obiskom. 
Ko odidejo pa ste seveda jezni, 
živčni, razočarani, izmučeni in 
osramočeni - trdno prepričani, 
da s temi ljudmi nočete več 
imeti opravka. Nikoli več. Vaša 
jeza se kmalu ohladi in čez čas 
se spet ponovi začarani krog, iz 
katerega ste že davno namera
vali izstopiti in odvreči masko 
brezhibne gostiteljica na poziv. 
Dokler se končno enkrat za vse
lej odločite, da tako ne gre več 
naprej. Tokrat mislite resno. 

Obiski naj bi bili človeku v 
veselje in zabavo, kadar pa ste 
dejansko preveč izmučeni, 
obremenjeni, utrujeni ali ne-
razpoloženi za ukvarjanje z 
nepričakovanimi gosti, nepo
vabljenim obiskovalcem to na 
diskreten, vljuden in spoštljiv, 
pa vendar dovolj odločen in 

razumljiv način tudi povejte in 
pokažite. Tovrstni primeri so v 
urejenem družabnem okolju 
seveda prej izjema kakor pra
vilo, zato nikakor ne bodo pri
vedli do socialne izolacije vas 
samih in vaše družine. Hkrati 
pa poskusite sorodnike, prija
telje in znance navaditi na mi
nimalno pozornost in oliko, ki 
zahtevata, da obiskovancu 
pravočasno sporočimo, fia ga 
nameravamo obiskati. Tedaj 
ima gostitelj čas, da se našega 
prihoda razveseli, se nanj pri
pravi in potem lahko dejansko 
zablesti v vlogi odličnega go
stitelja, ki se zna posvetiti svo
jim gostom, jih nositi na rokah 
in jih razvajati. 

Spodobi se, da obiskovalec 
na formalen obisk s seboj pri
nese majhno pozornost v obli
ki rož, pijače, posladka, knjige, 
revije, igrače, zanimivega časo
pisa, audio ali video kasete, CD 
ali kakršnegakoli drobnega da
rilca. Kadar smo si z gostite
ljem zelo blizu ali pa mu prina
šamo kako zanimivo novico 
oziroma je naš obisk le znak 
prijateljstva, naklonjenosti in 
navezanosti, lahko izjemoma 
pridemo tudi praznih rok, ven
dar pa naj to nikakor ne posta
ne tradicija in stalna praksa. 

Kaj pa gostitelj? V kolikor ga 
gostje pravočasno obvestijo o 
svojem obisku, lahko (pravilo
ma bi iz spoštovanja do gostov 
to moral storiti) pospravi sta
novanje ali hišo, pripravi jeda
čo in pijačo, razmisli o tem, 
kako se bodo zabavali, poskrbi 
za dobro glasbo, povabi še ka
kega zanimivega človeka ali pa 
v obisk vključi tudi svoje do
mače, sorodnike in prijatelje. V 
nasprotnem primeru, ko pa za 
obisk izveste tik pred zdajci, se 
vam neznansko mudi spraviti v 
red vsaj predsobo in dnevno 
sobo ter poskusiti iz sestavin, 
ki jih hranite v svoji shrambi, 
začarati osvežilno pijačo ter 
čimbolj okusen (očem in že
lodcu prijeten) prigrizek. 

ZDRAVILNE RASTLINE 

Piše: BORIS JAGODIC 

Madronščica 
Madronščica (Linaria Vul-

garis Mili.) spada v družino 
črnobinovk, ki zajema več kot 
200 rodov s 3000 vrstami. V 
veliki večini so to enoletnice, 
dveletnice ali zeljnate trajni
ce, nekatere pa so lesnate rast
line in ovijalke. Tudi rod ma-
dronščic šteje 75 vrst in so 
razširjene po severni polobli 
zlasti v subtropskem pasu. 

Madronščica ima v zemlji 
belkasto, plazečo, vretenasto 
koreniko iz katere poganja po
končno, okroglo in kratkodla-
kasto, do 60 cm visoko steblo. 
To nosi ozke, lanu podobne li
ste, ki so premenjalni in celo 
robi. Vrh stebla so rumeni cve
tovi zbrani v grozd. Značilno za 
cvetove je v dolgo ostrogo po
daljšana spodnja ustna. Cveti 
od junija do oktobra in raste po 
poljih, njivah, nasipih, ob zido
vih, ob poteh itd. Je nekoliko 
neprijetnega vonja in zoprnega 
okusa. 

Nabiramo cvetočo rastlino 
brez spodnjega stebla, koreniko 
pa v jeseni. Vse dobro posuši
mo v senci na prepihu ali v 
sušilniku. 

Madronščica vsebuje gliko-
zid linarin, linaresin, fitosterin, 
linaracin, čreslovine, organske 
kisline, pektine, sladkorje itd. 
Vse te snovi delujejo tako, da 
spodbujajo presnovo, izločanje 
urina in so blago odvajalo. 

Danes uporablja madronšči-
co ljudsko zdravilstvo za lajša
nje presnovnih težav, pri zasto
ju vode v telesu, obolenju ledvic 

in mehurja, pri ledvičnih kam
nih, pa tudi pri protinu in revmi. 
Za čaj vzamemo eno veliko žli
co droge in jo poparimo s pol 
litra vrele vode, pokrijemo in 
pustimo, da se čaj ohladi. Popi
jemo vsaj tri skodelice tega čaja 
na dan. Včasih so s tem čajem 
zdravili tudi otekla jetra, zlate
nico, razne zastrupitve. Danes 
uporabljamo madronščico za 
spodbujanje presnove in za čiš
čenje ledvic, vranice in jeter. Čaj 
lahko uporabljamo za obkladke 
pri poškodovani koži, turih, fi
stulah, pa tudi pri zlati žili. 

Iz sveže cvetoče rastline lah
ko pripravimo tudi tinkturo, ta
ko, da dva dela drobno zrezane 
rastline namočimo v osmih de
lih 70-odstotnega alkohola. Za 
14 dni postavimo na toplo, na
kar precedimo in spravimo. 
Razredčeno tinkturo uporablja
mo kot lotion za čiščenje neči
ste kože, pri aknah in tudi za 
obkladke pri ranah, ki se težko 
celijo. 

Čaj iz posušene korenine pa 
deluje kot blago odvajalo in to 
koristi predvsem starejšim lju
dem. Za čaj vzamemo žličko 
korenin in jih prelijemo s skode
lico mrzle vode in počasi segre
jemo, da zavre. Nato pustimo, 
da se čaj ohladi, precedimo in 
popijemo zvečer pred spanjem. 

BIO 
KOLEDAR 

LEPOTA IN ZDRAVJE 

Gremo v f itness! 
Zakaj je sistematični fit-

ness pogosto bolj učinkovit 
od ostalih vrst gibanja in raz
gibavanja? Predvsem zato, 
ker poleg tega, da nam po
maga nadomestiti maščobno 
tkivo z mišicami in zmanjša
ti obseg preobilnih delov te
lesa, pospeši tudi presnovo v 
organizmu in omogoči tele
su, da za svoje aktivnosti po
rablja več energije kot obi
čajno. 

Strokovnjaki vedo, da člo-
*vek, ki se 2 do 3-krat tedensko 
ukvarja s primernimi športi 
(plavanje, tek, hitra hoja, aero
bika), tudi v dneh, ko ne telo
vadi, porablja več kalorij od 
svojih sedentarnih vrstnikov. 
Zato zdravniki priporočajo 
redno telesno aktivnost po iz
biri in nagnjenju vsem, ki 
kljub dieti ne shujšajo, jim ne 
pade sladkor v krvi, se jim ne 
znižajo maščobe ali holeste
rol, krvni pritisk vztraja na 
previsokih vrednostih ipd. Pri 

človeku, ki se ne giblje dovolj, 
med hujšanjem telo najprej 
porablja mišično maso, pri di
namičnih posameznikih pa se 
prvenstveno razgrajujejo ne
želene maščobne obloge in 
zaloge. V kolikor nam z giba
njem uspe povišati nivo bazal
nega metabohzma, bomo po
trošili več energije (kilodžu-
lov) tudi v dneh, ko bomo 
namesto na kolesu sedeli pred 
televizorjem ali ležali v senci 
hladnega balkona in sanjali o 
hujšanju. Hkrati bomo zaradi 
boljšega dihanja in pretoka kr
vi tudi bolj zdravi in vitalni, 
psihično bolj sposobni in ak
tivni, odpadle bodo psihofi
zične motnje in številna obole
nja, ki izvirajo iz oslabelega 
imunskega sistema oz. pretež
no mirujočega načina življe
nja. Gibanje nam omogoča 
boljše počutje in dvig splošne 
kondicije - sposobnosti orga
nizma za intenzivnejše in bolj 
polno življenje. 

KORISTNO JE VEDETI 
Šest do osem kozarcev 

Voda je vir življenja. Štirideset do šestdeset odstotkov telesne 
teže človeka predstavlja prav voda. Tudi v mišicah je sedemde
set odstotkov tekočine. Med vadbo jo telo izgublja s potenjem 
(dehidracija). Izgubljeno vodo je treba nadomestiti. Povprečen 
odrasel bi moral popiti šest do osem kozarcev vode na dan. 

Zdravje s česnom 
Najnovejše raziskave so pokazale, da česen ni dober le za 

odganjanje vampirjev. Česen znižuje stopnjo holesterola v krvi 
in preprečuje nastanek krvnih zamaškov. Ljubitelji česna manj 
pogosto obolevajo za želodčnim rakom, nekateri strokovnjaki 
pa trdijo, da ženske, ki pogosteje uživajo česen, niso tako 
nagiiiene k raku na dojkah. ŠUS 
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»Down Town, predel kjer ži
vi večina bolj ali manj brezpo
selnih priseljencev z dežele, je 
res kraj, ki se ga je dobro izogi
bati. Sam sem že nekajkrat re
šil tujca, ki so ga hoteli oropati, 
pa sem ga še zadnji hip poteg
nil iz gneče, češ da je moj 
prijatelj. Črnci smo običajno 
varnejši, čeprav so zadnjič tudi 
mene okradli. Imel sem lepo 
uro in bila je res dobra,« je 
nadaljeval z otožnim glasom. 
»Toda kaj bi tarnal, marsikomu 
se zgodi tudi kaj hujšega. Lah
ko izgubiš tudi življenje!« je 
svareče povzdignil glas ob zgo
vorni mimiki obraza, ki ni puš
čala nobenega dvoma o resnič
nosti njegovih besed. 

In res, življenje tod ne pome
ni veliko, saj so premnogi v 
skrajni bedi pripravljeni na vse. 
Na teh območjih deluje tudi 
večje število oboroženih tolp, 
ki se večkrat spopadajo brez 
pravega razloga, pogosto pa tu
di zaradi politične opredelitve. 
Policija je tod nemočna in se 
pogosto niti ne upa izpostavlja
ti. V oboroženih spopadih vse 
prepogosto padajo tudi nedolž
ne žrtve. V štirih dneh, ki sva 
jih prebila v okoUci Kingstona, 
je tod izgubilo življenje deset 
ljudi, med njimi tudi dva otro
ka. Slike najbolj iskanih moril
cev s podrobnim opisom dose
danjih podvigov so na straneh 
jamajskih časopisov kar pogost 
pojav. Ni čudno da je nasilje 
sprožilo val ogorčenja, tako da 
je bila vlada prisiljeni ustanovi-' 

ti posebno enoto za boj proti 
oboroženim tolpam. Nesrečno 
izbrana kratica ACID (kislina) 
je v javnosti povzročila deljena 
mnenja. Nekateri so za brez
kompromisen boj proti krimi
nalu, medtem ko se drugi ob 
prvih žrtvah v spopadih s kri
minalci sprašujejo, če le ne bi 
kazalo nastopiti previdneje. 

Z avtobusom 
okoli otoka 

Avtobusi so na Jamajki po
sebno poglavje in pri tem tudi 
Kingston ni izjema. Vozila so v 
mestih praviloma kakršnih 
smo navajeni pri nas in v upo
rabi dokler se je le še mogoče 
voziti z njimi. Sprevodnik ves 
čas visi na odprtih vratih, od 
koder ima neoviran pregled na 
dogajanje ob cesti in popoln 
nadzor nad potniki, ki običaj
no plačajo šele ob izstopu iz 
vedno natrpanega vozila. Pri 
napornem delu se z eno roko 
se krčevito oklepa vrat, v drugi 
pa drži šop po dolgem zloženih 
bankovcev, da lahko kar najhi
treje vrača drobiž izstopajo
čim. »Bus stop!« se zadere kdor 
želi izstopiti, kjerkoli se mu 
pač zazdi in naslednji trenutek 
že zacvilijo zavore, avtobus pa 
obmiruje v oblaku prahu. »Dri-
ve (vozi)!« zakriči sprevodnik, 
čim se potnikova noga dotakne 
pločnika in rohneči motor vo
zilo bliskovito spet prestavi 

med hupajoča vozila na cesti. 
Hupo na sploh uporabljajo pre
cej raje kot zavore, tako da so 
vožnje na ovinkastih otoških 
cestah prav nore. Voznik avto
busa, taksija, kamiona ali če
sarkoli že, pritisne plin do kon
ca ob vsaki najkrajši ravnici. 
Pred ovinkom le opozarjajoče 
zahupa in že se s še večjo 
hitrostjo požene v naslednjega. 
Življenje motoristov in kolesar
jev tod očitno ni kaj dosti vred
no, pešci pa ob zloglasnem hu-
panju urno poskačejo v grmov
je ob robu cestišča. Začuda v 

mesecu dni nisem videl niti 
najmanjše nesreče. Očitno so 
vsi sprejeli pravila igre in pro
met poteka dokaj tekoče na 
vsesplošno zadovoljstvo. Brez 
nesreč pa na slabih cestah se
veda ne gre, o čemer sem se 
prepričal ob kupih zverižene 
pločevine na straneh lokalnih 
časopisov. 

Po nekajdnevnem spoznava
nju jamajškega živžava, sva z 
veseljem zapuščala milijonsko 
prestolnico Kingston. Kmalu 
sva lahko občudovala notra
njost otoka, ki jo prekrivajo 
bujni deževni pragozdovi, ki se 
ponekod umikajo poljem in 
pašnikom, katere so kmetje us
peli iztrgati podivjani naravi. 
Tropsko podnebje je za doma
čine pravi blagoslov, saj na oto
ku uspeva vse mogoče sadje in 
zelenjava, tako da s koščkom 
zemlje ni preveč težko prežive

ti družine. Ljudje v notranjosti 
so veliko bolj sproščeni in od
prti kot v Kingstonu. To sem 
občutil že ob prvem postanku 
v Mandevillu, malem hribov
skem mestecu, kjer življenje 
teče počasi, brez vsakdanjih 
pretresov, ki jih v boju za vsak
danje preživetje prinašajo veli
ka mesta. Mestece se je ugnez-
dilo med griči, katere prepre-
dajo manjša naselja že na prvi 
pogled prijetnih pritličnih hiš. 
Središče mesta predstavlja og
lati park, pred katerim se za 
potnike borijo ceneni avtobu-
sarji in agresivni taksisti, ki za 
nekaj več denarja obljubljajo 
hitrejšo vožnjo. Na drugem 
koncu množico ljudi kot mag
net privlači lokalna tržnica, 
kjer je mogoče kupiti vse, kar 
potrebujejo lokalna gospo
dinjstva. V bližnji okolici je še 
nekaj v beton vklenjenih trgo

vin in preprostih restavracij, j 
eni izmed slednjih sva že prvj 
jutro spoznavala podeželski 
jamajško kuhinjo. 

Aki - strupeno 
otoška 

specialiteta 
Okroglolična natakarica se j 

zadovoljno smejala izza prav 
kar pomitega sanka. Prav ni 
težko se ni bilo zaplesti v pogo 
vor, še posebno ko sva se odlo, 
čila za kosilo. V dokaj pekoč 
čorbi so plavali koščki jama 
sladkemu krompirju podobn 
zelenjave, sploščeni cmočki i; 
testa in kurje noge, brez kate 
rih na Jamajki očitno ni popoli 
prav noben obrok. Piščanec n; 
različne načine je najbolj pri 
ljubljeno meso in četudi se gi 
doma lotim le izjemoma sen 
se tukaj kar sprijaznil z njim 
Pravzaprav sem celo vzljubi 
piščanca na ražnju (jerk chic 
ken), ki velja še za posebne 
priljubljeno jed. Piščance pra 
žijo nad ogljem v nekakšnen: 
žaru, ki ga najbolj običajne 
naredijo kar iz pločevinasteg; 
soda. Sod je potrebno prerezat 
po dolgem, namestiti tečaje in 
ga položiti na provizoričen vo 
ziček in že je tu premična kuhi 
nja s katero je moč zlahka obit 
najbolj prometne kotičke me; 
sta ali vasi. Piščanec ima pra\ 
poseben okus, ker se obenem 
peče in prekajuje, saj je razen 
zaprt v sodu. Svoje naredijo 
tudi prijetno pekoče začimbe 
in moram priznati, da Jamajča 
ni niso zastonj ponosni nad 
svojo specialiteto. Na podoben 
način pripravljajo tudi svinji 
no, ribe in rake. Srečanja z domačini so vedno zabavna. 

Dan pred poroko je bil tu. in ženin je že nastopil dopust. 
Poročno potovanje je bilo določeno v Kočevje, v rodni kraj 
mladega moža. Vse formalnosti so bile že opravljene, zadnji 
dan je bil določen za oddih zaročencema. Oddih! Kakšna 
ironična beseda za Ito. Najraje bi bila svojemu zaročencu še v 
zadnji minuti povedala, kakšna je njena notranjost, toda 
njegov presrečni pogled je že v kali zadušil vsak poizkus 
pogovora. Od ljubezni pijan je božal njene mehke svetle lase; 
prisrčnost, ki je govorila iz njegovih oči, je mogla priti samo iz 
globine njegove duše. Kako bi mu mogla uničiti toliko srečo? 
Sicer je vedel, da mu takega žara nikdar ne bo vračala, kljub 
temu je tvegal in bil srečen. Nekoč ji je rekel: 

»Kakšna ljubezen bi bila to, ako ne bi imel obzira, da živi v 
tebi še rana, ki jo šele čas polagoma ozdravi, in bi jaz mislil 
samo nase?« 

Te besede so jo takrat pomirile. Mislila je, če ji življenje že ne 
bo blažena melodija, bo vendar jasno in mirno. 

Kljub temu ni mogla Ita zadnjo noč zatisniti očesa. Z grozo 
se je zakopala v blazine. Njene misli so neprestano krožile, 
njena glava je gorela. Čeprav se je trudila predati se usodi, je 
bilo vendar težko utešiti kričeče srce. Ure so minevale in začelo 
se je svitati. Kakor je rastel dan in je njegov svit napolnil vse 
kotičke sobe, tako so izginjale obledele podobe njene mladosti. 
Preostalo je samo neizpolnjeno srce. 

Ob osmih zjutraj je bilo v Rakovi hiši že zelo živahno. 
Neprestani prihodi in odhodi so se vrstili drug za drugim. Ob 
devetih je prišla frizerka, ki je prevzela tudi vso opremo 
neveste. Med to proceduro je imela Ita smešen občutek pričako
vanja, da se bo še zadnji trenutek nekaj zgodilo in daje vsa ta 
parada, ki so jo z njo delali, bolj podobna balu. a ne njeni 
poroki. Medtem ko so ji popravljali obleko, se je kot v sanjah 
zagledala skozi okno. V duševni odsotnosti ni videla, da so 
ženinu odprli vrata. 

Osupel in z zadržanim dihom je stal Anton Koprivšek med 
vrati. Ita se mu je zdela tuja, kot svetnica je stala tu visoko 
zravnana s pogledom, ki se je zdel iz drugega sveta. Njegovo 
srce se je stiskalo. Bilo je prvikrat, da je imel pomisleke, ali bo 
tej ženi dorastel. V trenutku je spoznal, da je v tem bitju) 

veličina, ki ni bila namenjena vsakomur Preprostost, ki jo je 
obdajala njena tiha potrpežljivost, je bila skromnost, ki je 
zakrivala njeno notranjost. Z občutkom pobožnosti se ji je 
približal, ji položil šopek belih rož v roke in jo nemo poljubil 
na čelo. Nemo in resno sta se pogledala v oči, potem pa sije Ita 
izprosila pol urice samote. Brez besede se je odstranil k 
prihajajočim gostom, medtem ko je Ita zavrtela ključ, da bije 
nihče ne motil. 

Še enkrat je vzela skrinjico v-roke, preletela še enkrat 
pisma, katerih vsebino je že tako znala na pamet, pritisnila 
na vsako nežen poljub in skrinjico zaprla. Imela je občutek, 
da se poslavlja od svoje mladosti. Še jo je držala v rokah in jo 
pritiskala na lice ter šepetala: »Tako malo, in vendar tako 
veliko!« Majhna Ernestova slika je padla na tla. Pobrala jo 
je, pritisnila na srce, ki je ihteč hotelo reči: »Pozdravljene, 
sanje, ki ste mi dale veselje in žalost. Sedaj čutim jasno in 
razločno, da je bilo moje življenje le senca na cvetočem dnu 
življenja.« 

Potem je stopila pred ogledalo ter rekla svoji podobi: 
»Zbogom, Ita! V eni uri boš druga. Nosi pogumno, kar ti je 

usoda naložila!« Z zadržanimi solzami se je obrnila k vratom. 
Poroka je bila v Petrovaradinu. Obred je bil preprost in 

kratek. Iti se je zdelo, da je kot lutka. V njej so vsi čuti kot 
izumrli, mislila pa je eno: »Ako bom kdaj imela otroka, mi ne 
bo nobena žrtev pretežka za vsestransko izobrazbo, da bo z 
obema nogama stal trdno na tleh, samostojen, sam od sebe 
odvisen, da si bo lahko sam odločal življenjsko pot.« S tem 
sklepom je ob roki svojega moža zapustila cerkev. 

Poročna gostija je bila v hotelu v Petrovaradinu. Vse je bilo 
praznično in toliko bleska, kakor pri meščanskih porokah ni 
navada. Poročni par naj bi ob desetih zvečer odpotoval. Po 
nevestinem plesu se je Ita neopazno odstranila, morala se je 
preobleči za potovanje. 

Samota in tihota v sobi sta ji dobro deli. Toda kako dolgo? 
Nekaj minut je pač mogla ukrasti usodi, toda izogniti se ji ni 
mogla. Ihteč je pričela slačiti poročno obleko in opazila, da se 
je Ernestova slika prilepila na njene prsi. Ko jo je odstranila, 
je ostal na istem mestu rdeč madež. Poljubila je sliko in 

žalosten smehljaj je obkrožil njena usta, ko je rekla: »Kako 
ljubo, da si se izmuznil iz skrinjice. Gotovo me nisi maral 
pustiti samo v odločilnem trenutku mojega življenja in si 
hotel biti pri meni.« Ta misel ji je dela dobro, obenem pa jo je 
tudi bolela. »Da Ernest, kako drugače sva si vse predstavlja
la. Toda žal, sreča v katero sva upala, se naju je samo 
dotaknila in že je šla mimo,« 

Obrnila je sliko in čitala njegovo kratko posvetilo: »Edino 
ljubljeni Iti v večni ljubezni od samo tvojega Ernesta.« »Konča
no!« je rekla in ga še enkrat poljubila, »jaz sem te morala 
zgubiti, toda ti mi ostaneš dragocen spomin, ki me bo vsei 
življenje spremljal kot svetla zvezdica.« 

Nepotrpežljivo trkanje jo je priklicalo zopet v resnično^ 
sedanjost. Lastnik hotela ji je naznanil, da jo čaka spodaj voz, 
ki ga je dal na razpolago poročencema, da bi ju odpeljal v Novi 
Sad po kovčke in od tam dalje. 

Doma so bili kovčki že pripravljeni. Ita je hotela ženitne-
oglase, ki so zadnji hip dospeli, dati v kovček, da bi jih potem 
iz Kočevja odposlala. Njena mati jih je v naglici spravila v 
predal očetove pisalne mize. kjer pa se je nekaj zataknilo, da 
ga ni mogla odpreti. Z roko je pritisnila paket z oglasi navzdol 
in tedaj je šlo. Z oglasi pa je potegnila iz predala tudi veliko 
bratovo knjigo, katere listi so se zataknili v predalu in jih je 
hotela zopet zgladiti. 

Knjiga je govorila o plovbi in strojeslovju, na vsaki strani pa 
je bila velika tehnična slika. Na zadnji strani so bili podpisani 
bratovi tovariši, ki so se ovekovečili s svojimi izreki in verzi. 
Nagonsko je listala dalje, da bi videla, kaj je napisal njen mož. 
Resnično! Tu je napisal s svojo trdo in robato pisavo: 

Mit Bomben und Granaten 
soli Dich der Teufel braten, 
wenn du auf den vergiflt, 
der unterschrieben ist. 

Ledena plast je legla na Itino srce. Kako surovo so ji zvenele 
te besede. Prav njej. ki je imela tako nežna čustva. Listala je še 
dalje, da bi morda našla, kaj je napisal Vinko. Da! Tresoč se. 
je čitala: 

Lebe gliicklich - ohne Schmerzen. 
freue Deines Lebens Dich! 
Und in Delnem edlen Herzen 
Sei ein Pldtzchen auch fiir mich. 

Kakšni kontrasti! Oba verza sta imela isti smisel, toda kako 
različno sta bila izražena. Nežno je položila roko na mehke, 
znane poteze peresa. 
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Očalomanija 
Moderna so velika stekla in široki okvirji 

Poznate tisto nedoločljivo 
lestrpnost, nelagoden obču-
fk, če vašemu sogovorniku 
je morete gledati v oči, ker 
jna nataknjena sončna oča-
a? In obratno - kakšen egoi-
itičen užitek je za varno ste-
deno temnino opazovati 
iončen dan ter pustiti očem, 
la brez kršitve pravil dostoj-
lega obnašanja zaidejo tudi 
? kakšno prepovedano smer? 
p' 
Včasih, ko se je svet vrtel še 

I bolj počasnimi obrati, je v 
priročniku lepega vedenja pi-
ialo, da je nosid temna očala v 
japrtih prostorih neprimerno, 
i njimi se pogovarjati pa za 
;ogovornika nezaslišano žalji-
/ 0 . 

No, danes tovrstna pravila 
zvenijo rahlo hecno, saj je na 
modnem pohodu prava sonč
na očalomanija, ki ni osvojila 
le sončnih dni, temveč tudi 
zvezdne noči in diskoteke z 
bleščečimi lučmi. 

Ta zdravstveni pripomoček 
in modni dodatek, ki ga člo

veštvo pozna že od leta 1885, 
je postal nepogrešljiv del vsak
danjega življenja. Še več, po
stal je statusni simbol. 

Skoraj ni svetovno znanega 
modnega kreatorja, ki ne bi 
med svojo ponudbo uvrstil tu
di sončnih očal. Slišati je, da 
prav tovrstni detajli pridno 
polnijo njihove blagajne. Seve
da ni potrebno biti posebej 
bister, da se človeku »posveti«, 
zakaj. Prestižno oblikovana 
Versacejeva očala lahko deni
mo nabavite že od 30.000 SIT 
dalje, njegovo obleko pa za 
300.000 SIT. Z očali na nosu 
lahko celo sezono, vsak dan, 

dokazujete sebi in okolici, da 
ste »in«, v isti obleki pa vendar 
ne morete zdeti celo leto... 

Pa ne le modna oblika in 
cenjen podpis, tudi kvaliteta ob 
tem ni zanemarljiva. Zato statu
sni simbol ali ne, ko se boste v 

prihodnjih dneh in tednih odlo
čali za nakup novih sončnih 
očal, bodite pozorni predvsem 
na kvaliteto stekel. Saj veste, 
nekvalitetno brušena, čeprav 
zelo temna stekla, lahko našim 
očem povzročijo več škode kot 
koristi. Zato ne bo odveč prija
zen nasvet: ne kupujte sončnih 
očal na raznih stojnicah na vo
galih tržnic, temveč le pri opti
kih oziroma trgovinah z optič
nimi izdelki, kjer vam bodo is
točasno tudi svetovali najbolj 
primerno obliko. 

In da ne bomo preveč zašli z 
modne poti, le še droben na
mig: letos so najbolj modna 
velika, ovalna in temna stekla, 
črni, beli ali barvasti široki ok
virji in ročaji, v ekstremnih pri
merih tudi s stransko zaščito. 

Pripravila: VLASTA 
CAH-ŽEROVNIK 

MlaM kreatorski talenti za modno pomlad in poletje: Blanka 
Bračič, dijakinja Srednje tekstilne šole iz Maribora je svoj 

model podpisala z »Barvno v leto 2000«. 

IZ STAREGA NOVO 

Črno-belo druženje 
Maj - za mnoge najlepši čas v letu, je seveda tudi pravi čas, 

da svojo garderobo malce prevetrimo in jo naravnamo v bolj 
poletno smer. Ste to že storili? Stresli iz svojih omar in 
predalov vse ter videli - skoraj nič? No, kisel obraz ob 
spoznanju, da bo treba od nekod pričarati denar za nakup 
novih oblačil, vam bo morda spremenila v optimistično 
nasmejanega tale ideja. 

Ste med stresanjem in meta
njem iz omar naleteli na belo 
platneno jakno, ki po vaše za
radi demodiranih, nabranih 

ali obrabljenih rokavov sodi le 
še v kontejner? 

Nikar! Odrežite ji rokave in 
dobili boste super moden bre
zrokavnik, ki ga lahko obleče-
te na golo kožo ali čez mikro 
majčko in črno-bele črtaste 
hlače. 

Malce drznejše se lahko od
ločite za nenavadno, vendar 
nadvse izvirno in mladostno 
predelavo. Prišijte nove rokave 
iz črne čipke ali prosojnega 
muslina, spodaj oblecite črno 
mini obleko, pa ste za sobotno 
zabavo že skoraj nared... Le še 
piko na i vašemu novemu vi
dezu dodajte: črno-bele čev
lje.. 

Anketno nagradno vprašanje maja: 
KAKŠNO ASOCIACUO VAM PREBUJA ČRNINA KOT »TOTAL 

LOOK«? 
a) depresivnost, žalovanje; 
b) prefinjena, slovesna eleganca; 
c) ekstravaganca, ki pristoja le posebnežem; 
d) 

O d g o v o r na 
n a g r a d n o vprašanje: 

Ime in priimek: 

Starost: 

Točen naslov: 

Tel.šL 
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TRAČNICE 

Podpredsednik in pevka 
Podpredsednik vlade Marjan Podobnik Deji Mušič: 
»A samo tole vrtnico si dobila za slovo od Karaok? ko bodo 

meni dali nogo, jo ne bodo tako poceni odnesli...« 

Blažena nevednost 
z laškim komunalnim podjetjem mora biti nekaj hudo 

narobe. Ko smo jih zadnjič spraševali, kaj se dogaja pod 
železniškim podvozom na magistralki, so povedali, da gradijo 
kolektorje za čistilno napravo. Pa to sploh ni res. Ne gre za 
kolektorje, ampak za črpališče, ki bo Laško končno rešilo 
poplav ob vsakem večjem deževju, delavci pa niso iz komunale, 
ampak iz celjskega Nivoja. 

Daleč od oci, daleč 
od««« 

Pri laškem županu Petru 
Hrastelju so vse bolj opazne 
posledice prepogostega biva
nja v Ljubljani. Na košarkar
ski tekmi prejšnjo soboto v 
Laškem sploh ni vMel točnega 
naziva domačega kluba. Mor
da ne bi bilo odveč, če bi mu 
sokrajani napisani kakšen 
opomnik o tem, kdo je kdo v 
Laškem. 

Pivo je gorivo 
Ultramaratonec Dušan Mrav

lje na mllyju veteranov v Ce
lju: »Najboljše gorivo je po mo
jem - pivo!« Če je bilo laško, 
kot mu piše na priponki, ni
smo preverjali. 

Ne na nebu, ne na zemi jL«.« 
Novi časi, nove navade, bi lahko zapisali ob mladoporočencih, ki so ju svatje v soboto, pi 

tem, ko sta dahnila usodni »da«, pred celjskim matičnim uradom posadili kar v kajak 
nameščen na streho kombija. 

In medtem, ko je ženinu Dušanu Kondi, dolgoletnemu kajakašu in predsedniku celjskega kajak 
kanu kluba, prehod iz vode proti nebu očitno prav ugajal, se je nevesta Jelena Golob, dolgoletni 
Laščanka, najprej oprijela celjske zastave, potem pa kar hitro odločila za vrnitev na trdna tla... Sice 
pa sta oba srečna golobčka čudovito prestala tudi vse ostale poročne preizkušnje - tale vožnja 
kajakom pa jima je ob vstopu v skupno življenje pomenila tudi predpripravo na polet v Tunizijo 
kjer v teh dneh že uživata na poročnem potovanju. Foto: RADE KLINCO^ 

VITEZI BELEGA MESTA 

AMADEUS POROČA 

Dilema 
Ali avto ali brez hlač? 
To velika je dilema! 
Zaradi naših plač 

se odpovedal bom obema. 

Nenavadni protest 
Majcena, nedorasla Špelca P se je demonstrativno utaborila 

pred parlamentom. Pravi, da bo vztrajala vse dotlej, dokler ji ne 
bodo dali zanesljivega odgovora glede verouka. Ko bo šla v prvi 
razred, hoče sama odločati, ali bo hodila h krožku verouka ali bo 
šla raje v čebelarski krožek. Ni kaj, mladina je pač bolj revolucio
narna kot odrasli. 

Jajce, pa ne Kolumbovo 
Si predstavljate, da bi za zajtrk dobili takšno jajce? Kakšna je 

vsebina, sicer nismo ugotavljali, je pa že na prvi pogled 
»kifeljček« na sliki dovolj nenavaden. Pa vendar gre za kokošji 
»pridelek« ene od nesnic na domačiji Janeza Gerla v Zavrhu 
nad Dobrno, kjer podobnih nenavadnih jajc ne pomnijo. Katera 
je kriva za takšnem čuden izdelek, ne vedo, kokoši pa se zaradi 
njega tudi ne razburjajo... Foto: GREGOR KATlČ 

(Od)kloiii 
Je črna kronika utaja davkov, 
mafijski je tu pa tam kje obračun, 
je slišati vse polno javkov, 
da se obnese biti le lizun. 

Bojda jedli bomo le še svojo hrano, 
četudi premier je šel v ZDA, 
mi pa smehljamo se vdano, 
to pač najbolj Slovencu se poda. 

POPEVKAR, 


